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A l l e e n  h e t  b e s t e

IS G O ED  G EN O EG !
Robbers & van den Hoogen, wijnkopers sinds 1842, levert rechtstreeks aan particulieren door heel 
Nederland en daarnaast vooral relatiegeschenken aan bedrijven. Onze ervaren wijninkopers hebben 
samen met de uitgever van dit blad een mooie collectie wijnen voor de feestdagen uitgezocht. Hieronder 
leest u er meer over. Robbers Sc van den Hoogen wenst u graag veel gezellige en ontspannende uurtjes 
met deze feestwijnen. Vul daarom snel onderstaande bon in en laat u overtuigen dat “alleen het beste 
goed genoeg is”.

CHATEAU DE ROLLAND 1999, Bordeaux Sec A.C.
Met zéér veel genoegen introduceren we bij u Chateau de Rolland van het gewas 1999. Een veelzijdige witte Bordeaux, 

die zich gemakkelijk aanpast aan tal van verschillende omstandigheden. Daarbij geurt hij verleidelijk en de milddroge smaak kent 
tal van nuances. Hij is zeer goed bruikbaar als aperitief, aan tafel bij een visgerecht of schaaldieren, maar even goed bij kip, een

koude vleesschotel dan wel een stukje kaas.

SANCERRE LES GODONS 1999 BLANC, Sancerre AC
De Sancerre Blanc is milddroog en elegant van smaak met het karakteristieke bouquet van de Sauvignon druif, waaruit hij 
is voortgekomen. Hij voldoet uitstekend als apéritief en hij laat zich perfect combineren met koude voorgerechten van vis

en warme vismaaltijden.

MARQUISE TH AIS DE MONTAUD 1998, VDPdcs Maures,Merlot 
Deze volrode wijn is afkomstig van de westelijke hellingen van het Massif des Maures inde Provence, ter hoogte van Toulon. Het is 

de druivensoort Merlot, die hierin het mediterrane zonlicht voortreffelijkgedijt, waaruit de Thaïs deMontatid 
ontstaat. Vinificatie geschiedt heel traditioneel met eerbied voor het natuurlijke proces.De wijn is perfect van kleur, qua geur nogal 

uitbundig en mildfruitig van afdronk met een zweem aanaangenaamterroin De wijnpast voortreffelijk bij 
vleesgerechten, bij gevogelte en bij klein wild. Ook fs avonds Jaat bij een kaasschotel geschonken, is het volop genieten.

CHATEAU SAINT PIERRE1993, Lussac-Saint Emilion AC 
Lussac-Saint-Emilion is de wettelijk beschermde naam van voortreffelijke rode wijnen uit de akkers rond Lussac, 

noordoostelijk van SaintEmilion. De bezittingSaint-Pierre met zijn 9,5 ha. wijngaard ligt ongeveer 11 km. ten noordoosten van de 
wijnstad Liboume in de gemeente Les Artigues de Lussac. De druivenrassen Merlot (75 %), Cabernet Franc (20 %) 

en Cabernet Sauvignon (5 %) groeien hier heel voorspoedig. Deze wijn is fraai van kleur, aangenaam en evenwichtig van samenstel
ling en goed gestructureerd. Hij bezit bovendien opvallend fijne aroma’s. Chateau Saint-Pierre past daarom perfect bij gerechten 

van wit en rood vlees, bij klein wild, gevogelte en bij niet al te pittige kaassoorten.

CHATEAU SEMEILLAN-MAZEAU 1993, Listrac A.C. Cru Bourgeois 
Dit is een van de oudste wijngaarden van deMstrac* halverwege deHaot-Médocstreek. Het dankt zijn goede reputatie 

aan de ideale bodemstructuur es aan de druivensoorten Cabernef*Sauvignon en Merlot, die naar eeuwenoude traditie met 
uiterste zorg werden geselecteerd en opgekweekt. Dewijn heeft een markante, volrode kleur. In de geur komt een intens aroma van 
rijpe vruchten naar voren met een vleugje zoethoutgeur. Bij het proeven blijken zijn rondeur, zijn souplesse en zijn kracht. De wijn 

laat zich graag combineren met rood-vleesgerechten en kaas. Zelfs met een wildmaaltijd zal hij uitstekend harmoniëren.

CHATEAU LAMOTHE BERGERON1995, Cru Bourgeois - A.C. Haut Médoc 
Het kasteel in Cussac is negentiende-eeuws. De erbij behorende wijngaard ligt op kiezelgrond, die in combinatie met de 

druivenrassen Cabernet en Merlot een zeer uitgesproken rode Médoc-wijn oplevert. De huidige beheerder, Jean-Pierre Angliviel 
de la Beaumelle, hecht aan hoge kwaliteit. De wijn is diepkleurig, fijn geurend, krachtig en evenwichtig van opbouw.

Hij harmonieert uitstekend met gerechten van rood vlees en met een smakelijke kaasschotel.

Ja, wilt u mij zenden:
Bij elke aankoop van 24 flessen uit deze selectie ontvangt u een handig sommeliermes “Boomerang”.
Tevens wordt uw bestelling gratis bij u afgeleverd in Nederland in dozen van 12 flessen. Prijzen inclusief BTW.

flessen Chateau de Rolland 1999, Bordeaux Sec A.C. a ƒ 13,95
flessen Sancerre Les Godons Blanc 1999, Sancerre A.C. a ƒ 25,90
flessen Chateau Marquise Thaïs de Montaud 1998, des Maures V.D.P. a ƒ 14,70
flessen Chateau Saint Pierre 1993, Lussac-Saint Emilion A.C. a ƒ 29,15
flessen Chateau Semeillan-Mazeau 1993, Listrac A.C. cru bourgeois a ƒ 32,50
flessen Chateau Lamothe Bergeron 1995, Haut Médoc A.C. cru bourgeois a ƒ 39,95

Robbers&vandenHoogenbu
Wijnkopers met karakter sinds 1842 

Postbus 3115, 6802 DC Arnhem

Levenng zolang de voorraad strekt. Prijswijzigingen voorbehouden

Factuuradres /  Bezorgadres:
Naam :..................................................................................................... M/V Postcode/Plaats:
Straat:................................................................................................................  Telefoon:..........

Nee, ik maak geen gebruik van dit aanbod, maar informeer ons over
O Wijncatalogus 2000 O Relatiegeschenkenbrochure
O Kelderbezoek/wijnproeverijen O Speciale aanbiedingen
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Visie: politiek moet transparanter

De interesse in partijpolitiek is tanende. Dit is de mening van professor Douwe 

Jan Elzinga, voorzitter van de Staatscommissie ‘Dualisme en lokale democratie’. 

Elzinga wijt de verminderde interesse onder meer aan de bureaucratie en 

geslotenheid van de politiek, zowel op landelijk, als op plaatselijk en provinciaal 

niveau. Hij pleit dan ook voor de terugkeer van de ‘klassieke vertegenwoordi

ger’: “Politici moeten weer de stad ingaan, erachter komen wat de kiezer 

denkt”. Tweede-Kamerlid voor de W D , Jan te Veldhuis, is het niet met hem 

eens:“De geslotenheid van politiek kan niet de oorzaak zijn. De politiek is nog 

nooit zo openlijk en openbaar geweest.” Hij zoekt de oorzaak van de teruglo

pende belangstelling meer in het feit dat het, anders dan vroeger, niet meer zo 

gewoon is om via politieke partijen je idealen te bevechten.

Reportage: gentherapie geeft nieuwe hoop

De ontwikkelingen op het gebied van genetische manipulatie lijken onbeperkt 

en zijn daardoor angstaanjagend. Steeds meer burgers vrezen, dat deze ont

wikkelingen door moderne dokters van het type Frankenstein gestuurd en 

bepaald zullen worden, maar is hun angst wel zo terecht en vooral zo actueel? 

Dr. Paul Bouter, internist en directeur van de Catharijne Stichting, die post

docs financiële steun verleent bij hun onderzoek naar nieuwe therapieën, 

meent van niet. “Van manipulatie van het genetisch patroon van de patiënt is 

absoluut geen sprake.” Op dit moment wordt de kennis van ons D N A  voor

namelijk gebruikt om ziektes te behandelen. Wel dienen we op te letten, vindt 

Henk Verhoog, bio-ethicus en verbonden aan het Louis Bolk Instituut in 

Utrecht: “Om te voorkomen, plots voor voldongen feiten te staan moeten 

ethici en politici wel voorzorgsmaatregelen treffen.”

Actueel: m inister Zalm  over de euro

Er is veel te doen over de koers van de euro. Ondanks de interventies van de 

Europese Centrale Bank (ECB) is de koers, ten opzichte van de dollar, niet op 

het gewenste niveau. Minister Zalm van Financiën maakt zich daar geen zorgen 

over. Volgens hem heeft de munt het absolute dieptepunt achter de rug. Een 

dieptepunt dat in de toekomst naar alle waarschijnlijkheid niet meer bereikt zal 

worden. “De euro zal gaan stijgen en de dollar zal gaan zakken”, is zijn ver

wachting. “Ik acht het zelfs niet uitgesloten dat men binnen Europa zal gaan kla

gen over de te harde euro. Bovendien is de koers van de euro ten opzichte van 

de dollar voor de Nederlandse bevolking niet echt van belang. De hardheid van 

de munt binnen het eurogebied is veel belangrijker”, aldus Gerrit Zalm. En die 

hardheid is volgens hem prima.

Politiek!
is een tijdschrift over liberale politiek
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Het debat: Nederland Kartelland?

Steeds vaker duiken berichten over ongeoorloofde kar

telvorming in de Nederlandse media op. Hella Voüte, lid 

van de Tweede Kamer en woordvoerder Economische 

Zaken voor de W D , is zowel verrast, als verontrust over 

het toenemend aantal verdenkingen van kartelvorming. 

Een deel van die stijging heeft volgens haar ook te maken 

met een nieuwe wet op de mededinging, die drie jaar 

geleden is aangenomen. “Kartels komen nu eerder aan de 

oppervlakte, terwijl ze vroeger verborgen bleven.” Hans 

Labohm, lid van de redactie van Liberaal Reveil en van de 

Commissie Buitenlandse Zaken en Ontwikkelings

samenwerking van de W D , gelooft niet dat er sprake is

van een grotere mate van kartelvorming dan vroeger. 

“Van illegale prijsafspraken in de olie-industrie, met name 

wat de prijzen van brandstoffen betreft, is niets gebleken. 

Het recente onderzoek daarnaar is als een nachtkaars 

uitgegaan.”

34
De vier vrijheden van Frits Bolkestein

Utopie of werkelijkheid: vrij vervoer 

van goederen, personen, kapitaal en 

diensten binnen de lidstaten van de 

EU? Volgens Frits Bolkestein is het 

een combinatie van beide. De vrijhe

den van vervoer van goederen en 

kapitaal zijn redelijk goed geregeld. 

Op het gebied van vrij vervoer van 

personen, “in principe moeten EU- 

ingezetenen in iedere lidstaat kunnen 

werken, mochten ze dat willen”, 

staat nog wel het een en ander te 

doen. Evenals op het gebied van met 

name financiële diensten: “Ons ideaal 

is een totaal geïntegreerde Europese

financiële markt”. Werk dat soms 

moeizaam verloopt: “De politieke 

cultuur van de diverse lidstaten staat 

vaak het opheffen van belemmerin

gen in de weg.” We spraken met 

Eurocommissaris Frits Bolkestein 

over de handelsbelemmeringen bin

nen de EU.

Rectificatie:

In het interview met Heleen Dupuis in Politiek! no. 3 2000 is op pagina 26 

een fout opgetreden. Onder het kopje ‘Privé versus publiek’, staat dat zij 

aanvankelijk geen lid van de W D  was geworden, omdat deze in 1977 voor 

een initiatiefwet over abortus zou hebben gestemd. Het probleem was juist 

dat de Eerste-Kamerfractie tegen dit liberale voorstel had gestemd. Het 

citaat “Die wet vond ik onliberaal” klopt niet en is onjuist weergegeven. 

Die wet was wel liberaal en had naar de mening van Heleen Dupuis door 

de W D  gesteund moeten worden.
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visie

De belangstelling voor par

tijpolitiek is tanende. Dat is 

de mening van professor 

Douwe Jan Elzinga, voorzit

ter van de Staatscommissie 

'Dualisme en lokale demo

cratie'. Om de politiek weer 

interessant te maken, moet 

onder andere de cultuur ver

anderen, is het advies van de 

Staatscommissie. Een ge

sprek met professor Elzinga 

en Tweede-Kamerlid Jan te 

Veldhuis, coördinator bin

nenlandse zaken, waaronder 

staatsrecht, voor de VVD.

De positie van politieke partijen 

op lokaal en provinciaal niveau 

brokkelt af. Bij verkiezingen komen 

steeds minder mensen opdagen en 

ledenaantallen van politieke partij

en lopen terug. Wel neemt de 

betrokkenheid van burgers en 

organisaties toe. Dat laatste 

beaamt ook Tweede-Kamerlid Jan 

te Veldhuis, die coördinator bin

nenlandse zaken is voor de VVD. 

“Nog nooit hebben zo veel men

sen de politiek zo actief gevolgd. 

De betrokkenheid is uitermate 

groot. Ik krijg ontzettend veel 

brieven, telefoontjes en e-mail van 

politiek bewuste mensen.”

Elzinga echter, schetst de tanende 

belangstelling als een zorgelijke 

ontwikkeling. “Wanneer steeds 

minder potentiële kiezers de gang 

naar de stembus maken, vertegen

woordigen de gekozen politieke 

partijen immers ook een dalend 

aantal mensen. Het draagvlak 

wordt heel klein. En dan kunnen 

er bij de bevolking twijfels rijzen 

of die partijen het land wel moe-

"Politiek moet transparanter

ten besturen. Ze zijn immers niet 

door een meerderheid van de 

bevolking gekozen.”

Bureaucratisch
Het is verklaarbaar waarom men

sen de politiek de rug toe keren. 

“De politieke cultuur is erg geslo

ten. Politici gaan vaak bureaucra

tisch te werk. Zowel op landelijk 

niveau, als op provinciaal en plaat

selijk niveau wordt er ontzettend 

veel vergaderd en besproken. Be

langrijke beslissingen worden vaak 

achter gesloten deuren genomen, 

waarna de formaliteiten in de 

openbaarheid van bijvoorbeeld 

een gemeenteraadsvergadering 

worden afgewikkeld. Voor de bur

ger is er geen herkenbaarheid 

meer”, aldus Elzinga.

Te Veldhuis is het hier niet mee 

eens. “ De geslotenheid van poli

tiek kan niet de oorzaak zijn. De 

politiek is nog nooit zo openlijk en 

openbaar geweest. Zie de websites 

en de partijbladen. Er zijn dagelijks 

verschillende cameraploegen in 

Den Haag, de kranten doen uitge

breid verslag. Volgens mij ligt de 

oorzaak eerder in het feit dat het, 

anders dan vroeger, niet meer zo 

gewoon is om via politieke partij

en je idealen te bevechten. De 

toenemende emancipatie, individu

alisering en gevoelens van onge

bondenheid brengen een veel 

directere band met zich mee tus

sen burgers en bestuurders. O ok 

vinden burgers het vaak niet nodig

6 politiek;



evendiger worden"

zich bij linkse partijen aan te sluiten, omdat vele linkse idealen, zoals ver

betering van de positie van arbeiders, al zijn bereikt door de economi

sche vooruitgang.”

Debatten in de openbaarheid van bijvoorbeeld een raadsvergadering leiden 

volgens Te Veldhuis niet tot meer helderheid voor burgers. “Ten eerste zijn die 

raadsvergaderingen nooit druk bezocht.Verder worden de debatten vooral in 

commissies gevoerd, die openbaar zijn. Een gemeenteraad moet je ook niet 

belasten met technische verhalen, in de commissies zijn daar juist specialisten 

voor.” Dat commissievergaderingen veelal overdag worden gehouden, wan

neer de meeste mensen aan het werk zijn, ziet Te Veldhuis niet als een belem

mering: kranten verslaan deze vergaderingen immers ook.

Debatten
In het rapport ‘Dualisme en lokale democratie’ van de Staatscommissie wordt 

aanbevolen de politieke structuur veranderen.Volgens Elzinga hangt daarmee 

onvermijdelijk een verandering van de politieke cultuur samen. “Wethouders 

zijn nu tevens lid van de gemeenteraad. De echte debatten worden, zoals 

gezegd, gevoerd in fractie- en collegevergaderingen. Tijdens de openbare 

raadsvergadering wordt er weinig gediscussieerd. Eén van de aanbevelingen uit 

het rapport, die ook wordt overgenomen, is wethouders niet langer lid te 

laten zijn van de gemeenteraad. Debatten kunnen dan voortaan in de open

baarheid worden gevoerd, waardoor het politieke spel transparanter wordt. 

Wanneer je deze verandering van de structuur doorvoert, moet je tegelijker

tijd de cultuur aanpassen. Zo  kun je bijvoorbeeld afspreken dat een wethou

der eenmaal per maand komt luisteren in de fractie, maar dat de echte debat

ten vervolgens in de raadsvergadering plaatsvinden. Wanneer je wel de 

structuur verandert, maar intussen op de oude voet verder gaat, heeft dit 

zogeheten dualisme geen zin.”

Verder pleit Elzinga voor de terugkeer van de ‘klassieke vertegenwoordiger’. 

“Politici moeten weer de stad ingaan, erachter komen wat de kiezer denkt”, 

zegt hij.“Het daadwerkelijk besturen van een gemeente moet je overlaten aan 

het college van Burgemeester en Wethouders. Raadsleden moeten weten wat 

er speelt in hun gemeente. Zo  kun je de belangstelling van de bevolking in 

politiek verlevendigen en de herkenbaarheid vergroten.”

Spannender
O ok Te Veldhuis vindt dat‘het wel wat spannender kan’ in de politiek. “Dat 

proberen wij te bereiken door duidelijk aan kiezers over te brengen waar 

we voor staan”, vertelt hij. “Maar of direct contact met de burger de enig 

zaligmakende oplossing is, weet ik niet. In zo’n systeem van politiek cliëntè- 

lisme, dat ook bestaat in bijvoorbeeld België en de Verenigde Staten, is de

kiezer klant en de klant is koning. Maar dat leidt niet noodzakelijk tot de 

beste besluiten.” Aan een voorval zitten namelijk altijd meerdere kanten.Te 

Veldhuis neemt als voorbeeld de aanleg van de HSL. “W ij willen vermijden 

dat alles per vliegtuig moet worden vervoerd om lawaai- en stankoverlast 

te beperken. Andere partijen zijn tegen de aanleg, omdat de HSL het land- 

schap doorsnijdt. Weer anderen, van buiten de Randstad bijvoorbeeld, zeg

gen niets te maken te hebben met Schiphol of de HSL. Als politicus moet 

je altijd een juist evenwicht zoeken, omdat het meestal niet om zwart-wit 

plaatjes gaat. Wanneer je je enkel laat leiden door wat de man in de straat 

zegt, kom je moeilijk of niet tot goede oplossingen. Want, moet je luisteren 

naar een bewoner in de buurt van Schiphol, of naar iemand die de HSL in zijn 

achtertuin krijgt?”

Partijen die wel direct contact zoeken met de kiezer zijn bijvoorbeeld 

Leefbaar Utrecht, de Socialistische Partij en GroenLinks.“Zij voeren op een 

minder bestuurlijke, minder gesloten, haast demagogische - zou je bijna 

zeggen - manier politiek. Die politici zijn op de eerste plaats buiten het 

gemeentehuis actief, de bureaucratie komt pas veel later”, aldus Elzinga.

"In een systeem van politiek 
cliëntèlisme is de kiezer klant 
en de klant is koning.Maar dat 
leidt niet noodzakelijktot de 

beste besluiten."
Spektakel
“Het is de vraag wat mensen willen”, aldus Te Veldhuis. “Willen ze spektakel? 

Dat politici elkaar in de haren vliegen? D e W D  is van mening dat je moet zor

gen dat het goed gaat in de samenleving. En daar hebben we mede voor 

gezorgd: de werkloosheid is grotendeels opgelost, de begrotingstekorten zijn 

geheel weggewerkt, de uitgaven aan politie, onderwijs en zorg zijn verdubbeld. 

Maar die resultaten worden nauwelijks nog als verworvenheden beschouwd. 

We moeten dat dus nog veel beter aan de burgers duidelijk maken.” Volgens 

de politicus zien partijen als Leefbaar Utrecht niet wat er goed is geregeld, 

maar kijken ze enkel naar wat zij fout achten.Voor elk probleem een referen

dum houden is geen oplossing: “Dan heb je eigenlijk geen bestuur meer 

nodig.” Te Veldhuis benadrukt dat het niet altijd mogelijk is vast te houden aan 

de eigen standpunten. “Wanneer je ziet dat dat niet haalbaar is, kan het ver

standiger zijn een compromis te sluiten. Dan haal je in ieder geval een deel 

van je wensen en verlangens binnen in plaats van niets. Dat is het Nederlandse 

poldermodel: ieder kan zich herkennen in het resultaat.”

Tekst: Lonneke van Eldijk

politieks 7



de dag van...

IvoOpstelten,
burgemeester van Rotterdam
Eén aankondiging komt met grote 

regelmaat terug in de agenda van 

Rotterdams eerste burger mr. Ivo 

Opstelten. Zwart gekaderd staan 

alle thuiswedstrijden van de Rotter

damse voetbalclubs in de ere- en 

totodivisie: Feyenoord, Sparta en 

Excelsior. En niet alleen omdat hij 

korpsbeheerder is, dus vanwege 

eventuele problemen, maar ook om

dat hij wanneer zijn werk dat toelaat 

de wedstrijden bezoekt.

Op deze maandagochtend om half 

negen zit hij met zijn staf voor de 

wekelijkse vergadering rond de tafel. 

Hij vertelt wat zich dat weekend 

heeft afgespeeld, tijdens zijn bezoek 

aan een grote Rotterdamse werf en 

met zijn ‘preek’ over Rotterdam in 

een kerk. Hij schetst de hoofdlijnen 

en lardeert het geheel met anekdo

tes. Opstelten ten voeten uit. De 

sfeer is enthousiasmerend en ont

spannen. Een korte bespreking over 

de komende week volgt. In het team 

heerst openheid en wederzijds ver

trouwen.

Daarna gaat ieder aan de slag en 

volgen er voor de burgemeester 

de hele ochtend besprekingen: een 

vóórvergadering met de bestuur

ders uit de regio; het overleg over 

de Verbetering van het Lokaal 

Bestuur, gevolgd door het bezoek 

van de Generaal der Mariniers, 

Klop, met zijn adjudant. Het Korps 

Mariniers - onlosmakelijk verbon-

Burgemeester Ivo Opstelten

Samen metdedeelgemeentevoorzitterJohan Henderson en programmamanagerWijkaanpak 

Marien de Langen wordt van gedachten gewisseld over de mogelijkheid een 'hoogleraar van 

de wijken’aangesteld te krijgen bij de Europese Unie Regioraad (EUR)

den met Rotterdam - viert haar 

335e verjaardag. De band tussen de 

Mariniers en Rotterdam bewees 

zich in 1940 toen Mariniers lijfelijk 

en praktisch zonder munitie de 

Maasbrug verdedigden.

Een uniek gebeuren is dat déze bur

gemeester daar als gastheer kort 

ook even zal spreken. Een kwart 

eeuw geleden verkoos het toenma

lig college van B&W om tijdens het 

jubileum maar thuis te blijven. 

Andere tijden, andere heren.

Deze middag heeft de burgemeester 

zich speciaal voor Politiek! even vrij 

gemaakt en laat hij ons wat zien van 

zijn stad. Ivo Opstelten is geboren, 

maar niet getogen in Rotterdam. Hij 

is echter wel getrouwd met een 

Rotterdamse in hetzelfde stadhuis, 

waar hij nu de scepter zwaait.

Voor de rondtocht bezoekt hij het 

bruidspaar De Koning dat 70 jaar is 

getrouwd. De echtelieden worden 

door hem met gemak aan de praat 

gebracht. Hun leven heeft zich 

sinds 1941 in Rotterdam afge

speeld. Zij hebben hun door bom

bardementen verwoeste stad na de 

oorlog zien herrijzen tot de haven

metropool die zij thans is. De heer 

De Koning reageert op het bezoek 

van de burgemeester met de 

opmerking: “ Ik ben zo trots als een 

aap met zeven staarten!”

Na dit bezoek rijden we over de 

Zwaan (Erasmusbrug) richting Kop 

van Zuid. Op de punt bij hotel-res-

8 politiek;



In de trouwzaal vergadert de commissie Verbetering Lokaal Bestuur met Opstelten als voorzitter 

over de adviezen van de commissie-Elzinga

Sinds Ivo Opstelten zeer recent succesvol op de kazerne in Rotterdam de tokkelbaan is afge

gaan, is de band tussen het stadsbestuur en het Korps Mariniers nog sterker geworden. Samen 

met Generaal Klop der Mariniers wordt het défilé alvast doorgenomen

taurant New York kijken we over de Maas richting havens en centrum, de fas

cinerende skyline en gevarieerde bouw. Net zo gemêleerd als de bevolking: 

Rotterdam telt 162 nationaliteiten. Terug in het stadhuis - één van de vier 

gebouwen in het stadshart dat het bombardement van 1940 overleefde - 

wacht een vader met zijn dochter en de wijkagent. De dochter is geterrori

seerd door een meidengroep. Zij heeft zelfs een pistool op haar slaap gedrukt 

gekregen. Over de wijze waarop die zaak in eerste instantie is behandeld, is 

haar vader beslist niet te spreken. Het meisje heeft over het gebeuren al in 

NOVA verslag gedaan. Opstelten prijst haar om de rust waarmee zij haar ver

haal daar heeft verteld. “Wil je er nu nog iets over zeggen?”, vraagt hij bemoe

digend. Suzanne heeft daaraan weinig behoefte meer. Dus spreken de heren 

verder over de afhandeling van deze zaak, want “dit kan en mag hier niet 

gebeuren” formuleert de burgemeester krachtig.

Het was nog donker toen zijn werkdag begon en het is weer duister als hij 

naar buiten gaat. Zijn vak is initiëren, beslissen, bemiddelen, dirigeren, beva- 

deren. Na de burgemeestersposten Dalen, Doorn, Delfzijl en Utrecht is 

burgervader Ivo Opstelten eindelijk thuis in zijn stad.

Tekst: Reny Dijkman 

Fotografie:Hans van Asch

Op bezoek bij de heeren mevrouw De Koning.die hun zeventigjarig huwelijkjubileum vieren

Burgemeester Opstelten bij de achteringang van Hotel New York op het puntje van de Kop van 

Zuid.

Hoog tijd voor een persoonlijk gesprek met de heer Engelsman en zijn dochter om iets van het 

verloren vertrouwen in het politieoptreden terug te winnen

politiek; 9



D i g i t a l e

'Av/
\U  U z z j Li

D J:<|̂ r\A U=i L rrjy=—  j
{

~ i p

TV nr rL, l d J J cL uJ J 3L
exclusief voor lezers...

m Ê Ê Ê È Ê È È ltÈ m
A ls lezer van Politiek/ kunt u deze exclusieve w ereldtijdenklok bestellen tegen gered■ 
tarief. Speciaal voor u selecteerde we de handzame, inklapbare digitale wereldtijdenk,
Dit prachtige apparaatje past ingeklapt in uw borstzakje en heeft een grote hoeveelheid 
dag, maandplanner, alarm, calculator, databank en telefoonregister. Daarnaast informeert h 
wenst over 19 verschillende wereldtijden! Lezers van Politiek! betalen slechts ƒ35,- (bedrag is inclusii 
BTW, verzending en handling).
Bestellen is heel makkelijk. U hoeft alleen onderstaande bon in te vullen en op te sturen.
De digitale wereldtijdenklok krijgt u binnen twee weken toegestuurd.



reportage

Een mens is meer dan alleen zijn DNA
Biotechnologie wordt politiek gezien een steeds belangrijker 

en geladener onderwerp. Het is echter ook veelomvattend. 

Binnen de Rijksoverheid hebben maar liefst vijf verschillende 

departementen met het voorbereiden van wet- en regelge

ving over dit onderwerp te maken. Om het begrip biotechno

logie eindelijk goed in beeld te krijgen heeft het parlement 

onlangs een Speciale Kamercommissie benoemd, die zich het 

komend jaar over alle aspecten van het thema zal buigen en 

zo het politieke debat in heldere banen kan leiden. Het voor

zitterschap van deze tijdelijke commissie Biotechnologie 

berust bij het VVD Tweede-Kamerlid, Erica Terpstra. Maar wat 

is biotechnologie nu eigenlijk? Wat houdt het in en, belangrij

ker, wat zijn de mogelijkheden? Politiek! ging op zoek naar de 

antwoorden.

De ontdekking van de structuur 

van het D N A , door de Britse 

wetenschappers Circk en Watson, 

was het begin van de biotechnolo- 

gische revolutie van de eenentwin

tigste eeuw. De mogelijkheden van 

genetische manipulatie lijken onbe

perkt en zijn daardoor angstaanja

gend. Steeds meer burgers vrezen 

dan ook, dat deze ontwikkelingen 

door moderne dokters van het 

type Frankenstein gestuurd en 

bepaald zullen worden, maar is hun 

angst wel zo terecht en vooral zo 

actueel? Veel van de gentechnologie 

die dertig jaar geleden in populair 

wetenschappelijke boeken beschre

ven werd, is nu nog evenzeer Scien

ce fiction als toen. De genetica 

staat nog maar op de drempel van 

de voorspelde biotechnologische 

revolutie. Het grootste gevaar lijkt 

vooralsnog het overspannen effect 

van de gentechnologie op ons 

mensbeeld, waardoor een individu 

steeds meer dreigt te worden

gereduceerd tot zijn genen. Dit 

genetisch reductionisme zou op 

termijn wel eens een veel vrucht

baarder bodem voor manipulatie 

kunnen zijn dan de mythe van Dr. 

Frankenstein.

Overgevoeligheid
Gentechnologie is langzamerhand 

zo ’n gevoelig onderwerp gewor

den, dat het debat af en toe door 

overgevoeligheid lijkt te worden 

gedomineerd. Dat was bijvoor

beeld het geval, toen de Duitse 

links-liberale filosoof, Peter 

Sloterdijk, vorig jaar zijn essay 

‘Regels voor het Mensenpark’ 

publiceerde. Hierin beweerde hij, 

dat het oude humanisme geen 

antwoord had op de gentechnolo

gische uitdaging en in dit opzicht 

dus zou moeten worden bijge

steld of aangepast. In plaats van 

een discussie lokte zijn boek een 

schandaal uit. Sloterdijk werd uit

gemaakt voor ‘verkapte rasverbe

teraar’ en ‘crypto-nazi’. Tijdens 

een openbare bijeenkomst in 

Brussel, waar de Nederlandse 

vertaling van zijn essay, aangevuld 

met de belangrijkste reacties 

daarop in de Duitse pers, werd 

voorgesteld, kon de forsgebouw- 

de blonde filosoof slechts meewa

rig het hoofd schudden over 

zoveel ongenuanceerdheid.

Vertroebelen
Het schandaal rond Sloterdijks 

boek staat helaas niet op zich. 

Misschien hebben zij, die sceptisch 

staan tegenover gentechnologie, op 

veel punten gelijk. Dat met name in 

Duitsland het spook van het Derde 

Rijk geregeld opduikt is begrijpelijk, 

maar door te snel en te makkelijk 

de link leggen met het nationaal-

Paul Bouter (Foto: Hans van Asch)
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socialistische gedachtegoed wordt 

de discussie vertroebeld. Imaginaire 

gevaren kunnen reële overschadu

wen. Nadat in de zeventiger en 

tachtiger jaren bepaalde linkse poli

tici en commentatoren al te kwistig 

met de etiketten ‘fascist’ en ‘fascis

toïde’ omsprongen, zagen sommige 

burgers door het extreem-rechtse 

bos de (echte) fascistische bomen 

niet meer.

In zijn recent verschenen boek ‘De  

Mietjesmaatschappij’ steekt socio- 

bioloog Marcel Roele zijn ergernis 

daarover niet bepaald onder stoelen 

of banken. Het debat over de zege

ningen en gevaren van gentechnolo

gie dient zo helder mogelijk te zijn, 

ook omdat de voortgang van de 

techniek ongewenste eugenetische 

maatregelen (wettelijke maatregelen 

om de ‘sociaal onwelkome’ voort

planting van mensen met een erfelij

ke aandoening of ziekte aan banden 

te leggen) juist zou kunnen voorko

men. Een nieuw gezondheidspro

bleem is volgens hem bijvoorbeeld 

het feit, dat steeds meer dragers van 

erfelijke ziekten, door de medische 

vooruitgang, aanmerkelijk langer 

leven dan vroeger. Hun ziekte wordt 

weliswaar niet genezen, maar kan 

wel worden behandeld. Daardoor 

bereiken deze mensen vaker de vol

wassen leeftijd en zijn ze in staat kin

deren te krijgen. Dat is natuurlijk 

goed nieuws voor de patiënten, 

maar dit succes heeft tevens een 

schaduwzijde. D oor het wegvallen 

van de ‘natuurlijke selectie’ versprei

den de defecte genen die deze ziek

ten veroorzaken, zich steeds meer 

onder de bevolking en stijgt het aan

tal dragers en dus patiënten met 

elke nieuwe generatie. Gentech

nologie zou niet alleen de enige

manier zijn om deze ziekten effec

tief te genezen, maar zou ook kun

nen voorkomen, dat deze nu nog 

vrij zeldzame ziekten in de toe

komst een procentueel steeds gro

ter deel van de bevolking in hun 

greep zullen krijgen. Het alternatief 

is vrijwillige of gedwongen kinder

loosheid voor de dragers van deze 

defecte genen en pas dan komen 

we op het terrein van de - terecht 

- gevreesde eugenetica.

Bio-informatica
Hoe ver is men in de medische 

wereld eigenlijk met het toepassen 

van klinische genetica? D e Catha- 

rijne Stichting, gevestigd in het 

Universitair Medisch Centrum van 

Utrecht, verleent post-docs (recen

telijk gepromoveerde klinische art

sen) belangrijke financiële steun bij 

hun onderzoek naar nieuwe thera

pieën. De genetische geneeskunde 

mag zich in een bijzondere belang

stelling van de Stichting verheugen. 

Vorig jaar wijdde ze er zelfs een 

speciale conferentie aan. Enkele van 

de door de Catharijne Stichting 

geholpen onderzoekers hebben 

dan ook, met behulp van de geneti

ca, de behandeling van ziekten en 

aandoeningen op indrukwekkende 

wijze vooruit geholpen. Dr. Paul 

Bouter, internist en directeur van 

de Stichting, geeft een voorbeeld: 

“Frank Holstege heeft een D N A -  

chip ontwikkeld, waarmee kan 

worden bepaald welke genen ‘aan’ 

en ‘uit’ staan. Het zo ontstane 

plaatje geeft aanwijzingen over wat 

er precies mis is gegaan bij het ziek 

worden van sommige cellen. Dat 

levert weer aanwijzingen op voor 

het voorkomen of behandelen van 

een bepaalde ziekte. Holstege heeft 

zijn DN A-chip in 1997 ontwikkeld 

door te kijken naar de genen van 

gistcellen. Een gistcel heeft slechts 

zesduizend genen. D o o r de chip te

testen op een relatief eenvoudig 

organisme kun je echter belangrij

ke conclusies trekken voor een 

latere toepasbaarheid op een inge

wikkeld organisme als de mens. 

Met dat laatste zijn we nu al bezig. 

Het grote voordeel van zo ’n chip 

is, dat wij artsen niet langer bij

voorbeeld bij een infectie allerlei 

medicijnen moeten uitproberen op 

de patiënt om het juiste middel te 

vinden. Deze bio-informatica zal 

ook het stellen van diagnoses aan

zienlijk versnellen. Een diagnose 

waarvoor we eerst dagen of weken 

nodig hadden zou nu in enkele 

uren helder kunnen zijn.”

Gerichter en effectiever
D e gestage toename van kennis 

en toepassingsmogelijkheden op 

het gebied van de genetica stelt 

de geneeskunde in de toekomst 

hopelijk in staat ziektes steeds ge

richter en dus effectiever te be

handelen. “ Neem nu kanker,” stelt 

Paul Bouter. “Met de traditionele 

geneesmiddelen en therapieën 

ondernemen we een frontale aan

val op de ziekte, waarbij zowel 

zieke, als gezonde cellen en masse 

worden gedood. In feite zijn we 

het hele gebouw aan het slopen, 

terwijl er eigenlijk slechts een 

paar kozijnen en deurklinken 

moeten worden vervangen. D o o r

dat we meer inzicht krijgen in de 

genetische defecten en deforma

ties, die aan het ontstaan van kan

ker ten grondslag liggen, kunnen 

we ons bij de behandeling steeds 

beter richten op de kern van de 

ziekte en tegelijk het aantal bij

werkingen verminderen.”

In het geval van diabetes heeft de 

genetica zelfs al gezorgd voor een

12 politiek;



"Hatjs voor ^ b e h a n d e le n d  
^ej3teshe|reefi enorme 
vooruitgang^wanneer hij 

meer kan dan zijn patiënten 
alleen van tijd tottijd 

oplappen."
geregeld onverwacht veel mogelijk

Themadag Moderne Biotechnologie

De ontwikkelingen in de moderne biotechnologie staan volop in de maat

schappelijke belangstelling. D e W D  vindt de ‘biotech-revolutie’ een belangrijk 

onderwerp en organiseert daarom op zaterdag 24 februari, in Museum 

Naturalis te Leiden, een themadag over dit onderwerp. Op deze dag wordt 

gesproken en gediscussieerd over de maatschappelijke gevolgen en de vele 

facetten van biotechnologie, zoals kloneren, genetisch gemodificeerde 

voeding, het Human Genome Project en gentherapie. Sprekers zijn onder 

andere Annemarie Jorritsma (vice-minister-president en minister van Econo

mische Zaken) en Hans Dijkstal (voorzitter WD-Tweede-Kamerfractie). 

Meer informatie over het bijwonen van deze themadag treft u aan in het 

katern Vrijheid & Democratie, pagina 5.

eerste doorbraak in de genezing. 

Artsen in Canada zijn erin ge

slaagd om cellen uit de alvlees

klier te transplanteren en ervoor 

te zorgen dat het immuunsysteem 

de getransplanteerde cellen niet 

afstoot. Patiënten met suikerziek

te kunnen zo genezen worden en 

hoeven geen insuline niet meer te 

spuiten. Bouter: “Het is ook voor 

de behandelend geneesheer een 

enorme vooruitgang, wanneer hij 

meer kan doen voor zijn patiën

ten dan ze alleen van tijd tot tijd 

oplappen.Toch zijn we ook bij dia

betes niets anders aan het doen 

dan defecten te herstellen, door 

verkeerde informatie uit genen te 

onderdrukken. Van manipulatie 

van het genetisch patroon van de 

patiënt is absoluut geen sprake. 

De buitenwereld denkt soms ten 

onrechte, dat wij medici al zover 

zijn, dat we dat kunnen of willen. 

Hoewel ik graag toegeef, dat gen

technologie een revolutie bete

kent in de geneeskunde, moet ik 

er toch op wijzen, dat we nog pas 

op de drempel staan van die revo

lutie. Teveel vooruitlopen op de 

ontwikkelingen kan ook gevaarlijk 

zijn. Het is noodzakelijk, dat er 

duidelijke randvoorwaarden w or

den geschapen voor het weten

schappelijk onderzoek op dit

gebied, maar te strikte grenzen 

stellen kan dat onderzoek ook 

nodeloos afremmen.”

DNA-denken
Het onlangs gereedgekomen ‘Ge- 

noomproject’ heeft niet alleen na

genoeg alle miljarden menselijke 

genen in kaart gebracht, maar ook 

aangetoond, dat mensen in dit 

opzicht niet fundamenteel ver

schillen van andere organismen. 

Zestig procent van onze genen 

tref je ook aan in een fruitvliegje 

en maar liefst achtennegentig pro

cent van ons D N A  komt overeen 

met dat van de chimpansee. De 

mens bevat eenvoudigweg meer 

van hetzelfde. Dat bevordert 

natuurlijk de toepasbaarheid van

de resultaten van genetische 

manipulatie van dieren op men

sen. Gelukkig is experimenteren 

met mensen een moreel en wet

telijk taboe.

“Het is waar, dat de gentechnologie 

nog niet erg ver gevorderd is, maar 

dat geldt vooral voor de diverse 

technieken op zich. Het samenspel 

van die technieken blijkt echter

te maken. Om te voorkomen, 

plots voor een voldongen feit te 

staan moeten ethici en politici dus 

wel hun voorzorgsmaatregelen 

treffen”, zegt Henk Verhoog, bio- 

ethicus en als zodanig verbonden 

aan het antroposofisch geïnspi

reerde Louis Bolk Instituut in 

Utrecht en aan de Werkgroep 

Genenmanipulatie en Oordeels

vorming.

Juist die voldongen feiten kunnen 

ertoe leiden, dat het oordeel over 

wat wel toelaatbaar is en wat 

niet, beetje bij beetje wordt aan

gepast. Toch lijkt dit vooralsnog 

niet het grootste gevaar. 

Verontrustender is volgens Ver

hoog op dit moment het effect, 

dat de beeldvorming over het

toenemend wetenschappelijk in

zicht in ons genetisch patroon op 

ons mensbeeld heeft.

“Er wordt te makkelijk gesugge

reerd, dat er een direct causaal 

verband bestaat tussen een gen 

en een bepaalde ziekte. Dat direc

te verband is er wel bij bepaalde 

erfelijke aandoeningen, maar niet 

bij bijvoorbeeld hart- en vaatziek

ten. Daarbij ligt de zaak veel 

gecompliceerder en kun je hoog

uit spreken van een statistisch 

verband, dat niet noodzakelijk tot 

expressie hoeft te komen. De 

erfelijke component dreigt alles

bepalend te worden en de corre

latie met de omgeving dreigt 

steeds meer zoek te raken. In hun 

studie ‘The D N A  Mystique’ heb

ben de Amerikanen Nelkin en 

Lindee de weerslag van dit D N A - 

denken in films, strips, romans en 

andere vormen van cultuur 

onderzocht. Het bleek dat de nei

ging de mens als niets meer dan 

zijn genetisch patroon te zien 

steeds groter wordt. Ik ben geen 

voorstander van de dominees- of 

‘tien geboden’-benadering, maar 

we moeten dit vraagstuk evenmin 

op de tegenovergestelde manier 

benaderen, namelijk volgens het 

utiliteitsprincipe, waarbij we uit

sluitend de kosten en baten afwe

gen. O o k als we genetisch niet 

kwalitatief van dieren of planten 

verschillen blijven er in andere 

opzichten wezenlijke verschillen 

bestaan. Om de ethiek van de 

gentechnologie in zijn juiste per

spectief te kunnen zien is het van 

essentieel belang, dat we ze blij

ven toetsen aan ons mensbeeld.”

TekstJeroen Kuypers
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europees beleid

/ / Extra steun voor Europees model van lan

Het Europese landbouwbeleid. Een bron van discussie 

sinds het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid (GLB) 

in 1958 onder voorzitterschap van de Nederlander 

Sicco Mansholt van de grond kwam. Het nieuwe beleid 

moest voor elk land meer voordelen bieden dan het 

landbouwbeleid in de oude situatie, waarin ieder land 

voor zich haar weg bepaalde. Nederland heeft volgens 

WD-europarlementariër Jan Mulder altijd wel geva

ren bij het gemeenschappelijke beleid/'Vijfenzeventig 

tot tachtig procent van de producten die voortkomen 

uit de Nederlandse agrarische sector wordt immers 

geëxporteerd naar het buitenland, en veruit het groot

ste gedeelte hiervan blijft binnen de grenzen van de 

Europese Unie? aldus Mulder. De kosten van het GLB 

blijven velen echter een doorn in het oog. Bijna de 

helft van de Europese begroting wordt immers opge

slokt door landbouw.

. I t t  D*A1o Ca

Onder auspiciën van de Liberale en Democratische 

fractie in het Europees Parlement

Deze verhouding geeft 

volgens Mulder echter 

een totaal verkeerd 

beeld. “Op vele andere terreinen, buiten landbouw, bestaat Europa immers 

nog niet Als alle nationale begrotingen van de EU-landen worden opgeteld, 

zijn de EU-uitgaven daar amper enkele procenten van en de helft daarvan 

wordt uitgegeven aan landbouw”, aldus Mulder. Een volgende misvatting is vol

gens de W D ’er dat alle binnen Europa geproduceerde landbouwproducten 

worden gesubsidieerd. Iets waar met name de Verenigde Staten, maar ook de 

ontwikkelingslanden keer op keer op wijzen.

Subsidie
“Feit is echter dat bijvoorbeeld binnen Nederland zeventig procent van de 

land- en tuinbouwproducten niet onder enige subsidieregeling valt. Te den

ken valt daarbij bijvoorbeeld aan bloemen. Grondgebonden producten zoals 

granen, rundvlees en zuivel, waarvan de productie vraagt om grote opper

vlakten grond, ontvangen veelal wél subsidie in de vorm van prijscompensa

ties”, legt Mulder uit.

Het totaal afschaffen van genoemde steunmaatregelen streeft Mulder zeker 

niet na, maar dat het GLB langzamerhand moet leiden tot prijzen die gelijk 

liggen aan de wereldmarktprijs beaamt de europarlementariër. “Het kan

echter niet zo zijn dat de EU een

zijdig haar steun aan agrariërs 

moet intrekken. Binnen de World 

Trade Organisation (W TO ) zullen 

we dan ook moeten besluiten tot 

een evenredige afschaffing van sub- 

sidiemaatregelen”, aldus Mulder. 

“Een land als Japan bijvoorbeeld 

kent hogere landbouwsubsidies toe 

dan de EU en ook de in de Verenig

de Staten zijn dergelijke subsidies 

een bekend fenomeen.”

Europees model van landbouw
Eén van de belangrijkste redenen 

waarom Mulder tegen het totaal 

afschaffen van de compensatierege

lingen voor boeren is, is het Euro

pees model van landbouw. Dit 

moet volgens de W D ’er in stand 

worden gehouden. “Veel subsidies 

die binnen Europa worden toege

kend worden gegeven om de klein

schaligheid en daarmee het land- 

schap in stand te houden. Dit 

bepaalt immers de eigenheid van 

een land of regio. Iets waar we bin

nen de EU gelukkig veel waarde 

aan hechten. Maar het is wel een 

beleid dat geld kost. Zeker als in de 

toekomst de EU verder wordt uit

gebreid naar Oost-Europa. Een uit

breiding die het aantal hectare land

bouwgrond binnen de EU met 

vijfenvijftig procent zal vergroten.” 

Wat we ook met de uitbreiding van 

de EU volgens Mulder heel nadruk

kelijk in gedachten moeten houden, 

is dat boeren het liefst hun produc

ten willen verkopen en daarmee 

geld willen verdienen, onafhankelijk
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bouw blijft noodzakelijk"

van Europese subsidies, want deze regelingen betekenen voor agrariërs een 

enorme papieren rompslomp. Het aanboren van nieuwe markten is dan ook 

noodzakelijk en dan doelt Mulder met name op agrificatie, het gebruik van 

hernieuwbare grondstoffen voor industriële toepassingen, bijvoorbeeld het 

produceren van plastic uit zetmeel of de bijmenging van biodiesel in ‘gewone’

diesel. “Iets waar we zeker vanuit milieu-oogpunt echt aan moeten gaan den

ken en iets wat de Europese Commissie ook nu al zou kunnen invoeren. De 

ministers van Financiën binnen de EU denken hier echter anders over, want de 

milieuvriendelijke toepassingen als biodiesel leveren hen minder belastingin

komsten op”, aldus Mulder, die zegt zijn partijgenoot minister Zalm zeker aan 

de wenselijkheid van agrificatie te zullen blijven herinneren.

Kwaliteitskeurmerk
Een belangrijk punt dat naast de discussie over de landbouwsubsidies bin

nen de W T O  besproken zal moeten worden, is volgens Mulder het invoe

ren van een kwaliteitskeurmerk voor landbouwproducten. D it zeker 

gezien recentelijke problemen als dioxine-kippen en BSE-koeien. “Een 

keurmerk waaruit blijkt dat alle stappen binnen de productieketen van 

bijvoorbeeld vlees of melk zijn gecontroleerd en goedbevonden. Dit 

keurmerk zou dan natuurlijk zowel moeten gelden voor binnen de EU

geproduceerde landbouwpro

ducten, als ook voor, door EU- 

landen, geïmporteerde agrari

sche producten. Anders ontstaat 

er immers opnieuw oneerlijke 

concurrentie.”

Inmiddels heeft Mulder het ove

rigens voor elkaar gekregen dat er, met betrekking tot het kwaliteits

keurmerk, een resolutie door het Europees Parlement is aangenomen. De 

definitieve invoering zal volgens de W D ’er echter nog wel even op zich 

laten wachten.

De oprichting van de Europese Voedselautoriteit waartoe inmiddels door 

de Europese Commissie is besloten, acht Mulder echter al een belangrij

ke stap in de goede richting. “Als de uiteindelijke beslissingsbevoegdheid 

maar bij de politiek blijft liggen.”

Tekst:SandraKagie

"Veel subsidies die binnen Europa worden toegekend 
worden gegeven om de kleinschaligheid en daarmee 
het landschap in stand te houden."
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een kijkje in...
Met dankaan het Algemeen Rijksarchief en Lucas Osterholt,honorairarchivarisvandeWD.

het persoonlijkarchief van Hans Wiegel
Hans Wiegel heeft als voorzitter van de JOVD, lid van het hoofd

bestuur van de W D , lid van de Tweede Kamer en fractievoorzit

ter, vice-premier en minister van Binnenlandse Zaken een 

belangrijke rol gespeeld in de Nederlandse politiek in de jaren 

'70 en '80. Tijdens deze jaren is er een indrukwekkend persoon

lijk archief opgebouwd. Op woensdag 1 november jl. is dit 

archief van Hans Wiegel overgedragen aan het Algemeen 

Rijksarchief. Het archief, over de jaren 1948-1982, biedt veel 

informatie over de geschiedenis van de Nederlandse politiek in 

die tijd. Politiek! nam een kijkje in het archief van één van 

Nederlands meest besproken politici.

De benoemingsbrief van Hans 

Wiegel tot minister van Binnen

landse Zakenin 1977.Nadat het 

kabinet Den Uyl was gevallen 

en formatiepogingen op niets 

uitliepen, werd er een kabinet 

Van Agt (CDA)-Wiegel (WD) 

gevormd. In dit kabinet was 

Wiegel zowel minister van 

Binnenlandse Zaken, als vice- 

premier.

-----------------------------
De Driemaster,het blad van de 

JOVD, waarin meningen van 

leden gepubliceerd werden. 

Wiegel was enkele jaren voor

zitter van de JOVD en publi

ceerde enkele stukken in dit 

blad, waaronder Nederland- 

Zuilenland.

^ -----------------------------
Niet lang nadat het Parool dit

artikel plaatste, was het kabi

net Van Agt-Wiegel een feit.

Het persoonlijk archief van 

Wiegel, is voor het grootste 

gedeelte openbaar en heeft 

een omvang van 18 strekken

de meter.
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Eén van de 512 inventarisnummers, die in het archief zijn geordend. Sommige inventarisnum

mers zijn zo dik, dat zij een doos voor zichzelf hebben, anderen kunnen met meerdere num

mers in een doos.

I f ;m s  W io i»e l:

I k  heb 
geen
vuile  
handen, 
m aar ze  
je u k e n  
w e l'
'sccirleidér Erf «au Thijn tfNdAj cwfrc'mrrr
• itrM m  wrek na de derrie breuk in de lang- 
overhand lachswkkrnd aamfewndlc kahim-ts- 
■mêüt de Nedertand* bevolking mei de 'cd- 
U*r utopnck . 'ik heb ff bij die onderbande 
tr»  twer ite «rtrltefdritng twn dagen «oor jo- 
btgptatta'.

qpMrrkftij* tf»aj(#« sfftokkfrtj. Of t* bij 
< & »  m m .  dai p m  Ei; ée fcwufrtwbul-
*  **» m  « sas**» wnjrt»* »erbwirf!s| 
s  ét Pkdft «8 «et C2M>. Hij m  rutmtnê 
t% M i aan tm  timé* <#* é t »4t **s bet

rrrvtr kjhmrt t>rn I.'vt cru breuk geforceerd 
-»rf df g.oitrf|s.l.Tirk en een .-mis uitgelokt.
Hij heef: her u.irrsvhor gegeven ' » t  een onge
kende htu t  tegen 01M «ontman Van Agt 
Om nu It /eggen. del hij er tien dagen voor jo
ker heefs bijgezeten, moe! dan ook gezien * or
des air een r* ikke poging om Ie «-mSuwrren rist 
de kiezers, die op JV nwi massaal naar de stem
bus nare» getogen, er ai meer Jan  honderdder- 
ng dagen m m  joker fcijjdtt*».
Accent «  er mmuideH achter gekomen. dal la 
Je  iep van bet CDA ai in dit stadium plannen 
♦nedem orr gs.;- tm  jaai met i

zou heim at 04 
gemakkritjkei qm

H

‘De meeste 
politieke 
partijen kunnen 
de bakens 
niet verzetten'

bet'
- Bth-vWi fnteUllUcrv

een nieua kabtnet-Den U»1 In l 
ree »e gaan. I
Dc hele situatie is één grom 1 
bres ei van onvermogen «oor I 
de deelnemers aan het fomu- 
tsegebeuren. Accent heelt zich 
geuend tot een politicus, die 
nu eens geen vuile handen 
heelt. In Amewngen trof een 
team verslaggevers de geterg
de VVD-leidtr Hans Wiegel 
in een reet strijdlustige stem-

Een artikel in het blad Accent,dat na de derde breukin de kabinetsformatie gepubliceerd werd, waar

in Wiegel strijdlustig zijn onvrede uitspreekt over de rommelige politieke situatie vandat moment.



buitenland

Van vrijheidsstrijd naar vrijheidsdrang

Tientallen jaren lang was Zuid-Afrika een racistische dictatuur en even zovele jaren leek het, of 

het communistische ANC de enige oppositie tegen het Apartheidsbewind vormde. Toch blijkt 

achteraf de politieke situatie in Zuid-Afrika iets minder scherp te zijn geweest. Het ANC heeft 

in 1993 niet aangedrongen op een communistische revolutie en bewees daarmee, dat een 

vreedzame ontmanteling van het systeem van rassenscheiding, waarop sommige liberalen 

altijd hadden aangedrongen, mogelijk was. Onder het Apartheidsbewind klonk de stem van 

deze 'verlichte conservatieven' slechts zwak. Nu de corruptie en de sociaal-economische 

Apartheid hoogtij vieren lijken deze tot 'gematigde progressieven' geëvolueerde liberalen 

voor steeds meer Zuid-Afrikanen een alternatief voor het moe geworden ANC.

Hoewel de blanke Zuid-Afrikanen tijdens de Tweede Wereldoorlog aan de 

zijde van de geallieerden tegen de nazi’s vochten, stelden ze enkele jaren 

nadien zelf een systeem in, dat akelig veel verwantschap vertoonde met dat 

van de nationaal-socialisten. Onder het mom van ‘gescheiden ontwikkeling’ 

zette de Apartheid meer dan veertig jaar lang de politieke toon in de 

Republiek. De meerderheid van de zwarte bevolking vormde de maat

schappelijke onderlaag, de minderheid van blanken de bovenlaag en de 

Aziaten en kleurlingen hingen daar ergens tussenin.Toch was niet elke blan

ke gelukkig met de Apartheid.Tegenstanders verenigden zich sinds de jaren 

vijftig onder meer in ‘Die Progressieve Party’ en ‘Die Verenigde Party’, 

afsplitsingen van de dominante ‘Nationale Party’. Vanaf de jaren zestig en 

zeker na de opstand in Soweto, in 1976, was er bij een deel van hen spra

ke van radicalisering en toenadering tot het door communisten gedomi

neerde en bij de wet verboden African National Congress. Hoe zwak het 

liberale parlementaire protest echter ook klonk, het was er wel degelijk.

Bloody white liberals
Piet Valkman emigreerde in 1958 naar Zuid-Afrika. Hij studeerde er 

geschiedenis, trouwde en maakte carrière als de eerste verkoper van com

puters in dit deel van het zuidelijk halfrond. In de jaren zeventig stapte hij 

over naar de journalistiek. Als zodanig werkte hij onder meer voor de 

Cape Times. In 1974 kwam hij, vanwege zijn anti-Apartheid standpunt, in 

conflict met de autoriteiten en werd hem ‘verzocht’ het land te verlaten. 

Terug in Nederland publiceerde hij onder meer drie bundels met korte 

verhalen, waaronder‘De Grote Regen’ en ‘Het Moerastouw’ . Een deel van 

die verhalen heeft het leven onder het Apartheidsbewind als thema. 

Daarnaast werkte hij meer dan tien jaar als recensent voor Elseviers 

Weekblad.

“Het liberalisme had destijds vooral aanhang onder de Engelstaligen in de 

steden”, zegt Valkman. “Afrikaners en zwarten keken beiden, om verschil PietValkman (foto:Hansvan Asch)

lende redenen, neer op de parle

mentaire tegenstanders van de 

Apartheid, die zij, nogal denigre

rend, ‘bloody white liberals’ noem

den. Één van de liberale bolwerken 

was de United Party. Wat de zwar

ten vooral stoorde, was het feit, 

dat de liberalen wel tegen de poli

tieke, maar niet tegen de economi

sche blanke overheersing waren. 

De Zuid-Afrikaanse liberalen 

waren dan wel progressief, vergele

ken met de nationalisten, maar in 

vergelijking met hun Nederlandse 

collega’s erg conservatief. Zij wil

den in sociaal-economisch opzicht
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buitenland

de status quo handhaven door de 

Apartheid te hervormen tot een 

blanke overheersing met een men

selijk gezicht. In de tussentijd zijn 

ze echter erg veranderd. De post- 

Apartheid liberalen, zoals die van 

de huidige Democratie Party, lijken 

veel meer op die van de W D .”

Afrikaanse Renaissance
Dit neoliberalisme is duidelijk in 

opmars. Bij de recente gemeente

raadsverkiezingen behaalde de DP in 

Kaapstad bijvoorbeeld een verras

send goed resultaat. Volgens dichter- 

schilder Breyten Breytenbach, heeft 

de afbrokkeling van het A N C  in de 

kiezersgunst deels te maken met het 

feit, dat het de afgelopen zes jaar 

niet erin is geslaagd de economische 

Apartheid af te schaffen: “De ver

wachtingen waren enorm hoog 

gespannen, maar de meeste zwarten 

zijn nog even arm en de meeste 

blanken nog even rijk. Corruptie en 

nepotisme zijn aan de orde van de 

dag; de criminaliteit is tot onvoor

stelbare hoogten gestegen en de 

ziekte AIDS is een epidemie met 

ongekend rampzalige gevolgen. Als 

blank en zwart al economisch naar 

elkaar toegroeien is dat vaker in 

negatief, dan in positief opzicht. 

Naast een relatief klein en welva

rend blank dorp ligt meestal een 

veel grotere arme zwarte township. 

Veel zwarten hebben noch het geld, 

noch de intentie hun elektriciteitsre

kening te betalen. Aangezien het 

dorp en de township tegenwoordig 

administratief één gemeente vor

men, sluit de elektriciteitsmaatschap

pij in zo’n geval van massale wan

betaling voor alle bewoners de 

stroom af. O ok de blanken zitten 

dus in het donker.”

“Dergelijke incidenten bevorderen 

de neiging van blanke Zuid-Afri- 

kanen zich terug te trekken in eigen 

wijken, compleet met privé-scholen, 

ziekenhuizen en particuliere bewa

kingsdiensten. Anderen emigreren 

naar Europa of de VS. Ik maak me 

ook zorgen over het feit, dat de 

blanken op nationaal vlak nauwelijks 

bij de politiek betrokken worden. 

Momenteel is de idee van de ‘Afri

kaanse Renaissance’ erg populair. Afrika zou een onbedorven continent zijn 

geweest vóór de komst van de blanken. Onder verwijzing naar het Koninkrijk 

Zimbabwe wordt er beweerd, dat de zwarten reeds een technisch en moreel 

hoogstaande beschaving hadden en dat de blanken die vernietigd hebben. Het 

klinkt mij als een variant van de mythe van de mijnen van koning Salomo in de 

oren. De zwarten die deze mythe aanhangen negeren de prestaties van de 

blanke boeren bij het tot ontwikkeling brengen van Zuid-Afrika. Ze ontkennen 

daarmee evenzeer het Europese deel van hun identiteit, als de blanken het 

Afrikaanse van die van hen. Dat is evengoed racisme. Enkele jaren geleden 

ontmoette ik een ANC-minister die blauwe ogen had en een huid die lichter 

was dan de mijne, maar die erop stond een zwarte te worden genoemd.
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Noch de blanken, noch de zwarten, 

noch de kleurlingen zijn de ‘ware’ 

Zuid-Afrikanen. Het wordt tijd, dat 

we beseffen, dat we meer met el

kaar gemeen hebben dan van elkaar 

verschillen.”

Papieren tijger
Dat de ontgoocheling over de op

bouw van een rechtvaardiger en 

welvarender Zuid-Afrika niet tot 

een burgeroorlog heeft geleid, 

heeft volgens Piet Valkman twee 

belangrijke oorzaken. "Ten eerste 

had Nelson Mandela, die in 1994 

president werd, een enorm 

moreel gezag, waardoor zijn ver

zoeningspolitiek toch vruchten 

heeft afgeworpen. Hij bleek ook 

allerminst de communistische 

boeman die veel blanken jarenlang 

in hem hadden gezien, maar vee

leer een gematigde sociaal-demo- 

craat. Ten tweede bleek extreem

rechts, dat ten tijde van het 

bewind van Frederik de Klerk, die 

als een soort Afrikaanse 

Gorbatchov de Apartheid ont

mantelde, met een burgeroorlog 

dreigde, een papieren tijger. Ik 

herinner me nog, dat de fascisti

sche leider, Eugène Terre-Blanche, 

beweerde ëin het zadel te zijn 

geboreni en prompt tijdens een, 

als triomfantelijk bedoelde 

intocht, onhandig van zijn paard 

viel. Dergelijke televisiebeelden 

hebben het krijgshaftige imago 

van extreem-rechts bepaald geen 

goed gedaan. Mandela is inmiddels 

echter van het politieke toneel 

verdwenen en zijn opvolger, Tabo 

Mibeki, mist zijn uitstraling. Ik 

hoop, dat het nog goed zal komen 

met Zuid-Afrika, maar het ont

wikkelt zich in verontrustende

"Sommigezwarten ontkennen 
evenzeer het Europese deel 

van hun identiteitalsde 
blanken het Afrikaanse deel 

van die van hen."
mate tot een typisch Afrikaanse staat, met alle bijbehorende chaos en 

ellende - en dat is nooit de bedoeling geweest van de tegenstanders van 

de Apartheid.”

Rassenvermenging
Breyten Breytenbach stond vroeger veel dichter bij het A N C  dan Piet Valkman. 

Wegens zijn steun aan deze organisatie zat hij zelfs zeven jaar gevangen. Hij 

kwam pas vrij na bemiddeling van de toenmalige Franse president, Francois 

Mitterand. Hierover schreef hij onder meer in zijn boek ‘Bekentenissen van 

een Witte Terrorist’. De laatste jaren probeert hij, net als zijn collegais André 

Brink en Etienne van Heerden, in romans en essays met een historisch karak

ter de basisingrediënten van een nieuwe ideologische en culturele identiteit te

vinden voor het land, dat hij in de 

zeventiger jaren nog denigrerend 

‘Spuyt Afrikak’ noemde. Nu het 

marxisme evenzeer in diskrediet is 

geraakt als het blanke superioriteits- 

denken, blijkt het liberalisme plots 

verrassende aanknopingspunten te 

bieden. In zijn twee jaar geleden ver

schenen verhalenbundel ‘Honden

hart’ beschrijft hij de Apartheid als 

een rem op een natuurlijk proces 

van eeuwenlange rassenvermenging. 

“De blanken hebben hun rassenwet

ten niet ingevoerd, omdat ze hun ras

zuiverheid wilden behouden, maar 

omdat ze al lang niet meer raszuiver 

waren”, zegt Breytenbach. “De oor

spronkelijke pioniers waren naast 

boeren, vooral ambtenaren en solda

ten. Dat er af en toe een scheepsla

ding Hollandse meisjes in Kaapstad 

arriveerde kon weinig veranderen 

aan het harde en eenzame bestaan 

van deze pioniers, van wie een deel 

het gezelschap zocht van inheemse 

vrouwen. In deze eeuw was dit pro

ces van rassenvermenging al zo zicht

baar geworden, dat de machthebbers 

in Pretoria paal en perk eraan heb

ben gesteld met hun draconische 

rassenwetten. De boeren en zwarte 

volkeren, als de Hottentotten, had

den trouwens veel met elkaar ge

meen. Beiden waren bijzonder 

gesteld op hun vrijheid en zelfstan

digheid en wars van elke bemoei

zucht van de centrale overheid. Die 

vrijheidsdrang is even essentieel voor 

de vorming van een noodzakelijke 

nieuwe Zuid-Afrikaanse identiteit als 

het besef, dat wij allen bastaarden 

zijn.”

Tekst:Jeroen Kuypers

Met dank aan Satour, het Zuid-Afrikaans

Verkeersbureau
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"In de toekomst klagen we binnen Europa 
over harde euro”

De 83 a 84 dollarcent die de koers van de euro 

ten opzichte van de dollar nog niet zo lang gele

den bedroeg, acht minister Zalm van Financiën 

het absolute dieptepunt, dat in de toekomst naar 

alle waarschijnlijkheid niet meer bereikt zal wor

den. "De euro zal gaan stijgen en de dollar zal 

gaan zakken. De koopkrachtpariteit (wisselkoers 

die gecorrigeerd is voor het verschil in prijsni

veau tussen landen - red.) zal dus weer in balans 

komen'/ is de verwachting van de minister. "Ik 

acht het zelfs niet uitgesloten dat men binnen 

Europa zal gaan klagen over de te harde euro."

Net als het bedrijfsleven is Zalm altijd een groot voor

stander geweest van de euro. De invoering levert volgens 

de minister grote voordelen op voor internationaal ope

rerende Nederlandse bedrijven. Deze bedrijven onder

vinden een enorme besparing op valutatransacties en 

bovendien is de euro internationaal een veel gangbaarder 

betaalmiddel dan de gulden. De investeringen binnen 

Europa en dus ook binnen Nederland zullen hierdoor 

stijgen. “ Ik heb het als econoom al vanaf de eerste plan

nen een mooi project gevonden”, blikt hij terug. “De 

mogelijkheid om nationaal de wisselkoersen aan te pas

sen lijkt theoretisch mooi, maar is in de praktijk vooral 

gebruikt om echte oplossingen voor problemen vooruit 

te schuiven”, aldus de minister.

Bezwaren binnen VVD
Binnen de VVD was men in eerste instantie helemaal niet zo eensgezind 

over de euro. Iets wat de minister beaamt. “Het betrof destijds vooral 

bezwaren ten aanzien van de ‘zwakkere’ Zuid-Europese economieën als 

Italië, Spanje en Portugal. Hun begrotingsbeleid riep bij sommigen nogal wat 

vragen op”, herinnert hij zich. “Ik denk echter dat deze landen inmiddels 

heel aardige cijfers laten zien en dit niet alleen in 1997, maar ook in de 

jaren daarna. Dit is echter niet zonder slag of stoot gegaan. Ik heb me in

die landen dan ook niet altijd 

geliefd gemaakt.” De bijnamen die 

de minister als gevolg van zijn 

harde optreden in met name 

Italië heeft gekregen, zijn hier een 

voorbeeld van.‘El Duro’ is nog de 

meest vriendelijke.

Binnen de VVD is inmiddels, vol

gens de minister, iedereen over

tuigd van het belang van de euro. 

Onder de Nederlandse bevolking 

heerst als je de opiniepeilingen 

moet geloven echter nogal wat 

euroscepticisme. Iets waar de 

minister van Financiën niet bang 

voor is. “Een referendum zou ik 

wel aandurven en ik geloof dat 

het overgrote deel van de 

Nederlandse bevolking vóór de 

euro zou stemmen. Zeker na een 

goede campagne, want veel van 

deze scepsis komt volgens mij 

voort uit onwetendheid. Daarom 

wordt de campagne naarmate de 

datum I januari 2002 dichterbij 

komt ook steeds verder geïnten

siveerd”, aldus de minister.

Hardheid binnen eurogebied
Mensen hangen hun oordeel 

omtrent de euro volgens Zalm 

te veel op aan de berichtgeving 

over de euro-dollarverhouding 

die dagelijks in het tienuurjournaal bekend wordt gemaakt. “Bericht

geving waar je als burger echter weinig aan hebt. Voor de Nederlandse 

bevolking is namelijk niet de koers van de euro ten opzichte van de dol

lar van belang, maar de hardheid van de munt binnen het eurogebied”, 

verklaart de minister. “De inflatie binnen het eurogebied moet op de 

middellange termijn liggen tussen de nul en de twee procent. Iets wat de 

Europese Centrale Bank (ECB) als opdracht heeft meegekregen en waar 

ze tot op heden uitstekend in is geslaagd.”
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Dat de rol van De Nederlandsche 

Bank (DN B) door de invloed van 

de ECB kleiner is dan voorheen 

bestrijdt de bewindsman overi

gens. “Vóór de oprichting van de 

ECB in 1998 was de koers van de 

Nederlandse gulden gekoppeld 

aan die van de Duitse mark. Wan

neer de Bundes Bank de rente 

verhoogde, deed D N B  dat dus 

ook. De president van D N B had 

hier totaal geen invloed op, want 

hij zat niet aan tafel bij de Bundes 

Bank. D it terwijl W ellink (presi

dent van D N B - red.) nu wel aan 

tafel zit in Frankfurt bij het over

leg van de EC B”, aldus Zalm.

Verkiezingsthema?
O f de al dan niet geslaagde invoe

ring van de euro een thema zal 

zijn bij de verkiezingen in 2002 

verwacht de minister van 

Financiën overigens niet. “Alle 

grote partijen in Nederland heb

ben het europroject steeds ge

steund”, aldus Zalm.

Tot een thema voor de verkiezin

gen zal het dan misschien niet 

komen, maar of de invoering van 

de euro geheel rimpelloos zal ver

lopen, blijft natuurlijk de vraag. 

Millenniumscenario’s worden door 

pessimisten inmiddels voorspeld. 

Hoewel er ook in de ogen van de 

minister best wel iets mis zal gaan 

bij een dergelijke ingewikkelde 

operatie, heeft hij er toch alle ver

trouwen in dat het hele proces, 

mede door de intensivering van de 

voorlichting, goed zal verlopen.

"Een referendum 
zou ik wel aandurven en 

ikgeloof dat het overgrote 
deel van de Nederlandse 
bevolking vóór de euro 

zou stemmen."

Omrekenen
Om het de Nederlandse burgers 

makkelijk te maken en om hen ook 

zo snel mogelijk in euro’s te laten 

denken, zal de periode dat guldens 

en euro’s naast elkaar worden 

gebruikt in Nederland slechts vier 

weken bedragen. In de meeste ande

re landen zal deze periode volgens 

minister Zalm twee keer zo lang zijn. 

“We hebben gekozen voor deze 

betrekkelijk korte periode, omdat 

mensen niet bezig moeten blijven 

met omrekenen. We moeten in 

euro’s gaan denken.” Voor het omre

kenen van guldens naar euro’s heeft 

de minister overigens een handige 

formule bedacht. “Ik deel het bedrag 

in guldens door twee en trek er ver

volgens nog tien procent vanaf”, 

rekent hij voor.

Deze rekenmethode gebruikt de 

minister overigens nog niet bij de 

voorbereidingen voor de begroting 

van 2002 die dit jaar wordt inge

diend. “Hij wordt wel opgesteld in 

euro’s, maar de voorbereidingen ver

lopen nog in guldens”, besluit de 

bewindsman.

Tekst:Sandra Kagie 

Fotografie:Hansvan Asch
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uit het archief...

Door Lucas H.M.Osterholt, honorair 

archivaris van de WD

De openstelling van het per

soonlijk archief van Hans 

Wiegel over de jaren 1948 - 

1986 (zie ook Een kijkje in...) 

is een goede aanleiding even 

wat langer stil te staan bij één 

van de belangrijke personen, 

die een cultuurverandering 

in en buiten de W D  heeft be

werkstelligd, met als leidraad 

de campagneposters met 

Wiegel uit de jaren '70.

1972

In de jaren zestig was een schei

ding in de VVD-koers herkenbaar. 

Er werd bij de Tweede-Kamerver- 

kiezingen van I963 een nieuwe 

lijsttrekker gekozen, als opvolger 

van mr. P.J. Oud. De rebellie tegen 

Oud was het resultaat van zijn 

alomtegenwoordigheid in de par

tij, maar dit nieuw elan alleen was 

niet genoeg om de VV D  te vereni

gen. Afzonderlijke denktanks in de 

partij waren in deze tijd onder 

meer het Liberaal Democratisch 

Centrum (LD C ) en het Liberaal 

Beraad, waarvan Hans Wiegel

WD-verkiezingsaffichesdeel II

secretaris was. Het Liberaal Be

raad probeerde een brug te slaan 

tussen de JO V D  en de Liberale 

Studenten Vereniging Nederland 

(LSVN). Eerder was hij onder 

meer landelijk voorzitter van de 

JO VD. Hij viel op door zijn ver

mogen ingewikkelde zaken op 

eenvoudige wijze en voor ieder

een begrijpelijk te verwoorden. 

Zijn lidmaatschap van de VV D  

Tweede-Kamerfractie en het daar 

opgebouwde gezag, bezorgde hem 

voldoende steun om in I97I de 

opvolger te worden van mr. W.J. 

Geertsema, als fractievoorzitter 

van de VVD Tweede-Kamerfractie.

Winst
Met Wiegel als fractievoorzitter 

verging het de V V D  goed in de

jaren daarna. Bij de Tweede-Ka- 

merverkiezingen van I972, met 

Wiegel voor het eerst als lijst

trekker, wint de VV D  in november 

van dat jaar zes zetels en komt 

daarmee voor het eerst in haar 

bestaan op tweeëntwintig fractie

leden. Het waren de jaren van po

larisatie, van het progressieve 

kabinet Den Uyl, waarbij Wiegel 

de exponent van een stevige libe

rale oppositie werd.

Het gebrek aan een goede finan

ciële basis en de daarmee gepaard 

gaande steeds verder oplopende 

staatsschuld, maakten het de VVD 

mogelijk onder Wiegel ook gema

tigde kiezers aan zich te binden. 

De populariteit van Wiegel steeg 

en daarmee groeide ook de aan

hang, wat onder meer tot uiting

kwam in 10 1.000 VVD-leden aan 

het einde van 1978. Om die popu

lariteit te benutten voor de 

Tweede-Kamerverkiezingen van 

1977, werd al snel besloten meer

dere posters met Wiegel erop te 

maken en zodoende zijn verbon

denheid met de VVD en het lijst- 

nummer zichtbaar te maken. Aan 

de afdelingen werden glansdruk

ken beschikbaar gesteld, waarmee 

voor het eigen drukwerk een foto 

van Hans Wiegel gebruikt kon 

worden. Waar mogelijk werd hij 

door het campagneteam van de 

V V D  ingezet om kiezers te trek

ken. Met resultaat, want bij de ver

kiezingen van I977 werden er 

wederom zes zetels gewonnen en 

haalde de VV D  28 zetels in de 

Kamer.
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samenwerking
Oppositie
Toch zou het nog maanden duren 

voordat er een kabinet kwam. De 

grote winnaar van de verkiezingen, 

de PvdA, claimde in de onderhan- 

delingen met het C D A  verregaande 

politieke concessies, om de verkie

zingswinst te kunnen verzilveren. 

Het verhaal is bekend: het tweede 

kabinet Den Uyl kwam er uiteinde

lijk niet, maar wel wisten het C D A  

en de W D  in korte tijd een kabinet 

te vormen, dat met de krappe 

meerderheid van twee zetels de 

volledige termijn uitzat.Wiegel is in 

deze periode vice-premier en minis

ter van Binnenlandse Zaken. Helaas 

voor het kabinet, verliest de combi

natie C D A  en W D  bij de verkiezin

gen van 1981 de krappe meerder

heid in de Kamer en werd de W D  

als regeringspartner van het C D A  

vervangen door PvdA en D66.

D e W D  kwam in de oppositie, waarbij Wiegel wederom fractievoorzitter van 

de W D  werd. De hernieuwde kennismaking met de oppositiebanken lag 

Wiegel echter niet. Als politicus was hij op zoek naar een nieuwe uitdaging, 

maar omdat het kabinet een wankelmoedig bestaan leidde was het de vraag 

of dit kabinet niet snel zou vallen. Toen de toenmalige minister van 

Binnenlandse Zaken, Ed van Thijn, Wiegel benaderde met de vraag of hij 

Commissaris der Koningin in Friesland wilde worden, vroeg Wiegel dan ook 

bedenktijd. Het kabinet overleefde de begrotingsbesprekingen van 1982 

echter. Er kondigde zich op korte termijn geen grote veranderingen in het 

landelijke beeld aan, waarna Wiegel de post in Friesland accepteerde.

Twee voormannen
Maar zoals wel vaker in de politiek, was de toekomst 

niet zeker. Het kabinet viel ruim een maand na de voor

jaarsnota toch, omdat de PvdA bewindslieden zich niet 

konden vinden in de hoogte en de wijze van invulling 

van de bezuinigingen voor 1982 en 1983. Het land 

stond voor nieuwe verkiezingen. De opvolger van 

Wiegel als fractievoorzitter, Ed Nijpels, was nog onvol

doende bekend bij de gemiddelde kiezer. De campagne

leiding besloot daarom de verbinding te leggen tussen 

Wiegel, Nijpels en de W D  door een poster te ontwer

pen waarop de datum van de verkiezingen en de twee 

voormannen stonden. Opnieuw was er succes; de frac

tie werd uitgebreid naar 36 zetels en Wiegel ging naar 

Friesland om daar, zoals hij verkondigde, tenminste tien 

jaar Commissaris der Koningin te worden. Als het ora

kel van Ljouwert laat hij daarna op gezette tijden in 

spreekbeurten en mediaoptredens zijn mening over de 

te varen koers van het land in het algemeen als ook de 

koers van de W D  in het bijzonder, horen.

Met dank aan het Documentatiecentrum Nederlandse 
Politieke Partijen (DNPP) te Groningen
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het gezicht

Hij is een kind van de bezetting. Frits Korthals Altes is negen jaar 

als deTweede Wereldoorlog uitbreekt.De marcherende solda

tendoodse klasgenootjes die weggevoerd worden, bloembol

len als m aaltijd... Vergeten zal hij het nooit/'Maar'/zegt hij nu, 

"echt extreme dingen heb ik niet meegemaakt. Alleen dat 

beklemmende gevoel van onvrijheid vond ik vreselijk. Door het 

contrast met de bevrijding werd dat pas echt duidelijk." Het 

einde van de oorlog geeft euforie maar ook verwarring. De 

gem eenschappelijke vijand is verdwenen. Allerlei groeperin

gen worden opgericht en verkondigen hun waarheid.Zwart-wit 

bestaat niet meer. Wie is goed, en wie slecht? De jonge Frits 

Korthals Altes raakt geboeid door het spel van argumenten en 

discussie en volgt de politieke schermutselingen op de voet. 

Een politicus is geboren.

"Ik heb me altijd meer bestuurder 
dan politicus gevoeld"

Als veertienjarige kun je ook buiten 

gaan voetballen, in plaats van de kran

ten en weekbladen te spellen.Waar 

komt de politieke interesse van Frits 

Korthals Altes vandaan? “Mijn vader? 

Nee, die heeft me op politiek gebied 

nooit gestuurd.” Lachend: “Als goed 

liberaal heeft hij ons volledig vrij gela

ten. De politiek zat gewoon in me, ik 

kan het anders ook niet verklaren.” 

“Mijn ‘advocatengenen’ heb ik wel 

duidelijk aan mijn vader te danken. 

Een prachtig vak, de advocatuur. Ik 

heb daar mijn zin voor kwaliteit altijd 

volledig in kwijt gekund. Wat voor 

mij kwaliteit is? Duidelijkheid schep

pen, feiten op een rijtje zetten en 

uiteindelijk al deze kennis aanwen

den voor de goede zaak; dat vind ik 

wel een aardige definitie. In de 

Eerste Kamer komen die eigen

schappen trouwens ook uitstekend 

van pas. De politiek speelt minder

mee, primair is alles erop gericht 

om de kwaliteit van een wetsvoor

stel te verbeteren. De puntjes op 

de i zetten.dat mag ik graag doen. Ik 

heb me altijd meer bestuurder dan 

politicus gevoeld.”

De deuren langs
Op zijn 25e - toentertijd de mini

mumleeftijd - wordt hij lid van de 

VVD. De partij zet hem in een kan

toortje te Leiden met de opdracht 

mensen te informeren over de aan

staande verkiezingen. “En ik bracht 

affiches en folders rond”,vult Korthals 

Altes aan.“Een absolute voorwaarde 

om later politieke carrière te maken.” 

Als hij twee jaar later zijn rechtenstu

die afrondt en gaat werken als advo

caat in Rotterdam, krijgt ook zijn poli

tieke loopbaan een push. Hij leert de 

WD-jongeren Pol de Beer en Jan 

Verbeek kennen.‘De W D  profileert

zich onvoldoende’, vinden de angry 

young men,en dus gaan ze zelf maar de 

deuren langs in Rotterdam met eigen

handig gefabriceerde folders. “We 

waren lastig, maar we vielen wel op”, 

aldus Korthals Altes. “Omdat het 

slecht ging met de partij en hervor

mingen noodzakelijk waren, ont

stonden er kansen voor jongeren, 

zoals wij.”

In 1962 wordt hij secretaris van de 

afdeling Rotterdam, een jaar later al 

neemt hij zitting in het hoofdbestuur 

van deWD.Een functie die hij tot 1981 

zal bekleden.“Eén van de belangrijkste 

zaken, die toen gerealiseerd zijn, is de 

opzet van een centraal geautomati

seerde ledenadministratie”, vertelt 

Korthals Altes.“Voorheen was dat tra

ject geheel in handen van de afdelin

gen. Hoeveel leden de W D  had en 

hoeveel afdracht de afdelingen ver

schuldigd waren? Niemand wist het.
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Er is in die tijd ongetwijfeld wat geld blijven hangen; veel afdelingen waren ook niet 

echt blij met de maatregel. Eind jaren zestig hadden we de centrale ledenadminis

tratie klaar. Mooi op tijd, want kort daarna kwam de bloeiperiode onder Hans 

Wiegel en Haya van Someren en groeide de partij van 30.000 leden naar ruim 

I OO.OOO.Zonder een geautomatiseerd registratiesysteem zou dat een ontzetten

de chaos geworden zijn.”

Kroon op het werk
In de bloeiperiode van de W D , tussen 1975 en 

1981, is Korthals Altes voorzitter van de partij. De 

combinatie met zijn advocatenpraktijk is wel eens 

zwaar. Gelukkig beschikt hij binnen zijn kantoor 

over een ‘gouden rechterhand’; zijn secretaresse, 

mevrouw Plessas.“Als ik het te druk had met de 

advocatuur greep zij wel eens in:‘okay,doe jij van

daag de praktijk, dan doe ik de partij’. O f omge

keerd. Dat werkte goed, maar na beëindiging van 

mijn voorzitterschap voelde ik wel dat het tropen

jaren waren geweest.”

Tijd om even gas terug te nemen, en zich volledig te 

richten op de advocatuur. Dat lukt... Heel even. De 

rechtbank benoemt hem tot één van de bewind

voerders van Ogem. Negen maanden later ziet zijn

carrièreperspectief er alweer totaal anders uit.“Toen overkwam me het mooiste 

wat ik me in mijn politieke loopbaan kon voorstellen:ik werd gevraagd als minister 

vanJustitie.Vooreen meester in de rechten,die ook politiekgeïnteresseerd is,is dat 

een absolute kroon op het werk. D e W D  leverde in die periode ook de minister 

van Binnenlandse Zaken, Koos Rietkerk.Wij voelden elkaar perfect aan. Hij was 

voorzitter van deTweede-Kamerfractie geweest toen ik partijvoorzitter was,tij

dens het kabinet-Van Agt/Wiegel, dus we hadden al vaker 

samen voor hete vuren gestaan. Het ministerschap is dan 

ook precies geworden wat ik ervan verwacht had.Alleen de 

perikelen rondom het reiskostenforfait, het einde van 

Lubbers-ll en daarmee samenhangend de slechte verstand

houding tussen verschillendeWD’ers, vond ik als echte par

tijman heel vervelend.”

Liever herinnert hij zich de mooie momenten. Hij noemt het 

beleidsplan ‘Samenleving en Criminaliteit’.“Deze studie,die 

nu nog steeds op vele punten actueel is, vroeg voor het eerst 

aandacht voor preventieve maatregelen tegen veelvoorko

mende criminaliteit en bevatte voorstellen voor de bouw 

van gevangenissen, instelling van criminele inlichtingendien

sten en misdaadanalyse. Het beleidsplan waarschuwde ook - 

voor het eerst - voor de opkomst van de georganiseerde 

misdaad. Ik vergeet nooit dat deze waarschuwing werd weg

gehoond door critici uit kringen van de wetenschap en uit de 

Kamer. Het werd gezien als bangmakerij om meer middelen te verkrijgen. 

Inmiddels is wel duidelijk dat dat toch iets genuanceerder ligt.”

Alles gedaan
Hoe compleet kan een politieke carrière zijn? Op verzoek van JorisVoorhoeve,die 

in 1989 de eenheid in de partij wil accentueren door zoveel mogelijk ministers op 

de lijst van deTweede Kamer te zetten, wordt KorthalsAltesTweede-Kamerlid.Na 

twee jaar verhuist hij naar de overkant, waar - zo zegt hij zelf - ‘mijn hart ligt’. De 

combinatie met de advocatuur beëindigt hij eind l996,opzijnvijfenzestigste.“Toen 

kreeg ik tenminste af en toe de ruimte voor een ‘pensioendagje’;even tijd om eens 

een concert te bezoeken,naar de opera te gaan of kunst te bekijken.”

Als men in maart 1997 een nieuwe voorzitter van de Eerste Kamer zoekt, wordt 

Korthals Altes door zijn fractie gevraagd. Op het gebied van de landspolitiek heeft 

hij nu zowat alle functies wel op zijn cv staan.“Ik prijs me heel gelukkig dat ik op 

beslissende momenten telkens de kans gekregen heb, om dat te doen wat ik boei

end en de moeite waard vind. Misschien is het wel zo gelopen, juist omdat ik nooit 

aan carrièreplanning heb gedaan. Hoe ik nu mijn toekomst zie? Na Prinsjesdag 

2001 moet ik aftreden als voorzitter van de Eerste Kamer, op grond van een 

afspraak met de CDA-fractie. Maar of ik dan van het politieke toneel verdwijn? 

Laten we eerst maar eens afwachten wat er tegen die tijd weer op mijn pad komt.”

TekstGeert Braam 

Fotografie: Hans van Asch

"Toen o ver kwam me 
het mooiste wat ik 

me in mijn politieke 
loopbaan kon 

voorstellen:ikwerd 
gevraagd als 

minister van Justitie."

politiek; 25



debat

Bestrijding kartelvorming:

De laatste jaren is het aantal verdenkingen van ongeoorloofde kartelvorming opvallend geste

gen. Heeft de fusie- en overnamegolf, die het afgelopen decennium bijna de omvang van een 

vloedgolf heeft gekregen, geleid tot een te sterke concentratievorming in het bedrijfsleven? 

Wordt de vrije markt zo ondergraven door monopolies? En als dat zo is, hoe dient de politiek 

deze ontwikkeling dan aan banden te leggen? Biedt het marktmechanisme voldoende waar

borgen of is actiever overheidsingrijpen noodzakelijk? Liberalen zijn per definitie tegen kar

tels, maar over de bestrijding ervan bestaan bij hen verschillende visies.

Hella Voute

De oliemaatschappijen werden er

van verdacht illegale prijsafspraken 

te hebben gemaakt. De telecomaan- 

bieders zouden bij de veiling van de 

UMTS-frequenties hebben samenge

spannen, om de prijs, en dus de 

opbrengst voor de Nederlandse 

staat, zo laag mogelijk te houden. Bij 

de diverse fietsfabrikanten werden 

huiszoekingen verricht, omdat de 

Nederlandse Mededingingsautoriteit 

(NMA) vermoedde, dat zij het on

derling op een prijsakkoord hadden 

gegooid. Al deze zaken speelden zich 

bijna gelijktijdig af. Bovendien is het 

in het buitenland al niet veel beter. 

O ok in Italië en Oostenrijk werden 

illegale afspraken geconstateerd bij 

de veiling van de UMTS-frequenties 

en in de Verenigde Staten is Micro

soft in een geruchtmakende rechts

zaak verwikkeld, waarbij het bedrijf 

dreigt te worden opgesplitst, 

omdat het in haar eentje een hele 

branche zou domineren. Na de val 

van de Berlijnse Muur in 1989 

bejubelden liberalen de wereldwij

de overwinning van de vrije markt, 

maar hoe vrij is die markt nog? 

Dreigt na het communistische 

staatsmonopolie, het monopolie 

van de multinationals?

Nederland Kartelland
Volgens Hella Voute, lid van de 

Tweede Kamer en woordvoerder 

Economische Zaken voor de W D , is 

het toenemend aantal verdenkingen 

van kartelvorming evenzeer een ver

rassend, als een verontrustend feit: 

“Sinds drie jaar hebben wij een nieu

we wet op de mededinging die een 

stuk beter is dan de oude. Ik heb er 

destijds maar liefst drie dagen lang, 

met de toenmalige minister van 

Economische Zaken, Hans Wijers, 

over gedebatteerd. Het is daarom 

logisch, dat er sindsdien gevallen 

onder de aandacht zijn gekomen, die 

voordien door de mazen van de wet 

zouden zijn geglipt. Niet voor niets 

had ons land in de jaren tachtig de 

bijnaam ‘Nederland Kartelland’. De 

kartels komen nu aan de oppervlak

te, terwijl ze vroeger verborgen ble- 

yen. Dat is een goede ontwikkeling."

Nachtkaars
Hans Labohm, lid van de redactie 

van Liberaal Reveil, lid van de Com
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missie Buitenlandse Zaken en 

Ontwikkelingssamenwerking van 

d e W D  en momenteel als gaston

derzoeker verbonden aan het 

Clingendael Instituut, gelooft niet, 

dat er sprake is van een grotere 

mate van kartelvorming dan vroe

ger. “Van illegale prijsafspraken in 

de olie-industrie, met name wat 

de prijzen van brandstoffen be

treft, is niets gebleken. Het recen

te onderzoek daarnaar is als een 

nachtkaars uitgegaan. Het is trou

wens een reprise van een soort

gelijk onderzoek, dat plaatsvond 

na de zogenoemde eerste oliecri

sis in 1973/74. Daar is toen even

min iets onoorbaars uitgekomen. 

Als men de oude dossiers uit de 

kast zou hebben gehaald, had men 

zich veel moeite kunnen bespa

ren. Toch blijven er voorbeelden 

van economische machtsposities, 

maar die blijken in vele, zoniet de 

meeste gevallen door de overheid 

te worden bevorderd. D it geldt 

voor bedrijven die profiteren van

aanbestedingen van nationale over

heden en van protectionistische 

maatregelen op handelsgebied. Het 

meest typische voorbeeld van een 

economische machtspositie is 

natuurlijk de wereldoliemarkt, maar 

hier zijn het opnieuw overheden, 

namelijk die van de OPEC-landen, 

die hun steun verlenen aan een 

beleid waarbij de prijzen vér boven 

de kosten liggen.”

Tijdelijke monopolies
Kartels zijn op den duur dodelijk 

voor het innovatievermogen van 

de economie. “Een bedrijf, dat een 

monopoliepositie inneemt slaapt 

na verloop van tijd onherroepelijk 

in”, aldus Hella Voute. “Bovendien 

beperken kartels de keuzevrijheid 

van de consument, waardoor deze 

niet de beste prijs/kwaliteit ver

houding kan krijgen. Kartels zijn 

dus slecht voor zowel de onderne

mer, als voor de consument. Er 

dient echter wel een uitzondering 

te worden gemaakt voor bepaalde 

vormen van afspraken tussen toe

leverancier en afnemer, bijvoor

beeld in de detailhandel. Als we die 

niet hadden toegestaan zouden de 

kleine winkels allang ten onder zijn 

gegaan onder het geweld van de 

grote ketens en zouden onze bin

nensteden een stuk minder leef

baar zijn. Dergelijke samenwerkings

verbanden zijn echter allerminst 

concurrentiebelemmerend. Het 

tegendeel is waar.”

Zelfreinigend vermogen
De vraag is echter, of het marktme

chanisme op zich sterk genoeg is 

om de ziektekiemen, die kartels vor

men, uit het lichaam van de econo

mie te verwijderen of dat het daarbij

hulp nodig heeft van de overheid. Hans Labohm heeft voldoende vertrouwen 

in het zelfreinigend vermogen van de vrije markt: “De Europese marktinte

gratie en de globalisering van de economie hebben er voor gezorgd, dat de 

concurrentie nog meer is toegenomen en het thans nog moeilijker is dan 

daarvoor een economische machtspositie op te bouwen en te handhaven. 

Daardoor zijn zelfs, wat eens onaantastbare posities van grote bedrijven 

leken niet meer heilig. Economen verschillen van mening over de vraag of 

overheden in staat zijn voldoende concurrentie op de markt te verzekeren, 

waarbij sommigen ook zwaar tillen aan de mogelijke schade door onjuiste 

overheidsinterventie. Milton Friedman bijvoorbeeld begon als voorstander van 

het anti-trustbeleid, maar hij veranderde van mening, deels omdat hij vreesde, 

dat het risico slachtoffer te worden van een misplaatste anti-trustactie,
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ondernemers ervan zou weerhouden nieuwe initiatieven te ontplooien. 

Wanneer er nieuwe technologie in het spel is lijken tijdelijke monopolies 

soms onvermijdelijk, ja zelfs noodzakelijk, om voldoende prikkels te bieden 

om het innovatieproces op gang te houden. Het grootste probleem voor me

dedingingsautoriteiten is dan ook de juiste balans te vinden. De markteco

nomie zorgt er, in 99% van de gevallen, automatisch voor, dat er geen 

excessieve economische machtsposities ontstaan.”

"W anneer er n ieuw e tech n o lo g ie  

in het spel is lijken tijdelijke  

m o no p o lies som s onverm ijdelijk , 
ja  zelfs noodzakelijk ,om  vo ld o en d e  

prikkels te b ieden  om  het innovatie

proces op gang te houden."

Waakhond
Volgens Hella Voute is een optimaal mededingingsbeleid een essentieel onder

deel van een volwassen markteconomie. “Natuurlijk zijn fusies en overnames 

een noodzakelijke strategie in het groeiproces van bedrijven, maar hun markt

aandeel mag niet zo groot worden, dat ze daarmee de dynamiek van de markt 

verstoren en toetreders de weg versperren. Vandaar, dat de nationale en 

Europese mededingingsautoriteiten tegenwoordig het begrip ‘relevante markt’ 

hanteren en de doelmatigheid van fusies mede daarop beoordelen. Indien 

nodig moet de overheid toetreders een steuntje in de rug geven, zoals in het 

geval van Tango, de nieuwe aanbieder op de brandstofmarkt, die je min of 

meer als opvolger van de om een of andere reden verdwenen vroegere Witte 

Pompen kunt beschouwen. Het is toch zeer opvallend, dat de oliemaatschap

pijen eerst beweerden, dat er nauwelijks enige rek zat in de benzineprijzen en 

dat diezelfde prijzen plots in een omtrek van vele kilometers met tien tot vijf

tien cent per liter blijken te kunnen dalen, wanneer er ergens een pompsta

tion van Tango wordt geopend. Een optimaal werkende mededingingsautori

teit is de waakhond die marktfalen kan voorkomen. Kijk maar naar de 

Verenigde Staten. De Security and Exchange Commission (SEC), die toe

zicht houdt op de financiële wereld, is nog strenger dan haar Europese 

evenknie - en de markt werkt daar ook nog een stuk beter. Het oude lais- 

sez-faire liberalisme is geen adequaat antwoord meer op de uitdagingen 

van de huidige economische orde. In de jaren dertig lieten de politici de 

kartels ongemoeid, met als droevig resultaat, dat de economische crisis 

werd verlengd en verdiept. Een strenge toezichthouder is de beste garan

tie voor een liberale markt. O f omThorbecke te citeren:‘Niets is slechter 

voor de arbeid dan de mededinging te beperken’.”

TekstJeroen Kuypers 

Fotografie:Hansvan Asch
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Youngsters van Paars over het hoe en waarom van het Kamerlidmaatschap:

/ / Eerst een tijdje Kamerlid, 
daarna zie ik wel weer"

Ze waren jong toen ze in de Tweede 

Kamer terechtkwamen. En dat zijn ze nog 

steeds: Frans Weekers van de VVD, 

Stefanie van Vliet van D66 en Sharon 

Dijksma van de PvdA. Ze werden alle drie 

op jonge leeftijd gevraagd in de Tweede 

Kamer te komen, ze vinden het alle drie niet erg dat hun sociale leven moet wijken voor een politieke carrière en ze willen 

alle drie na het Kamerlidschap ook wel wat anders. Al weten ze nog niet wat."Dat zie ik dan wel weer. Als je  alleen maar bezig 

bent met wat je  later wilt worden, leidt dat de aandacht af van waarmee je  nu bezig bent." Politiek! had een gesprek met drie 

youngsters van de Paarse partijen en vroeg hen waarom ze op het Binnenhof gingen werken, en wat ze ervoor moeten laten.

Zonder vooroordelen een zee-
tanker sturen

FransWeekers

FransWeekers, 33 jaar

Kamerlid voor de W D

Een druk baasje is Frans Weekers 

altijd al geweest. Tijdens zijn stu

dententijd combineerde hij twee 

studies en had daarnaast een bij

baantje in een café.Voordat hij Ka

merlid werd van de VVD, combi

neerde hij de advocatuur met het 

fractievoorzitterschap van de VVD 

in Weert.Vanaf het moment dat hij 

ontdekt werd door de toenmalige 

Kamercentralevoorzitter in Lim

burg, heeft hij het alleen maar 

drukker gekregen. Nu hij Kamerlid 

is, vertrekt de jonge V V D ’er voor 

dag en dauw naar Den Haag. Ech

ter, hij verlaat zijn woning te Weert 

pas nadat hij heeft ontbeten met 

zijn vrouw en drie dochters. Want 

later die dag ziet hij hen meestal niet

"Ik heb met plezier in de advocatuur 
gewerkt, maar Kamerlid zijn is 

veel dynamischer"
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meer; hij komt vaak rond midder

nacht pas terug. Voor vriendenbe

zoek en een sociaal leven heeft hij 

alleen maar tijd in het weekend. 

Tenminste ...“Als het niet te druk is.” 

Frans Weekers heeft het er voor 

over. Hij heeft geen minuut spijt 

gehad van zijn beslissing. Het 

Kamerlidmaatschap vindt hij boei

ender dan de advocatuur. “Ik heb 

met plezier in de advocatuur ge

werkt, maar Kamerlid zijn is veel 

dynamischer”, aldus Weekers. Het 

spreekt de W D ’er vooral aan dat 

hij zich niet meer hoeft bezig te 

houden met het toepassen van de 

wet, maar dat hij zich kan richten 

op wijzigingen van de wet. Zo  zijn 

er nog meer verschillen. “In de 

advocatuur werk je aan een bepaal

de zaak van een individuele cliënt. 

Aan die zaak komt een einde, het 

leidt tot een bepaald resultaat. Het 

interessante aan de politiek is, dat je 

bijna nooit zaken afsluit. Er zit veel 

tijd tussen de daadwerkelijke beslis

singen en het merkbare resultaat in 

de samenleving.” Frans vergelijkt de 

overheid met een zeetanker, die een 

bepaalde koers vaart. “Als je deze 

tanker van koers laat wijzigen, is dat 

in het begin niet merkbaar. Maar 

uiteindelijk bereik je wel een andere 

haven.” En een bij voorkeur vrije, 

voor iedereen toegankelijke haven. 

Het streven naar een vrije haven is 

de reden dat Frans de politiek is 

ingegaan. “In dit land neemt de 

overheid veel beslissingen. Je kunt 

aan de zijlijn toekijken, maar je 

kunt ook je nek uitsteken en 

meesturen.”

Dat meesturen doet Frans al vanaf 

zijn 30ste jaar. “ Ik ben jong de Ka

mer ingegaan. Dat heeft als voor

deel dat je betrekkelijk onafhanke

lijk kunt opereren. Je zit nog niet vol 

met vooroordelen, maar je stapt fris 

het politieke vak in.” De eerste vier 

jaar wil hij zich zo breed mogelijk 

oriënteren. “ Ik heb een brede por

tefeuille en zit in een stuk of zeven 

vaste Kamercommissies. Het aardi

ge is dat je een brede blik krijgt op 

datgene waarmee de politiek zich 

bezighoudt. Het enige nadeel is dat 

ik door die gevarieerde, maar wat 

versnipperde portefeuille, een min

der duidelijk profiel naar buiten toe 

heb.” Na de eerste vier jaar hoopt 

Frans zich nadrukkelijk te kunnen 

toespitsen op een stuk of twee sub

stantiële onderwerpen. “Maar dat 

hangt er vanaf hoe de fractie is 

samengesteld." Frans wil zich in 

ieder geval weer een periode 

beschikbaar stellen voor de Kamer. 

“Daarna zie ik wel weer.Als je alleen 

maar bezig bent met wat je later wil 

worden, leidt dat de aandacht af van 

waarmee je nu bezig bent.”

Ver vooruit kijken heeft Frans nooit 

gedaan. “Door een samenloop van 

omstandigheden ben ik advocaat 

geworden. Later ben ik toevallig in 

de politiek terecht gekomen, dat 

was niet gepland. Op een gegeven 

moment is mijn politieke carrière in 

een stroomversnelling geraakt. Daar 

moet je op privé en sociaal vlak wel 

veel voor inleveren. Dit werk kun je 

dan ook alleen doen als je grote 

steun hebt van familie en achterban. 

En die heb ik.”

Vierentwintig uur per dag Kamerlid en moeder

Stefanie van Vliet, 33 jaar 

Kamerlid voor D66

“Ik wil absoluut ook een poosje uit de politiek”, zegt Stefanie van Vliet 

resoluut. N iet dat ze het niet naar haar zin heeft in Den Haag. Maar op 

den duur wordt het gewoon tijd voor wat anders. “Ik ben Kamerlid 

geworden op mijn 27e. Als je zo jong in de Kamer komt, wil je ook een 

keer wat anders.” Na haar Kamerlidmaatschap zal ze kijken “wat ze echt 

wil”.“lk heb nog te weinig werkervaring buiten de politiek om.” Dat krijg 

je als je bijna meteen na je studie in de Tweede Kamer belandt.

Haar politieke carrière begon voor Stefanie tijdens haar studie.
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Ze  was naar de universiteit gegaan met het idee dat er veel gediscus

sieerd zou worden. “Dat viel tegen. De studenten hopten van tentamen 

naar tentamen. Het was vrij leeg.” Om deze leegheid te doorbreken 

besloot ze zelf inhoud te geven aan de politiek. Ze ging bij verschillende 

jongerenorganisaties kijken, zoals de JOVD. Maar dat sprak haar niet zo 

aan. Meer heil vond ze bij de jongerenafdeling van D66.

“Toen ik 19 was, ben ik actief geworden bij de Jonge Democraten. Ik ben 

voorzitter van de JD  in Amsterdam geworden. Daarna heb ik een D66- 

afdeling in Aalsmeer opgericht en ben daar fractievoorzitter geworden.” 

In deze functie werd ze ontdekt door Aad Nuis. ‘“ Is het geen idee om je 

kandidaat te stellen’, vroeg hij. Ik heb erover nagedacht, en heb uiteinde

lijk toegestemd. Ik dacht dat het goed zou zijn, als er minder ‘mannetjes 

met grijze pakken’ in de 

Kamer zouden zitten.”

“Als je open in het leven staat, 
kan er van alles gebeuren.”

Sharon Dijksma, 29 jaar 

Kamerlid voor de PvdA

Pluk de dag, is het levensmotto van 

Sharon Dijksma, het jongste PvdA- 

kamerlid. In 1994 kreeg ze de kans 

om Kamerlid te worden voor de 

PvdA en die kans greep ze met beide 

handen aan. “In 1994 stond de partij 

voor de keuze: vernieuwen of niet?”

mrorTOiilSharörTDïjksm<
"Inmiddels ben ikook politiek secretaris van de partij"

Op de verkiezingslijst van de Tweede Kamerverkiezingen van 1994 stond 

ze op de 26e plaats. Doordat verschillende D66-ers minister of staatsse

cretaris in Paars I werden, kwam ze toch in de Kamer terecht. Z o  werd 

ze het jongste Kamerlid van haar partij. Z e  was binnen haar partij overi

gens niet de enige onder de 35. In tegenstelling tot andere partijen is de 

D66-fractie vrij jong. “Het is belangrijk dat er veel jongeren in de kamer 

zitten, dat mogen er wat mij betreft meer worden.”

De Tweede Kamer als afspiegeling van de maatschappij? “Dat zou te ver 

gaan. Je moet niet alleen in de Kamer zitten vanwege je leeftijd. Knowhow 

is ook belangrijk.” Al is die kennis vaak wel verbonden met interessege

bieden. In de vaste Kamercommissie voor Volksgezondheid, Welzijn en 

Sport houdt Stefanie zich bezig met het brede terrein van ‘cure’ (bijvoor

beeld ziekenhuizen),‘care’ (zoals thuiszorg) en jongerenbeleid.

Sinds de geboorte van haar zoontje, mei vorig jaar, combineert Stefanie 

het moederschap met het Kamerlidscbap, En dat gaat niet altijd even 

gemakkelijk. “Kamerlid ben je vierentwintig uur per dag. Het is erg 

arbeidsintensief. Als je een kind hebt, moet je met je partner onderling 

veel regelen.” Maar dat lukt goed. Haar man werkt vier dagen per week 

en is dus één dag per week thuis. “Ik ben af en toe op vrijdag thuis.” De 

overige dagen gaat zoon Jorik naar de kinderopvang. En ach, zo bijzonder 

is het ook allemaal niet. “Mijn werktijden zijn niet van negen tot vijf. Maar 

dat is in het bedrijfsleven niet anders. Bovendien heb ik wel een afwisse

lende baan in het politieke centrum. Daar waar alles gebeurt. Het is heel 

spannend te debatteren over onderwerpen die je interesseren.” En het 

sociale leven dan? “Je moet prioriteiten stellen. Bij mij komt eerst het 

gezin, dan de familie en vrienden.” Het is wel moeilijk geworden om som

mige contacten in stand te houden. “Het kringetje wordt steeds kleiner.” 

Het is een druk bestaan, “maar dat weet je van tevoren. Ik heb niets te 

klagen.”

Er werd gekozen voor vernieuwing 

en daarmee kwam er ruimte voor 

jonge socialisten als Sharon. Ze was 

binnen de PvdA al bekend, vanwege 

haar voorzitterschap van de landelijke 

Jonge Socialisten, die zich in de dis

cussie over de partijvernieuwing 

nadrukkelijk hadden laten horen. “Ik 

vond en vind het nog steeds belang

rijk dat jonge mensen laten zien dat 

ze een rol kunnen spelen in de poli

tiek”, zegt Sharon nu. “Een groot deel 

van de samenleving bestaat immers 

uit jongeren. Deze leeftijdscategorie 

moet je terug zien in de Tweede 

Kamer.”

Al zes jaar vertegenwoordigt Sharon 

onder meer deze leeftijdscategorie. 

En ze doet het graag. Daarom maakt 

het haar niet zo veel uit dat het 

Kamerlidschap bijna ongemerkt veel 

tijd in beslag neemt. “Ik doe het met 

heel veel plezier. Inmiddels ben ik ook 

politiek secretaris van de partij. Dat 

geeft aan hoeveel hart ik voor de 

politiek heb.” En ja, de drukte heeft 

wel gevolgen voor haar sociale leven. 

“Dat moet ik ook agenderen”, aldus 

Sharon. “In mijn agenda zorg ik 

ervoor, dat er ruimte is voor familie

en vrienden.” Ze erkent dat het niet 

altijd gemakkelijk is: “Voor mezelf gaat 

het wel. Voor anderen is het soms 

wat moeilijk.” Maar haar achterban 

heeft er begrip voor.

Wat de toekomst zal brengen, weet 

Sharon nog niet precies. “Ik wil nog 

graag voor de PvdA een politieke rol 

van betekenis spelen. Maar mijn eer

ste ambitie is een goed Kamerlid te 

zijn. En daarnaast hoop ik dat het 

mogelijk blijft om op politiek vlak van 

nut te kunnen zijn in en rond de 

PvdA.”

“Als je open in het leven staat, kan er 

van alles gebeuren.” Om daaraan toe 

te voegen: “Ik ben natuurlijk nog jong. 

Straks zit ik zeven jaar in de Kamer. Ik 

denk niet dat ik altijd op dezelfde 

plek zal blijven. Soms denk ik er wel 

over na, wat ik verder in het leven 

kan doen en welke andere dingen de 

politiek in mijn leven kan brengen. 

Maar met mijn hoofd zit ik vooral bij 

de afgelopen weken, niet in de toe

komst. Als de PvdA me nodig heeft, 

dan hoor ik het wel.”

Tekst:Joost Mangnus

Fotografie:Hansvan Asch
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10 vragen aan...

Naam: Ans van den Berg 

Leeftijd: 58

Burgerlijke staat: ongehuwd 

Kinderen: geen 

Woonplaats: Bergen op Zoom

Carrière in het kort: Van I960 tot I98I was Ans van den Berg werk

zaam in het bedrijfsleven: vier jaar bij Vredestein bij de verkoopleiding en elf 

jaar bij de Rabobank in drie verschillende functies. In 1978 werd ze geko

zen als gemeenteraadslid in Den Haag en dat heeft ze tot 1994 gedaan. In 

1981 aanvaardde ze de functie van wethouder Financiën en Organisatie in 

dezelfde gemeente, die zij tot 1986 vervulde. Van 1989 tot 1993 was zij

wethouder van Financiën, Media en Cultuur wederom in Den Haag. In 1994 

aanvaardde zij het ambt van burgemeester in de gemeente Bergen op 

Zoom waarmee ze op I juli 2000 is gestopt. Op dit moment bekleedt Ans 

van den Berg nog diverse bestuurlijke functies en heeft zij zitting in diver

se raden van advies. Daar is zij per week zo’n drie a vier dagen mee bezig. 

Luistert graag naar: ‘oude’ jazzmuziek zoals Duke Ellington, Oscar 

Petersen en klassieke muziek als Jessye Norman en Maria Callas 

Laatst gelezen boek: De Molukse Acties van Peter Bootsma 

Favoriete vrijetijdsbesteding: lezen, daar heeft ze lang geen tijd voor 

gehad.Verder tuiniert ze graag en is ze in juni vorig jaar begonnen met golfen. 

Gaat het liefst op vakantie naar: de Zuid-Turkse kust. Ans van den 

Berg gaat daar één keer per jaar varen.

Is dol op: lekker eten!
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Tien vragen aan Ans van den Berg
1 Wat gaf voor u persoonlijk 
destijds de doorslag om de poli
tiek in te gaan?
“In 1965 werd ik lid van de JOVD en 

kort daarna van de W D . Destijds 

was je verplicht om te stemmen en 

dat heb ik toen weloverwogen willen 

doen. In 1977 vroeg de partij mij zit

ting te nemen in de gemeenteraad 

van Den Haag. Dat leek me wel wat: 

mee richting geven aan mijn eigen 

stad. Mijn politieke loopbaan is in een 

stroomversnelling geraakt, toen de 

toenmalige wethouder van Financiën, 

Lien Vos, het ambt van burgemeester 

in Utrecht aanvaardde en mij vervol

gens werd gevraagd haar op te vol

gen als wethouder.”

2 Welke beslissing die u ooit 
genomen heeft, betreurt u het 
meest?
“Het is niet zozeer een beslissing, 

als wel een acceptatie, die ik be

treur. Het was bij gemeenten ge

bruikelijk dat jaarrekeningen veel te 

laat klaar waren. Dat kwam mede 

doordat bepaalde gegevens, van bij

voorbeeld het Rijk, gewoonweg niet 

tijdig voor handen waren. Tot ik in 

de jaren ‘90 werd geconfronteerd 

met de gevolgen van het te laat ver

schijnen van jaarrekeningen. Door

dat precieze cijfers niet op tijd 

bekend waren, werden ramingen op 

ramingen gemaakt, waardoor be

grotingen - achteraf gezien - niet 

meer klopten. Toen uiteindelijk 

bleek dat we daardoor eind jaren 

‘80 te veel geld hadden uitgegeven, 

kwamen er problemen. Burgers 

raakten daardoor hun vertrouwen 

in de gemeenteraad kwijt en dat 

heb ik me zeer aangetrokken. Ik 

was misschien niet verantwoorde

lijk, maar ik had me er ook harder

tegen kunnen verzetten. Gelukkig 

zijn er sindsdien maatregelen geno

men - ook wettelijk - zodat dit 

soort dingen niet meer voorko

men.”

3 Welke karaktereigenschap 
heeft u niet, maar zou u wel 
willen bezitten?
“Het is niet zozeer een karakterei

genschap, maar ik zou graag voor de 

vuist weg een goed verhaal of goede 

inleiding willen kunnen geven. Ik 

moet me altijd heel goed voorberei

den en me aan mijn verhaal houden, 

anders sla ik allerlei zijpaden in en 

duurt mijn verhaal veel te lang.”

4  Wat is uw grootste passie?
“Reizen. En dan niet alleen naar de 

toeristische plekken van een land 

gaan, maar contact leggen met de 

mensen die in het land wonen. Met 

een beetje Engels en handen en voe

ten kom je ver. Ik ben in landen ge

weest als Mexico, India, Indonesië, 

Egypte en Zuid-Afrika en heb gepro

beerd met verschillende mensen te 

praten. Over wat hen bezighoudt en 

hoe zij hun leven leiden. Dat boeit 

me enorm.”

5 In welke film had u graag de 
hoofdrol gespeeld en waarom?
“In The Inn of the Sixth Happiness 

met Ingrid Bergman in de hoofdrol. 

Een aardig verhaal over doorzettings

vermogen en het ‘iets voor anderen 

willen betekenen’. Bergman vertrekt 

op eigen houtje naar China om daar 

voor kinderen te zorgen. Ze belandt 

met die kinderen in een oorlog en 

maakt een verre, inspannende tocht 

met ze. Eigenlijk was ze niet gekwali

ficeerd om dat werk te mogen doen, 

maar ze bracht het er uitstekend

vanaf. Dat ondersteunt mijn stelling: 

kennis is macht, maar karakter is 

meer.” Op de vraag of zij zichzelf 

daarin herkent, is de reactie: “Ik zou 

zo willen zijn, streef daar ook naar. 

Vooral: hoe sta je tegenover jezelf en 

hoeveel respect heb je voor ande

ren?”

6 Wat is in uw ogen de beteke
nis van het woord liberaal?
“Vrijheid! Vrijheid in gebondenheid. 

Vooral het jezelf ontplooien, zelfred- 

zaam zijn, verantwoordelijkheid ne

men voor jezelf én voor anderen.”

7 Met welke persoon zou u een 
gesprek willen aangaan en 
waarover zou dit gesprek gaan?
“Ik zou graag het gesprek aangaan 

met Turkse en Marokkaanse ouders, 

die hier jonge kinderen hebben, maar 

zelf niet of nauwelijks Nederlands 

spreken. Die er ook niets aan doen, 

hun kinderen te stimuleren zichzelf 

de taal machtig te maken. Deze kin

deren heb vaak op zesjarige leeftijd al 

een enorme achterstand, die haast 

niet meer in te lopen is. Zij krijgen 

daardoor geen kans zichzelf in onze 

samenleving te ontplooien. Wat voor 

onheil zij hiermee voor hun kinderen 

aanrichten, zou ik ze graag willen 

vertellen.”

8 Wat is hét maatschappelij- 
ke/politieke vraagstuk van de 
nabije toekomst in uw ogen?
“Het naleven van regels. In onze pol- 

dersamenleving, waarin gedacht 

wordt dat alles bespreekbaar blijft, 

ook na de besluitvorming, denken 

velen dat ieder voor zich nog mag 

bedenken of bepaalde regels ook 

voor hem of haar gelden. Dat levert 

problemen op zowel bij de naleving

door de burger, als bij de handhaving 

door de overheid. We zijn te coulant 

geworden met ons gedoogbeleid. We 

praten te lang en er zijn te veel uit

zonderingen. Deze mening staat mis

schien haaks op het liberale gedach

tegoed, maar wat mij betreft is het 

gemakkelijk: of we accepteren de 

regels en houden ons eraan, of we 

schaffen er heel veel af.”

9 Waar heeft u een uitgespro
ken hekel aan en waarom?
“Vooringenomenheid. Niet bereid 

zijn naar elkaar te luisteren. Dat zie 

je jammer genoeg ook in de poli

tiek. Men heeft zich in het verleden 

een idee gevormd en wil niet meer 

openstaan voor nieuwe dingen.Ter

wijl het belangrijk is dat we naar 

elkaar blijven luisteren.”

10 Welke droom zou u willen 
verwezenlijken wanneer u geen 
rekening hoeft te houden met 
zaken als tijd, geld of specifieke 
capaciteiten?
“Met de boot door Europa varen. Ik 

heb wel gegrapt dat ik de ‘winter- 

burgemeester’ zou willen zijn. Van 

november tot en met april werken 

en de rest van het jaar varen. Niets 

bijzonders, gewoon over de IJssel, 

de Maas of wat kleiner water. Wie 

weet komt het er nog eens van.”

Tekst: Monique van Diessen

Fotografie:Hansvan Asch
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Frits Bolkestein heeft een indrukwekkende carrière achter de 

rug, zowel in het bedrijfsleven, als in de politiek. Na verschillen

de studies op universiteiten in de Verenigde Staten, Groot- 

Brittannië en Nederland, in de vakken wiskunde, economie en 

rechten, ging de jonge Bolkestein in 1960 voor de Shell-groep 

werken. Hij schopte het bij dat concern uiteindelijk tot directeur 

Shell Chemie in Parijs. In 1978 maakte Bolkestein de switch van 

het bedrijfsleven naar de politiek en werd hij parlementslid 

voor de VVD. Hij aanvaardde daarna eerst diverse minister

schappen en het fractievoorzitterschap van de W D .

Politieke k!e-.
15 hes' u tt vo r m  i ni
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In 1996 trad hij toe tot de Europese 

Commissie, als Commissaris Interne 

Markt belast met Douane-unie, 

Belastingen en Interne Markt. Een 

functie die, zoals hij zelf zegt, 

inhoudt, dat hij vooral met regelge

ving en het uitleggen en verdedigen 

van de voorstellen van de Com

missie bezig is. De Europese politiek 

ervaart hij vaak als moeizaam. Met 

name het uniformiteitsbeleid (veto

recht) verhindert volgens hem het 

nemen van snelle beslissingen. “Een 

voorbeeld: mijn commissie heeft tien 

jaar gewerkt aan een plan omtrent 

overnames en fusies. Nadat het 

voorstel was goedgekeurd door de 

Raad van Ministers, hebben wij het 

onlangs gepresenteerd in het 

Europees Parlement. Het Parlement 

heeft over dit onderwerp echter 

heel eigen ideeën, met als gevolg, dat 

we het voorstel nu weer moeten 

aanpassen. Daar zijn we minstens 

enkele maanden mee bezig. Dat is 

soms ontmoedigend, maar desalniet

temin geef ik het niet op.”

Vrijheden
We praten met Frits Bolkestein, in 

zijn woning in Amsterdam, over de 

economische belemmeringen en 

vrijheden binnen de Europese Unie. 

“Het samenwerkingsverband van de 

EU kent vier ‘vrijheden’: vrij verkeer 

van diensten, van goederen, van per-
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"Financiëledienstverlening is vaakeen nationale 
aangelegenheid en dat maakt het m oeilijkeen  
eenduidig beleid te vormen.Overheden geven  

de touwtjes liever niet uit handen."

sonen en van kapitaal”, legt Bolke- 

stein uit. “Deze worden bereikt door 

het over en weer aanvaarden van 

eikaars normen en standaarden, die 

zijn vastgelegd in Europese regelge

ving en verdragen. Op het gebied van 

vrij verkeer van goederen zijn sinds 

1992 ruim driehonderd maatregelen 

genomen. Een langdurig proces, maar 

het werkt over het algemeen goed. 

Natuurlijk zijn er uitzonderingen, 

waarbij een lidstaat zich niet houdt 

aan het gesloten verdrag, leder be

drijf of persoon binnen de EU, kan 

een klacht indienen bij het Klachten

loket. Als de klacht terecht wordt 

bevonden, ontvangt de bewuste lid

staat eerst een brief van de Com

missie, waarin om uitleg wordt ge

vraagd. Gebeurt dit niet, of is de 

uitleg onvoldoende, dan wordt de 

lidstaat per brief ‘in staat van gebre

ke’ gesteld. Ik schat, dat we wekelijks 

een tiental van dit soort brieven ver

sturen. Komen we dan nog niet tot 

een bevredigende oplossing, dan 

wordt de lidstaat voor het Europese 

Hof gedaagd. En dat gebeurt regel

matig, daar schrikken wij echt niet 

voor terug. Onlangs hebben we 

Spanje voor het Hof gedaagd. De 

regering daar privatiseerde één van 

haar staatsbedrijven, het telecombe- 

drijf Telefonica, maar behield zelf een 

meerderheidsbelang in het bedrijf. 

Zo  kan zij fusies en overnames 

tegenhouden en houdt zij dus een 

dikke vinger in de pap. Dat mag niet.”

Kapitaal en personen
Het vrij verkeer van kapitaal is 

volgens Bolkestein zo goed als 

geliberaliseerd. “Je kunt tegen

woordig bijvoorbeeld heel gemak

kelijk een buitenlandse bankreke

ning openen. Giraal werken we al 

met dezelfde munt en volgend jaar

is hij ook chartaal in gebruik, wat 

de interne kapitaalstroom natuur

lijk vergemakkelijkt.”

Het vrij verkeer van personen kent 

wat meer problemen. Bolkestein: 

“Een punt dat hier nog aandacht 

verdient is het werken in een ande

re EU-staat. In principe moeten EU- 

ingezetenen in iedere lidstaat kun

nen werken, mochten ze dat willen. 

Dat gaat in de praktijk nogal eens 

anders, zo blijkt uit de klachten die 

wij geregeld daarover krijgen. 

Natuurlijk zijn er maatregelen geno

men, door bijvoorbeeld het oplei

dingsniveau te harmoniseren, maar 

niet iedere lidstaat heeft daar ver

trouwen in. Het zal echter toch de 

toekomst worden, dat mensen wer

ken in de ene staat en wonen in de 

andere. Een kwestie van wennen. 

Wij hebben er in ieder geval voor 

gezorgd, dat er geen wettelijke be

lemmeringen meer zijn.”

Financiële eenwording
Op het gebied van vrij verkeer van 

diensten, en dan met name de 

financiële diensten, moet volgens 

Bolkestein ook nog het een en 

ander gebeuren. “Financiële dienst

verlening is vaak een nationale aan

gelegenheid en dat maakt het moei

lijk een eenduidig beleid te vormen. 

Overheden geven de touwtjes lie

ver niet uit handen. Echter, volgend 

jaar is de euro een feit en dat bete

kent dat er een financieel systeem 

moet komen, dat daarbij aansluit. 

Een financiële eenwording als het 

ware.”

Als voorbeeld haalt Frits Bolkestein 

de aandelenbeurzen aan: “De Euro

pese Unie telt op dit moment maar 

liefst dertig verschillende aandelen

beurzen, terwijl een groot land als 

de Verenigde Staten er maar drie 

heeft. Dat leidt in de eerste plaats 

tot ondoorzichtigheid en dus een

verhoogd risico op beursfraude. 

Bovendien liggen de kosten van de 

financiële transacties, het zogenoem

de clearing and settlement, daardoor 

acht maal zo hoog als in de VS. Ook 

op dat gebied moeten we dus gaan 

samenwerken. Ons ideaal is een 

totaal geïntegreerde Europese finan

ciële markt. We hebben daartoe in 

mei 1999 een actieplan gestart. 

Onderdeel van dit plan is Euronext, 

een verregaande samenwerking tus

sen de aandelenbeurzen van Am

sterdam, Parijs en Brussel. Aan de 

hand van de resultaten van 

Euronext, kunnen we bepalen hoe 

efficiënt en kostenbesparend een 

dergelijk systeem in de praktijk is en 

het op grotere schaal toepassen.”

Zachte dwang
“Bankverkeer is een ander aan

dachtspunt binnen het vrije verkeer 

van diensten. Met name het overma-
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ken van geld van de ene lidstaat naar 

de andere. De tarieven hierin lopen 

sterk uiteen. Het is bijvoorbeeld een 

stuk goedkoper om geld over te ma

ken van een rekening in Luxemburg 

naar Frankrijk, dan van een rekening 

in Italië naar Oostenrijk.Veel daarvan 

heeft te maken met de verouderde 

boekingssystemen van sommige ban

ken. Daardoor worden transacties 

duurder. Wij kunnen als Commissie 

de Europese banken helaas niet som

meren hun tarieven te harmonise-

me absoluut niet mee bemoeien. 

Zolang ze maar niet in strijd zijn met 

de vrije doorgang van diensten.”

Tegenwerking
Een belangrijke belemmering van 

snelle besluitvorming op economisch 

gebied, is volgens Bolkestein de uit

eenlopende politieke cultuur van de 

diverse lidstaten. “Doordat we een 

uniformiteitsbeleid hanteren, heeft 

iedere lidstaat evenveel invloed in 

het aannemen of wegstemmen van

overkomelijk acht hij deze handels

belemmeringen voor een goede inte

gratie van Oost-Europa in de EU? 

“De landen in Oost-Europa zijn bezig 

met een langdurig proces van recon

versie van een geleide economie 

naar een vrije markt. De afgelopen 

tien jaar hebben landen als Polen en 

Hongarije al veel bereikt op dit 

gebied, maar naarmate de maat

schappelijke prijs voor privatiserin

gen hoger wordt, zal de weerstand 

tegen deze veranderingen groter

"In zijn algem eenheid zou je kunnen stellen dat het Europees 
Parlem ent,op het gebied van economisch beleid, linkser 
en conservatiever denkt dan de Nederlandse politiek."

ren”, legt Bolkestein uit. “Maar we 

kunnen ze wel met zachte dwang 

zover zien te krijgen, dat zij hun 

bedrijf en apparatuur moderniseren, 

zodat de kosten omlaag kunnen. Dat 

vergt echter nogal wat diplomatieke 

vaardigheid en wederom tijd.”

Binnen het vrije verkeer van dien

sten is, hoe vreemd het ook klinkt, 

ook de regelgeving rondom onze 

pensioenvoorziening een onder

deel. Pensioenregelingen sluiten bin

nen de EU meestal niet op elkaar 

aan. In Nederland is de pensioen

premie belastingaftrekbaar, terwijl 

het uitgekeerde pensioen wordt 

belast. In Duitsland is dat precies 

andersom. Dat betekent, dat 

iemand die werkt in het ene land, 

maar woont in het andere, óf geen 

belasting betaalt óf dubbel betaalt. 

“Dergelijke zaken moeten gelijkge

trokken worden. Zeker nu er 

steeds meer ‘over de grens’ wordt 

gewerkt.” Op de vraag, of hij vindt, 

dat ook de belastingtarieven gehar

moniseerd moeten worden, is het 

antwoord van Bolkestein heel dui

delijk: “Geen sprake van, daar wil ik

een voorstel. Deze veto’s, vaak 

gestoeld op het nationaal belang, ver

lammen de besluitvorming en staan 

een vooruitstrevend economisch 

beleid in de weg”, stelt Bolkestein. 

“Een goed voorbeeld hiervan is het 

voorstel om nationale posterijen te 

liberaliseren. Minimaal 20% van deze 

markt zou opengegooid moeten 

worden. In Nederland kennen wij 

deze liberalisering al lang, maar de 

zuidelijke lidstaten Frankrijk, Italië, 

Griekenland en Portugal zijn er veel 

minder van gecharmeerd. Dit zijn 

landen waarvan de regering leunt op 

communistische partijen. Deze partij

en hebben vaak een vakbondsachter- 

grond en staan zeer kritisch tegen

over privatisering. De politieke 

cultuur van deze landen staat dus het 

opheffen van handelsbelemmeringen 

in de weg.”

In de loop van dit decennium zal een 

aantal Oost-Europese landen tot de 

EU toetreden. De problemen die 

Bolkestein signaleert in de mediter

rane lidstaten zijn in de voormalige 

Oostblokstaten nog veel verder van 

een oplossing verwijderd. Hoe on-

worden. Wanneer de reconversie 

niet wordt ondersteund door een 

hoge economische groei zal dit pro

ces kunnen worden afgeremd door 

toenemende teleurstelling. Daardoor 

zouden ook de handelsbelemmerin

gen langer kunnen blijven bestaan.” 

Toch is Bolkestein tamelijk optimis

tisch gestemd. Uiteindelijk zullen de 

problemen binnen de EU wellicht net 

zo worden opgelost als in Neder

land: “In zijn algemeenheid zou je 

kunnen stellen dat het Europees 

Parlement, op het gebied van econo

misch beleid, linkser en conservatie

ver denkt dan de Nederlandse poli

tiek. In Nederland kennen wij een 

vooruitstrevend economisch beleid. 

Er is binnen de politiek veel aandacht 

voor onze economische belangen. 

Deels hebben we dat natuurlijk te 

danken aan onze regeringsvorm met 

coalitiepartijen.Tenslotte, als de PvdA 

een oppositiepartij was gebleven, 

hadden we op economisch gebied 

niet bepaald voorop gelopen.”

Tekst: Monique van Diessen

Fotografie: Hans van Asch
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Gordon is vooral bekend als zanger van een reeks succesvolle hits, waaronder 'Kon ik maar 

even bij je  zijn', 'Ik hou van jou', het duet 'Never nooit meer' met de R&B-formatie Replay en 

recentelijk de titelsong van Big Brother: 'Kijk' Ook is hij veelvuldig als presentator op de tele

visie te zien. Veel minder mensen weten dat de zanger, tot vijf jaar terug, regelm atig tijdens 

partijbijeenkom sten van de VVD heeft opgetreden. Hij voelt dan ook veel affiniteit met de 

liberale partij. "Het politieke streven van de VVD spreekt mij enorm aan en haar politieke  

gezichten zijn veruit het meest menselijk van alle partijen in de vaderlandse politiek."

"Ikzou nooit mijn muziek 
gebruiken als een soort 

protestzanger, om 
mensen te overtuigen 
van bepaalde politieke 

ideeën.Daarzijn genoeg 
andere middelen voor."

“Pas toen ik jaren geleden werd 

gevraagd om, voorafgaand aan de 

Tweede Kamerverkiezingen, een 

partijbijeenkomst van de VV D  

muzikaal op te luisteren, ben ik 

me meer gaan verdiepen in de 

Nederlandse politiek", vertelt 

Gordon, die op 6 juli 1968 werd 

geboren als Cornelis Willem 

Gordon Heuckeroth. “Politiek is 

me thuis bepaald niet met de pap

lepel ingegoten. Mijn ouders had

den namelijk totaal geen interesse 

in politiek." Gordon is de jongste 

telg uit een Amsterdams gezin 

met acht kinderen. Zijn vader en 

moeder waren marktkooplieden 

op de vermaarde Albert Cuijp. In 

zijn jonge jaren hielp hij zijn 

ouders regelmatig op de markt. 

Gordon beklemtoont dat hijzelf 

wel al langere tijd het beleid van 

de Nederlandse politieke partijen 

volgt. "D oor het lezen van kran

ten en het kijken naar de diverse 

televisiejournaals volg ik de 

belangrijkste politieke ontwikke

lingen nu op de voet." Bij lokale 

en landelijke verkiezingen gaat hij,

ondanks zijn drukke werkschema, 

altijd zelf naar de stembus om zijn 

stem uit te brengen op de VVD.

Vrijheid en democratie
Hij ziet zichzelf als iemand, die vol

ledig achter het liberale gedachte

goed van de W D  staat. “Er is niets 

mooiers dan te strijden voor vrij

heid en democratie. Het belangrijk

ste uitgangspunt van het liberalis

me is ervoor zorgen dat eenieder 

in ons land dezelfde rechten heeft. 

Tevens is het van belang dat iedere 

Nederlander zich inleeft in de poli

tieke ideeën van een ander, ook al 

stroken deze niet met de eigen 

overtuigingen.” De zanger spreekt 

zich in positieve zin uit over W D - 

leider Hans Dijkstal. “Ik heb hem tij

dens mijn optredens voor de W D  

leren kennen als een aimabel per

soon, met een zeer muzikaal hart”, 

aldus Gordon. Hij verwijst naar de 

muzikale kwaliteiten van Hans 

Dijkstal op de saxofoon.

De laatste jaren heeft Gordon niet 

meer voor de liberale partij opge

treden, omdat er volgens hem op dit

moment geen aanleiding voor is. 

Maar: “Als ze me vragen, ben ik 

weer van de partij.”

Hij ziet voor zichzelf, als zanger, ech

ter geen rol weggelegd om mensen 

‘politiek bewuster’ te maken. “Ik zou 

nooit mijn muziek gebruiken als een 

soort protestzanger, om mensen te 

overtuigen van bepaalde politieke 

ideeën. Daar zijn genoeg andere

middelen voor.” Hij zou bijvoorbeeld 

niet ingaan op een voorstel van de 

W D , om een door de partij 

geschreven lied te zingen, dat sterk 

het liberale gedachtegoed uitdraagt. 

"Dat heeft niets te maken met de 

partij, maar meer met mijn muzikale 

voorkeur.” Gordon benadrukt dat 

hij actief is op het maatschappelijk

vlak. “Ik treed regelmatig op voor 

maatschappelijke doelen van allerlei 

soort.”

Druk programma
Voorlopig blijft Gordon vooral druk 

bezig als zanger en presentator. Hij 

is, sinds hij op 17-jarige leeftijd zijn 

televisiedebuut maakte, uitgegroeid 

tot een veelzijdig entertainer. Naast



honderden optredens overal in het 

land, gaf hij ook uitverkochte con

certen in onder meer Ahoy en de 

Amsterdamse RAI. O ok dit jaar 

kunnen de fans het nodige muzikale 

vuurwerk van hem verwachten. “Er 

komt een Greatest Songs Album 

met vier nieuwe liedjes.Volgend jaar 

volgt mijn tienjarig jubileumfeest 

met aansluitende concerttoer.” De 

laatste jaren maakte de geboren 

Amsterdammer ook naam als pre

sentator. Zo  presenteert hij op 

eigenzinnige en humoristische wijze 

de Veronica-programma’s ‘Read my 

lips’ en ‘Gordon Doorgedraaid’. Er 

bestaat een meerjarige samenwer

king tussen Gordon, Veronica en 

John de Mol Producties. “Op de 

televisie blijf ik de komende tijd 

veel te zien. Ik ben momenteel in 

gesprek met HMG over de presen

tatie van een nieuw programma.” 

Ruim twee jaar geleden verscheen 

het boek ‘Morgen begin ik; slank en 

fit met de beste recepten van 

Gordon’, van de zanger zelf. In dit 

boek staan gezonde recepten, die 

hem hielpen afslanken. In de toe

komst kan nog een boek van de 

hand van Gordon worden ver

wacht. “Ik kom zeker nog met een 

autobiografie. Dat wordt lachen, 

denk ik.”

Mede door zijn groeiende politieke 

interesse, ziet Gordon een carrière 

in de landelijke politiek in de verde

re toekomst wel zitten. “Later, met 

meer geestelijke bagage en mensen

kennis op zak, denk ik goed de 

stem van het volk te kunnen verte

genwoordigen. Misschien wel als lid 

van de Tweede Kamer.”

Tekst:BartManders 

Fotoqrafie:St. Kroon



"Als het kalf verdronken is, dem pt men de put." Met dit 

spreekwoord typeert VVD-Kam erlid Theo van den Doel het 

denken over veiligheid  in Nederland. "Gelukkig zijn er naar 

aan le id in g van de ervaringen met de Bijlm er- en Her

culesram p veel zaken ten goede veranderd. Zo is er meer 

aandacht voor nazorg en het trekken van lessen voor de 

toekom st. Dit is van groot belang, maar toch hoop ik op een 

verdere om slag in de ve iligheidsattitude van overheidsin

stanties en burgers. De aandacht moet meer uitgaan naar 

preventieve veiligheidsm aatregelen."

Qnafhankel
r /

SS rampen
ijk onderzoek naar 
noodzakelijk"

Van den Doel kwam recent met het initiatief voor een expertisecentrum, 

waarin de opgedane ervaring en expertise op het gebied van rampenbestrij

ding en veiligheidspreventie worden gebundeld. Daarnaast stelde hij enige 

maanden geleden voor een landelijke onderzoeksraad in te stellen, die onaf

hankelijk onderzoek verricht naar rampen en grote ongevallen. Dit initiatief 

werd gesteund door een ruime kamermeerderheid.

“Op alle niveaus, dus bij het rijk, de provincies en vooral bij de gemeenten, 

moet het accent meer liggen op maatregelen, die het risico voor burgers ver

minderen”, meent Van den Doel, die als WD-Kamerlid Rampenbestrijding in 

zijn portefeuille heeft. “In Nederland heerst een repressief veiligheidsdenken. 

De verschillende betrokken instanties hebben zich tot nu toe meer gericht op 

bestrijding van rampen, in plaats van het voorkomen van rampen. Er moet 

meer aandacht komen voor veiligheidspreventie.”

[Theo van den Doel (Foto: Hans van Asch)

Vuurwerkramp
Van den Doel verwijst naar de vuurwerkramp in Enschede, waarbij veel 

slachtoffers te betreuren waren. “De ramp riep bij velen grote emoties op. 

Veel mensen vroegen zich af of zo’n ramp ook in hun omgeving kon gebeu

ren. De Tweede Kamer houdt zich intensief bezig met de afwikkeling van de 

vuurwerkramp. Voor het trekken van eindconclusies moeten wij wachten 

op het onderzoeksrapport van de commissie Oosting. Maar voor de W D  

is in ieder geval duidelijk dat er meer aandacht moet komen voor het begin 

van de veiligheidsketen, de preventie. Om het veiligheidsgevoel bij de bur

ger te vergroten moet hier meer succes worden geboekt. De mensen die

nen uiteraard zelf, binnen hun eigen verantwoordelijkheid, ook een bijdra

ge aan leveren.”

4 0  politiekj



Expertisecentrum
Eind vorig jaar kwam Van den 

Doel met het voorstel voor de 

oprichting van een landelijk ex

pertisecentrum. Deskundigen uit 

diverse veiligheidsdisciplines zou

den binnen dit centrum hun ken

nis en ervaring moeten bundelen. 

“De ramp in Enschede heeft nog 

eens de noodzaak hiervan aange

toond. Bovendien wordt onze 

samenleving steeds complexer. De 

risico’s nemen daarmee toe en 

dat betekent dat er ook meer 

vraag is naar deskundigheid op 

het gebied van veiligheid. De 

overheid kan zich niet permitte

ren hier met vallen en opstaan 

het wiel uit te vinden.”

Van den Doel: “De regering heeft 

tot nu toe alleen voorgesteld ken

niscentra op te richten op het 

gebied van nazorg, maar de VVD 

wil ook een landelijk veiligheids-

"Onze sam enleving w ord t steeds complexer.
De risico's nem en daarm ee toe en dat betekent 

dat er o o km eer vraag is naar deskundigheid op het 
gebied van veiligheid. De overheid kan zich niet 
perm itteren hier m et vallen en opstaan het w iel

u itte  vinden."

Noot van de redactie:

Het interview met Theo van den Doel vond plaats op 14 december jl.,dus 

voor de cafébrand in Volendam en voor de bekendmaking van het rapport 

Oosting. De redactie heeft besloten het interview in ongewijzigde vorm te 

plaatsen en niet aan te passen aan de recente gebeurtenissen.

De uitspraken die Theo van den Doel doet en de conclusies die hij 

trekt, hebben niet alleen betrekking op genoemde gebeurtenissen, maar 

op de veiligheid van burgers in zijn algemeenheid.

"De ramp in Enschede riep bij velen grote emoties op. Veel mensen vroegen zich af of zo'n ramp ook in hun omgeving kon gebeuren." (Foto: De 

Twentsche CourantTubantia)

expertisecentrum. In zo’n kennis

centrum kan de opgedane kennis 

en ervaring van rampen, ook die 

in het buitenland, structureel 

worden verwerkt in het veilig

heidsbeleid.” De liberale fractie 

kan zich eveneens vinden in de 

suggestie van de commandant van 

de Rotterdamse brandweer, die de 

rampenbestrijding in Enschede heeft 

geëvalueerd. Hij stelde voor landelij

ke bijstandsteams te vormen, die 

gemeenten bij rampen kunnen assi- 

steren.Van den Doel is het daar mee 

eens. “Kleine gemeenten hebben nu 

eenmaal beperkte capaciteit. De 

afwikkeling van een ramp kan de 

aandacht van de gemeentelijke orga

nisatie maanden opeisen, terwijl de 

normale dienstverlening ook door 

moet gaan.”

Veiligheidsbeleid
Van den Doel beklemtoont dat het 

bij het ontwikkelen van veiligheids

beleid belangrijk is uit te gaan van 

‘veiligheid in brede zin’. “Te veel 

denkt men bij het begrip ‘veiligheid’ 

alleen aan ‘meer blauw op straat'. 

Het gaat echter om meer en speelt 

in alle hoeken van de samenleving, 

zoals in winkelcomplexen, disco’s,

politiek; 41



"Ik m aak m e zorgen over het 
grote aantal hulpverlenings

organisaties,dat actief is.
Zij zijn teveel m et zichzelf 

en m et elkaar bezig.
Het gevaar is aanw ezig dat 

uiteindelijk  het slachtoffer klem  
kom t te  zitten tussen al die  

organisaties."

metro’s en tunnels. De samenleving is complex en daarmee zijn de risico’s ook 

groot. Het is belangrijk deze risico’s te onderkennen en ze beheersbaar te 

houden. De W D  ziet het als een kerntaak van de overheid de veiligheid voor 

de burger zo groot mogelijk te maken.” Een belangrijk aandachtspunt is vol

gens Van den Doel een ‘open communicatie’ door de overheid.“Zij moet bur

gers zo goed mogelijk voorlichten over de eventuele risico’s, die zij lopen. 

Burgers hebben daarin ook een eigen, individuele verantwoordelijkheid. Men 

kan niet alles op het bordje van de overheid neerleggen.”

Beleidsnota
Professionalisering van de Nederlandse rampenbestrijdingsorganisaties is 

een kernpunt in de beleidsnota Rampenbestrijding van staatssecretaris 

De Vries van Binnenlandse Zaken (W D ). In de nota wordt onder meer 

gepleit voor een verdere professionalisering van de brandweerkorpsen 

en geneeskundige hulpverleningsinstanties. D it moet volgens de nota 

gebeuren door het aantrekken van extra hulpverleningspersoneel en het 

beschikbaar stellen van voldoende financiële middelen door de overheid. 

Van den Doel: “Vrijwilligers zijn de kurk waarop Nederlandse hulpverle

ningsorganisaties drijven. Ik heb veel waardering voor mensen, die hun vrije 

tijd opofferen voor anderen.Voor een verdere professionalisering zijn ech

ter meer betaalde fulltime krachten nodig. Maar op deze krappe arbeids

markt kiezen jongeren niet snel voor een baan in de hulpverlening.” Om 

meer jongeren te interesseren voor een baan bij de brandweer, de politie 

en de krijgsmacht, stelde Van den Doel eind vorig jaar voor in het middel

baar beroepsonderwijs een Veiligheidsmodule in te stellen.Tijdens zo’n vei- 

ligheidsmodule kunnen zij onder meer les krijgen van mensen uit het werk

veld. “Hierdoor komen leerlingen al op een jonge leeftijd in aanraking met

beroepen in de veiligheidssector. Meer jongeren kiezen dan wellicht vaar 

een vervolgopleiding in deze richting.”

Nationale ongevallenraad
Naar aanleiding van de ramp in Enschede, stelde Van den Doel enige maanden 

geleden voor een permanente Nationale Ongevallenraad in het leven te roe

pen, die onafhankelijk onderzoek verricht naar rampen en grote ongevallen. 

“Nu is de onderzoekscapaciteit te veel verdeeld en op sommige terreinen is 

er ook geen sprake van volledig onafhankelijk onderzoek.” Het initiatief voor 

de ongevallenraad is in een motie voorgelegd aan de regering.Van den Doel 

benadrukt de onafhankelijkheid van zo’n onderzoeksraad. “Bij rampen, zo 

heeft het verleden geleerd, kan het vertrouwen in de overheid een fikse deuk 

oplopen. Ik verwacht dat de uitkomsten van onafhankelijk, transparant onder

zoek kunnen rekenen op brede maatschappelijke acceptatie en kunnen leiden 

tot herstel van het geschonden vertrouwen.”

De nieuw te vormen onderzoeksraad moet volgens de Tweede Kamer de 

bevoegdheid krijgen getuigen op te roepen en onderzoek te doen op de 

plaats des onheils. De Kamer gaat met haar wens in tegen de wil van het 

Kabinet, die eerst drie onafhankelijke onderzoeksraden naast elkaar wil laten 

functioneren en ze op termijn wil laten fuseren.Van den Doel is kritisch over 

deze vertraagde aanpak. “Dit leidt alleen maar tot versnippering, waardoor 

een integraal onderzoek moeilijker wordt. De W D  rekent er op dat, ondanks 

de terughoudendheid van de regering, de nieuwe landelijke onderzoeksraad 

spoedig wordt gerealiseerd.”

Coördinatie
Van den Doel is overigens wel te spreken over de handelswijze van de rege

ring na de vuurwerkramp. “De regering heeft de getrokken lessen uit de 

Bijlmer- en Herculesramp in de praktijk toegepast. We hebben veel waarde

ring voor de ruime aandacht, die na de ramp in Enschede is besteed aan 

slachtoffers en nabestaanden. Bovendien heeft de overheid zich ruimhartig 

opgesteld bij de financiële afwikkeling van de ramp.” Op een aantal punten had 

de afwikkeling van de ramp naar zijn mening beter gekund. “Ik maak me zor

gen over het grote aantal hulpverleningsorganisaties, dat actief is. Zij zijn teveel 

met zichzelf en met elkaar bezig. Het gevaar is aanwezig dat uiteindelijk het 

slachtoffer dat hulp nodig heeft, klem komt te zitten tussen al die organisa

ties.” Tot slot vindt Theo van den Doel het van belang dat de coördinatie op 

rijksniveau beter verloopt.“Het veiligheidsbeleid wordt te verdeeld aangepakt, 

waardoor veel ministeries langs elkaar heen werken. O ok de ramp in 

Enschede heeft dit aangetoond. De W D  wil dat het primaat voor het integra

le veiligheidsbeleid bij één departement komt te liggen, namelijk het ministe

rie van Binnenlandse Zaken. Op gemeentelijk niveau dient dezelfde coördina

tie plaats te vinden. De commandant van een brandweer zou hier als 

veiligheidscoördinator een centrale rol in moeten vervullen.”

Tekst: Ba rtManders

42 politieki



VVD zoekt “Kamertalent”

Overheid is geen stofzuiger
De grootste maatschappelijke ontwikkeling van de 
20e eeuw is de toegenomen individuele vrijheid van 
burgers. Dat liberaliseringproces gaf inhoud aan het 
recht op zelfbeschikking. Dat recht berust bij indivi
duen en groepen burgers. Maar die toegenomen vrij - 
heid hoort wel samen te gaan met een nieuwe verde
ling van verantwoordelijkheden. Op veel terreinen 
kan de overheid een stapfje) terug doen.
Een vrij mens is een verantwoordelijk mens. Hij of zij 
kan worden aangesproken op zijn individuele verant
woordelijkheid. Dat is de liberale gedachte achter las
tenverlichting, eigen bijdragen, kostenvariabilisatie 
en basisstelsels. Niet de overheid, maar de mens 
bepaalt. En ieder mens heeft de taak het beste uit zich
zelf te halen. Niet alleen voor zichzelf, maar ook voor 
de samenleving. Vrijheid brengt een zware verant
woordelijkheid met zich mee.
In een te ver opgetuigde verzorgingsstaat wordt indi
viduele verantwoordelijkheid steevast uitgehold. Van 
de overheid wordt verlangd voor alle groepen in de 
samenleving speciale, sympathiek ogende arrange
menten te maken. Ook wanneer de overheid geen 
taak heeft. Ook wanneer het zaak is dat mensen zelf 
optreden en verantwoordelijkheid nemen. Sommige 
politieke partijen gebruiken op die manier de over
heid als een electoraal aantrekkelijke stofzuiger. De 
W D  doet dat niet.
De W D  werkt aan meer vrijheid met nieuwe keuze
mogelijkheden. Maar keuzes worden vooral door 
mensen zelf gemaakt. Op terreinen van religie, onder
wijs, huisvesting, sociale zekerheid, volksgezond
heid. Die trend gaat door. Alleen een patemalist 
betreurt dat. Een liberaal werkt er vol vertrouwen in 
de toekomst aan mee.
Democratie werd door de filosoof Kant omschreven 
als het meerdeijarig worden van mensen in politiek 
opzicht. Het kenmerk van meerdetjarigheid is zelfbe- 
schikkingrecht en eigen verantwoordelijkheid. De 
politiek partij die hiervan uitgaat neemt mensen seri
eus. Dat is een volwassen politieke partij. De W D  
weet dat het om U draait.

De Commissie Kandidaatstelling Tweede Kamer 

inventariseert W D ’ers (vrouwen én m annen) die 

menen over de juiste kwaliteiten te beschikken 

om in 2001 te worden gekandideerd voor het 

Tweede-Kamerlidmaatschap.

“W D ’ers," licht commissievoorzitter Jan Kam- 

minga toe, “die denken of voelen dat daar in die 

Tweede Kamer hun  bestemm ing ligt, m oeten die 

kans niet laten lopen. Trefwoorden om te kan

dideren zijn daarbij voor mij: “voldoende politie

ke ervaring; grondige kennis van het liberalisme; 

vaardigheid in zowel woord als geschrift. Maar 

vooral zin in die prachtige hondenbaan!”

De commissie, die naast Commissaris van de 

Koningin ( en oud W D -voorzitter) Jan Kam- 

minga bestaat uit Joan Leemhuis, Helmi Huij- 

bregts-Schiedon, Piet Blauw, Edward Asscher en 

Mark Rutte, is op zoek naar nieuw (jong) talent.

Een interessant W D -congres voor alle leden, 

zowel bestuurders, actieve politici, als alle ande

re belangstellenden. Dat is de Jaarlijkse Alge

mene Vergadering (JAV) 2001. Op het program 

ma staan evenals vorig jaar huishoudelijke 

zaken, maar ook interessante speeches, w orks

hops en debatten. Bovendien is de algemene ver

gadering een uitstekend mom ent om de infor

mele contacten aan te scherpen.

Degenen die zich voelen aangesproken, hoeven 

zich slechts zelf aan te melden bij de secretaris 

van de Commissie Kandidaatstelling Tweede 

Kamer: Renilde Heerema, telefoon tijdens kan

tooruren: 070 - 361 30 01 of per e-mail: 

R.Heerema@ vvd.nl. U hoeft alleen maar uw 

naam, adres, telefoonnum m er en/of fax en e- 

mailadres op te geven. Daarna ontvangt u een 

standaard cv formulier thuis. U hoeft niet bang te 

zijn dat uw sollicitatie morgen op straat ligt. “Alle 

aanmeldingen worden discreet behandeld,” zegt 

Jan Kamminga, “privacy vindt de commissie erg 

belangrijk.”

Als u zich dus m eldt, heeft u alleen m aar contact 

met deze commissie. U kunt hierover tot uiterlijk 

1 maart nadenken en reageren op deze oproep.

Noteer de data dus alvast in uw  agenda! De JAV - 

met als thema ‘keuzevrijheid’ - heeft plaats op 

vrijdag 11 en zaterdag 12 mei in  ‘Congres

centrum  Leeuwenhorst’ te Noordwijkerhout.

Meer informatie wordt toegezonden aan afde

lingsbesturen, gepubliceerd op de internetsite 

(w w w .w d.nl) en is op te vragen via tel. 

(070)3613061 .

Colo fo n

Hoofdredacteur Reny Dijkman
Correspondentieadres (alleen betreffende dit katern) Reny Dijkman Postbus 622 2280 AP Rijswijk E reny.dijkman@inter.nl.net 
Redactiesecretariaat Mathieu BorsboomT 070 -3613061
Ledenadministratie VVD Postbus 30836 2500 GV ‘s-GravenhageT070 - 36030611 www.wd.nl 
ISBN0166-8498

11 en 1 2 mei in Noordwijkerhout
K o m  o o k  n a a r  d e  A l g e m e n e  V e r g a d e r in g !

mailto:R.Heerema@vvd.nl
http://www.wd.nl
mailto:reny.dijkman@inter.nl.net
http://www.wd.nl


interview

Liberale Lunch met staten- en 
Raadslid Frans-Willem van Cils

Door Reny Dijkman 
Fotografie: Hans van Asch

MENUKAART: Frans-Willem van Gils (33) is gebo

ren en getogen Hagenaar. Na het VWO aan het 

Aloysius College schrij ft hij zich in voor de studie 

Medicijnen, zijn droom van kinds af aan. De nume

rus fixus valt voor hem verkeerd uit; met zijn tweede 

keus “Rechten” kwam de 17-jarige student toen niet 

echt van de grond. Andere interesses eisen dan zijn 

aandacht op. In 1991 verhuisde hij van Voorburg 

naarZoetermeer.

APERITIEF: “Als klein kind had ik één passie: 

muziek maken. Verschillende familieleden hadden 

een elektronisch orgel. Als we daar waren was ik niet 

bij dat orgel weg te slaan. In Madurodam gooide ik 

muntjes in de wensput en vroeg om een orgel. Met 

mij elfde washetzover. Ikkreegeen orgel én lessen.” 

In 1988, amper 21 jaar oud, elektronisch orgel op de 

Firato. Daar speelt ookjazzorganiste Rhoda Scott. 

“We hebben tien dagen samen muziek gemaakt. 

Fantastisch. Je doet iets.Je bent inhoudelijk met je 

talent bezig en als je dat dan nog eens koppelt aan de 

waardering van het publiek dan versterken de effec

ten elkaar.”

Die laatste zinnen typeren sindsdien zijn leven.

Hij krijgt een aanbod van Hammond om voor deze 

orgelfabrikant te gaan werken, maar solliciteert - 

gesterkt door deze erkenning van zijn gave - bi j het 

Japanse Yamaha, die hem gelijk in dienst neemt als 

performingartist.

VOORGERECHT: In het sfeervolle Italiaanse restau

rant 11 Carpaccio te Zoetermeer vertelt hij hoe zij n 

belangstelling voor de politiek begin jaren negentig 

ontwaakt. Is eerst gewoon lid van de W D . Al snel 

actief lid. Hij volgt cursussen, onder andere één bij de 

toenmalige liberale burgemeester en huidige partij-

2 Vrijheid & Democratie



voorzitter Bas Eenhoorn. Raakt echt aangestoken 

en gaat op voor de Zoetermeerse gemeenteraad in 

1994. In die tij d pakt hij ook zij n rechtenstudie 

weer op. Frans- Willem werkt een paar jaar bij 

Binnenlandse Zaken, maar de politiek trekt meer 

en meer en vergt veel tijd. Bij de Provinciale 

Statenverkiezingen van 1999 kandideert hij zich 

en voert een bijna Amerikaanse campagne.

“Daarbij was mijn uitgangspunt: wat is het belang 

van deze provincie voor deze stad?”

Er rollen acht argumenten uit zijn mond waaron

der: een volwaardig Zoetermeers ziekenhuis met 

een volwassen afdeling voor longziekten; de 

bereikbaarheid van de A-12 en het feit dat er tus

sen Zoetermeer met 110.000 inwoners en 

Rotterdam geen railverbinding is. In dat laatste 

geval gaan Provinciale Staten over de tracékeuze. 

Van Gils wint die verkiezingsrace en komt als 

jongste W D-Statenlid via 3437 voorkeurstem

men in de Provinciale Staten van Zuid-Holland.

HOOFDGERECHT: Doceren zit hem in het 

bloed. Na het volgen van de Zomerschool van de 

Teldersstichting, de Topkadertraining en een 

aantal andere cursussen geeft hij zich op als trai- 

ner/cursusleider. Met open armen wordt hij 

door de Haya van Somerenstichting binnenge

haald.

“Ik geef die cursussen - vooral Liberalisme I en 

Leergang Gemeenteraad - door het hele land.

Veel van het enthousiasme dat ik voor de politiek 

koester probeer ik over te dragen op de cursisten 

en als je voelt dat dit lukt, krijgje weer die ver

sterkende werking.”

Binnen het provinciaal bestuur is hij met jonge 

Statenleden uit de andere politieke partijen bezig 

om deze bestuurslaag uit zijn anonimiteit te pellen 

Dat betekent naar de burgers en misschien vooral 

de oudere scholieren toegaan. Dat is zijn PR-kant. 

Zoetermeer vaart wel bij haar liberale pleitbezor

ger. Naar aanleiding van de Floriade van 1992 

bestaan bij de Chinese gemeenschap plannen in 

Zoetermeer een Chinees Themapark aan te leggen. 

Het gemeentebestuur heeft veel tijd en moeite in 

die lobby gestoken. Stemde het vorig Provinciaal 

bestuur dit idee nog weg, nu gaan Provinciale 

Staten wél akkoord. F.W praat met stijgend

enthousiasme over het park dat de rand van het 

Groene Hart moet gaan markeren. “Dit project 

komt met financiering van de Chinese overheid 

tot stand. De grond krijgen ze in erfpacht. We 

trekken er toeristen mee en het brengt ook weer 

nieuwe werkgelegenheid. Het park kom t te lig

gen op de markering van de groenblauwe slinger 

die van Rotterdam tot in de Noordwijkse dut- 

nenstrook loopt - economie en ecologie in per

fecte harm onie...”

Het wachten is nu op een fiat van het Rijk.

NAGERECHT: Frans-Willem is voorzitter van de 

Jonge Liberale Bestuurders, sinds twee jaar onder

deel van de Bestuurdersvereniging. Zo’n 145 be

stuurders tot en met de leeftijd van 35 jaar treffen 

elkaar regelmatig voor vergaderingen, overleg, 

workshops en netwerken. Nog steeds is het zo dat 

in lang niet alle fracties jonge liberalen van de seni

oren spontaan de mogelijkheden krijgen zich te 

ontplooien of de kansen waar zij recht op hebben. 

Kansen tot vernieuwing. “Hoe kan je weten wat 

iemand voor potentie heeft als men geen kans 

krijgt?” stelt h ij. In het voorjaar is weer een bijeen

komst gepland. Dan met Ed Nijpels.

UITSMIJTER: In de raad heeft FW. van Gils de 

portefeuilles Ruimtelijke Ordening en Verkeer 

en Vervoer in de commissie Stadswerken en is 

hij voorzitter van de raadscommissie Middelen. 

In de Staten is hij sectoraal bezig met Zorg, 

Cultuur, Sociale Zaken met in zijn portefeuille 

mediabeleid, jongeren, m inderheden en sport, is 

hij lid van de gebiedscommissie Oost en is hij 

tevens lid van de hoorcommissie Eerste Kamer 

(R.O. en landschapszaken) voor de Algemene 

Wet Bestuursrecht. In het provinciehuis zit hij 

naast Ronald Waterman, die hij om zijn onder

bouwde originaliteit op het gebied van landwin- 

m ngprojecten voor de kust en alternatieven voor 

het rekeningrijden oprecht bewondert.

“De W D  wil kwaliteitsoppositie voeren en geen 

oppositie om de oppositie. Als je met de grootste 

fractie (24 van de 83 statenleden) uit de boot 

valt, is dat natuurlijk vervelend, maar we kun

nen wel trouw blijven aan ons verkiezingspro

gram ma.”

Frans-Willem vindt dat zijn twee petten - als 

raads- en Statenlid - meer voordeel dan nadeel 

oplevert.

GEEST UIT DE FLES: “De W D  moet uitkijken 

voor zelfgenoegzaamheid,” zegt Frans-Willem van 

Gils in onze discussie na de lunch. “Met zelfge

noegzaamheid smoor je niet alleen elke vernieu

wingsdrang, maar ook elke discussie. ”

Hij zelf gaat daar bepaald niet onder gebukt. Voelt 

zich als een vis in het water in zowel de raads- als 

de Statenfractie.

' tjjpi mededelingen

Mededeling
hoofdbestuur

1 Iel hooldbestuur heeft ui zi|n vergadering van 11 

december 2000 met betrekking tot de verkiezingen 
in 2002 een vaste gedragslijn (herlhevesugd.die in 
hei kon ais volgt kan worden weergegeven:

Een lid van de W D dat voorkomt op de kandida
tenlijst van een concurrerende panij of dat na ver
kiezing zich atscheidt van de WD-fractie, zal door 

hei hoofdbestuur uit het lidmaatschap worden ont
zet, na een daanoc strekkend verzoek van de desbe- 

ti effende ledenvergadering van de afdeling waartoe 
dal lid hoort

De exacte tekst van de vaste beleidslijn en de uit
zonderingen daarop, is door geïnteresseerde (voor

lopige) kandidaten en overige WD-lcden gratis 
opvraagbaar bij de secretaris van de atdelmg (gej ui- 
bhceerd m hei 1 horbeekehuisnieu ws nr. 66 
december2000) of bij het algemeen secretariaat 

070- 361 3001.
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f  I  buiten beeld

J

Jubileum Ha)

Ben Verw aayen:... “Om met het roer!!” en Loek Hermans... 
“Open scholen” (foto: Hendriksen-Valk)

Tij dens de viering van het 2 5-j arig bestaan van de 

Haya van Somerenstichting werd door het W D-ka- 

der teruggeblikt en vooruit gekeken. In het Rotter

damse Spartastadion hield Hans van den Broek een 

talkshow over kennis en vaardigheden met Onder

wijsminister Loek Hermans en Lucent-topman Ben 

Verwaayen. Ben Verwaayen wees op de veranderin

gen in de samenleving, waardoor de bestaande struc

tuur wordt aangetast. “Van het schoolbord met krij tje 

gaan we nu digitaal.” “De samenleving verandert in 

sociologische en economische zin. Kennis en vaardig

heid vormen nu de pijlers voor de prestaties van de 

economie.” Politici zijn volgens Verwaayen de groot

ste opleiders. Hij waarschuwde voor gezapigheid. De 

W D  moet niet uitgaan van de gedachte: het werkt, 

dus houden we het zo. “Nee, óm met het roer!” 

Bewezen kwaliteit moet niet worden gecontinueerd, 

maar steeds weer worden vernieuwd.

“Politiek wordt midden in de partij gemaakt,” stelde 

Loek Hermans. “En dan gaat het om vaardigheden en 

met mensen om kunnen gaan. Bij elke cursus of stu

die moet je je afvragen hoe hoogje wilt gaan en waar je 

wilt landen.” Hermans, die vele jaren voorzitter was 

van de topkadercursussen, wil een open beleid. “De 

muren van de school zijn er alleen om de regen en 

wind tegen te houden. De school moet open zijn!”

In zijn slottoespraak accentueerde Hans Dijkstal de 

veranderende rol van politieke partijen. Het moeten 

servicepartijen worden. Probleemoplossend, met een 

ombudsfunctie. Hij ziet voor de Haya van Someren

stichting een duidelijke taak liggen: het signaleren en 

voeden van talent, zodat zij de kweekvijver kan zijn 

van goed gekwalificeerde kandidaten voor de Tweede 

Kamer.

ICT en Hans Dijkstal Brood §ti re**»* tri’r
De W D  stelt zich op vele manieren op de hoogte van 

de ontwikkelingen op ICT-gebied. Zo bezocht frac

tievoorzitter Hans Dijkstal deze winter in Newjersey 

het grote ICT-bedrijf Lucent, waar de Nederlander 

drs. B.J.M. Verwaayen (oud WD-hoofdbestuurslid) 

de tweede man is. Dijkstal werd daar uitvoerig voor

gelicht door Kevin Cunniff en was zich zeer onder de 

indruk van de vele technologische ontwikkelingen.

v.l.n.r.: Arno Visser, rechterhand van Hans D ijkstal; 
Peter Bongaerts, bele idsm edew erker; Kevin  Cunniff, 
Lucent; en Hans Dijkstal

Familienieuws
Thorbeckepenning
Het hoofdbestuur heeft op 13 november de heer ir. 
G.S.M. Kerpen uit Eindhoven onderscheiden met 
de Thorbeckepenning

Mr. D.U. Stikkerplaquette
Deze plaquette werd uitgereikt aan:
Mevrouw M. RA. Zoet uit Apeldoorn op 13 novem
ber 2000

De heer ir. EG. van Hoek op 4 december 2000

Het WD-Tweede-Kamerlid Hans van Baaien
is tijdens het najaarscongres in Ottawa benoemd 
tot bestuurslid van de Liberale Internationale

Burgemeestersbenoemingen
16 december 2000: de heer A.J. Eskamp te Ter Aar 

1 januari 2001: de heerj. Drost tot waarnemend 
burgemeester te Bathmen 
1 januari 2001: mevrouw A.C. Hommes tot waar
nem end burgemeester te ‘s-Gravenzande 

1 januari2001: deheerm r. ing.J. Oosterhofte 
Kampen (heringedeelde gemeente)

1 januari2001: de heer dr.J.J. Schrijen teVenlo 
(heringedeelde gemeente)
1 januari2001: de heer drs.J.M. Staatsen te 
Den Helder

De WD-fractie in de Tweede Kamer heeft voor aan

vang van het kerstreces in een stemmige sessie en 

aanwezigheid van zijn naaste familieleden Philippe 

Brood herdacht.

Philippe Brood (35) overleed geheel onverwacht op 

13 april 2000 in zijn werkkamer in de Tweede Kamer. 

In een besloten bijeenkomst ontving zijn moeder een 

schilderij van Philippe, vervaardigd naar een foto. 

Daarna - in een gezamenlijke bijeenkomst - reikte 

fractievoorzitter Hans Dijkstal de eerste twee boeken 

uit: “Brood in reflectie; m debat met zijn gedachten 

over democratie en rechtsstaat” aan partijvoorzitter 

Bas Eenhoorn en Eerste-Kamervoorzitter (en oud- 

WD-voorzitter) Frits Korthals Altes. Deze bundel, 

die niet in de verkoop is, bevat een deel van het 

gedachtegoed van Philippe Brood in de vorm van een 

debat met daarop de reactie van tien specialisten.

v.l.n.r. Bas Eenhoorn; Philippes moeder, mevrouw 
Dittmar; Hans D ijkstal en Frits Korthals Altes (foto: 
Hendriksen-Valk)

1 januari 2001: de heer mr. A. Tchernoff te De Bilt 

(heringedeelde gemeente)
1 januari 2001: mevrouw E. Tuijnman te 

Overbetuwe (heringedeelde gemeente)
1 januari 2001: de heer drs. J.D. Westendorp te

Zevenhuizen-Moerkapelle
16 januari 2001: de heer P.J.J. Verhoeven te
Ameland
1 januari 2001 mevrouw mr. EG. van Diepen-Oost 

tot waarnemend burgemeester te Blaricum

Overleden:

2januari2001 

Prof. dr. ReinierBraams, 

WD-Tweede-Kamerlid 

van 1977-1989
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Themadag
Moderne Biotechnologie 
op zaterdag 24 februari
De ontwikkelingen in de moderne biotechnologie staan volop in 

de maatschappelijke belangstelling. De W D  vindt de ‘biotech- 

revolutie’ belangrijk en organiseert daarom een themadag over 

(de maatschappelijke gevolgen van) de vele facetten van de bio

technologie, zoals o.a. kloneren, genetische gemodificeerde voe

ding, het Human Genome Project en gentherapie.

U wordt van harte uitgenodigd om tijdens deze themadag mee te 

denken en uw mening te geven. Sprekers zijn onder andere 

Annemarie Jorritsma (vice-minister-president en minister van 

Economische Zaken) en Hans Dijkstal (voorzitter WD-Tweede- 

Kamerfractie).

Datum: zaterdag 24 februari, van 09.30 tot 15.30uur 

Locatie: Museum Naturalis, Darwinweg 2 te Leiden

Gezien de verwachte belangstelling is inschrijving noodzakelijk. 

U kunt zich aanmelden bij Joost de Haan ,tel.:070-3613013 , 

fax: 070 - 3608276, e-mail: them adag@ wd.nl.

Nadere informatie ontvangt u na inschrijving.

Discussieer mee en draag bij aan de liberale gedachte over de

Themadag Liberalisering 
en verzelfstandiging van 
ondernemingen
op zaterdag 21 april 2001

verzelfstandiging van ondernemingen, marktwerking en privati

sering. Geïnteresseerden kunnen zo hun inbreng leveren voor 

het W D-verkiezingsprogramma. Deze themadag komt mede tot 

stand met medewerking van de heren Bosma (Pink Roccade) en 

Cerfontaine (Schiphol). Belangstellenden, zowel leden als niet- 

leden, zijn van harte welkom.

Nadere informatie over o.a. het programma, inschrijvingen en 

de locatie treft u vanaf begin maart 2001 aan op onze site: 

www.wd.nl, of kan vanaf die tijd telefonisch worden opge

vraagd bij Joost de Haan, W D-algem een secretariaat 070 - 

3613013.

\ :
column

Meepraten en 
meebeslissen
Het is belangrijk lid te zijn van een politieke partij.

Want hoe je het ook wendt of keert politieke partijen 

zijn een cruciale schakel in ons politieke besluitvor

mingsproces. Twee taken laten zich daarbij onderschei

den In de eerste plaats is dat het zoeken en vinden van goede kandidaten voor de 

gemeenteraden, de staten en de parlementen. De tweede taak is het presenteren van hel

dere keuzes aan de kiezer. Er wordt hard gewerkt aan verkiezingsprogramma’s. Onder 

leiding van professor Piet Korteweg is de W D  op landelijk niveau bezig met voorstellen 

te komen, die een duidelijke keuze mogelijk maakt. Het gaat om principiële stellingna

men op tal van beleidsvelden. Denk aan het verder gezond maken van de overheidsfi

nanciën, of een verbetering van de doelmatigheid in de zorg en het onderwijs. En we 

zullen uiteraard doorgaan met het tamboereren op het thema veiligheid. De relatie tus

sen het individu (de burger) en de overheid is een liberaal thema, dat in het licht van de 

razendsnelle ontwikkelingen in de informatie- en communicatietechnologie hernieuw

de aandacht vraagt. En er valt nog heel veel te doen aan het verminderen van de regelge

ving en het versterken van de marktwerking in Nederland.

Het is belangrijk lid te zijn van een politieke partij. Want dan kun je meebeslissen over 

de keuzes, die in een verkiezingsprogramma aan de kiezer worden voorgelegd. 

Bovendien zal het programma een belangrijk stuk zijn bij de onderhandelingen bij de 

totstandkoming van een nieuw kabinet. Met andere woorden: de betekenis van een der

gelijk politiek manifest moet niet worden onderschat. In het jaar 2001 zullen de leden 

van de W D  heel actief kunnen zijn. Uiteraard in de vergaderingen van de plaatselijke 

afdelingen maar ook via internet zal een inbreng worden gevraagd. Het belang van het 

lidmaatschap van de W D  zal op een duidelijke wijze naar voren komen. En iedereen 

kan er zeker van zijn dat die tnbreng ook serieus zal worden genomen.

Het is belangrijk lid te zijn van een politieke partij. Want dan kun je voorkomen dat het poli

tieke spel al gespeeld is voordat er een uitspraak door de kiezer is gedaan. Het speculeren op 

een samenstelling van het nieuwe kabinet, zoals nu reeds gebeurt, is niet aan de orde wat mij 

betreft. De uitslag van de verkiezingen en de vergelijking van de programma’s is bepalend.

De huidig coalitie waaraan de W D  zich heeft verbonden hoort zijn werk af te maken. Leden 

van de W D  denken en beslissen mee over de afwegingen die in het kader staan van de ver

kiezingen van het volgend jaar. Het heeft zin om lid te zijn van een politieke partij, het is 

belangrijk actief mee te doen in de W D  .Juist nu mogen en moeten leden meepraten en 

meebeslissen.

Bas Eenhoorn 
Partijvoorzitter
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partijdigheden

In deze rubriek treft u een 
bloemlezing van politieke en 

bestuurlijke feiten en menin
gen vanuit de W D-regio’s en - 
afdelingen. In een liberale par

tij geldt sterk: “zoveel hoofden, 
zoveel zinnen.” Juist dat ver
schil zoeken wij. Afdelings-, 

provinciale en regionale bladen 
kunnen worden gezonden naar 

Reny Dijkman, Postbus 622, 
2280 AP Rijswijk.

Vaak valt het op dat in afdelings
bladen weinig of niets is terug te 
vinden van landelijke themada
gen, partijraden of VVD-stand- 
punten. Natuurlijk is voor het 
afdelingsblad het lokale gebeuren 
het belangrijkste, maar met ons 
allen vormen wij ook de landelijke 
partij.
‘s-Gravenzande en enkele andere 

W D -afdelingen hebben echter 

het voordeel van de landelijke 

internetberichten van de W D  

ontdekt en publiceren die ook in 

het eigen afdelingsblad. Praktisch 

alle afdelingsbladen kampen met 

gebrek aan kopij. Zo’n tekort kan 

af en toe best worden aangevuld 

met teksten van de landelijke 

W D -site of met artikelen uit de 

WD-Expresse.

Tolpoort
Baltus Tukker, w ethouder van ‘- 

G ravenzande, houdt met zijn 

gemeente bezwaar tegen de tol- 

poortenproef van m inister 

N etelenbos. De autom obilist 

wordt al genoeg geplukt zonder 

dat door zijn bijdragen het file

probleem  verm indert. “Een 

minister kan de protesten van de 

Kamer van K oophandel, de

ANWB, het bedrijfsleven en 

het feit dat 80% van de bevol

king tegen het plan is niet zom 

aar naast zich neerleggen.” Hij 

betreurt het dat het stadsge

west Haaglanden haar keuze 

heeft laten bepalen door de zak 

met geld waarmee de m inister 

ram melt. ‘-Gravenzande heeft 

tegen het voorstel gestemd.

Cartoon: Bert Witte

“Alleen de cijfers tellen. Al het 

andere is geleuter,” aldus het 

Zuid-H ollandse statenlid Wa

term an op een door de VVD- 

Wassenaar georganiseerde dis

cussieavond over rekening 

rijden. “Het verkeer is een ab

solute noodzaak voor onze 

sam enleving in het totaal. Het 

is vergelijkbaar met de bloeds

om loop bij een mens. Van dat 

verkeer zit 74% in de auto, 

13,5% in het openbaar vervoer, 

10% loopt of fietst en 2,5% zit 

op een m otor of scooter. De 

auto is dus het belangrijkste en 

je moet daarom zorgen dat dat 

verkeer goed doorloopt. Doe je 

dat door to lpoorten in te stel

len? Nee, dat houdt alleen maar

op en veroorzaakt een oneerlij

ke lastenverzw aring.” W ater

man ziet als oplossing: de 

wegen breder te maken. Er is 

geen sprake van asfaltering van 

heel Nederland wat links roept. 

“Flauwekul,” aldus W aterman, 

“de totale oppervlakte van 

Nederland is 41.500 km2. De 

totale oppervlakte van onze

snelwegen bedraagt 2.200 km 2, 

dus daar kan echt nog wel wat 

bij voordat de natuur echt in 

gedrang kom t.” “Het rekening

rijden lost niets op. De mensen 

die om negen uur op hun kan

toor in Amsterdam, Rotterdam 

en Den Haag moeten zijn, w or

den gedwongen elke dag heen 

en terug 7 gulden te betalen. Zij 

m óeten wel in de spits rijden. 

En al die mensen die ver weg 

van scholen wonen die net ach

ter een tolpoort z itten ... zij zijn 

straks élke dag geld kwijt. Het is 

dus asociaal, die regeling. Die 

proef kost 550 miljoen gulden. 

Je ziet geen waar voor je geld. 

Kijk naar de cijfers... al het 

andere is geleuter.”

Broze
v e r h o u d in g in g e n
“Samen op de bank of elk zijn 

eigen stoel?” vraagt Gcors 

Spanjer, fractievoorzitter in 

Tiel. Hij gaat m  op de broze 

verhoudingen die in veel afde

lingen ontstaan als de raads- 

kandidaatstellingen weer in 

zicht komen. Hij slaat - zonder 

in extenso op de Tielse verhou

ding bestuur-fractie in te gaan - 

een paar duidelijke piketpaal

tjes. N uttigvooralle afdelingen 

in 2001.

- Bij de W D  is de verantwoorde- 

lijkheid van bestuur en fractie 

duidelijk gescheiden.

- Het bestuur komt met een kan

didatenlijst, waarna de leden

vergadering de kandidatenlijst 

en de volgorde vaststelt.

- Tijdens de raadsperiode heelt 

het bestuur of de ledenvergade

ring niet de mogelijkheid de 

fractie te corrigeren. Het enige 

moment waarop dit kan is bij de 

volgende kandidaatstelling.

- Het hoofdbestuur heeft - om 

verrassingen bij het vorig punt 

te voorkomen - de functione

ringsgesprekken voor politiek 

verantwoordelijken ingevoerd. 

Het kan aangeven wat verbeter- 

punten moeten zijn.

- Los van de eigen verantwoor

delijkheid moet sprake zijn van 

een coproductie. De fractie 

levert bijdragen voor het nieuwe 

verkiezingsprogramma en het 

bestuur neemt deel aan fractic- 

beraden die gaan over college

onderhandelingen.

- Gedurende de rit is de fractie 

vertegenwoordigd bij bestuurs

vergaderingen en het bestuur
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Cartoon: Bert Wille 

bij fractievergaderingen; beide 

hebben een adviserende rol. 

Spanjer merkt op: “Afdelings

besturen die op de stoel van de 

fractie gaan zitten, doen naar 

mijn idee iets fundamenteel ver

keerd en gaan in tegen de lijn die 

in de W D  al jaren gebruikelijk 

is. Een dergelijke handelwijze 

kan ik slechts karakteriseren als 

georganiseerd wantrouwen. ” 

Overigens biedt de Haya van 

Somerenstichting daartoe een 

goede cursus “Verhouding be

stuur-fractie”. Ook heeft de 

stichting daarover een goede 

syllabus. Voorkomen is altijd 

beter dan genezen!

Masterclass
De Haagse Masterclass onder 

leiding van Arno Visser en Hans 

van den Broek, zorgt voor de 

opleiding van jonge Haagse 

liberalen. Afgelopen zomer zijn 

in Den Haag 20 jonge liberalen 

geselecteerd. Ieder van hen 

heeft zich bereid verklaard een 

jaar lang iedere maand bijeen te 

komen en vooraf huiswerk te 

maken. Ook is een financiële 

eigen bijdrage gevraagd. De 

Masterclass bestaat uit w orks

hops en colleges, uit kennis

overdracht en het opdoen van

praktijkervaring. Nu, vijf 

maanden verder, blijkt dat de 

Haagse formule een gouden 

greep is.

Den Haag krijgt zo jonge des

kundige bestuurders uit eigen 

kweek. Een voorbeeld dat na

volging verdient!

Overvloed
schaadt
“De overvloed is de dood in de 

pot voor de discussie!” schrijft 

eindredacteur Ronald van den 

Bos in het Leids Liberaal Bulle

tin. “Die overvloed mag zeker 

geen reden zijn om zelfgenoeg

zaam achterover te leunen. Een

gericht te zijn op de broodnodige 

langere termijnvisie. De om de 

paar maanden terugkerende 

dans om de miljoenenmeevallers 

heeft in hoge mate het karakter 

van incidentenpolitiek. De over

vloed is de dood in de pot voor de 

discussie. Waar bezuinigen nog 

dwingt tot het stellen van priori

teiten en het voeren van een 

inhoudelijke discussie, kan nu 

elke groep worden bediend en 

elk conflictje w orden afge

k o c h t...” Het Leids Liberaal 

Bulletin verschijnt regelmatig 

met een them anum m er om die 

discussie weer op gang te 

brengen.

I ALWEER 'H MEEVALLER ?? WE GAAN EERST / 
' EENS OVER PE BESTEMMING PISCUSSIËREW /
’ m  pat is zoor jou y  tegenv/iile r !

politieke partij moet altijd op 

zoek zijn naar misstanden en 

datgene wat nog verbeterd kan 

worden. De politieke arena is de 

plaats om te problematiseren, 

niet om te jubelen ...” “Het poli

tieke debat in Nederland lijkt 

echter in afnemende mate

Commissie
Elzinga
Ook Haarlem stimuleert de dis

cussie met de afdelingsleden. 

Naast een werkgroep Verkeer is 

de werkgroep Landelijke Poli

tiek actief, die zich steeds over 

een ander onderwerp buigt. Zo

discussieerde men in december 

over het binnenlands bestuur 

aan de hand van het rapport van 

de Commissie Elzinga: “Dualis

me en lokale democratie". Een 

aantal stellingen verschijnt 

vooraf in het afdelingsblad, 

zodat men zich goed kan voor

bereiden.

Ook in Oosterhout spelen ele

menten uit het rapport van de 

Commissie Elzinga een rol. 

Tijdens de begrotingen sprak 

fractievoorzitter Alexander 

Wijers daarover. Boer en Croon 

had het gemeentelijk bestuur 

doorgelicht en was o.a. tot de 

conclusie gekomen dat de meer

derheid van de gemeenteraad 

zich te lang te weinig kritisch 

had opgesteld. Ook had van het 

College een opener opstelling 

mogen worden verwacht. 

Wijers ziet vanwege de bestuur

lijk moeilijke fase nog even niets 

in meer dualisme op lokaal 

niveau. “Oosterhout kan zich 

die luxe pas perm itteren als alle 

zaakjes weer voor elkaar zijn. In 

de huidige moeilijke situatie 

moeten alle zeilen worden bijge

zet en moet gebruik worden 

gemaakt van alle aanwezige 

kennis in de gemeenteraad. Of 

die kennis nu uit een coalitie- of 

oppositiepartij komt, maakt wat 

de W D  betreft niets uit.”
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 het nieuwe lid

“A nnem arie Jo rritsm a en Hans D ijksta l
zijn  voor mij to p p ers”

Naam: PeterJ. Legro 

Geboortejaar: 1937

Beroep: President-directeur Transavia Airlines 

Lid sedert: najaar 2000

“Al sinds mensenheugenis is de Legro-familie lid 

van de W D . Dus helemaal vreemd is deze partij 

mij niet. Als je jarenlang in het buitenland hebt 

vertoefd is er weinig prioriteit om jouw  partij in 

Nederland te kiezen. Er zijn een paar W D ’ers 

waar ik een bijzonder hoge pet van op heb en 

niet alleen vanuit de partij gedacht, maar ook 

vanwege hun  persoonlijke invalshoek.

Annemarie Jorritsm a en Hans 

Dijkstal bijvoorbeeld zijn voor 

mij toppers.

In een zeer recent gesprek met 

Hans over bepaalde regerings- 

aangelegenheden - het zal 

ongetwijfeld over Schiphol

zijn gegaan - sprak hij de 

fameuze woorden: ‘put your 

money where your m outh is. 

Stem op onze partij en wij gaan 

voor je aan de slag.’ Een mooi

er aanbod dan dit kom  ik zel

den tegen en het is met een 

goed gevoel - zij het met enig

schuldgevoel dat het zo lang 

heeft geduurd - dat ik toch lid 

ben geworden van de W D .”

De VV D  kan ook uw hulp  goed geb ru iken !  
Word daarom  lid  van  de VVD.

□  Ja, ik word lid van de W D

□  Graag ontvang ik eerst meer informatie

Geef P o l i t i e k !  cadeau
U kunt vrienden of bekenden een abonnement op Politiek! cadeau 

te doen! Voor ƒ  25,- is op het algemeen secretariaat een cadeaubon 

verkrijgbaar. Degene die u het blad cadeau doet, ontvangt vervol

gens gedurende anderhalf jaar (6 nummers) het liberale magazine 

Politiek!

Naam:

Adres:

I | Ja, ik wil graag een cadeaubon bestellen 

| | Graag ontvang ik eerst meer informatie

Postcode/woonplaats:--------------------------

Geboortejaar:---------------- Geslacht: M/V

Handtekening:

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig):

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie

Antwoordnummer 1877 

2500 WB DEN HAAG

Naamgever:

Adres:

PostcodeAvoonplaats:

Geboortejaar: Geslacht: M/V

Aantal:

Handtekening:

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig): 

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 

Antwoordnummer 1877 

2500 WB DEN HAAG

Aanmelden als lid kan ook telefonisch 070 361 30 61 of via de internetsite, www.wd.nl Voor meer informatie over de cadeaubon kunt u ook contact opne

men met het algemeen secretariaat, tel.070 3613061.
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G r o o t s t e  C - o l l e c t i e

v a n  * \  Z u i d e n

M a r i j k e  J a n s s e n
OBRECHTSTRAAT 11, 5344 AT OSS (1E ETAGE).

TEL. (0412) 45 03 00. FAX (0412) 45 02 44. 
WWW.MARIJKEJANSSEN.NL E-MAIL: MARIJKEJANSSEN@HETNET.NL 

OPEN: 1 MAART - 15 SEPTEMBER 
WOENSDAG T/M ZATERDAG EN OP AFSPRAAK.

15 SEPTEMBER - 1 MAART ALLEEN ZATERDAG EN OP AFSPRAAK. 
EIGEN PARKEERGELEGENHEID.

I

\

http://WWW.MARIJKEJANSSEN.NL
mailto:MARIJKEJANSSEN@HETNET.NL
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THE PRINCIPLES OF
AVIATIO N

In the demanding world of aero- 
nautics, every single component 
must be officially approved and 
certified. We apply the same 
principle to the manufacturing of 
our wrist instruments.
Our movements meet all the 
precision and reliability criteria 
required to obtain chronometer 
certification. Moreover, every last 
detail of our watches is designed 
for intensive use.
One simply does not become an 
aviation supplier by chance.

IE ESSENCE OF 
BREITLIN G
Old N avitimer. Selfwinding 
chronograph, with its famous 
circular slide rule. Flyers' favorite 
wrist instrument since 1952.

VOOR INFORMATIE: M. KOSTER & Z O NE N - TEL: 020 - 6596453
w w w . b r e i t l i n g . c o m

i b t l o :

http://www.breitling.com




Uw lijfrente levert 
meer op dan u denkt...

Jaren geleden heeft u gekozen voor het afsluiten van een lijfrenteverzekering of 
koopsompolis. In de komende jaren zorgen deze unieke spaarvormen samen met 
uw pensioen voor een zorgeloze oude dag. En dan wilt u natuurlijk zo veel mogelijk 
genieten. Bijvoorbeeld door extra lang op vakantie te gaan. Nu de datum van uitkering 
nadert vraagt u zich wellicht af wat er met uw lijfrenteverzekering of koopsompolis 
moet gebeuren. Praat eens met Apple-Tree®. Die haalt namelijk meer uit uw lijfrente. 
Rendement bijvoorbeeld.

Dirk-Jan van Dalen uit Amstelveen is 61 jaar. Twintig jaar 
geleden besloot hij een lijfrenteverzekering af te sluiten van 
ƒ 7.500,-premie per jaar. Begin dit jaar liep de lijfrentever
zekering af en kwam er een kapitaal vrij van ruim ƒ275.000,-. 
Omdat Dirk-Jan inmiddels geniet van zijn pensioen is het extra geld 
van de lijfrente-uitkering meer dan welkom.
‘Mijn verzekeraar kwam echter m et een aanbod waar ik mijn twij
fels overhad. Ik besloot contact op te nemen m et Apple Tree® en 
daar advies te vragen ’. Apple Tree® adviseerde de 
lijfrente onder dezelfde condities te laten uitkeren, echter 
via een andere maatschappij die meer rendement kon bieden. 
Maandelijks scheelt dat toch zo’n ƒ  175,-. ‘Met dat extra geld kan ik 
mijn nieuwe hobby bekostigen: golfen aldus een 
tevreden klant van Apple Tree®.

INTERESSE? Bel 020 - 470 09 20 
of vul onderstaande bon in.

Ja, ik wil meer weten over de 
lijfrente-oplossingen van Apple Tree®.

□  stuur mij de algemene documentatie van Apple Tree®.
□  bel mij voor een afspraak.
□  stuur mij het boekje'Wanneer uw lijfrente gaat uitkeren', van Vereniging Consument & Geldzaken 

Een rekening van ƒ  19,95 wordt met het boekje meegezonden.
Naam: □ dhr □mevr
Adres: E-mail adres:
Postcode en woonplaats:
Tel. overdag: Tel. s'avonds:

Stuurdeze bon zonder postzegel in een gesloten envelop naar:
Apple Tree®, p/a. lezersersservice TOPpers, antwoordnummer 10761 ,5200  WB ‘s-Hertogenbosch.
Faxen kan ook: 073 614 08 73. Apple Tree* is geregistreerd bij Stichting Toezicht Effectenverkeer te Amsterdam. Lijfrenteadviseurs



RSVP
Exclusief Maga zine  over U it n od ig en de  Evene menten

Het Bentley Gevoel in Breukelen 
De Leukste Buitenbeurzen en T uinen

■ O penluchtconcert met Jaap van Zweden
Royal Ascot

RSVP M asterclasses
_jjj| Koken bij Calla's

■ »  3*i«W8ana, aawrwr t  tent» MCI. { 17,50, « ï

Uitnodigend Magazine 
over Uitnodigende Evenementen

S t u u r / f a x  d e  b o n  o f  bel :  0 0 3 1  (0)161 4 5  9 5  1 4

K u n s t  S p o r t  G a s t r o n o m i e  L i f e s t y l e

RSVP is een exclusief en luxueus kw artaalm agazine, bestaat 3 jaar en staat vol boeiende artikelen over uitnodigende evenem enten en unieke arrangem enten. RSVP biedt u itgebreide voorbeschouw in
gen over bijvoorbeeld de TEFAF, KunstRAI, T N T  Dutch O pen, North Sea Regatta, Jum ping Am sterdam , Privilege Antw erpen, diverse Concours H ippique, M asterclass Koken en nog veel meer leuks. 
Elke editie heeft ook een uitgebreide evenem entenkalender en veilingagenda. K oo p nu het nieuwe lentenummer of neem een proefabonnem ent.

\t  ik neem een proefabonnem ent op R SV P  en profiteer van ruim 2 0 %  korting op de w inkelprijs. Ik krijg  een acceptg iro  en betaal voor deze  4 nrs slechts /  55,- (incl. BTW )/Bfr 1 .190. D eze  aan
bieding is g e ld ig  tot 1 augustus 2001. Buiten N ederland en B elg ië  exclusief portokosten. De normale w inkelprijs is ƒ  17,50 per nummer.

U kunt deze bon portvrij in een enveloppe sturen naar RSVP, Antwoordnummer 10097, 2200 VB Noordwijk, Nederland of faxen naar 0031 (0)71401 88 99.
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iu A ctu e e l: libera lisering e n e rg ie m a rkt

Het debat over de liberalisering en privatisering van de energiemarkt in 

Nederland is lange tijd overschaduwd door de energiecrisis in Californie. 

Sceptici vrezen dat het volledig vrijgeven van de energiemarkt Californische 

toestanden met zich mee zal brengen. Onnodige zorgen volgens Hella 

Voute, Tweede Kamer-lid, Thieu Korte, van werkgeversorganisatie V N O - 

N C W  en Kees Wiechers van Essent. De vraag is niet óf er geliberaliseerd 

moet worden, maar hóe! Alle drie geven zij hun kijk op de liberalisering en 

privatisering van de energiemarkt en de overduidelijke voordelen die dit 

met zich meebrengt. “Een goed doorgevoerde privatisering leidt tot aan

zienlijke efficiencywinst, die zich vertaalt in forse prijsdalingen”, meent 

Voute. O ok Korten ziet geen Californische donderwolken aan de horizon: 

“Er bestaat vooralsnog een ruime overcapaciteit op de energiemarkt.”

D ebat: Bas Eenhoo rn  en G e ra rd  Sch o u w  over liberalism e

“D66 is een partij die eigenlijk niet 

had hoeven bestaan. Als de liberalen, 

die in de jaren zestig ontevreden 

waren over het regentdom, de over

stap naar deze nieuwe partij niet 

hadden gemaakt, had de staatskundi

ge vernieuwing waarschijnlijk al een 

stuk verder gestaan dan nu.” Met 

deze opmerking opent VVD-partij- 

voorzitter Bas Eenhoorn het ge

sprek dat Politiek! onlangs met hem 

en D66-partijvoorzitter Gerard 

Schouw voerde. Schouw pareert: 

“Een dergelijke opmerking maakt 

gelijk duidelijk waarom D66 nog 

steeds noodzakelijk is. Zonder D66 

was de huidige staatkundige ver

nieuwing, waar het referendum een 

voorbeeld van is, nooit gereali

seerd.”

H e t gezich t: M ichiel Patijn

NATO-ambassadeur Michiel Patijn heeft bepaald een 

afwisselende carrière achter de rug. De voormalig 

student Rechten zoekt, nadat hij zijn bul gehaald 

heeft, zijn heil in het bedrijfsleven. Dat duurt precies 

een jaar, het is niet wat hij zoekt. Patijn belandt in de 

politiek. Eerst bij het Ministerie van Buitenlandse 

Zaken, daarna op de Nederlandse Ambassade in 

Washington. De PvdA’er Patijn maakt daar kennis 

met de Amerikaanse mores en valt van zijn geloof 

af. “Het politieke debat was er totaal anders; veel 

rationeler, soms ook harder, maar altijd analytisch en 

doelgericht. Den Uyl volgde met de PvdA in die 

periode juist de koers van de betutteling. Vanaf de 

overkant van de grote plas zag ik ineens dat het 

anders moest. Ik was een liberaal.”

Politiek!
is een tijdschrift over liberale politiek

Politiek! is een uitgave van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie (W D ) en wordt gere
aliseerd door UitgeverijTOPpers bv.

Redactieadres
UitgeverijTOPpers bv.
Javastraat29a 
5215 BG 's-Hertogenbosch 
T073-6140858 
F073-6140873 
E redactie@toppers.nl

Algemeen directeur
Peter Westerling

Redactie
Monique van Diessen (chefredactie)
Sandra Kagie (eindredactie)
Geert Braam 
LonnekevanEldijk 
Jeroen Kuypers 
Bart Manders 
Joost Mangnus

Fotografie
Hans van Asch, Jerry Bauer, Paul Schirnhofer, 
Albert Sier, Friso Spoelstra, Geert van Tol,
Werner Pellis

Vormgeving
José van Zwam (hoofd studio),
Waltervan Eerd.Annemiekevan Seeters

Overige medewerkers
Daan Zwart (adviseurWD)
Marita Smit (coördinatie WD)

Advertenties
Uitgeverij TOPpers bv, tel. 073 - 6140858 

Druk
Giethoorn-ten Brinkte Meppel 

Copyrights
Het auteursrecht op de in dit magazine versche
nen artikelen wordt doorde uitgevervoorbehou- 
den.De uitgever heeft alle zorg gegeven aan het 
nakomen van wettelijke reprorechten. Is het des
ondanks zo, dat er rechthebbenden zijn,die niet 
getraceerd konden worden of van wie de claim 
op gebruikt materiaal niet bekend was, dan wor
den zij verzocht zich schriftelijk met de uitgever in 
verbinding te stellen, met opgave van hun claim 
en de uitgave waarop deze claim gebaseerd is.

Abonnementen
Leden van de W D  ontvangen Politiek! viermaal 
per jaar gratis.Niet-leden betalen ƒ  25,-voor vier 
nummers. Een abonnement kan aangevraagd 
worden bij het Algemeen Secretariaat W D  en op 
ieder gewenst tijdstip ingaan. Een abonnement 
wordt automatisch verlengd, mits de abonnee 
uiterlijk drie maanden voor het verstrijken van de 
abonnementsduurschriftelijkopzegt.
Algemeen SecretariaatWD,Postbus 30836,
2500GV Den Haag,T070-3613061.

mailto:redactie@toppers.nl


Visie: gew etensbezw aren in strijd  m et w etgeving

Op I april jl. heeft burgemeester Cohen van 

Amsterdam de eerste vier huwelijken gesloten tus

sen partners van hetzelfde geslacht. De openstelling 

van een dergelijk huwelijk is voor veel homoseksu

elen een langverwachte erkenning. Niet alle ambte

naren van de burgerlijke stand accepteren de eind 

2000 aangenomen wet zonder slag of stoot. 

Sommigen voeren religieuze bezwaren aan tegen de 

openstelling van het huwelijk en weigeren de nieuwe 

wet uit te voeren. Onaanvaardbaar volgens Onno 

Hoes,VVD-fractievoorzitter in de Provinciale Staten 

van Noord-Brabant en voorzitter van de partijcom- 

missie Leefvormen en Homoaangelegenheden. 

“Negatieve gevoelens mogen nooit een argument 

zijn om een dergelijk huwelijk niet te sluiten. 

Ambtenaren zijn gewoon verplicht om landelijk 

opgelegde wetgeving uit te voeren.”

Reportage: sponsoring in onderwijs

Steeds vaker sponsoren bedrijven delen van het 

voortgezet onderwijs in Nederland. De voordelen 

daarvan zijn evident: meer gelden voor het onder

wijs, waardoor leermiddelen up-to-date kunnen 

worden gehouden. Er kleven echter ook een aan

tal nadelen aan sponsoring. Het gevaar van ver

commercialisering ligt op de loer. Bovendien mag 

sponsorgeld nooit een vervanging zijn van over

heidsgeld. Yvonne Moerman is lid van het College 

van Bestuur van het Koning Willem I College, een 

school die samenwerkt met bedrijven. “Zonder de 

bijdragen van deze participanten, zouden we onze 

leerlingen niet datgene kunnen bieden, wat we nu 

kunnen.” Sietske Waslander, werkzaam bij de 

onderwijsgroep van Twynstra Gudde Management 

Consultants, staat zeker niet afwijzend tegenover 

sponsoring, maar wijst wel op de gevaren: “Onge

lijkheid en een groot onderling kwaliteitsverschil 

tussen scholen, zie ik als het grootste gevaar.”
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ring dan een halve

Het debat over de liberalisering en privatisering van de 
Nederlandse energiemarkt is sterk overschaduwd geweest 
door de energiecrisis in Californië. Veel sceptici en tegen
standers vrezen, dat het volledig vrijgeven van de elektrici
teitsmarkt zal leiden tot 'Californische toestanden' Daarbij 
zien ze echter over het hoofd, dat de liberalisering in de 
Amerikaanse deelstaat aan veel te strenge en met elkaar 
tegenstrijdige bepalingen onderhevig was en er in 
Nederland geen sprake is van onder-, maar juist van overca
paciteit. De vraag is ook niet óf we moeten liberaliseren en 
privatiseren, maar hoé. Een goed voorbereide deregulering 
van de energiemarkt, zoals die in Zweden, kan tot stevige 
concurrentiedruk en efficiencywinst en daarmee tot forse 
prijsdalingen leiden. Een halfslachtige privatisering kan 
echter wel degelijk uitlopen op een energiecrisis zoals aan 
de Amerikaanse westkust.

De Californische energiecrisis lijkt 

eerder thuis te horen in het verarm

de Rusland dan in de welvarendste 

deelstaat van de Verenigde Staten. 

Toch is het niet Gazprom dat op 6 

april jl. het faillissement aanvroeg, 

maar Pacific Gas & Electric, de 

grootste stroomdistributeur van de 

Golden State, met dertien miljoen 

klanten, twintigduizend werknemers 

en een schuldenlast van bijna negen 

miljard dollar, die maandelijks met 

driehonderd miljoen dollar groeit.

Het bankroet vormt een nieuw 

hoogtepunt in een al maanden 

voortslepende energiecrisis, die 

maar niet opgelost raakt. Dat deze 

stroomcrisis uitgerekend de VS treft, 

het geboorteland van free enterpri- 

se, vervult zelfs de meest overtuigde 

voorstander van liberalisering en 

privatisering met schrik. Zal deze 

stroomcrisis de oceaan overwaaien 

nu de Europese Unie de energiem

arkt vrijmaakt?

Volgens Hella Voüte-Droste, woord

voerster economische zaken van 

de Tweede Kamerfractie van de 

W D , is de Californische stroomcri

sis niet het gevolg van liberalisering 

op zich, maar wel van een half

slachtige liberalisering. “Californië 

heeft drie grote fouten gemaakt. 

Ten eerste heeft de staat maximum 

prijzen vastgesteld. Dat was in 

theorie bedoeld om de consument 

te beschermen, maar leidde er in 

de praktijk toe, dat de energiebe

drijven de enorme stijging van de



olieprijs niet konden doorbereke

nen. Ze moesten dus met verlies 

leveren en een bedrijf dat verlies 

lijdt gaat op den duur onvermijde

lijk failliet. De tweede grote fout 

was het opleggen van te strenge 

milieumaatregelen. In combinatie 

met een versterkt NIMBY-effect 

(Not In My Back Yard), het zoge

naamde BANANA-effect (Build 

Absolutely Nothing Anywhere 

Near Anybody), werd het bijna 

onmogelijk centrales bij te bouwen 

en de productiecapaciteit te verho

gen. Tenslotte heeft men in 

Californië ook nog de groei van de 

vraag naar elektriciteit onderschat. 

Niet alleen in deze deelstaten, 

maar overal in de VS is de vraag 

naar stroom de afgelopen jaren 

enorm gestegen. Toen de nood aan 

de man kwam bood import uit 

andere staten dus ook geen soe

laas meer.”

Prijsmechanisme
Het belangrijkste argument om te 

liberaliseren en te privatiseren is, 

dat concurrentie inefficiënte aan

bieders uit de markt drijft. Door 

het invoeren van maximumprijzen 

stelde de Californische overheid 

het prijsmechanisme geheel buiten 

werking en ontnam ze de liberali

sering haar doeltreffendheid, meent 

Hella Voute. “Een goed doorge

voerde privatisering leidt tot aan

zienlijke efficiencywinst, die zich 

vertaalt in forse prijsdalingen. In 

Groot-Brittannië en Zweden, twee 

landen waar de privatisering van de 

energiemarkt al veel verder gevor

derd is dan bij ons, daalden de 

energieprijzen zelfs met gemiddeld 

vijfendertig procent. Bovendien 

krijgen bedrijven en consumenten

zo de keuze uit verschillende aan

bieders. Tot nog toe kon de wedu

we uit Appelscha enkel terecht bij 

een overheidsmonopolist. Nu kan 

ze het aanbod, de service en de 

prijzen van diverse private aanbie

ders met elkaar vergelijken. O ok 

de rol van de consument verandert 

dus. Van een passieve afnemer van 

een staatsproduct wordt hij een 

actieve speler, wiens beslissingen 

uiteindelijk van doorslaggevend 

belang zijn.”

Roofbouw en broddelwerk
O ok Kees Wiechers, voorzitter van 

de raad van bestuur van Essent, 

acht de kans op een Nederlandse 

variant van de Californische 

stroomcrisis zo goed als onmogelijk 

- mits de liberalisering van de ener

giemarkt terdege is. “In Californië is 

jarenlang roofbouw gepleegd op de 

productiecapaciteit. In feite had 

iedereen de crisis lang van tevoren 

kunnen zien aankomen, en dan nog 

had een optimale werking van het 

prijsmechanisme ze wellicht kun

nen voorkomen. Aan gas, waarvan 

de prijs wel vrij is, is immers geen 

gebrek, omdat de vraag daalt naar

mate het aanbod duurder wordt. 

De schuld aan de crisis ligt uitein

delijk geheel en al bij de wetgeving. 

Die bestond uit broddelwerk. Maar 

ja, wat wil je ook, als de hiervoor 

verantwoordelijke politicus een ex-

cineast is, wiens belangrijkste artis

tieke prestatie de horrorfilm ‘Attack 

of the killer tomatoes’ was?”

De systeemoperators, die het 

Nederlandse elektriciteitsnetwerk 

runnen, kunnen niet alleen een 

beroep doen op de (ruim aanwezi

ge) nationale productiecapaciteit, 

maar ook op de volledige 

Europese. Bovendien zal, volgens 

Wiechers, elke aanbieder zijn uiter

ste best doen te voorkomen dat 

een situatie zoals die in Californië 

zich ooit zal voordoen. “Het is 

voor ons van essentieel belang, dat 

de klant er blindelings op ver

trouwt, dat het licht niet uitgaat. Er 

zal dus te allen tijde voldoende 

vermogen achter de hand zijn, nog 

afgezien van het feit, dat dit een 

wettelijke verplichting is. Daar

komt nog bij, dat geen enkel ener

giebedrijf met omvangrijke schade

claims wil worden geconfronteerd. 

De grote stroomstoring van ‘98, 

waarbij een aanzienlijk deel van 

Nederland een halve dag van elek

triciteit verstoken was, is in dat 

opzicht een harde les geweest.”

Geen kale kilowatturen
Zolang de energievoorziening in 

handen was van de overheid wer

den de afnemers aangespoord tot 

en beloond voor energiebesparing. 

Een particulier bedrijf heeft echter 

een winstdoelstelling. Staan de libe

ralisering en privatisering van de 

energiemarkt dus niet haaks op dit 

milieustreven?

“Elektriciteit is een low interest 

product. Om ons te onderscheiden 

op de markt moeten we het niet 

hebben van het leveren van kale 

kilowatturen, maar van toegevoeg

de waarde”, aldus Kees Wiechers. 

“Investeren in schone energie en 

middelen om de energierekening 

van de afnemer omlaag te krijgen 

zijn voorbeelden van toegevoegde 

waarde."

Hella Voüte voegt daaraan toe, dat 

de energiebedrijven ook wettelijk 

verplicht zijn de C 0 2  uitstoot te 

beperken en dus te investeren in 

milieuvriendelijke alternatieven. Zij 

denkt, dat energiebedrijven hun 

assortiment bovendien zullen 

diversifiëren: “Om zich te onder

scheiden kunnen ze hun klanten 

een Internetaansluiting aanbieden, 

maar ook een brandverzekering en 

een alarminstallatie. De energie

markt zal niet alleen meer spelers 

kennen, maar ook meer producten.”

Voorspelbare groei
O ok Thieu Korten, die namens 

werkgeversorganisatie V N O -N C W  
de ontwikkelingen op de energie

markt nauwgezet volgt, ziet geen 

Californische donderwolken aan de 

Europese elektriciteitshemel. “Er 

bestaat vooralsnog een ruime 

overcapaciteit op de energiemarkt. 

Die bedraagt momenteel zelfs 

meer dan dertig procent. 

Vanzelfsprekend zal die overcapaci

teit de komende jaren grotendeels 

worden weggewerkt, maar dan nog 

zullen de energiebedrijven en over

heden goed op de toenemende 

vraag kunnen inspelen. De groei is

"Een goed doorgevoerde  
privatisering leidt to t aanzienlijke  
efficiencyw inst,die zich vertaalt 
in forse prijsdalingen."
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actueel

Hella Voute

namelijk zeer voorspelbaar. De 

behoefte van de industrie blijft sta

biel of daalt licht en die van de con

sument neemt met twee a drie pro

cent per jaar toe. Ik voorzie hooguit 

lokale en tijdelijke tekorten, zoals in 

Amsterdam Zuid-Oost, waar de 

ICT-bedrijven enorme ‘datahotels’ 

hebben gebouwd, die enorme hoe

veelheden elektriciteit nodig hebben 

voor hun servers.”

Korten betwijfelt echter of de 

energiemarkt sterk zal diversifië

ren. “Het bedrijfsleven heeft die 

trend al jaren achter zich gelaten. 

Bovendien, hoe kun je als onderne

ming succesvol zijn op een markt, 

zoals die van verzekeringen, die je 

niet kent en die al volledig verka

veld is onder een aantal internatio

nale spelers? Misschien als je een 

alliantie aangaat met een bestaande 

aanbieder, zoals een Engels energie

bedrijf dat met de Britse A N W B  in 

zee is gegaan. Het omgekeerde zie 

ik overigens wel gebeuren. 

Energiebedrijf.com is bijvoorbeeld 

een dochter van verzekeraar 

Fortis. Dat bedrijf is echter een 

pure handelsfirma die stroom

KeesWiechers

inkoopt en verkoopt. Het lijkt me 

logischer, dat energiebedrijven acti

viteiten binnen aanpalende bran

ches zullen ontplooien. Dat 

N U O N  een waterleverancier in de 

VS heeft overgenomen vind ik een 

veel begrijpelijker stap dan dat dit 

bedrijf verzekeringen zou gaan aan

bieden.”

Ecotaks
De Europese elektriciteitsmarkt 

bestaat nu nog uit een aanzienlijk 

aantal spelers, waaronder de nodige 

grote en middelgrote, maar ook 

relatief veel kleine. Sommige voor

malige monopolisten, zoals het 

Franse EDF, proberen vooralsnog 

met alle mogelijke middelen hun 

thuismarkt af te schermen tegen de 

buitenlandse concurrentie, terwijl 

enkele Amerikaanse bedrijven her 

en der met succes regionale aanbie

ders aan het overnemen zijn.Thieu 

Korten verwacht, dat na de huidige 

fusie- en overnamegolf uiteindelijk 

slechts een vijf- of tiental grote spe

lers de Europese markt zal domine

ren. “Desondanks zal het effect van 

de concurrentiedruk groot genoeg

Thieu Korten

zijn om de prijzen aanmerkelijk te 

laten dalen. Kleinverbruikers zullen 

daar helaas echter veel minder van 

merken dan grootverbruikers, 

omdat de ecotaks die prijsdaling 

grotendeels teniet doet. Nou ja, 

daar staat weer een algemene las

tenverlichting via het nieuwe belas

Laten we wel wezen: dat regel je 

niet even op een zaterdagmiddag. 

Nederland is geen voorloper op 

beide gebieden, maar dat heeft als 

voordeel, dat we kunnen leren van 

de fouten van anderen. Niet alleen 

van Californië, maar ook van 

Duitsland, waar de liberalisering 

niet gefaseerd, zoals bij ons, maar 

tamelijk hals over kop is doorge

voerd, met alle kinderziekten van 

dien.”

Volgens Hella Voute is het niet 

alleen belangrijk, dat de liberalise

ring goed doordacht is, maar voor

al ook dat ze volledig is. Brussel 

heeft namelijk allang beslist voor 

Den Haag. “De vraag is niet óf we 

moeten liberaliseren, maar hoé. De 

aarzelingen van onder meer C D A  

en andere politieke partijen duiden 

dus op koudwatervrees. Angst is 

echter altijd een slechte raadgever. 

We hebben de bocht van de libera

"Het gaat om  een operatie w aar
m ee tussen de tw in tig  en veertig  
miljard gulden gem oeid is.Laten 
w e wel w ezen:dat regel je  niet 
even op een zaterdagm iddag."

tingstelsel tegenover.”

Kees Wiechers meent, dat de libe

ralisering en de privatisering van de 

energiemarkt slechts optimaal tot 

zijn recht kan komen wanneer ze 

doordacht en gefaseerd wordt uit

gevoerd. “Het gaat bij de privatise

ring uiteindelijk om een operatie 

waarmee tussen de twintig en 

veertig miljard gulden gemoeid is.

lisering al half genomen, maar moe

ten nu niet halverwege op de rem 

gaan trappen. Dan dreigen we 

alleen maar uit de bocht te vliegen 

- met Californische toestanden als 

mogelijk gevolg.”

Tekst:Jeroen Kuypers 

Fotografie: Hans van Asch
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lOvragenaan...

Naam: Henri Frans Dijkstal 

Leeftijd: 58

Burgerlijke staat: gehuwd 

Kinderen: twee (grote) dochters 

Woonplaats: Wassenaar

Carrière in het kort: Hans 

Dijkstal startte zijn loopbaan in het 

bedrijfsleven, in de toeristische bran

che. Pas in 1974 raakte hij betrokken 

bij de politiek als gemeenteraadslid 

in Wassenaar en later, in 1978, werd 

hij in diezelfde gemeente wethouder. 

In 1982 maakte hij de overstap naar 

de Tweede Kamer, waar hij tot 1994 

lid van was. In 1994 werd hij vice- 

premier en minister van Binnen

landse Zaken. In 1998 keerde hij

vervolgens terug in de Tweede 

Kamer als fractievoorzitter van de 

W D .

Luistert graag naar: Gerry

Mulligan, Miles Davis en veel 

Nederlandse jazzmusici.

Laatst gelezen boek: Thomas 

Rosenboom - Publieke werken. 

Favoriete vrijetijdsbesteding: 
sport en muziek. Hans Dijkstal 

speelt competitie softbal (hij is het 

oudste lid van het team), tennis,

voetbal, hockey en loopt iedere dag 

hard. Hij houdt van veel en lekker 

eten en het sporten zorgt er, vol

gens hem, voor dat zijn conditie 

een beetje op peil blijft.

Gaat het liefst op vakantie 
naar: warme zeeën en oceanen. 

Hij houdt ervan om te snorkelen. 

Houdt erg van: de zon. Vanwege 

de warmte, het licht en de symbo

liek die verbonden is met de zon.
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Tien vragen aan ans Dijkstal
1 Wat gaf voor u persoonlijk 
destijds de doorslag om de 
politiek in te gaan?
“Ik had op de middelbare school al 

belangstelling voor staatsrecht en 

openbaar bestuur, maar ik had voor 

mezelf eigenlijk niet zozeer een 

politieke carrière gepland. Pas toen 

ze me vroegen als gemeenteraadslid 

in Wassenaar ben ik me bewust met 

politiek gaan bezighouden.”

2 Welke beslissing die u ooit 
genomen heeft, betreurt u het 
meest?
“Het vroegtijdig stoppen met de 

muziekschool. W ie weet wat voor 

een carrière, als succesvol saxofo

nist, er voor mij in het verschiet 

had gelegen? Maar ja, ik was 16 en 

een echt pubertje, dus ik vond 

andere dingen veel leuker dan 

iedere dag oefenen op de saxo

foon. Achteraf gezien jammer, mis

schien school er in mij wel een 

groot muzikaal talent.”

3 Welke karaktereigenschap 
heeft u niet, maar zou u wel 
willen bezitten en waarom?
“Onbevangenheid. Die eigenschap, 

die je als kind hebt, raak je in de 

loop van de tijd kwijt. En het leven is 

nu eenmaal mooier als je er onbe

vangen tegenaan kan kijken. In de 

politiek raak je die onbevangenheid 

misschien nog wel twee keer zo snel 

kwijt. Je hebt met verschillende 

belangen van de diverse partijen te 

maken, je moet altijd een compro

mis zoeken. Onbevangenheid wordt 

dan al gauw naïviteit.”

4 Wat is uw grootste passie?
“Jazz! Ik speel al jaren saxofoon in 

de Liberal Swing Formation. We 

oefenen eenmaal in de twee weken 

en treden per jaar zo’n acht tot tien 

keer op, voornamelijk voor goede 

doelen. De Liberal Swing Formation 

is ooit ontstaan vanuit de W D . Het 

belangrijkste kenmerk van jazzmu

ziek is namelijk vrije improvisatie; 

liberaler kan bijna niet. Het is geen 

must W D -e r te zijn om muzikant te 

worden bij de Formation, maar je 

moet wel een vrije denker zijn. 

Verder presenteer ik jazzprogram

ma’s op twee radiozenders; de 

Concertzender en Radio West. Je 

kunt jazzmuziek dus gerust mijn 

grote passie noemen.”

5 In welke film had u graag de 
hoofdrol gespeeld en waarom?
“Antonius en Cleopatra. Vanwege 

Cleopatra (Liz Taylor - red.), een 

mooie vrouw met macht. Een erg 

aantrekkelijke combinatie in die film.”

6 Wat is in uw ogen de beteke
nis van het woord liberaal?
“Respect en verdraagzaamheid. Twee 

begrippen die, wat mij betreft, 

onlosmakelijk verbonden zijn met 

de vrije mens. Vrijheid ontstaat dan 

alleen als er sprake is van respect 

en wederzijds vertrouwen. En echt 

liberalisme is voor mij vrijheid.”

7 Met welke persoon zou u een 
gesprek willen aangaan en 
waarover zou dit gesprek gaan?
“Met Hitler in 1933. Ik zou een 

uiterste inspanning willen leveren

om de grootste schanddaad tegen 

de mensheid te voorkomen. Ik 

weet niet of ik daartoe in staat zou 

zijn, destijds heeft ook niemand 

geprobeerd hem tegen te houden. 

En dat heeft gezorgd voor een tra

gedie van ongekende omvang, een 

cruciaal moment in onze geschie

denis.”

8 Wat is hét maatschappelij- 
ke/politieke vraagstuk van de 
nabije toekomst in uw ogen?
“Hoe onze welvaart te behouden 

en verdraagzaam te leven met 16 

miljoen mensen op een klein 

grondgebied. Wij zijn het dichtstbe

volkte land van de wereld en dat 

stelt ons voor heel andere proble

men dan in de meeste landen.”

9 Waar heeft u een uitgespro
ken hekel aan en waarom?
“Spruitjes, omdat ze stinken!”

10 Welke droom zou u willen 
verwezenlijken wanneer u 

geen rekening hoeft te hou
den met zaken als tijd, geld of 
specifieke capaciteiten? 
“Astronaut worden over 100 jaar. 

Onze toekomst ligt niet alleen 

maar op deze aarde. Ik kijk heel 

graag naar de televisieserie Star 

Trek. Captain worden op zo’n schip 

als de Voyager lijkt me geweldig.”

Tekst:MoniquevanDiessen 

Fotografie: Hans van Asch
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Goede jongens die 
slechte dingen doen
Jeugdcriminaliteit in Nederland 

neemt toe. “We zijn in de loop 

der jaren toleranter in de op

voeding van kinderen geworden.

Ze  laten zich niets meer gebie

den of verbieden. Sommige kin

deren slaan daarin door”, zegt 

Hans Nieukerke, directeur van 

de Hoenderloo Groep, een lan

delijk werkende residentiële 

voorziening. Nieukerke is tevens 

voorzitter van de VVD Kamer

centrale Gelderland. “ Boven

dien hebben jongeren in de hui

dige cultuur meer geld nodig.

Ze  willen een scooter, een merkbroek, een mobiele telefoon; allemaal 

om er bij te horen en aanzien te krijgen. Dat kost geld. En criminaliteit 

loont nu eenmaal.”

Met name jongeren met een lage sociaal-economische status, die als ideaal 

het behalen van maatschappelijk succes hebben, maar die er niet in slagen 

om dat ideaal te bereiken, hebben een grotere kans op een loopbaan in de 

criminaliteit. “Ze zijn arm, laag opgeleid, werkloos, wonen in een slechte 

buurt en hebben weinig kans op maatschappelijk succes”, zegt Nieukerke. 

“Ouders zijn niet thuis omdat ze werken. Sporten spreekt ze niet aan. Ze 

hangen op straat rond, waar ze lotgenoten ontmoeten.”

Hangplek
Nieukerke erkent dat een hangplek niet alleen iets van deze tijd is. “Ook 

vroeger ontmoetten jongeren elkaar op straat. Maar tegenwoordig produ

ceren ze veel meer lawaai, met hun gettoblasters en bromfietsen. Ze gedra

gen zich agressiever en laten troep achter. En omdat ouderen en jongeren 

in een buurt elkaar nauwelijks meer kennen, worden op straat hangende 

jongeren eerder als een probleem gezien.”

Niet elke groep jongeren is een bende. Soms vinden jongeren het gewoon 

prettig om elkaar buiten te ontmoetten. Meestal veroorzaken ze wel over

last, maar zijn ze niet crimineel. In een bende is dat wel het geval. “Vaak 

wordt gedacht dat bendejongeren geen normbesef hebben. Dat is absoluut 

niet zo. Ze hebben zelfs heel sterke, zij het anti-maatschappelijke, normen 

en waarden, waaraan ze zich houden.” Bendes hebben vaak een leider en 

er zijn duidelijke regels over wie welke functie heeft. Een bende is georga

niseerd en besloten. Buitenstaanders mogen er niet 

zomaar bij. In een bende zitten voornamelijk jongens en 

nauwelijks meisjes. Om hogerop te komen, moeten de 

leden in negatieve zin presteren, door bijvoorbeeld het 

plegen van strafbare feiten. Er is een harde hiërarchie: 

bij wanpresentatie worden de leden daarop afgerekend. 

Soms hebben de leden van een gang dezelfde haar

dracht of kleding.

“Bendeleden plegen allerlei soorten delicten: roofover

vallen, vernielingen of drugsdealen. Het is een systeem 

dat werkt: samen zijn de leden veel minder kwetsbaar. 

De groep is immers sterk, je voelt je flink wanneer je 

daarvan deel uitmaakt. Het is ook makkelijker om 

iemands tasje af te pakken, wanneer je diegene kunt 

omsingelen.”

Etnische minderheden zijn relatief vaker betrokken bij criminaliteit. Er is 

weinig cijfermateriaal voor handen dat deze bewering ondersteunt, omdat 

de registratie naar etnische achtergrond is afgeschaft. Wel wordt bijgehou

den of het gaat om niet-Nederlanders. Meer dan de helft van het aantal 

gevangenen in Nederlandse gevangenissen is niet-Nederlander. “O ok in 

jeugdgevangenissen zitten relatief meer allochtonen dan witneuzen”, aldus 

Nieukerke. Hij schat dat daarvan de groep Marokkanen en Surinamers het 

grootst is.

Marokkaanse jongeren
“Veel Marokkaanse jongeren hebben een slecht toekomstperspectief”, 
zegt Rachid Majiti, voorzitter van de Stichting Marokkaanse Jongeren. 

“Ze hebben in sociaal en economisch opzicht een achterstandpositie.” 

Marokkaanse ouders zijn over het algemeen laag opgeleid, zijn niet op de 

hoogte van de leefwereld van hun kinderen en kunnen hen dus niet vol

doende begeleiden bij het kiezen van een school of baan. Verder is er 

een slechte communicatie tussen scholen en ouders. “Marokkaanse jon

gens proberen aan de verwachtingen van hun ouders enerzijds en de 

school en hun vrienden anderzijds te voldoen.Tussen die twee werelden 

kan een grote kloof liggen.Thuis worden duidelijke grenzen gesteld, ter

wijl de grenzen in de buitenwereld veel vager zijn; er mag meer en er 

zijn meer verleidingen. Kinderen vertonen kameleongedrag: ze doen din

gen die thuis absoluut niet acceptabel lijken, maar waar hun ouders door 

de genoemde slechte communicatie niet achter komen. Dat ouders hun 

kinderen niet terecht wijzen is geen onwil, maar ze weten gewoon niet

'Jeugdbende rooft met pistool extra zakcent

je'. 'Politie rolt jeugdbende in Emmen op'. 

'Jeugdbende bekent dertig misdrijven'. Kran

tenkoppen als deze lijken steeds vaker te ver

schijnen. In opdracht van het ministerie van 

Justitie onderzochten de criminologen Beke 

en Ferwerda 113 problematische jeugdgroe

pen in vijf middelgrote steden. Daarvan ble

ken er achttien crimineel, terwijl politie en jus

titie tot dan toe aannamen dat er in Nederland 

geen jeugdbendes zijn.
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dat hun kind in de fout gaat. Als ze 

er achter komen dat hun zoon spij

belt of crimineel gedrag vertoont, 

volgen er echt wel sancties.” 

Marokkanen zijn groepsgevoeliger, 

denkt Majiti.“Dat is deels vanuit de 

cultuur te verklaren: Marokkanen 

trekken meer op in groepen. Maar 

Marokkaanse jongeren voelen zich 

ook op hun gemak tussen lotgeno

ten. Thuis spelen ze een rol, op 

school spelen ze een rol, maar in 

de groep creeën ze een macho 

wereld waarin ze eindelijk zichzelf 

kunnen zijn. Ze hebben weinig om 

trots op te zijn, want ze hebben 

geen opleiding of werk. In zo’n 

groep kunnen ze status krijgen

door dure kleding te dragen of een 

grote mond te hebben.”

Vooroordelen
Verder worden Marokkaanse jonge

ren steeds geconfronteerd met 

vooroordelen. “Wanneer mensen je 

steeds met de nek aankijken, ga je 

op een gegeven moment zo terugkij

ken. Jongens die zich verbaal niet

kunnen verweren tegen die voor

oordelen, zijn dan misschien eerder 

geneigd een klap uit te delen. Dat is 

niet goed te praten, maar het 

gebeurt wel.”

Bij het voorkomen van criminaliteit 

onder jonge Marokkanen vindt 

Majiti dat de Marokkaanse gemeen

schap ingeschakeld moet worden. 

Hij noemt het buurtvaderproject in

Amsterdam. “Marokkaanse vaders 

surveilleren op straat en spreken 

jongeren aan wanneer ze zich slecht 

gedragen. Marokkaanse jongeren 

schamen zich diep wanneer ze wor

den terechtgewezen door een 

vriend van hun vader.” Datzelfde 

schaamtegevoel komt omhoog wan

neer een jongen wordt veroordeeld 

tot een taakstraf en hij in het kader

"We moeten er wel aan denken dat dit geen 
slechte jongens zijn. Het zijn goede jongens, 
die verkeerde dingen hebben gedaan."
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daarvan een moskee moet 

schoonmaken. “Je kunt de cultuur 

aandragen als reden voor iemands 

criminele gedrag, maar je kunt die

zelfde cultuur ook gebruiken om 

criminaliteit te voorkomen.”

Bij zwaardere criminaliteit heeft 

het weinig zin onderscheid te ma

ken naar etniciteit, denkt Majiti. 

“Die jongens raken niet meer on

der de indruk van een taakstraf.” 

Dat beaamt ook Nieukerke: “Een 

taakstraf is een lachertje voor 

bendejongeren. Dan komen ze 

niet eens opdagen.”

Maatregelen nemen tegen bendejon

geren valt niet mee. Van de meeste 

projecten (HALT, cliënt-volgsysteem 

of individuele trajectbegeleiding) 

trekt een ganglid zich niets aan. En 

een gevangenisstraf boezemt wel 

angst in, maar iemand die gezeten 

heeft, krijgt ook meer status.

Deze maatregelen sorteren geen 

blijvend effect; veel jongens verval

len snel in hun oude gewoonten.

Verantwoordelijkheid
“We moeten er wel aan denken 

dat dit geen slechte jongens zijn. 

Het zijn goede jongens, die ver

keerde dingen hebben gedaan. Vaak

Elroy (20): "Met een stel vrienden van me raakte ik betrokken bij een 

paar vechtpartijen. Openlijke geweldpleging, w ordt dat genoemd. Een 

stel andere jongens pestten me altijd. Scholden me uit voor ‘kanker- 

zwarte'. Ik kropte dat op, maar het kwam toch een keer naar buiten. 

Een van die jongens sloeg ik een gebroken neus, een ander had een 

blauw oog.Toen werd ik opgepakt en moest ik naar een jeugdinrichting. 

Mijn vrienden en ik, we waren niet echt een bende. W e ontmoetten 

elkaar wel altijd op dezelfde

Hans Nieukerke (Foto: Hans van Asch)
“Vaak wordt gedacht dat bendejongeren 

geen normbesef hebben. Dat is absoluut niet 
zo. Ze hebben zelfs heel sterke, zij het anti- 
maatschappelijke, normen en waarden,waar
aan ze zich houden."(Foto:Friso Spoelstra)

en veelvuldig anti-sociaal gedrag ver

tonen en dat gedrag doorgaans in 

groepsverband vertonen komen in 

aanmerking voor Glen Mills. Vaak 

zijn de jongens dan al opgenomen in 

een jeugdinrichting. “We maken 

gebruik van het sterke normbesef 

dat deze jongeren hebben, maar 

draaien het om. Hier krijgen ze sta

tus wanneer ze goede dingen doen. 

Hoe positiever studenten zich 

gedragen en hoe meer vorderingen 

ze maken, hoe meer privileges, sta

tus en inspraak ze krijgen. Aan het 

eind van het project hebben ze zicht 

op een opleiding of baan.” In de 

Verenigde Staten is deze methode 

erg succesvol: zeventig tot vijfenze

ventig procent van de Glen Mills 

studenten blijft uit de criminaliteit. 

Nieukerke denkt dat bendecrimi- 

naliteit alleen kan worden aange

pakt wanneer de jongeren hun 

eigen verantwoordelijkheid nemen.

plek en hadden respect voor 

elkaar. W e waren gewoon jon

gens die van lol hielden. Lol, 

daar bedoel ik eigenlijk vanda

lisme mee. A ls we te ver gingen, 

spraken we elkaar daar wel op 

aan. O ude mensen vielen we 

niet lastig. Ik bedoel, we hadden 

wel normen.

"Jongeren hebben in de huidige cultuur meer 
geld nodig. Ze willen een scooter,een merkbroek, 
een mobiele telefoon;allemaal om er bij te horen 

en aanzien te krijgen. Dat kost geld.
En criminaliteit loont nu eenmaal."

In de jeugdinrichting werd me gevraagd of ik naar de Glen Mills School 

wilde komen en dat heb ik twee jaar geleden gedaan. De eerste drie 

maanden waren een regelrechte hel, maar het had zin om vol te hou

den. Ik heb mijn mavo-diploma al behaald en ben nu bezig met de havo. 

Daarna wil ik com merciële economie studeren.

Met mijn oude vrienden heb ik geen contact meer. Daar heb ik geen 

tijd meer voor: ik w erk en ik zit op school. Iemand met een verleden 

als dat van mij moet twee keer zo hard werken om wat te bereiken. O p 

Glen Mills heb ik doorzettingsverm ogen en discipline aangeleerd. In 

mijn oude leefgewoonten zal ik niet snel vervallen. Ik heb mijn familie 

nu trots op mij gemaakt, dat wil ik niet zomaar kwijtraken.”

zijn ze heel intelligent, alleen ge

bruiken ze hun talenten op een 

verkeerde manier”, zegt Nieuker

ke. “Wanneer je die jongens seri

eus neemt, hen zelfrespect bij

brengt en hen aanspreekt op hun 

eigen verantwoordelijkheid, kunnen 

ze veranderen.” Dat is wat op de 

Glen Mills School gebeurt. Glen 

Mills maakt deel uit van de Hoen- 

derloo Groep. Jongeren die ernstig

“Meestal kiezen ze niet voor het 

bendeleven, ze rollen er min of 

meer vanzelf in. Bendelid zijn is niet 

zonder gevaren, je bent steeds op 

de vlucht voor politie of concur

renten. De meeste bendejongeren 

dromen, net als iedereen, van huis- 

je-boompje-beestje. Als je ze een 

toekomst biedt, dan zullen ze daar 

zeker voor kiezen.”

Tekst: Lonneke van Eldijk
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"D66 is een partij die eigen
lijk niet had hoeven ontstaan. 
Als de liberalen, die in de 
jaren zestig ontevreden 
waren over het regentdom, 
de overstap naar deze nieu
we partij niet hadden ge
maakt, had de staatkundige 
vernieuwing waarschijnlijk al 
een stuk verder gestaan dan 
nu." Bedoeld als een nieuwe 
kans voor de democratise
ring, is D66 juist een gemiste 
kans geworden. Althans, dat 
vindt Bas Eenhoorn, partij
voorzitter van de WD. Gerard 
Schouw, zijn collega van D66

Twee partijen of twee partijvleugels?
denkt daar bepaald anders 
over: "Een dergelijke opmer
king maakt gelijk duidelijk 
waarom D66 nog steeds 
noodzakelijk is. Zonder D66 
was de huidige staatkundige 
vernieuwing, als het referen
dum, nooit gerealiseerd. 
Onze links-liberale leden zijn 
daarnaast toekomstgericht 
en vernieuwingsgezind. Het 
is helaas zo, dat als je wilt ver
nieuwen, je niet bij de VVD 
moet zijn." Politiek! had een 
pittig gesprek met beide 
voorzitters over hun visie op 
het liberalisme en over de 
vraag of Nederland in de toe
komst behoefte blijft hebben 
aan twee zich liberaal noe
mende partijen.

In het tijdperk van de polarisatie, 

stonden de W D  en D66 niet zelden 

lijnrecht tegenover elkaar. Hans 

Wiegel noemde de links-liberale 

partij bijvoorbeeld meer dan eens 

‘een bijwagen van de PvdA’ en Hans 

van Mierlo verklaarde ooit, dat hij, 

met het pistool op de borst, liever 

voor de PvdA dan voor d e W D  zou 

kiezen. Toch stonden er nogal wat 

ontevreden W D ’ers aan de wieg 

van D66. Hans Gruijters bijvoor

beeld, lange tijd de tweede man na 

Van Mierlo, was in het geboortejaar 

1966 lijsttrekker van de liberalen in 

Amsterdam. Toen hij weigerde acte 

de présence te geven op de receptie 

ter gelegenheid van het huwelijk van 

prinses Beatrix, omdat hij, in zijn 

woorden, ‘wel wat beters te doen 

had’, leverde dat hem een royement 

op.Vóór hij door de geslepen politi

cus Joop den Uyl in de jaren zeven

tig op sleeptouw werd genomen in 

de progressieve samenwerking en 

het ‘progressieve schaduwkabinet', 

probeerde Hans van Mierlo boven

dien meer dan eens op bepaalde 

punten tot een constructieve 

samenwerking met de W D  te 

komen. Kortom: Paars kwam niet 

zomaar uit de lucht vallen. O ok als 

de takken van beide partijen soms 

ver uiteen groeien wortelen de 

stammen in dezelfde grond en staan 

ze uiteindelijk verrassend dicht bij 

elkaar.

Geen ideologische 
scherpslijperij
Twee protestanten of marxisten 

van een verschillende gezindte kun

nen een buitenstaander vaak haar

scherp uitleggen in welke details ze 

zich van elkaar onderscheiden, 

maar aan twee liberalen is een der

gelijke ideologische scherpslijperij 

blijkbaar niet besteed. Gerard 

Schouw ziet twee grote verschillen 

tussen zijn partij en de W D : “Over 

het algemeen zijn wij meer toe

komstgericht en de liberalen van 

de W D  meer gericht op behoud. 

Daarnaast is er duidelijk sprake van 

een andere partijcultuur. V V D ’ers 

zijn voor het merendeel nette 

mensen, de heren met een driede

lig kostuum aan en de dames met 

een parelketting om de hals, die in 

de pauze keurig aanschuiven voor 

het buffet. D66’ers zijn eerder het 

soort mensen, die ook een polo- 

shirt durven dragen en onderweg 

naar het vergadercentrum even 

wat boterhammen in de auto eten. 

Hun congressen gaan er ook heel 

anders aan toe dan die van ons. Op 

een W D-congres kun je gerust 

enkele commerciële jongens een
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debat

"Wie wil er straks nog in de gem eenteraad 
plaatsnem en, w anneer de verantw oordelijkheid  

van de gekozen  vo lksvertegenw oordigers zom aar 
kan w orden w eggestem d  door de bevolking?"

commercieel gekleurd verhaal 

horen vertellen, terwijl de zaal in 

alle rust luistert. Bij ons is het 

ondenkbaar, dat er überhaupt zulke 

sprekers het podium betreden.”

Bas Eenhoorn: “Wij zoeken net als 

D66 praktische oplossingen voor 

problemen, maar we toetsen die 

aan enkele liberale kernbegrippen 

die van fundamenteel belang zijn 

voor onze partij, zijn in ieder geval 

vrijheid, verantwoordelijkheid en 

verdraagzaamheid. Als het op ideo

logische scherpslijperij aankomt 

geef ik echter evenmin thuis. In dat 

opzicht heb ik mijn lesje al geleerd 

toen ik een nog jonge burgemees

ter was op Schiermonnikoog. De 

toenmalige staatssecretaris van 

defensie, de V V D ’er Van Eekelen, 

voerde toen het besluit uit om de 

drooggelegde Lauwerszee als mili

tair oefenterrein te gebruiken. 

Aangezien dit terrein tegen een 

stiltegebied aan lag protesteerde ik, 

waarbij ik in de pers de uitspraak 

deed, dat ik deze beslissing niet erg 

liberaal vond van de staatssecreta

ris. ‘s Avonds laat belde Van Eekelen 

mij op en zei mij onder meer: 

‘Meneer Eenhoorn, ik bepaal zelf 

wel hoe liberaal ik ben.’ Ik moest 

toegeven, dat hij gelijk had en zijn 

uitspraak is me altijd bijgebleven.”

Com prom is
De afgelopen zeseneenhalf jaar 

hebben aangetoond, dat de VV D  

en D66 op bepaalde punten op 

dezelfde lijn zitten. Eenhoorn 

noemt als voorbeeld de vrije 

markt: “Ministers als W ijers en 

Jorritsma hebben veel gedaan om 

de marktwerking te bevorderen. 

Ik denk, dat onze partijen elk een 

belangrijke bijdrage hebben gele

verd - en nog leveren - op dit 

voor liberalen zo essentiële ter

rein.”

Gerard Schouw geeft toe, dat poli

tici van beide liberale partijen 

elkaar wel weten te vinden als het 

erom gaat de werking van de vrije

markt en de vrijheid van de bur

gers te bevorderen, maar dat de 

staatkundige vernieuwing een 

groot knelpunt is. “Ik ben ervan 

overtuigd, dat de burgers via een 

referendum een gemeentebestuur 

dat zich arrogant opstelt niet alleen

achteraf kunnen corrigeren, maar 

ook van tevoren kunnen dwingen 

veel beter te luisteren naar de 

wensen van de bevolking. De 

‘dreiging’ van een referendum kan 

al genoeg zijn bestuurders uit hun 

ivoren toren te halen én meer 

burgers bij de besluitvorming te 

betrekken. Als het aan ons ligt 

gaat deze staatkundige vernieu

wing nog een stuk verder dan het 

lokale vlak en wordt de voorzit

ter van de Europese Commissie 

op den duur ook democratisch 

gekozen. Het is toch te gek, dat 

een man als Romano Prodi, één 

van de meest invloedrijke Euro

pese politici, benoemd wordt zon

der dat de bevolking daarover iets 

te zeggen heeft? Op dat punt zijn 

D66 en de VV D  echter duidelijk 

geen vrienden. Als het erom gaat, 

de democratische werking van 

ons bestel te verdiepen, toont de 

VV D  haar conservatieve gezicht. 

Door de druk vanuit de VVD zit

ten we nu opgescheept met een 

compromis aangaande het refe

rendum.”

Eenhoorn: “Dat het tot dit com

promis is gekomen is niet het 

gevolg van ‘zieken' van onze kant, 

maar van oprechte zorg om het 

behoud van de kwaliteit van de 

representatieve democratie. Wie 

wil er straks nog in de gemeente-
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raad plaatsnemen, wanneer de ver

antwoordelijkheid van de gekozen 

volksvertegenwoordigers zomaar 

kan worden weggestemd door de 

bevolking? Bovendien is ook de 

kwestie van het referendum geen 

principestrijd; het gaat om de vorm 

waarin deze wordt gegoten. Net als 

in het euthanasiedebat is ook hierin 

nog niet het laatste woord gezegd of 

de laatste beslissing gevallen.”

Samengaan of samenwerken?
Politieke meningsverschillen blij

ven dus bestaan en kunnen zelfs, 

zoals in het geval van het wets

voorstel rond het referendum en 

de ‘Nacht van W iegel’, tot kabi- 

netscrises leiden. O ok de culture

le verschillen tussen de dragers 

van poloshirts en maatpakken zul

len morgen nog wel niet zijn uit

gevlakt. Toch is het de vraag of er, 

sinds het einde van de polarisatie 

en het strikte links-rechts denken 

en sinds de redelijk succesvolle 

samenwerking in Paars, nog altijd 

meer is dat de beide liberale par

tijen scheidt dan deze verbindt. In 

Engeland zijn de liberalen en de 

van Labour afgescheiden sociaal

democraten al in de jaren tachtig 

gefuseerd tot de Liberal Democrats 

en in Vlaanderen zijn momenteel 

besprekingen gaande tussen de 

W D-achtige liberalen van Verhof- 

stadts V LD  en de links-liberale 

vleugel van de Volksunie en ID2I 

rond Bert Anciaux. Zou een der

gelijk samengaan, op termijn, in 

Nederland mogelijk zijn?

Eenhoorn; “Vroeger zou ik op die 

vraag positief hebben geantwoord. 

Ik vond destijds, dat de ‘overlopers’ 

die de VVD voor D66 verruilden,

hun discussie binnen onze partij hadden moeten blijven voeren. Misschien 

had de balans tussen conservatieve en sociaal-liberaleVVD’ers er dan heel 

anders uitgezien. De tijd, dat politieke partijen tamelijk extreme posities 

innamen is voorbij. In de zeventiger en tachtiger jaren legden wij van de 

VV D  bijvoorbeeld veel meer rigide de nadruk op de heilzame effecten

van marktwerking dan nu. 

Intussen weten we ook, dat een 

goed werkende vrije markt 

behoefte heeft aan een sterke 

overheid om uitwassen te voor

komen. Ik zie de overigens de 

noodzaak van een fusie tussen 

VV D  en D66 nu niet als zinvol. 

Elke liberaal moet zelf maar bepa

len waar hij zich het beste thuis 

voelt. En de VV D  is er tenslotte 

voor alle liberalen.”

Schouw: “Ik geloof evenmin, dat 

onze partijen op termijn moeten 

of zullen samengaan, maar ik zie 

wel mogelijkheden om intensiever 

samen te werken. Onze weten

schappelijke bureaus zouden bij

voorbeeld gezamenlijk studies 

kunnen uitvoeren. De laatste 

jaren is me meer dan eens opge

vallen, hoe goed bestuurders van 

onze partijen het vaak met elkaar 

kunnen vinden. Ik denk, dat dit te 

maken heeft met het feit, dat in 

geen van onze partijen het 

machtsdenken centraal staat, zoals 

bij de socialisten en christen

democraten wel het geval is. 

Wanneer je als D 66’er met een 

V V D ’er te maken hebt hoef je je 

niet af te vragen:‘Hoeveel kaarten 

heeft-ie nog in zijn mouw?’ O f we 

na de verkiezingen van volgend 

jaar nog met elkaar in één kabinet 

zullen zitten kan niemand zeggen, 

maar in de dagelijkse praktijk zul

len we elkaar wel kunnen blijven 

vinden. We mogen dan niet het

zelfde soort liberalen zijn, we vor

men duidelijk wel dezelfde soort 

bestuurders.”

TekstJeroen Kuypers 

Fotografie: Hans van Asch
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europees beleid

Hoe Brussel de elektronische handel stimuleert:

De laatste stukjes koperdraad
Europa loopt nog altijd ach
ter bij de Verenigde Staten 
wat het gebruik van Internet 
betreft. Datzelfde geldt voor 
de ontwikkeling van de elek
tronische handel. De achter
stand is echter aan het ver
minderen: van vier jaar in 
'95, tot nog slechts twee jaar 
nu. Dat relatieve succes is 
voor een niet gering deel 
aan de Europese wetgeving 
te danken. De door Brussel 
ingezette liberalisering van 
de telecommarkt heeft het 
Internetgebruik aanzienlijk 
goedkoper gemaakt. De af
ronding van dit liberalise- 
ringsproces en het scheppen 
van meer juridische duide
lijkheid in de elektronische 
handel moeten helpen de 'E- 
kloof' tussen Europa en de 
VS definitief te dichten en op 
termijn van de EU de meest 
dynamische en competitieve 
kenniseconomie ter wereld 
te maken.

Onder auspiciën van de Liberale en Democratische 
fractie in het Europees Parlement

EllyPlooij-van Gorsel

Wetgeving is uiteindelijk mensen

werk, ook in de Europese hoofdstad. 

De liberalen in het Europees 

Parlement hebben van meet af aan 

erg hun best gedaan een wettelijk 

kader te helpen creëren om de ont

wikkeling van e-commerce te stimu

leren. Eén van hen is dr. Elly Plooij- 

van Gorsel, woordvoerder Industrie, 

Handel, Onderzoek, Energie en 

MKB namens de liberale fractie. 

Haar onvermoeibare inzet voor dit 

thema heeft haar zelfs de bijnaam ‘E- 

Plooij’ opgeleverd. Hoewel ze van 

huis uit psychologe is, is ze al dertig

jaar vertrouwd met het gebruik van 

computers. “In 1971 bestudeerde ik 

het menselijk brein door analoge 

hersengolven via een computer te 

digitaliseren. Eigenlijk heb ik heel 

mijn volwassen leven met compu

ters gewerkt. Ik ben echter aller

minst de enige die hier het gebruik 

van Internet tracht te stimuleren. De 

European Internet Foundation bij

voorbeeld, waarvan ik voorzitter 

ben, heeft inmiddels veel leden en 

een niet gering percentage daarvan 

bestaat uit vrouwen."

Hoewel de presidentskandidaat Al

Gore zich ten onrechte de bijnaam 

‘Vader van het Internet’ heeft aan

gemeten, is het world wide web 

voor de gemiddelde Europeaan 

toch een Amerikaanse uitvinding. 

Wat heeft Brussel dan ooit gedaan 

om de ontwikkelingen op het 

gebied van informatietechnologie te 

stimuleren?

“Als iemand mij dat vraagt houd ik 

altijd mijn mobieltje omhoog en zeg: 

‘De gsm-standaard’. Dank zij deze 

standaard kunnen we niet alleen in 

heel Europa, maar ook in grote 

delen van Azië grensoverschrijdend
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mobiel telefoneren. De Verenigde Staten kennen niet zo’n nationale stan

daard. Daar bestaan verschillende systemen en is het soms niet eens moge

lijk van de ene staat naar de andere te bellen. De tweede belangrijke bijdra

ge van de Europese Unie aan de boom in de informatietechnologie is de 

liberalisering van de Europese telecommarkt. Door concurrentie op het 

mobiele net mogelijk te maken zijn de prijzen met bijna vijftig procent 

gedaald en heeft mobiel telefoneren een enorme vlucht kunnen nemen. O ok 

de liberalisering van het vaste net is succesvol geweest, maar die verliep wel 

een heel stuk moeizamer en is nog steeds niet volledig. In plaats van één 

grote geliberaliseerde Europese markt hebben we vijftien vrije ‘marktjes’ 

gecreëerd. De voormalige monopolisten hebben ook nog lang een monopo

lie gehad op het laatste stukje lokale aansluiting. Nu ook het laatste stukje 

koper wordt geliberaliseerd kan het gebruik van Internet via het vaste net 

nog goedkoper worden en dus nog aantrekkelijker.”

De Europese Unie mag tijdens de top in Lissabon van e-commerce dan wel 

een topprioriteit hebben gemaakt en openlijk streven naar E-Europe, lage prij

zen alleen zijn niet voldoende om de han

del via het net te stimuleren. E-commerce 

is een grensoverschrijdend medium en 

juist dit internationale karakter schept 

onduidelijkheid over het wettelijk kader 

van de virtuele handel. Aan welke wetgeving hebben ondernemers en consu

menten zich te houden? Hoe zit het bijvoorbeeld met de aansprakelijkheid, de 

BTW  en de bescherming van persoonsgegevens? Volgens Elly Plooij hebben 

de Europese Commissie en het Europees Parlement allerminst stilgezeten. 

Intussen is er een tiental richtlijnen uitgevaardigd die duidelijkheid moeten 

scheppen.

“In het geval van business-to-business handel is de wetgeving van het land 

van vestiging van toepassing. O ok de aansprakelijkheid van de service pro- 

viders zal volgens dat principe worden geregeld. Wat de heffing van BTW  

betreft is de situatie gecompliceerder, omdat de handhaving een stuk moei- 

lijker is. Een Amerikaans bedrijf, dat in Europa producten verkoopt via het 

Internet betaalt nu in het geheel geen BTW  en dat leidt tot concurrentie

vervalsing. Daarom is besloten, dat elke Amerikaanse firma, die jaarlijks 

voor meer dan honderdduizend euro omzet behaalt binnen de EU ver

plicht is, een Europese vestiging te kiezen, waar dan ook BTW  wordt afge

dragen. Natuurlijk zullen de meeste van die bedrijven zich vestigen in 

Luxemburg, waar het B TW  tarief het laagst is, maar dat is voorlopig van 

ondergeschikt belang. Hoofdzaak is, dat ze net als hun Europese concur

renten indirecte belastingen afdragen.”

Spam
Een andere ‘E-kwestie’, die Brussel heeft aangekaart is het verschijnsel 

spam: reclameboodschappen in de vorm van e-mails die bedrijven en con

sumenten ongevraagd worden toegestuurd. “Het probleem bij spam is niet

alleen, dat ze meestal ongewenst is, maar dat de ontvanger er ook nog 

voor moet betalen. Het kost tenslotte telefoontikken om die mails binnen 

te halen”, aldus Elly Plooij. “De telecom-aanbieders hebben daartegen 

natuurlijk geen bezwaar, maar wij vinden, dat er een regeling dient te 

komen waarbij de industrie de ontvanger van tevoren moet vragen of hij 

deze vorm van elektronische reclame überhaupt wénst te krijgen.”

Voor bepaalde industrietakken is tenslotte de kwestie van het copyright 

een heet hangijzer. Met name de muziekindustrie, maar ook uitgeverijen en 

filmdistributeurs, lopen inkomsten mis als gevolg van het gratis downloaden 

van C D ’s, boeken en films. De fameuze rechtzaak tegen het Internetbedrijf 

Napster mag dan in een voorlopige overwinning van de industrie geëindigd 

zijn, het laatste oordeel in deze kwestie is nog niet gevallen. O ok hiervoor 

komt een richtlijn, maar Elly Plooij plaatst hierbij de kanttekening, dat de 

industrie niet het onderste uit de kan zal krijgen. “Met name muziek is digitaal 

nu eenmaal zeer eenvoudig en met een hoge kwaliteit te kopiëren. Ik denk, 

dat zowel producenten als handelaren zich zullen moeten realiseren, dat het 

Internet veel meer is dan alleen een extra verkoopkanaal. Het biedt de con

sument de mogelijkheid bijvoorbeeld zijn 

eigen C D  samen te stellen. Elektronische 

handel vergt dus een klantgerichte in 

plaats van een productgerichte aanpak, in 

de ene branche nog meer dan in de ande

re. De richtlijnen zijn niet bedoeld om alles per sé bij het oude te kunnen 

laten, maar ook om het bedrijven makkelijker te maken de enorme uitdaging 

die e-commerce ook is, aan te gaan.”

Digitale tweedeling
Aangezien het world wide web wereldomspannend is wordt de Europese 

regelgeving zoveel mogelijk in overeenstemming gebracht met de Ame

rikaanse. Elly Plooij en andere Euro-parlementariërs overleggen dan ook gere

geld met hun collega’s van het Amerikaanse Congres. “Noord-Amerika en 

Europa nemen samen maar liefst tachtig procent van de elektronische wereld

handel voor hun rekening. Europa mag dan een achterstand van ruim twee 

jaar hebben opAmerika.de minder ontwikkelde continenten lopen ruim twee 

decennia achter. Door zelf meer online te gaan kunnen landelijke, regionale en 

lokale overheden een belangrijke bijdrage leveren tot het dichten van de kloof 

tussen ons en de Verenigde Staten. De digitale tweedeling tussen het westen 

en met name Afrika is echter niet zozeer een kwestie van hard- en software, 

maar van algemene ontwikkeling. Wat heb je aan een PC en een Internet

verbinding als je niet kunt lezen? Eer we ook die kloof hebben gedicht zal er 

nog heel wat water door de zee zijn gegaan, maar dat is geen reden om niet 

ook daar de elektronische handel te helpen stimuleren. Integendeel, we heb

ben er uiteindelijk twee werelden bij te winnen - één online en één offline.”

TekstJeroen Kuijpers 

Fotografie:Werner Pellis

"Elektronische handel vergt een 
klantgerichte in plaats van een 

productgerichte aanpak."

politiek) 19



Nieuwe abonnees / leden krijgen meteen een:

Ê D m / V D  brengt het unieke blad Politiek! uit. Een fraai maga- 
m k M dat niet alleen de achterban van de partij, maar ook een 

breed geïnteresseerd publiek informeert over liberale politiek.

■  Indien u lid bent van de VVD, krijgt u het blad automatisch, 
■ viermaal per jaar, thuis gestuurd. Niet leden kunnen het 

kopen in de boekwinkel of een abonnement nemen.

Ë D m  laatste is nu extra interessant. Indien u zich voor 1 
Mtfgustus a.s. abonneert of iemand anders voor die periode 

aanbrengt als abonnee, dan ontvangt u een prachtig 
geschenk. Speciaal voor u selecteerden we een multifunctio
nele sleutelhanger. Deze sleutelhanger brengt orde in uw 
sleutelbos en zorgt ervoor dat u iedere sleutel individueel in 1 
seconde kunt verwijderen of toevoegen. Daarnaast is hij 
voorzien van een handig lampje zodat ook in het donker ieder 
slot makkelijk te vinden is. U krijgt deze chique sleutelhanger 
toegestuurd in een luxe geschenkcassette.

ÊLm M  is nu dus zeer de moeite waard om een abonnement te 
"nemen op het boeiende blad Politiek!. U blijft op de hoogte 

van alle liberale ontwikkelingen en achtergronden. Het abon
nement kost ƒ25,- voor zes nummers. Behalve de bladen 
krijgt u ook het cadeau toegestuurd. Dat laatste direct na ont
vangst van uw inschrijving. Wordt u via onderstaande bon 
abonnee/lid van de VVD of maakt u iemand anders abon- 
nee/lid (het lidmaatschap kost nog geen ƒ1 3 , per maand) dan 
krijgt u het cadeau eveneens toegestuurd. Bent u zelf al lid 
van W D  en brengt u een nieuw abonnee/lid aan dan krijgt u 
als wervingspremie de chique sleutelhanger toegestuurd, 
maar ook het nieuwe lid krijgt hem toegestuurd!

O Ja, ik neem een abonnem entop Politiek! (zes nummers) 
voor ƒ2 5 , en ontvang bovendien het gratis cadeau.

□ Ja, ik word abonnee/lid van de VVD, ƒ1 3 ,-  per maand, en krijg 
dan voortaan ook het blad Politiek! toegestuurd en ontvang gratis 
de sleutelhanger in luxe geschenkcassette.

□ Ik breng een nieuwe abonnee aan en heb hieronder de gegevens 
ingevuld. Stuur de sleutelhanger in luxe geschenkcassette naar:

□  ondergetekende of
□ het nieuwe lid

□ Ik breng een nieuw lid aan en heb hieronder de gegevens 
ingevuld. De sleutelhanger in luxe geschenkcassette ontvang ik 
als premie, m aar ook het nieuwe lid krijgt hem toegestuurd.

Naam: M /V Naam nieuwe abonnee of / lid: M/V

Adres: Adres:

Postcode / Plaats: Postcode/Plaats:

Telefoon: Telefoon:

Stuurdefactuurnaar: □  ondergetekende □ de nieuwe abonnee 

□ het nieuwe lid

Handtekening: .........................................

Stuur deze bon in een open envelop naar (postzegel niet nodig): 
Volkspartij voorVrijheiden Democratie 

Antwoordnummer 1877•2SOOWBDen Haag



buitenland

Massale protesten naar aanleiding van verkiezingsfraude en 
machtsmisbruik dwongen Alberto Fujimori vorig jaar tot aftre
den. De Peruaanse president vluchtte naar zijn geboorteland 
Japan en diende onlangs van daaruit per fax zijn ontslag in, wat 
hem merkwaardig genoeg een proces wegens plichtsverzuim 
opleverde. Nieuwe verkiezingen moeten de weg vrijmaken 
voor herstel van de democratie. Na de eerste ronde feliciteer
den de twee overgebleven kandidaten, de socialist Alan Garcia 
en de christen-democraat Alejandro Toledo, elkaar heel beleefd 
en democratisch met het behaalde resultaat. Bij het ter perse 
gaan van dit nummer was de uitslag van de tweede ronde van 
de presidentsverkiezingen nog niet bekend. Ongeacht de 
definitieve uitkomst blijft het echter nog maar de vraag of het 
verschijnsel'democratuur'met de persoon van de semi-dictator 
Fujimori werkelijk is verdwenen.

De Peruaanse Andes Lima

Van dictatuur naar 'democratuur'
De Latijns-Amerikaanse werkelijk

heid is nog karikaturaler dan de 

fantasie van menig striptekenaar of 

cineast. In zijn werk ‘Optocht der 

dictators - portretten van Latijns- 

Amerikaanse heerszucht’ ( 1985), 

schrijft historicus Robert Lemm,

dat er in Bolivia in de tweede helft 

van de negentiende eeuw gemid

deld één staatsgreep per week 

plaatsvond. Mariano Melgarejo, die 

verscheidene malen president was 

en evenzovele malen werd afgezet, 

slaagde er zelfs in een geslaagde

tegencoup te plegen, terwijl er een 

coup tegen hem aan de gang was. 

Van Argentinië in het zuiden tot 

Mexico in het noorden, werd de 

politiek op het Latijns-Amerikaanse 

continent tot ver in de twintigste 

eeuw geteisterd door de Pronuncia-

mento (staatsgreep - red.). De 

Spaanstaligen leken zelfs het mono

polie op de staatsgreep te hebben 

en dat terwijl het zo veelbelovend 

begonnen was. Simon Bolivar en de 

zijnen, die Zuid-Amerika hadden 

bevrijd van de Spaanse en Portu-
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buitenland

gese kolonisatoren, droomden van 

een democratisch en welvarend 

continent. Het zou echter nog 

ruim anderhalve eeuw duren eer 

de parlementaire democratie wer

kelijk wortel schoot in Latijns- 

Ameri ka. Waarom?

Lompenbourgeoisie
De Chileense socioloog, André 

Gunder Frank, heeft in zijn essay

bundel ‘Lompenbourgeosie, lom

penontwikkeling’ (1969) een inte

ressant antwoord gegeven op deze 

vraag. In plaats van een eigen indus

trie en binnenlandse markt te ont

wikkelen, richtten de Latijns- 

Amerikaanse grootgrondbezitters 

zich uitsluitend op de export naar 

Europa. Goedkope grondstoffen en 

landbouwproducten verlieten het 

land, dure consumptiegoederen 

kwamen het binnen. Peru expor

teerde bijvoorbeeld vooral guano 

(meststof) en koper. Deze mono

cultuur leidde niet alleen tot extre

me afhankelijkheid van externe 

markten, het beperkte kapitaal dat 

ermee werd verdiend werd ook 

nog vooral geïnvesteerd in het bui

tenland. Z o  werd een deel van de 

bevolking steeds rijker en bleef het 

overgrote deel arm. Frank noemt 

de Latijns-Amerikaanse burgerij 

een ‘lompenbourgeoisie’ afgeleid 

van de term ‘lompenproletariaat’. 

Zoals dit soort plebs niet uit echte 

arbeiders bestaat, wordt de ‘lom

penbourgeoisie’ niet gevormd door 

ondernemende en maatschappelijk 

betrokken burgers, maar bestaat 

het uit een semi-parasitaire klasse. 

In de Verenigde Staten bestond er 

volgens Frank aanvankelijk ook een 

lompenbourgeoisie: de kaste van 

plantage- en slavenhouders in de

zuidelijke staten, die uitsluitend 

leefde van de katoenexport naar 

Europa. Tijdens de Amerikaanse 

burgeroorlog werd deze lompen

bourgeoisie verslagen door de 

Yankee-burgerij uit het noorden. 

De tweede wereldoorlog gaf de 

progressieve delen van de Zuid- 

Amerikaanse burgerij de kans ein

delijk een nationale industrie op te 

bouwen, maar ook in de tweede 

helft van de twintigste eeuw bleef 

de economische afhankelijkheid 

van de VS en Europa groot. In 

plaats van consumptiegoederen 

werden er nu vooral dure machi

nes geïmporteerd.Toch was er vol

gens Frank geen sprake van duur

zame economische groei, eerder 

van ‘lompenontwikkeling’. De nieu

andere vis en metalen), maar arm 

aan ontwikkeling. Zeventien van de 

tweeëntwintig miljoen Peruanen 

leven op of onder de armoede

grens. De onderontwikkeling in 

provincies in de Andes, waar de 

Indiaanse boeren nog maar nauwe

lijks de middeleeuwen ontgroeid 

zijn en vaak coca voor de drugs

handel moeten verbouwen om te 

overleven, contrasteert sterk met 

de urbanisatie en industrialisering 

in de kuststreek; de villawijken in 

Lima steken schril af tegen de slop

penwijken aan de rand van de 

hoofdstad. Hoewel Peru de laatste 

jaren weer kredietwaardig is en 

economische groei kent, ziet het er 

voorlopig niet naar uit, dat deze 

situatie werkelijk zal veranderen.

"Alberto Fujimori was het 
prototype van de nieuwe 
kandidaat,spuide voort
durend kritiekop het 
systeem en leekimmuun 
voor partijpolitiek."

we Industrie kon vaak nauwelijks 

opboksen tegen buitenlandse con

currentie. Meer dan een kwart van 

de beroepsbevolking was chronisch 

werkloos of hield zich bezig met 

straathandel. De lompenbourgeoi

sie had een lompenproletariaat 

voortgebracht.

Peru vormt geen uitzondering op 

deze Latijns-Amerikaanse wetma

tigheden. Het land is rijk aan 

natuurlijk hulpbronnen (onder

Cam bodjaans scenario
De politiek lijkt weinig vat op het 

land te hebben. In 1980 gaven de 

militairen, na twaalf jaar, de rege

ringsmacht opnieuw over aan bur

gers. Hoewel het grootste deel van 

de kiesgerechtigden niet de moeite 

neemt te gaan stemmen, wordt de 

Peruaanse politiek vreemd genoeg 

gedomineerd door linkse partijen. 

Alan Garcia, de voorganger van 

Fujimori, steunde bijvoorbeeld op

de socialistische APRA.Veel steden 

en gemeenten hadden zelfs een 

extreem linkse burgemeester en 

gemeenteraad.

Desondanks vormde niet parle

mentair-, maar buitenparlementair- 

links een bedreiging voor de demo

cratie. Tot voor enkele jaren was 

Peru in een bloedige burgeroorlog 

gewikkeld met de terreur-organisa- 

tie Sendero Luminoso (Lichtend 

Pad). Grote delen van het land, 

vooral de Andes-provincies, wer

den door de orthodox-communis- 

tische guerrillabeweging tot ‘bevrijd 

gebied uitgeroepen’. Enige tijd leek 

zelfs een Cambodjaans scenario 

niet uitgesloten, met Lichtend Pad- 

leider Doctor Guzman in de rol 

van Peruaanse Pol Pot.

“Dit land, dat onder de militairen 

voorzichtig was gaan moderniseren, 

zette na 1980 een stap terug,” stelt 

de Peruaanse jurist, Francisco 

Eguiguren, in een vraaggesprek in de 

interviewbundel ‘Peru uit het donker 

gelicht’, van de journalisten 

Hernando Calvo Ospina en Katlijn 

Dedercq, uit 1993. “Dat de partijen 

hun geloofwaardigheid kwijt zijn 

werd bewezen door de presidents

verkiezingen van 1990. Ze werden 

gewonnen door een volslagen onbe

kende: Alberto Fujimori. Hij was het 

prototype van de nieuwe kandidaat, 

spuide voortdurend kritiek op het 

systeem en leek immuun voor par

tijpolitiek. Door op hem te stem

men straften de Peruanen de tradi

tionele partijen af.”

Grondwettelijke staatsgreep
Met Fujimori kochten - of beter 

gezegd: stemden - de Peruanen 

echter een kat in de zak. Net als 

zijn voorganger Garcia sprak hij A
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Mario Vargas Llosa (Foto:Jerry Bauer)

"Het grootste probleem 
voor Peru is en blijft het 
ontbreken van een sterke 
middenklasse.

en deed hij B. Garcia weigerde nog 

langer de dictaten van het IMF te 

gehoorzamen en besteedde nog 

slechts tien procent van de 

Peruaanse export aan afbetaling 

van de gigantische buitenlandse 

schuld van veertien miljard dollar, 

met als enig, voorspelbaar, resultaat 

een financiële crisis en een nieuw 

dictaat van het Internationaal 

Monetair Fonds. Fujimori stelde 

zich tijdens de verkiezingen zeer 

sociaal op, maar voerde tijdens zijn 

presidentschap een keihard beleid, 

dat vooral ten koste ging van de 

armere delen van de bevolking. Hij 

won de burgeroorlog met het 

Lichtend Pad, maar de prijs daar

voor was een uitholling van de bur

gerlijke vrijheden. Hij verkreeg 

slechts een tweede termijn door 

het plegen van een ‘grondwettelijke 

staatsgreep’ (een contradictio in 

terminis), waarbij het parlement 

buitenspel werd gezet.

Ontbrekende middenklasse
Waarschijnlijk was Peru beter afge

weest met Fujimori’s tegenkandi

daat, de wereldberoemde auteur 

Mario Vargas Llosa. Hoewel ook hij 

een typisch nieuwe kandidaat was 

zonder partijbindingen, afficheerde 

hij zich tijdens de verkiezingen van 

1990 als volbloed liberaal, dat wil 

zeggen als een kandidaat met goed 

uitgewerkte politieke, economische 

én sociale opvattingen.

Llosa: “Het grootste probleem 

voor Peru is en blijft het ontbreken 

van een sterke middenklasse. In de 

meeste Latijns-Amerikaanse landen 

is de kloof tussen rijk en arm te 

groot. De sociaal-economische 

tegenstellingen zorgen te gemakke

lijk voor politieke en economische

chaos en dan blijkt telkens, dat het 

leger de enige maatschappelijke 

kracht is die stabiel genoeg is om 

die chaos te bestrijden - met als 

gevolg steevast een militaire dicta

tuur.”

Het feit, dat militaire junta’s door 

de VS niet meer zo makkelijk wor

den geaccepteerd als ten tijde van 

de Koude Oorlog en vooral, dat 

Fujimori vorig jaar door een con

sequente democratische oppositie

n

tegen zijn bewind werd gedwongen 

zijn derde termijn vroegtijdig af te 

breken, stemt Llosa hoopvol. “De 

democratische gezindheid in Peru 

is duidelijk gegroeid, maar het is de 

vraag of de democratische krach

ten intussen sterk genoeg zijn om 

de staatsinstellingen afdoende te 

beschermen tegen dictatoriale 

krachten. Een verkapte dictatuur, 

een ‘democratuur’, waarbij slechts 

de democratische fa;ade overeind

blijft, is nu het grootste gevaar. 

Fujimori was een berucht voor

beeld van een moderne democra- 

tor, maar hij is helaas niet de enige 

op ons continent. De huidige presi

dent van Venezuela, Chavez, is net 

zo’n politicus. Pas als we de enor
me kloof tussen arm en rijk heb

ben gedicht en er een middenklas

se is ontstaan die niet langer 

vatbaar is voor het extreme popu

lisme van dergelijke politici zal er 

sprake kunnen zijn van een duur

zaam gewortelde democratie.”

Tekst:Jeroen Kuypers

Met dankaan de Peruaanse Ambassade 
voor het beschikbaar stellen van de 
overige foto's in dit artikel.
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In sociaal en economisch opzicht hebben veel allochtone jonge
ren een achterstandspositie. Gemiddeld gaan ze een half jaar 
later naar de basisschool dan hun Nederlandse klasgenootjes. 
Omdat hun ouders de Nederlandse 
schoolcultuur vaak niet kennen, is 
het voor hen moeilijker hun kinde
ren te begeleiden naar de juiste 
onderwijsvorm. Bovendien wordt 
een schoolcarrière niet als vanzelf
sprekend gezien. Veel allochtonen 
zoeken dan ook snel na de middel
bare school een baan, maar ook 
gaan er steeds meer studeren. Eerst 
vooral aan hbo-opleidingen, maar 
ook het aantal universiteitsstuden
ten van etnische afkomst is enorm 
gestegen. Op de Erasmus Universi- 
teit in Rotterdam hebben allochtone 
studenten het initiatief genomen 
om hun ouders kennis te laten 
maken met de universiteit en het 
studentenleven. "Dat we zelf mogen 
en kunnen kiezen voor de juiste 
opleiding is voor ons ontzettend 
belangrijk','vertelt Özlem <^oban,een 
van de studenten die daartoe een 
voorlichtingsmiddag organiseert.

Studentenvoorlichting

Myrna Njiokiktjien (Den Özlem öoban

-  "D at w e  ze lf m o g en  en kunnen k ie z e n v o o rd e
.oortichtingsmiddag «oor j u jst e o p le id in g  is vo o r ons o n tze tte n d  belangrijk."
Turkse en Marokkaanse scho- J  * - J  J  J

lieren en hun ouders. Doel van

die bijeenkomst is ouders en leerlingen kennis te laten maken met de Erasmus 

Universiteit en te laten zien wat studeren aan een universiteit in Nederland 

inhoudt. “Hier is het heel belangrijk om te studeren. Wanneer je immers een 

studie succesvol hebt afgerond, vergroot dat je kansen op een goede baan aan

zienlijk”, vertelt de Turkse Özlem öoban. Ze is derdejaars student bedrijfskun

de en coördinator van Kaseur, het Koepelorgaan Allochtone Studenten

verenigingen van de Erasmus Universiteit Rotterdam. Kaseur is belast met de 

organisatie van de voorlichtingsmiddag. “Al lang van tevoren bereidde ik mijn 

ouders erop voor dat ik wilde gaan studeren. Ze hadden daarbij nooit stilge

staan. Maar toen ik in de vijfde klas van het VW O  zat, zei ik al:‘Ik wil studeren.

Als jullie dat niet willen, kan ik beter nu stoppen met school. Met alleen een 

VWO-diploma kan ik niets’. Ze wilden dat ik de middelbare school afmaakte, 

en nu zijn ze heel trots op hun studerende dochter.”

Niet alleen bij het vinden van een goede baan is een afgeronde studie van 

nut. “Tijdens het studeren ontplooien mensen zich ook”, zegt studentende

caan Myrna Njiokiktjien. “Op een universiteit doe je levenservaring op, je 

leert samenwerken met anderen, je algemene ontwikkeling verbetert. Je 

leert zoveel meer dan alleen je vak.”

Zowel Öoban als Njiokiktjien benadrukken het belang van het zelf mogen kie

zen voor een studie. Het thema van de voorlichtingsdag voor de Turkse
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oorTurkse en Marokkaanse ouders
ouders is zelfs ‘Mükemmel biregitim zorlanmis bir segmle saglanmaz’ (‘De 

vrijheid van keuze geeft een succesvolle studie’). “Wanneer jongeren een 

opleiding volgen, waarvoor zij zelf hebben gekozen, is de slagingskans veel 

groter. Als iets je echt interesseert, doe je immers veel beter je best”, is de 

mening van Njiokiktjien.

Nut
Voor Turken en Marokkanen is het niet zo vanzelfsprekend om na de mid

delbare school verder te studeren, volgens de studentendecaan. “Ik verge

lijk de allochtonen van nu vaak met de Nederlandse jongeren uit een 

arbeidersmilieu, die in de jaren vijftig en zestig naar de universiteit gingen. 

Hun ouders zagen daarvan het nut nog niet zo in. Zelf gingen ze na de 

lagere of middelbare school ook direct een baan zoeken en hun kinderen 

moesten dat ook maar doen”, zegt ze. Coban voegt daaraan toe dat het 

risico om schulden te maken tijdens het studeren, ook veel Turkse en 

Marokkaanse ouders afschrikt. “Nederlanders zijn veel meer gewend aan 

allerlei leningen, zoals bijvoorbeeld hypotheken. Turken en Marokkanen 

betalen het liefst alles contant Z o  hebben wij thuis pas een nieuwe auto 

gekocht. Daarbij hebben we niet een kleine aanbetaling gedaan en de rest 

geleend. Nee, we hebben net zolang gespaard totdat we de auto helemaal 

konden betalen. Cash.”

Turkse en Marokkaanse scholieren die desondanks gaan studeren, willen 

hun ouders daarbij graag betrekken. “Maar tijdens de gewone open dagen 

zitten ze er vaak voor spek en bonen bij”, aldus Njiokiktjien. Coban beves

tigt dat. “Mijn vader ging met me mee naar de open dag. Hij volgde alles 

geïnteresseerd, maar in de trein terug moest ik hem verslag uitbrengen 

over wat mijn studie inhoudt. Hij had het niet verstaan.”

Geruststellend
Enkele jaren geleden ontstond het idee vanuit buitenlandse studenten om 

hun ouders kennis te laten maken met de universiteit en het studentenle

ven. De eerste voorlichtingsmiddag werd gehouden en was een groot suc

ces: meer dan vijfhonderd bezoekers. Sindsdien wordt elk jaar een voor

lichtingsmiddag gehouden.“Ouders maken zich minder zorgen wanneer ze 

weten waar hun kinderen elke dag naartoe gaan en met wie ze optrek

ken”, vertelt Coban. “Zelf woon ik op kamers in Rotterdam en mijn 

ouders vinden het heel geruststellend dat ze weten met wie ik in een huis 

woon en hoe het er uitziet.”

De voorlichtingsdagen zijn bedoeld om ouders met studerende kinderen 

kennis te laten maken met de leefwereld van hun kinderen, maar ook voor 

scholieren en hun ouders. Andere belangstellenden zijn ook welkom. De 

Turkse en Marokkaanse ambassades worden ook betrokken bij de bijeen

komst. “Veel ouders zijn eerder geneigd te komen wanneer blijkt dat ook

de ambassades - mensen uit hun eigen land - hun betrokkenheid tonen”, 

aldus Njiokiktjien. Scholen in de regio worden aangeschreven, persbe

richten verspreid, buurtcentra bezocht. Er wordt heel actief gewerkt aan 

de bekendheid van de voorlichtingsmiddag. “Ook imams werken hieraan 

graag mee.Tijdens het vrijdagmiddaggebed vertellen zij over hoe belang

rijk studeren is. Na afloop van het gebed staat een bus klaar, de imam 

stapt in en de rest volgt. De bus rijdt rechtstreeks naar de Erasmus 

Universiteit”, zegt de studentendecaan.

Vanaf het moment dat de ouders aankomen op het universiteitsterrein 

worden ze onder de hoede genomen van Turkse en Marokkaanse stu

denten. De hele middag worden de bezoekers in hun eigen taal toege

sproken, zodat ze alles goed kunnen begrijpen. Daarom worden er apar

te lezingen gehouden voor Turkse en Marokkaanse ouders. Sprekers zijn 

studenten, oud-studenten, docenten en een onderwijsattaché. O ok is er 

de mogelijkheid tot het stellen van vragen aan studenten. “Veel ouders 

denken dat wanneer hun zoon of dochter naar de universiteit gaat, hij of 

zij arts of advocaat wordt. Ze beseffen niet dat er veel meer studies te 

volgen zijn. Overigens geldt dat ook voor veel Nederlandse ouders”, zegt 

Coban. Na afloop van de lezingen wordt er een rondleiding over het uni

versiteitsterrein gegeven. “Studenten laten aan hun ouders zien waar ze 

de meeste tijd doorbrengen, hoe de mensa eruit ziet en hoe ze gebruik

maken van de bibliotheek. Ze vertellen hun eigen verhaal.”

Zinvol
De voorlichtingsmiddagen worden als heel zinvol ervaren.Veel ouders 

zijn ook heel geïnteresseerd. “Een halfjaar na zo’n voorlichtingsmiddag 

werd ik door een Turkse moeder aangesproken in de supermarkt. Zij 

zei: ‘Ik ben heel trots op jou en je medestudenten, dat jullie zoiets 

organiseren. Ik heb heel veel gezien en geleerd en ik hoop dat mijn 

kinderen later ook gaan studeren.’ Dat gevoel willen we meegeven”, 

vertelt Coban. Njiokiktjien verhaalt van een Marokkaans meisje, dat 

haar ouders rondleidde tijdens zo’n voorlichtingsmiddag. “Die ouders 

waren enorm trots op hun dochter, omdat zij studeerde en meewerk

te aan de voorlichtingsdag. Ze hadden erg genoten, maar aan het eind 

van de dag wilde vader nu wel eens weten wat zij eigenlijk voor stu

die deed. Hij was altijd heel trots op haar geweest, maar had nooit 

begrepen wat zij nu precies studeerde. Door de voorlichtingsmiddag 

begreep hij veel beter wat studeren inhoudt en daardoor ontstond er 

een ander contact tussen vader en dochter.” En dat is precies het doel 

van de voorlichtingsdagen.

Tekst: Lonneke van Eldijk 

Fotografie:Hansvan Asch
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het gezicht

Ambassadeurschap van de NAVO, het laatste kunstje van Michiel Patijn

'Soms moet je afstand ne
men om iets goed te kunnen 
zien', zegt hij ergens in het 
gesprek. Michiel Patijn (58) 
doelt op zijn verblijf in de 
Verenigde Staten van 1974 
tot 1978. De PvdA'er Patijn 
maakt kennis met de Ame
rikaanse mores en valt van 
zijn geloof af. "Het politieke 
debat was er totaal anders; 
veel rationeler, soms ook 
harder, maar altijd analytisch 
en doelgericht. Wat is het 
probleem, wat zijn de oorza
ken en hebben we de midde
len om het op te lossen? Die 
stijl. Den Uyl volgde met de 
PvdA in die periode juist de 
koers van de betutteling. De 
'opleggende' overheid in 
plaats van de voorwaarden
scheppende. Vanaf de over
kant van de grote plas zag ik 
ineens dat het anders moest. 
Ik was een liberaal."

Onbezorgd. Dat woord typeert de 

jeugdjaren van de geboren Hage

nees Michiel Patijn. Verkeer is er 

niet, dus Michiel rolschaatst met 

vriendjes over de grote weg naar 

school. Televisie is er ook niet, dus 

is er alle tijd om te voetballen op 

straat of voor gezelligheid thuis. 

Het gezin Patijn behoorde tot de 

gegoede burgerij. “Mijn moeder 

had een studie medicijnen afge

rond, maar is geen arts geworden. 

Zij zorgde voor mij, mijn zus en 

mijn vier broers. Daar had ze haar
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handen vol aan, want mijn vader 

was gemiddeld zo’n drie maanden 

per jaar van huis. Hij was rijksamb

tenaar en hield zich met name 

bezig met internationale betrekkin

gen. Als hij na een reis thuiskwam 

was het feest. Ik vergeet nooit dat 

hij uit Amerika terugkwam met spij

kerbroeken voor ons; echte jeans! 

Dat was wat in die jaren. Zeker 

voor mij, want tot dan toe droeg ik 

slechts de afdankertjes van mijn

een jaar. “Prachtig bedrijf hoor, maar 

niets voor mij. Ze maken er staal, 

verkopen er staal, en zullen dat nog 

jaren blijven doen. Ik voelde meteen 

dat ik daar niet hoorde.” Patijn is 

een bestuurder, een regelaar, onder

handelaar, een politicus. In 1968 

treedt hij in dienst bij het Ministerie 

van Buitenlandse Zaken. Het begin 

van een carrière in de publieke 

dienst die 33 jaar later nog altijd 

voortduurt.”

algemene leiding van ministeries. Na 

achtenveertig uur bedenktijd en een 

aansporing van mijn broer Schelto, 

die vond ‘dat ik niet moest zeuren 

en dat ik dat best aankon’, ben ik er 

in gestapt. Ik was nog geen week in 

functie, of de Berlijnse muur viel. 

Konden we meteen een kwart van 

ons defensiebudget inleveren; zo 

ongeveer het totale bedrag aan 

bezuinigingen die Lubbers in die tijd 

doorvoerde. Onze krijgsmacht zag

"De verhalen van mijn vader en van zijn vrienden en 
collega's over hun buitenlandse avonturen,hebben  
me zeker beïnvloed. Ik heb later altijd een hang gehad 
naarde internationale aspecten van de politiek."

oudere broers. De verhalen van mijn 

vader en van zijn vrienden en colle

ga’s over hun buitenlandse avontu

ren, hebben me zeker beïnvloed. Ik 

heb later altijd een hang gehad naar 

de internationale aspecten van de 

politiek.”

Ruw
Waarom hij rechten is gaan stude

ren in Utrecht kan Michiel Patijn 

zich niet meer herinneren. “In die 

jaren was ik echt niet zo doelgericht 

bezig. Ik was ook geen idealist met 

een roeping. Ik ging rechten doen, 

punt uit. Hoe ik die tijd in Utrecht 

zou omschrijven? Ruw, dat is wel 

het goede woord. O f ik dat nader 

kan duiden? Nou, vul dat zelf maar 

in. Het was in elk geval een prach

tige tijd. Vrienden van toen zie ik 

nu nog regelmatig, dus dat zegt 

wel wat.”

Met zijn bul op zak zoekt Patijn zijn 

geluk in het bedrijfsleven. Zijn car

rière bij Hoogovens duurt precies

Onwaarschijnlijk aanbod
Hij houdt wel van afwisseling.Tussen 

1968 en 1974 is hij werkzaam bij 

het bureau beleidsvoorbereiding 

ontwikkelingssamenwerking van het 

Ministerie van Buitenlandse Zaken. 

De vier jaar daarna brengt hij door 

als handelssecretaris op de Neder

landse Ambassade te Washington. 

“De mooiste tijd van mijn carrière. 

Amerika en de Amerikanen heb ik 

in mijn hart gesloten. Het is een 

land met rare uitwassen, maar de 

absolute meerderheid van de men

sen is heel beleefd, beschaafd en 

sociaal. Dat enthousiasme van die 

Amerikanen! Heel stimulerend.” Van 

1978 tot en met 1989 werkt hij 

voor Economische Zaken, om in 

1989 een compleet andere richting 

in te slaan middels de functie van 

secretaris generaal van Defensie. 

“Dat laatste was wat onverwacht, ja. 

Bolkestein was minister van 

Defensie en hij vroeg mij, terwijl ik 

an sich weinig ervaring had met de

drievierde van zijn taken wegvallen. 

Het grote voordeel van die ontwik

kelingen was dat ik wel verplicht 

was om snel te handelen. Alles 

rondom Defensie zat in een 

stroomversnelling. Er moesten kno

pen door worden gehakt, en dat ligt 

me toevallig wel.”

Nieuwe uitdaging
De functie van staatssecretaris van 

Buitenlandse Zaken die hij uitoefent 

tussen 1994 en 1998 ziet hij als een 

bekroning van een lange carrière in 

buitenlandse zaken. De jaren daarna 

in de Tweede Kamer hebben meer 

het karakter van een overbruggings- 

periode. “Mijn ambitieniveau op het 

gebied van de binnenlandse politiek 

was beperkt, dat klopt. Ik heb me 

vooral beziggehouden met de bege

leiding van fractieleden. Ik ben 

iemand met veel ervaring en die geef 

ik graag door aan jonge mensen. 

Vanaf september van dit jaar word ik 

ambassadeur van de NAVO. De

essentie van de NAVO is dat de poli

tieke solidariteit met de VS vorm 

wordt gegeven. U begrijpt dat ik - als 

liefhebber van dat bijzondere land - 

het een bijzondere uitdaging vind om 

daaraan mee te mogen werken.”

Boeiend
"De afwisseling die ik zocht, heb ik 

altijd gevonden. Daardoor is mijn 

carrière boeiend gebleven. Nog 

gelukkiger prijs ik mezelf dat ik al 35 

jaar getrouwd ben met een fantasti

sche vrouw en dat ook die ‘loop

baan’ nog boeit als in het begin. Ons 

‘geheim’ is dat we elkaar vrij laten en 

de verantwoordelijkheden delen. 

Mijn vrouw heeft haar eigen carrière, 

als psychiater. De zorg voor het huis

houden en onze twee kinderen heb

ben we dan ook keurig verdeeld. Dat 

kan alleen als je privé en werk kunt 

scheiden. Ik heb veel aan hockey en 

squash gedaan en kan enorm genie

ten van het luisteren naar muziek of 

het lezen van een goed boek. Nee, 

die knop zet ik in weekend en ‘s 

avonds heel makkelijk om. 

Waarschijnlijk ben ik daardoor ook 

altijd fris en scherp gebleven. 

Essentieel voor iemand die graag in 

het diepe springt.”

Tekst:Geert Braam 

Fotog rafie: Hans van Asch
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Toon uw werkelijke betrokkenheid!
Bij de geboorte van een baby bij een relatie, medewerker en/of 
colleg is het vaak moeilijk een origineel cadeau te bedenken. 
Daarnaast kost dit vaak ook nog veel tijd.
Wordt het ‘t zoveelste rompertje, sokje, beertje of bloemetje wat 
verdwijnt in de massa? Of wordt het iets echt origineels, exclu
siefs en representatiefs van u of uw bedrijf? Iets wat daadwerke
lijk opvalt en indruk achterlaat! Iets wat blijvend is, zich onder
scheidt en ook nog persoonlijk is!
Indien u kiest voor dit laatste is de Baby Mail® Kraammand de 
oplossing. Een mooi opgemaakte rieten mand met hierin schitte
rend ingepakte cadeautjes (zonder reklamedoeleinden!). Voor 
iedere dag een cadeautje, een week lang, voor zowel baby, moe
der als vader.

Cadeautjes met zorg en liefde geselecteerd door moeders (die 
dus weten wat leuk en nuttig is) uit het aanbod op vele (interna
tionale) beurzen. Cadeautjes ook die niet overal verkrijgbaar 
zijn. En dit alles voorzien van een persoonlijke en met de hand 
geschreven gelukwens van u. Als gever toont u dus echt betrok
kenheid en aandacht!
En daarnaast kost het geen tijd. Het enige wat u hoeft te doen is te 
bellen, faxen of e-mailen, aan te geven welke mand, het adres 
waar de Baby Mail® Kraammand heen moet en uw persoonlijke 
gelukwens.
De volgende dag wordt de Baby Mail® Kraammand bezorgd op 
het door u opgegeven adres.

Indien u meer informatie wenst, stuur dan deze antwoordstrook in een gesloten enveloppe naar: 
Baby Mail®, p/a: Lezersservice Politiek!, Antwoordnummer10761,5200 WB ‘s-Hertogenbosch

Kruis aan dat wat u wenst.
LU Stuur mij meer informatie 
□  Ik wil snel bestellen, neem 

zo spoedig mogelijk contact op.

Naam bedrijf:______
Naam contactpersoon:
Adres:____________
Plaats:____________
Telefoon:__________

(indien van toepasssing)

(U kunt deze bon ook faxen naar 073 -6140 873)

Baby Mail®, Meikerspad 2,3404 BA IJsselstein



interview

Een diplomaat in de politiek

Senator Wim van Eekelen mag dan tweemaal staatssecreta
ris en eenmaal minister zijn geweest, wie zijn memoires 
leest krijgt toch de indruk, dat hij zich zelf altijd meer diplo
maat dan politicus heeft gevoeld. Hij belandde toevallig in 
de actieve politiek - "omdat ik nooit 'nee' zei, als ik ook 'ja' 
kon zeggen" - en raakte er in zekere zin ook toevallig weer 
uit. In de zogeheten Paspoortaffaire van 1988 nam hij zijn 
verantwoordelijkheid en trad af. Terugkijkend op de hele 
affaire over 'dat vodje papier', in de wetenschap dat de hui
dige minister die het paspoort in zijn portefeuille heeft, Van 
Boxtel, zijn systeem van destijds heeft overgenomen, kan 
Van Eekelen een zekere schadensfreude niet onderdrukken. 
Bovendien was de Paspoortaffaire niets meer dan een knik 
in zijn carrière: nadien werd hij immers secretaris-generaal 
van de West Europese Unie. Gesprek met een oud-bewinds- 
man die altijd meer gedreven lijkt te zijn geweest door de 
wens een goed vakman te zijn, dan door het verlangen naar 
macht of aanzien.

‘Sporen trekken door strategische 

jaren’ is volgens de auteur geen 

boek met typische memoires. “Ik 

wilde lezer in de eerste plaats tonen 

hoe bepaalde aspecten van het poli

tieke bedrijf, zoals een kabinetsfor

matie en de besluitvorming over de 

aankoop van een gevechtsvliegtuig, in 

zijn werk gaan. Ik heb al die jaren 

notities gemaakt. Die kwamen bij 

het schrijven van de verschillende 

hoofdstukken goed van pas.”

Een ander kenmerk van deze quasi- 

autobiografie is, dat Van Eekelen 

opvallend mild is in zijn oordeel 

over andere politici. Voor sommige 

politieke tegenstanders, zoals de

vroegere PvdA-minister van 

Buitenlandse Zaken Max van der 

Stoel, heeft hij zelfs een uitgespro

ken bewondering. “Toen ik in de 

Tweede Kamer kwam zei een col

lega me:‘Nu heb je er 149 vijanden 

bij’, maar ik heb dat nooit zo erva

ren. Bij de weinige politici aan wie 

ik wel een hekel had, zoals aan de 

CDA-minister Willem Scholten, 

werd die weerzin kamerbreed 

gedragen. Hans Wiegel merkte na 

verschijnen van het boek op: ‘Je 

hebt iedereen in zijn waarde gela

ten’. Dat vond ik een mooi compli

ment, maar het was ook inderdaad 

mijn bedoeling.”

H et vet van de soep
De in 1931 in Utrecht geboren 

Willem Frederik van Eekelen stu

deerde rechten in zijn geboorte

plaats en politieke wetenschappen 

aan de Amerikaanse universiteit 

van Princeton. Zijn proefschrift 

over de grensgeschillen tussen 

India en China maakte hem niet 

alleen cum laude doctor in de 

rechtsgeleerdheid, maar was ook 

het begin van een levenslange inte

resse in het onderwerp. “Ik verza

mel nog altijd reisverhalen over dit 

grensgebied en geldt internationaal 

een beetje als een expert in dit 

onderwerp. India heeft hoe dan

ook mijn hart gestolen. In de perio

de, dat ik aan de ambassade in 

New Delhi verbonden was gingen 

mijn vrouw en ik niet elk jaar terug 

naar Nederland, maar brachten we 

onze vakantie in het land zelf door. 

Zo  hebben we het goed leren ken

nen. Als diplomaat kom je namelijk 

uitsluitend met de elite van een 

land in aanraking en riskeer je die 

te vereenzelvigen met het volk. 

Iemand zei me dan ook eens:‘Jullie 

diplomaten zijn weliswaar het vet 

van de soep, maar niet de soep 

zelf.”

De keuze van de ambassades waar

aan hij werd toegevoegd - na India 

kwam hij in Engeland en Ghana 

terecht - was tamelijk willekeurig. 

Van Eekelen: “Het kon zijn, dat je 

toevallig over de gang liep op het 

moment dat ze iemand zochten. Ik 

heb het ook eens meegemaakt, dat 

de namen van alle kandidaten op 

briefjes waren geschreven en in 

volgorde van voorkeur op een 

bureau gestapeld en een toevallige 

windvlaag de stapel dooreen 

schudde. Zo  ben ik ook stomtoe- 

vallig in de Nucleair Planning 

Group en bij de NAVO terechtge

komen. ‘De post is nieuw en jij 

bent nieuw’, was het argument 

voor mijn benoeming.”

Grieks dram a in vier bedrijven
In plaats van ambassadeur werd 

Van Eekelen defensiespecialist, 

eerst in Brussel, later in Den Haag. 

In meer dan één hoofdstuk van
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‘Sporen Trekken’ geeft hij blijk van 

zijn enorme kennis van en betrok

kenheid bij het thema. Hoewel hij 

er nooit aan heeft getwijfeld, dat de 

principes van collectieve verdedi

ging in NAVO-verband en weder

zijdse nucleaire afschrikking de 

enige juiste waren om ons te 

behoeden voor een derde wereld

oorlog, ontpopt Van Eekelen zich 

allerminst als een rechtse houwde

gen. “De Nederlandse neutraliteits

politiek van vóór de tweede 

wereldoorlog is in 1940 weliswaar 

ten onder gegaan, maar voor een 

klein land met moeilijk verdedigba

re grenzen was ze eigenlijk zo gek 

nog niet. Door ons sterk te con

centreren op het volkerenrecht, 

ontwapeningsconferenties te beleg

gen en de instelling van arbitrage

commissie te steunen, hebben we 

toch een bijdrage proberen te leve

ren aan het verminderen van inter

nationale spanningen. Ik deel ook 

niet de bijna algemeen aanvaarde

opinie, dat ons militair verzet in de 

meidagen van ‘40 compleet nutte

loos was. Als onze defensie beter 

was voorbereid, hadden we de 

Duitsers wel degelijk aanzienlijke 

schade kunnen berokkenen en hun 

opmars afremmen. Ik ben ook niet 

per sé tegen de ‘domineefunctie’ 

van onze buitenlandse politiek, al 

vind ik wel, dat we hierin vroeger 

soms te ver zijn doorgeschoten. 

Bepaalde tegenstellingen, zoals die 

tussen ‘Atlanticus’ en ‘Europeaan’ in 

de defensiepolitiek, worden kunst

matig aangescherpt, ook binnen de 

W D . In onze politiek tegenover de 

Balkan hebben we ons dan weer 

teveel door volkenrechtelijke prin

cipes laten inspireren. Ik voorzag al 

aan het begin van de jaren negentig 

voor het toenmalige Joegoslavië 

een Grieks drama in vier bedrijven, 

met de oorlog tussen Serven en 

Kroaten als het eerste en die tus

sen Albanezen en Macedoniërs als 

het vierde bedrijf. Indien we onder

"Ikdeel niet de bijna algem een 

aanvaarde op in ie,dat ons m ilitair 

verzet in de m eidagen van'40 

com pleet nutteloos was."

het mandaat van de VN  en niet onder dat van de NAVO zouden opereren, 

zou dit mijns inziens tot een algehele Balkanoorlog leiden, waaraan alle 

buurlanden van ex-Joegoslavië betrokken zouden worden. Gelukkig is het 

door het consequente NAVO-ingrijpen in Kosovo niet zo ver gekomen.”

Koopman-militair
Als minister van defensie was Van Eekelen evenzeer koopman als militair. In 

de hoofdstukken over de aanschaf van nieuwe gevechtsvliegtuigen en tanks, 

als de F -16, de Orion en de Leopard II, maakt Van Eekelen duidelijk, dat 

Nederland over een kleine, maar unieke defensie-industrie beschikte. Wan

neer ons land de order aan een buitenlands bedrijf gaf leidde dit weliswaar 

vaak tot een prijsvoordeel, maar als ze aan een consortium van binnenlandse 

bedrijven gegeven werd leverde dit meestal werkgelegenheid op. “Ik heb er 

dan ook voor gezorgd, dat in enkele gevallen een deel van de kosten door 

andere departementen, zoals dat van sociale zaken en werkgelegenheid, 

werden gedragen. Dat was destijds volkomen nieuw, maar economisch bij

zonder nuttig. Een bedrijf als DAF kon gewoon niet overleven zonder de
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bestellingen voor vrachtwagens die wij er geregeld plaatsten. Bovendien 

konden we in Nederland zelf een veel betere kwaliteitscontrole garande

ren. Desondanks was het nodig persoonlijk voldoende afstand te bewaren 

tot de defensie-industrie. Ik heb nooit geluncht met agenten van bedrijven. 

De verhouding bleef strikt zakelijk en dank zij die koele opstelling konden 

we ook in een enkel geval voorkomen, dat we opgeschroefde prijzen 

betaalden. Dat ging toen om tientallen miljoenen guldens. Het Agusta-heli- 

kopterschandaal in België heeft wel laten zien welke gevolgen een niet

zakelijke opstelling kan hebben.”

Van Eekelen betreurt het echter nog altijd, dat de Nederlandse defensie- 

industrie internationaal zo weinig succesvol is geweest. “Vooral onze mari

newerven konden overal systemen of onderdelen daarvan inkopen. Dat 

leidde tot schepen, die zowel compacter en goedkoper, als kwalitatief beter 

waren dan veel Engelse of Franse oorlogsbodems. Toch heb ik er slechts 

enkele kunnen exporteren; twee fregatten, die door de Griekse marine 

werden aangeschaft. Mijn vrouw, Hanneke, heeft ze destijds nog gedoopt. 

Toen één ervan te water werd gelaten waren ze vergeten de deuren van 

het dok volledig te openen. Het leidde tot een aanvaring, die echter won

der boven wonder nauwelijks averij opleverde.”

Willems Eigen Unie
Ook bij de vervaardiging van het beruchte nieuwe paspoort dat zijn poli

tieke ondergang werd, ging Van Eekelen volgens nuchtere bedrijfseconomi

sche principes te werk. Een consortium van bedrijven, waaronder Kodak, 

Philips en drukkerij Johan Enschede, kreeg de opdracht. Kodak en Philips 

trokken zich er echter uit terug en de overgebleven bedrijven bleken niet

in staat een fraudebestendig pas

poort te maken. “ Ik heb destijds 

mijn politieke verantwoordelijkheid 

genomen en ben afgetreden, net als 

staatssecretaris Van der Linden. 

Het heeft me gestoken, dat ik niet 

om vakinhoudelijke fouten, maar 

om politieke redenen heb moeten 

aftreden. Een trauma was het wel, 

maar ik ben er redelijk snel over

heen gekomen. Immers, als ik 

minister was gebleven had ik nooit 

secretaris-generaal van de West 

Europese Unie kunnen worden. 

Dat werk heb ik jarenlang met bij

zonder veel plezier gedaan. De 

W EU werd niet voor niets gek

scherend Willems Eigen Unie 

genoemd.”

Sinds 1995 is Van Eekelen lid van 

de Eerste Kamer voor deW D . Het 

lidmaatschap van de senaat geeft 

hem voldoende tijd voor het ver

vullen van een aantal andere func

ties, waaronder het lidmaatschap 

van de NAVO-assemblee en het

voorzitterschap van de stichting 

die zich bezighoudt met sport voor 

gehandicapten en de organisatie 

van de Paralympics. “Voor dat laat

ste liep ik aanvankelijk helemaal 

niet zo warm, maar nu vind ik het 

buitengewoon boeiend. Ach, ik kan 

nu eenmaal moeilijk‘nee’ zeggen. Ik 

weet nog, dat ik in 1977 verzocht 

werd me verkiesbaar te stellen 

voor het kamerlidmaatschap. 

Degene die belde had mijn vrouw 

aan de lijn. ‘Het gaat om een gros

lijst voor driehonderd personen’, 

zei ze. ‘Oh, dan kan het wel,’ ant

woordde ik opgelucht.Wist ik veel, 

dat ik op een verkiesbare plaats 

terecht zou komen...”

TekstJeroen Kuypers 

Fotografie: Hans van Asch

Wim van Eekelens 'Sporen trekken door 

strategischejaren'telt288 bladzijden en 

is verschenen bijuitgeverijTen Brink.
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Misdaadsyndicaten slaan hun slag

De ondermijning van
de digitale dienstverlening

De veelgeprezen vondsten 
van de digitale snelweg, zoals 
geavanceerde computersyste- 1 
men. Internet en e-mail, zorgen 
voor een efficiënte communi
catie tussen burgers uit heel de 
wereld. De gestage ontwikkelin
gen op dit gebied zijn een kolfje 
naar de hand van consumenten en 
moderne ondernemingen. Het suc 
ces van cyberspace kent echter ook 
een keerzijde: misdaadsyndicaten 
slaan namelijk eveneens hun slag en 
dat resulteert in digitale criminaliteit. 
Peter Jelgersma, raadgevend ingenieur 
voor Telecommunicatie en Nieuwe 
Media, tevens actief VVD-lid, luidt de 
noodklok: "De Nederlandse overheid 
moet nu snel maatregelen nemen om mis
daadsyndicaten in de kraag te vatten."

De snelle technologische ontwik

kelingen op digitaal gebied hebben, 

naast diverse positieve gevolgen, 

een belangrijke keerzijde. Steeds 

meer criminelen, malafide bedrijven 

en misdaadsyndicaten maken, dank

zij hun gedegen informatietechno

logische kennis, handig gebruik van 

de ongekende mogelijkheden, die 

computers en Internet bieden. 

Dankzij hun anonimiteit op de digi

tale snelweg kunnen zij gemakkelijk

hun slag slaan. Naast talloze inbra

ken in computersystemen begaan 

zij grote vermogensdelicten, zoals 

fraude met illegale creditcards, 

afpersing van andere computerge

bruikers en het ontvreemden van 

gevoelige bedrijfs- en overheidsin

formatie. “Digitale criminaliteit is 

een zorgelijke ontwikkeling, die 

zich op internationale schaal voor

doet”, meent Peter Jelgersma. Als 

raadgevend ingenieur dient hij

Eerste- en Tweede-Kamerleden 

van advies over vraagstukken 

op het gebied van telecom

municatie en nieuwe media.

Miljoenen guldens
Peter Jelgersma: “Op de 

digitale snelweg begaan 

misdaadsyndicaten goed 

georganiseerde misda

den, waarmee honder

den miljoenen gul

dens zijn gemoeid. 

Internationaal ope

rerende misdaad

syndicaten uit de 

Europese Unie en 

ver daarbuiten 

maken zich bij

voorbeeld schul

dig aan handel in ille

gale smartcards (chipkaarten), 

waarmee gratis kan worden geke

ken naar digitale televisiezenders. 

O ok plegen deze misdaadsyndica

ten veelvuldig fraude met digitale 

telefonie. Het gaat dus niet slechts 

om een paar handige, criminele 

jongetjes. De betrouwbaarheid van 

de digitale dienstverlening komt op 

het spel te staan door deze groot

schalige criminaliteit.” Jelgersma 

vertelt dat misdaadsyndicaten dik

wijls enorme bedragen investeren 

in geavanceerde computersyste

men, waarmee zij bijvoorbeeld

codes op Internet kraken. Dit 

brengt hen uiteindelijk honderden 

miljoenen guldens op.

Digitale criminaliteit komt naast 

Nederland ook op grote schaal 

voor in Amerika en Engeland. 

Jelgersma luidt de noodklok en 

meent dat de Nederlandse over

heid nu snel ingrijpende maatrege

len moet nemen om bendes in de 

kraag te vatten. “Er is ruim vol

doende wetgeving op het gebied 

van digitale criminaliteit, maar de

De illegaal geproduceerde smartcards 
zijn door Canal+in beslaggenomen
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"Er is ruim  vo ld o e n d e  w e tg e v in g  

o p  het g e b ie d  van  d ig ita le  

c r im in a lite it  m aar d e  o verh e id  

zo rg t nauw el ij ks vo o r 

v e rv o lg b e le id  in de praktijk."

overheid zorgt nauwelijks voor 

vervolgbeleid in de praktijk. 

Tegenwoordig heerst een beetje de 

opinie dat individuele gedupeerden 

zelf maar actie moeten onderne

men tegen criminele activiteiten. 

Maar aangezien je hier praat over 

een groot probleem, is het een 

taak van de overheid om zich hier 

met het strafrecht meer op te 

storten.” Jelgersma pleit voor een 

harde aanpak van misdaadsyndica

ten. Hiermee moet worden voor

komen dat de toekomst van de 

digitale dienstverlening op het spel 

komt te staan. Tweede-Kamerlid 

Atzo Nicolaï heeft inmiddels al vra

gen over de aanpak van digitale cri

minaliteit gesteld aan minister van 

Justitie Korthals.

Illegale sm artcards
Jelgersma wijst op 

de praktijken 

van satelliet- 

handelaren die 

illegale smart

cards verkopen, 

waarmee gratis 

gekeken kan wor

den naar betaalzen

ders. Deze kaarten 

worden gemaakt met 

behulp van een com

puter en wat hardwa

re. Satelliethandelaren 

produceren zelf geen 

smartcards, maar pro

grammeren deze voor 

illegale ontvangst van be

taaltelevisie. O ok zijn er 

handelaren, die ongepro

grammeerde smartcards samen 

met andere hardware en een hand

leiding verkopen. In deze handlei

ding staat hoe de chipkaart thuis

voor illegale betaaltelevisieont- 

vangst kan worden geprogram

meerd. Door de kaart in een deco

der te stoppen, kunnen 

schotelbezitters zonder abonne

mentskosten kijken naar binnen- 

en buitenlandse betaalzenders. 

Malafide satelliethandelaren maken 

veelvuldig reclame voor smartcards 

op Internet en via advertenties in 

satellietbladen. Nederlandse consu

menten kunnen een smartcard 

kopen voor prijzen oplopend tot 

800 gulden en vervolgens koste

loos kijken naar de uitzendingen 

van Canal+.

Freek van den Engel, bedrijfsjurist 

van Canal+, vertelt dat deze prak

tijken de betaalzender een schade

post kunnen opleveren van hon

derdduizenden guldens per jaar. 

“Een abonnement op Canal+ kost 

gemiddeld zo’n zestig gulden per 

maand, afhankelijk van de abonne

mentsvorm. Als iemand een jaar 

lang gratis kijkt naar onze zender 

lopen wij dus 720 gulden mis. Als 

een satellietdealer enkele honder

den illegale smartcards verkoopt 

en afnemers deze vervolgens een 

jaar gebruiken, ontstaat een enor

me schadepost.” Van den Engel 

houdt zich als bedrijfsjurist bezig 

met de opsporing en juridische 

vervolging van malafide satelliet

handelaren. Eind vorig jaar boekte

de betaalzender succes in de strijd 

tegen een frauduleuze Udense 

satelliethandelaar. De handelaar 

werd door de rechter gedwongen 

alle illegale activiteiten te staken. 

O ok moest hij alle leveranciers van 

illegale kaarten bekendmaken en 

het aantal verkochte smartcards en 

de daarmee gemaakte nettowin

sten opgeven.” Binnenkort volgt 

een nieuwe juridische procedure 

tegen een Axelse satelliethandelaar, 

die zich bezighoudt met dezelfde 

frauduleuze praktijken. Van den 

Engel: “Deze juridische zaken kos

ten ons duizenden guldens aan 

advocaten, deurwaarders en 

experts op het gebied van digitale 

criminaliteit.”

Volgens hem kan deze criminaliteit 

op twee manieren worden aange

pakt. “Wij kunnen illegale handela

ren proberen op te sporen en vol

doende bewijs tegen hen proberen 

te verzamelen. Vervolgens kunnen 

er juridische stappen worden 

ondernomen, want gratis kijken 

naar een betaalzender is volgens 

het wetboek van Strafrecht een 

strafbaar feit. O ok kunnen wij 

natuurlijk elektronische tegenmaat

regelen proberen te nemen.” Van 

den Engel vertelt dat het probleem 

van illegaal programmeren van 

smartcards en chipkaarten niet op 

zichzelf staat. “Een chipkaart is een

universele kaart, die met dezelfde 

technische methoden ook voor 

andere doeleinden kan worden 

gebruikt, bijvoorbeeld voor het 

namaken van bankpassen, credit

cards en gsm’s.”

Meer m aatregelen
De W D  meent, evenals Peter 

Jelgersma, dat de vaderlandse poli

tiek meer maatregelen moet 

nemen om criminaliteit op de digi

tale snelweg tegen te gaan. Volgens 

de partij zijn elektronische tegen

maatregelen, zoals het realiseren 

van fraudebestendige computersys

temen, niet afdoende om deze cri

minaliteit definitief een halt toe te 

roepen. De liberale fractie meent 

dat hiervoor eveneens een ideaal 

digitaal bestel nodig is. Dit ideale 

bestel, in de ogen van de fractie, is 

‘het geheel van democratische 

regels, waarmee bijvoorbeeld 

Internetters hun digitale grond

rechten kunnen uitoefenen’. De 

W D  stelt aan wetgeving op het 

gebied van digitale criminaliteit 

daarom hoge eisen aan de bescher

ming van de persoonlijke levens

sfeer. “Recherche-inbreuken op 

digitale grondrechten vanwege digi

tale criminaliteit vereisen dan ook 

zeer strikte bijzondere bevoegdhe

den en enkele nauwkeurig gepreci

seerde aanvullingen in de wet”, 

benadrukte een woordvoerder van 

de VVD verleden jaar al. 

“Onbeperkte anonimiteit op de 

eeuwige bitvelden voert geen stap 

dichter naar het digitale dromen- 

rijk, wel richting digitaal drijfzand.”

Tekst: Bart Manders 

Fotografie:Hans van Asch
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Grenzeloos Goed  
in drukwerk

MEPPEL
• Drukkerij Giethoorn ten Brink B.V.

T +31(0)522 -855 111
• Uitgeverij Ten Brink

T +31(0)522 -855 111

BLEISWIJK
• Handelsdrukkerij Roco B.V.

T +31(0)10-521 71 43

AMERSFOORT
• B.V. Drukkerij G.J. van Amerongen

1 +31(0)33 -467 21 11
• GM Media Service

T +31(0)33 -467 21 11

EPE
• Drukkerij Hooiberg

T +31(0)578- 612 941

Als wij zouden zeggen dat wij 
"drukkers" zijn, doen wij onszelf - 
en misschien ook u - te kort, 
want hoewel de gezam enlijke 
bedrijven geworteld zijn in een 
ruim 450-jarige drukkerstraditie, 
hebben zij zich niet zozeer 
gespecialiseerd in de techniek, als 
wel in het produkt: grafische 
communicatieproducten. Ons 
drukkersvakmanschap is daarbij 
een onderdeel geworden van een 
groter geheel van dienstverlening. 
De techniek, zo vinden wij, moet 
zich daaraan aanpassen.

&
D e G ie t h o o r n  M e d ia  G r o e p ,  

e e n  c lu s t e r  v a n  g r a f is c h e  
b e d r i jv e n  m e t  r u im  3 0 0  

m e d e w e r k e r s  s t a a t  p a r a a t  
v o o r  u .
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OnnoHoes:"Het is niet te verteren dat een wet 
niet wordt uitgevoerd doorhaardienaren." 
(Foto:HansvanAsch)

Burgemeester Cohen van Amsterdam heeft op 1 april 2001 de eerste vier 
huwelijken gesloten tussen partners van hetzelfde geslacht. Vier homo
seksuele paren gaven elkaar in de trouwzaal van het Amsterdamse stad
huis het jawoord. De openstelling van het huwelijk voor twee mensen 
van hetzelfde geslacht is voor veel homoseksuelen een langverwachte 
erkenning. Ambtenaren van de burgerlijke stand in enkele Nederlandse 
gemeenten accepteren de eind 2000 aangenomen wet echter niet zon
der slag of stoot Zij voeren religieuze bezwaren aan tegen de openstel
ling van het huwelijken weigeren de nieuwe wet uit te voeren.

Het huwelijk voor paren van gelijk 

geslacht is, ondanks een verleden 

jaar totstandgekomen wettelijke 

regeling, nog altijd onderwerp van 

discussie. Terwijl talloze homoseksu

elen de openstelling van het burger

lijk huwelijk voor twee mensen van 

hetzelfde geslacht zien als een lang

verwachte erkenning, voeren ambte

naren van de burgerlijke stand in 

enkele gemeenten gewetensbezwa

ren aan tegen wat zij noemen de 

'uitholling van het huwelijk’.

Lange voorgeschiedenis
De aanpassing van de huwelijkswet

geving kent een jarenlange voorge

schiedenis. De Tweede Kamer ging 

uiteindelijk in september van het 

vorig jaar met 109 tegen 33 stem

men akkoord met de openstelling 

van het burgerlijk huwelijk voor 

homoseksuelen. De laatste aanpass

ingen in het burgerlijk wetboek, die 

nodig waren voor het opstellen van 

het huwelijk voor homo- en lesbi

sche paren, passeerden op 6 maart
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2001 de Eerste Kamer. De ChristenUnie en het C D A  stemden tegen, maar 

konden uiteindelijk niets inbrengen tegen de ruime meerderheid van voor

stemmers. Daarmee was de openstelling van het burgerlijk huwelijk voor 

homoseksuelen een feit.

Sinds I januari 1998 konden homoseksuele paren zich al officieel als partners 

bij de gemeente laten registreren. Honderden paren maakten gebruik van dit 

Geregistreerd Partnerschap. Alleen paren die zich destijds lieten registreren, 

kunnen sinds I april 2001 direct in het huwelijksbootje stappen.Andere homo

seksuele stellen moeten volgens de wet eerst in ondertrouw en twee weken 

wachten, voordat zij hun definitieve jawoord mogen geven. Als staatssecretaris 

van Justitie loodste Job Cohen de wetgeving voor het homohuwelijk door de 

Eerste en Tweede Kamer. De huidige burgemeester van Amsterdam werd 

dan ook speciaal beëdigd als ambtenaar van de burgerlijke stand, zodat hij 

op I april 2001 in de raadszaal van het Amsterdamse stadhuis de eerste 

vier huwelijken tussen paren van 

gelijk geslacht kon sluiten.

W eigerende houding
Ambtenaren van de burgerlijke 

stand in enkele Nederlandse ge

meenten voeren religieuze bezwa

ren aan tegen de nieuwe wetgeving 

en weigeren deze uit te voeren.

Onno Hoes, WD-fractievoorzitter 

in de Provinciale Staten van 

Noord-Brabant en voorzitter van

de partijcommissie Leefvormen en Homoaangelegenheden, die de W D - 

Kamerfracties van advies dient, is fel gekant tegen deze houding. “De open

stelling van het burgerlijk huwelijk voor homoseksuelen is een principiële 

keuze van zowel de Eerste als Tweede Kamer. Ambtenaren van de burgerlijke 

stand moeten de wet die hieruit is voortgekomen gewoon uitvoeren.”

Hoes: “Als via een keurig democratisch proces is besloten torenflats aan een 

bepaalde weg te gaan bouwen, kan een ambtenaar zich hier ook niet uit per

soonlijke bezwaren tegen verzetten. Hij kan niet ineens roepen dat er villa’s 

moeten worden gebouwd. Hij moet hier ook gewoon de regels van de wet 

volgen.” Hoes meent dat er bepaalde maatschappelijke onderwerpen zijn, 

waarbij het beroep op gewetensbezwaren beter op zijn plaats is. “Ik kan me 

bijvoorbeeld voorstellen dat er mannen waren die gewetensbezwaren hadden 

tegen de vervulling van hun dienstplicht. Ze werden immers misschien de oor

log ingestuurd om mensen te doden, dan is het volgens de Nederlandse ver

houdingen aannemelijk dat bij veel mannen het geweten ging knagen.”

Politiek draagvlak
Hoes vertelt dat staatssecretaris Cohen verleden jaar tijdens het politieke 

debat over de openstelling van het burgerlijk huwelijk aanvankelijk een zo 

breed mogelijk politiek draagvlak trachtte te creëren. Cohen probeerde vol

gens hem vooral de confessionele partijen, zoals het C D A , tegemoet te

komen. “Hij stelde dat ambtenaren met gewetensbezwaren mochten weige

ren het uitgebreide huwelijk te voltrekken en pleitte daarom voor een ver- 

vangingsregeling. Hij benadrukte wel weten dat homo- en lesbische stellen 

in elke Nederlandse gemeenten moesten kunnen trouwen. W D-Kamerlid 

Otto Vos heeft hem toen gezegd: 'Je knaagt aan de wortels van de wet’. 

Mede onder druk van Vos heeft Cohen toen gelukkig zijn aanvankelijke 

voornemen afgeblazen. Hij gaf toe dat hij zich met een uitzonderingsbepa

ling op glad ijs zou begeven.”

Laatste strohalm
Hoes verwacht niet dat de weigering van sommige ambtenaren van de bur

gerlijke stand in de praktijk problemen op zal leveren. Vooral de kleine 

christelijke partijen en enkele gemeenten op deVeluwe grijpen volgens hem 

slechts de laatste strohalm om zich te verzetten tegen de nieuwe wet voor

het homohuwelijk. “Zij spelen op het geweten van mensen door zich te 

beroepen op gewetensbezwaren. Het geweten wordt altijd gezien als iets 

diep menselijks en daarom lijkt hun beroep voor veel mensen aanvaardbaar. 

Ambtenaren met religieuze bezwaren noemen een huwelijksvoltrekking 

tussen twee mannen of vrouwen onnatuurlijk, maar deze gevoelens mogen 

helemaal geen rol spelen”, meent Hoes. “De overheid heeft er namelijk 

bewust voor gekozen om bij het huwelijk geen onderscheid meer te maken 

tussen hetero’s en homo’s. De wet tot openstelling van het burgerlijk huwe

lijk is er juist gekomen om vanuit de overheid gewetensbezwaren te neu

traliseren. Ambtenaren zijn dan ook verplicht de nieuwe wet uit te voeren”, 

is zijn stellige overtuiging. “Hun beroep op gewetensbezwaren zou, gezien 

de verleden jaar totstandgekomen wettelijke regeling, voor een rechter juri

disch geen enkele kans maken. Ik vind het daarom prima als ambtenaren 

zeggen: ‘Ontsla mij maar als ik dingen moet doen die tegen mijn geweten 

ingaan!’. Ze nemen dan de consequenties van hun weigering.”

Als partijcommissie Leefvormen en Homoaangelegenheden van de VVD 

hebben we inmiddels al extra actie ondernomen richting onze eigen 

gemeenteraadsfracties”, vertelt Hoes. “Het is voor ons namelijk niet te ver

teren dat een wet niet wordt uitgevoerd door haar dienaren. Gelukkig heb

ben we in ieder geval vanuit onze eigen fracties nauwelijks negatieve gelui

den gehoord over het uitgebreide huwelijk.”
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burgemeester Worrell nog eventjes ambtenaar van de burgerlijke stand en hij 

heeft geen problemen met het voltrekken van een huwelijk tussen twee man

nen of twee vrouwen. Daarnaast is onlangs onze loco-burgemeester Val spe

ciaal benoemd tot ambtenaar van de burgerlijke stand om ook daarna huwe

lijken te kunnen sluiten tussen twee mensen van hetzelfde geslacht. Eén van 

onze ambtenaren van de burgerlijke stand heeft per september van dit jaar 

ontslag aangevraagd.Voor de ontstane vacature wordt nu iemand aangetrok

ken, die bereid is tot het sluiten van het uitgebreide huwelijk. Eventuele nieu

we ambtenaren die zich aanmelden, worden dus wel verplicht de nieuwe wet 

uit te voeren. Dit wordt hen heel duidelijk gemaakt tijdens hun sollicitatie

procedure.”

Bij de gemeente Woudrichem heeft zich volgens Groenenberg nog geen enkel 

homoseksueel paar met trouwplannen gemeld. “Sinds 1998 heeft zich ook pas 

één mannelijk paar gemeld voor een Geregistreerd Partnerschap.” Zij ver

wacht geen problemen als zich bij de gemeente binnen afzienbare tijd meer

dere homoseksuele stellen met huwelijksplannen melden. “Als we dan moge

lijk te weinig ambtenaren hebben die het uitgebreide huwelijk willen sluiten,

"Het Geregistreerd Partnerschap waarin 
homoseksuelen een aantal onderlinge

zaken konden laten vastleggen, vond ik prima. In de bijbel staat echter dat het 
burgerlijk huwelijk alleen bedoeld is vooreen man en een vrouw."

Oneens
Mevrouw M. Groenenberg, ambtenaar van de burgerlijke stand in 

Woudrichem, is het oneens met de stelling van Onno Hoes, dat ambtenaren 

moeten worden verplicht het uitgebreide huwelijk te voltrekken. “Ik wil zelf 

geen huwelijk tussen twee homoseksuelen sluiten, omdat ik dit net één stap te 

ver vind gaan”, beklemtoont zij. “Het Geregistreerd Partnerschap waarin 

homoseksuelen een aantal onderlinge zaken konden laten vastleggen, vond ik 

prima. In de bijbel staat echter dat het burgerlijk huwelijk alleen bedoeld is 

voor een man en een vrouw.”

De gemeente Woudrichem werkt met een permanente vervangingsregeling 

voor ambtenaren met gewetensbezwaren. Woudrichem behoort tot een 

beperkte groep Nederlandse gemeenten, die met lokale verordeningen tege

moet komt aan deze bezwaren. Zo  mogen huidige ambtenaren in enkele 

Nederlandse gemeenten nog steeds weigeren een homohuwelijk in te zege

nen, als zij vinden dat dit werk tegen hun overtuiging indruist. Nieuwe ambte

naren worden veelal wel verplicht een verbintenis tussen twee vrouwen of 

twee mannen te voltrekken.

Gedwongen
“De vier huidige ambtenaren in Woudrichem worden niet gedwongen de nieu

we wet uit te voeren”, vertelt Groenenberg. “Zij hebben allen religieuze 

bezwaren tegen de voltrekking van het uitgebreide huwelijk. In de praktijk 

levert hun weigering echter geen problemen op. Op dit moment blijft oud-

kunnen we misschien samenwerken met omliggende gemeenten. Zij beschik

ken wellicht over meer ambtenaren, die voorstander zijn van dit huwelijk.”

Vervangingsregeling
“Ik kan me voorstellen dat gemeenten in beperkte mate werken met een ver

vangingsregeling voor ambtenaren met zogenaamde gewetensbezwaren”, stelt 

Onno Hoes. “Zo kunnen ambtenaren onderling kijken wie er toch beschik

baar is om een huwelijk te sluiten tussen twee vrouwen of twee mannen. 

Z o ’n regeling mag echter nooit formeel worden vastgelegd. Kijk, het is voor 

een aanstaand paar natuurlijk het prettigst als er een ambtenaar voor hen 

staat, die de huwelijksceremonie op een persoonlijke en betrokken wijze vol

trekt. Maar het mag niet zover gaan, dat iedere uitvoerder van de wet alleen 

maar zaken uitvoert, die in zijn eigen religieuze straatje passen. Een ambtenaar 

van de burgerlijke stand kan toch ook niet roepen dat hij geen huwelijk wil 

sluiten tussen een man van tachtig en een vrouw van in de twintig of een 

huwelijk tussen twee Hindoestaanse mensen. Het is best begrijpelijk dat een 

ambtenaar van de burgerlijke stand om persoonlijke redenen moeite heeft 

met het sluiten van bepaalde huwelijken. Deze negatieve gevoelens mogen 

echter nooit een argument zijn om een dergelijke huwelijk niet te sluiten, 

ongeacht of het gaat om een hetero- of homopaar. Ambtenaren zijn gewoon 

verplicht om landelijk opgelegde wetgeving uit te voeren.”

Tekst:BartManders
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interview

Monique van de Ven:

"Ik heb bewondering voor het
improvisatietalent van politici"

In iedere uitgave van Politiek! beantwoordt een bekende Nederlander vragen op politiek 
en maatschappelijk gebied. Deze keer is het de beurt aan actrice/regisseuse Monique van 
de Ven, ook wel 'de koningin van het Nederlandse witte doek' genoemd. Momenteel speelt 
zij een hoofdrol in de TROS-politieserie'Spangen'.

U  h e e ft ho o fd ro llen  g e sp eeld  in 

diverse N e d e rla n d se  speelfilm s, 

zo a ls  Turks Fruit, K ee tje  T ip p e l en 

La n g  Leve  de K oningin. O p  w elke  

to t no g  to e  gespeelde ro l b lik t u 

met de m eeste trots terug?

“Ik vind deze vraag moeilijk te beant

woorden, omdat ik van al mijn filmrol

len echt genoten en veel geleerd heb. 

De ene gespeelde filmrol heeft ook 

altijd weer tot een nieuwe uitdagende 

rol in mijn carrière geleid. Iedere rol 

heeft bijgedragen aan mijn persoonlij

ke ontwikkeling als actrice. Natuurlijk 

was Turks Fruit een heerlijke debuut

film, maar in de autobiografische film 

Romeo uit 1990 kon ik bijvoorbeeld 

weer een andere kant van mezelf 

laten zien. Je mening over een rol refe

reer je ook aan je opgedane ervarin

gen. Soms kan een film na een goede 

draaiperiode tegenvallen en soms kan 

het resultaat van een slechtere draai

periode juist erg meevallen.”

W elke e ige nsch ap pe n  m oe t een  

goed a cte u r volgens u hebben?

“Het is ten eerste belangrijk om bij 

het acteren in een groot gezelschap 

niet bang te zijn en je moet het niet 

erg vinden om op te vallen. Verder 

moet je altijd gemotiveerd zijn en 

over een enorm doorzettingsver

mogen beschikken. Z o  wist ik bij

voorbeeld al op mijn twaalfde dat ik 

dolgraag actrice wilde worden. 

Doorzettingsvermogen is belang

rijk, omdat een acteursbestaan 

grote pieken en dalen met zich mee 

kan brengen.”



Vaak w ordt aa n  p o lit ic i o o k  h e t  

nodige a cte e rta le n t to eg ed icht. 

Bestaan e r volgens u overeenkom 

sten tussen p o lit ie k  bedrijven en  

acteren?

“Ik denk dat zowel acteren als poli

tiek bedrijven veel voorbereiding en 

doorzettingsvermogen vereist. Er is 

echter ook een verschil. Een acteur 

moet zijn rol altijd van A  tot Z  ken

nen, terwijl het bij politici vaak een 

kwestie is van improviseren. Ik heb 

grote bewondering voor het impro- 

visatietalent van landelijke politici. Zij 

worden bijvoorbeeld door kritische 

journalisten aangesproken op een 

heet hangijzer, terwijl dit nog niet is 

besproken in hun fractie. Zij geven 

dan toch een antwoord, maar ze zijn 

niet té direct Ik heb bij een door de 

wol geverfde politicus als premier 

Kok altijd het gevoel dat hij de waar

heid spreekt, ondanks het feit dat hij 

in al zijn antwoorden een slag om de 

arm houdt.”

U  bent sinds 1995 g o o d w ill-a m -  

bassadrice van U n ic e f  N ederland. 

W aarom aanvaardde u d eze  ro l 

als am bassadrice?

“Ik had destijds en nu nog steeds 

behoefte om echt iets te betekenen 

op maatschappelijk gebied. Het fijne 

van mijn werk voor Unicef is dat ik 

me aan duidelijke regels moet hou

den en dat er een goede structuur in 

de organisatie zit. Bovendien vind ik 

het prachtig om me in te spannen 

voor kinderen. Mijn ambassadeurs- 

werk is een soort levensdoel gewor

den. Ik werk uitsluitend voor Unicef, 

omdat ik belangenverstrengeling met 

andere maatschappelijke functies wil 

voorkomen. Een paar maanden gele

den heb ik als ambassadeur een 

bezoek gebracht aan een tehuis in de 

voormalige Sovjetrepubliek Moldavië. 

In dat tehuis worden kinderen opge

vangen, wiens ouders te weinig geld 

hebben om ze te onderhouden. De

conditie van het tehuis is slecht, 

omdat de staat er geen geld meer in 

steekt. De kinderen waren blij met 

alle aandacht die ze kregen. Ze 

weten nu dat Unicef hun problemen 

erkent en dat zij hulp krijgen. Er 

werd onder meer een persconferen

tie georganiseerd voor de Mol- 

davische pers. Tijdens de persconfe

rentie heb ik de aanwezige pers 

stevig aangepakt en gezegd: ‘Het is 

jullie taak om deze problematiek in 

de media aan de kaak te stellen!’ Op 

zo’n voorbeeld kun je ze wijzen als 

ambassadeur.”

U  bent m om en teel veel te  z ie n  in 

re cla m e sp o tje s van een  verzeke

ringsm a atsch ap pij. H e e ft  u oo it  

overw ogen o p  te  tred en  in een  

p o lit ie k  prom otiespotje?

“Nee. Politiek en geloof zijn zaken 

die behoren tot mijn privéleven. Als 

ik mijn politieke overtuigingen naar 

buiten breng, komen mensen teveel 

persoonlijke dingen over mij te we

ten. Het publiek gaat mijn filmrollen 

dan anders beoordelen. Zo  vond ik 

Vanessa Redgrave jarenlang een fan

tastische actrice. Op een gegeven 

ogenblik ging zij zich echter ook uit

spreken over de Palestijnse kwestie. 

Vanaf toen werd ze voor mij heel 

gekleurd in haar filmrollen en kon ik 

nooit meer onbevooroordeeld naar 

haar films kijken. Dit voorbeeld laat 

ik voor mezelf als wijze les gelden.”

B e n t u opgegroeid in een p o lit ie k  

bew ust gezin?

“Nee, mijn ouders waren helemaal 

niet in politiek geïnteresseerd. Mijn 

politieke bewustzijn heb ik op latere

Ik sprong samen met anderen gere

geld op de bres voor maatschappelijk 

relevante zaken en werd bijzonder 

principieel over bepaalde kwesties. 

Z o  heb ik tijdens de actie ‘Tomaat’ 

nog mee tomaten staan gooien.”

W at zijn  volgens u dé m a a ts c h a p  

p e lijk  relevante kw esties, w aar de  

vaderlandse p o lit ie k  z ic h  de  

kom ende ja ren  over m oet buigen?

“Ik maak me zorgen over de grote 

problemen in het onderwijs en de 

ouderenzorg. Mijn interesse voor 

deze kwesties is eigenlijk ontstaan 

vanuit mijn persoonlijke situatie. Zo 

heb ik zelf een kind dat pp de basis

school zit. De Nederlandse politiek 

voert een ‘laat-maar-waaien-beleid’ 

ten aanzien van de problemen in het 

onderwijs, zoals de veel te grote 

schóoRdassen. Het is oqfe Ongeloof

lijk dat er in een rijk land als Neder

land zo weinig gebeurt aan de lange 

wachtlijsten in de ouderenzorg. Zelf 

heb ik een moeder van 86 jaar, die 

nog op zichzelf woont. Maar waar 

moet zij heen als zij niet meer voor 

zichzelf kan zorgen?”

U  sp eelt in de T R O S  po litie serie  

‘Sp a n g e n ’ de ro l van re ch e rch e u r  

S y lv ia  R ich ter, d ie  regelm atig in  

aanraking kom t m et crim in a lite it  

Is crim in a lite it, d o o r deze rol, nu  

eveneens een m a a tsch a p p elijk  

them a da t u m ee r bezighoudt?  

“Jazeker, want de verhaallijnen in 

‘Spangen’ zijn vaak geënt op de reali

teit. Door mijn rol in ‘Spangen’ ben ik 

anders aan gaan kijken tegen crimina

liteit en geweld, vooral criminaliteit in 

de grote steden. Het is bijvoorbeeld

ik nog gemakkelijk ‘s avonds door 

Amsterdam te fietsen, nu zal ik dat 

niet meer snel doen.”

A m b ie e rt u na uw  ca rriè re  als 

actrice/regisseuse een ca rriè re  in 

de loka le  o f  landelijke  po litiek?

“Ik heb er wel eens kort aan 

gedacht, maar ik denk toch niet dat 

ik een goed politicus zou zijn. Het 

is voor mij te moeilijk om niet 

direct te kunnen zijn in mijn ant

woorden. Ik ben namelijk iemand, 

die overal heel primair op rea

geert. Als ik de huidige vrouwen in 

de landelijke politiek zie, ben ik blij 

dat ik nooit voor een politieke 

carrière heb gekozen. Politici, zoals 

Tineke Netelenbos en Karin Adel- 

mund, heb ik binnen bijna vier jaar 

namelijk helemaal op zien branden.”

H o e  z ie t uw  w erkagenda vo o r de  

kom ende tijd  eruit?

“Mijn eerste doel is om de huidige 

serie 'Spangen’ goed af te ronden. 

Vervolgens ga ik op 4 mei 2001 voor 

Unicef een grote reis maken naar 

Vietnam. Daarna hoop ik weer veel 

aandacht te kunnen geven aan mijn 

kind en mijn man Edwin de Vries.”

Tekst: Bart Mahéêts '
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leeftijd zelf ontwikkeld. Zo  speelde 

mijn studententijd op de Maas

trichtse toneelschool zich af in 

woelige jaren zeventig. In die 

gekleurde tijd kreeg ik ineei 

ideeën kreeg over politiaÜrpai 

Ik werd een stuk linkser en radicaler.

een trieste ontwikkeling dat mensen 

door het vele geweld op straat niet 

over stragjJhiajgAynt 

Amsterdam. Een oudere vrouw gaat 

uit angst overdag heel snel 

pen doen in plaats van 

‘s avonds.Tten jaar geleden durfde

politieks



reportage

Sponsoring op scholen:

"Onderwijsinstellingen moeten
ondernemender worden"

Sponsoring mag de inhoud van het onderwijs niet verande
ren. Dit is het uitgangspunt van het convenant 'sponsoring in 
primair en voortgezet onderwijs' dat toenmalig staatssecreta
ris van Onderwijs Netelenbos in 1997 afsloot met vijftien 
betrokken organisaties. Volgens het convenant, dat geldt 
voor een periode van vijf jaar, mogen scholen niet in een 
afhankelijke positie terechtkomen en tevens mag in lesmate
riaal geen reclame voorkomen. Yvonne Moerman, lid van het 
College van Bestuur van het Bossche Koning Willem I College 
en lid van de Onderwijsraad, is het hiermee eens. Toch ziet ze 
in samenwerking met het bedrijfsleven wel degelijk grote 
kansen voor het onderwijs. "Sponsorgeld ten behoeve van 
het onderwijs mag nooit een vervanging zijn van overheids
geld, maar dergelijke gelden vormen zeker een verrijking van 
de mogelijkheden en faciliteiten die we leerlingen kunnen 
bieden'; stelt ze.

Yvonne Moerman in het nostalgische 
klaslokaal van de School voor deToekomst

Onderwijssocioloog Sietske Waslander, werkzaam bij de onderwijsgroep 

van Twynstra Gudde Management Consultants, is van mening dat scholen 

zich met het toelaten van sponsoring al snel op een hellend vlak begeven. 

“Het verschijnsel wordt onderschat”, meent ze. “Leraren, leerkrachten, 

schoolbesturen en ouders weten van elkaar vaak niet hoe ze met het feno

meen omgaan. Een debat hierover is dan ook zeker noodzakelijk. Scholen 

zouden hierin openheid van zaken moeten geven en ouders zouden er ook 

bij scholen naar moeten informeren”, aldus Waslanden
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“Ik heb in 1999 met een toenmalige collega en een aantal studenten van de 

Rijksuniversiteit Groningen onderzoek gedaan naar het fenomeen spon

soring in onderwijs en toen bleek bijvoorbeeld meerdere keren dat een 

schooldirecteur en een leraar van dezelfde school een heel andere voor

stelling hadden over het feit of er nu wel of geen sponsoring voorkwam op 

de school. Iedere school zou voor zich dus duidelijke richtlijnen moeten 

opstellen. Iets wat alleen kan door hierover in discussie te gaan.” Waslander 

vindt dit laatste overigens zeker geen taak van de overheid. Het gaat vol

gens haar immers vaak om praktijkvoorbeelden. “Kan iets in dit specifieke 

geval nu wel of niet? Het is voor het ministerie ondoenlijk hierover speci

fieke gedetailleerde richtlijnen op te stellen. Het is wel de taak van de over

heid om een soort kader te stellen, zodat een inspectie ook handreikingen 

heeft om de praktijk ergens aan te toetsen.Verder is het natuurlijk wel zo 

dat het onderwijs zelf op dit gebied haar eigen verantwoordelijkheid moet 

nemen.”

Geslaagde sam enwerking

Een schoolvoorbeeld van geslaagde samenwerking tussen overheid, onder

wijsinstelling en bedrijfsleven is het Koning Willem I College in ‘s-Her- 

togenbosch. “Zonder de bijdragen van onze participanten, want zo noem ik 

onze sponsoren, zouden we onze leerlingen niet datgene kunnen bieden 

wat we nu kunnen”, vertelt Yvonne Moerman. “Kijk maar naar de School 

voor de Toekomst, een volstrekt nieuw onderwijs- en opleidingsconcept in 

het kader van ‘life long learning’ waarbij de toepassing van nieuwe metho

dieken en technologieën centraal staat.Vijftig procent van de totale kosten 

voor bouw en inrichting van de school is gefinancierd door participanten, 

waaronder de gemeente ‘s-Hertogenbosch, maar ook een groot aantal 

bedrijven.”

"Sponsorgeld ten behoeve van 
het onderwijs mag nooit een 
vervanging zijn van overheidsgeld."

Andere voorbeelden van participatie van het bedrijfsleven op de Bossche 

school zijn het ING-banklokaal en het Rabobank callcenterlokaal. Verder 

maakt het Koning Willem I College veelvuldig gebruik van gastdocenten uit 

het bedrijfsleven. “Allemaal in het kader van het up-to-date houden van 

onze opleidingen. Noodzakelijk om de doorstroom van onze leerlingen in 

de richting van het bedrijfsleven te bevorderen. Iets wat je ook heel duide

lijk ziet bij onze opleiding autotechniek. Daar kunnen we dankzij de mede

werking van diverse autofabrikanten gebruikmaken van de modernste 

gereedschappen en technieken. Onze werkplaats is hierdoor waarschijnlijk 

nog beter geoutilleerd dan menig garage in Nederland”, vertelt Yvonne 

Moerman.

G re n ze n  stellen

Grenzen aan de rol die het bedrijfsleven op de Bossche school mag spelen 

zijn er volgens haar uiteraard wel: “Natuurlijk mogen gastdocenten geen 

verkooppraatjes voor hun organisatie gaan houden en tevens kunnen 

bedrijven geen exclusiviteit bedingen. We zullen onze leerlingen die de bank

en verzekeringsopleiding volgen nooit adviseren om bij de ING te gaan wer-

"Ongelijkheid en een groot 
onderling kwaliteitsverschil tussen 
scholen vind ik het grootste gevaar 
van het toelaten van partnerships en 
sponsoring binnen het onderwijs."
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reportage

ken, maar dankzij het ING banklokaal kunnen onze leerlingen wel ervaring 

opdoen in een omgeving die de werkelijkheid bijna perfect benadert.” 

Hoewel Waslander de vraag over de grenzen van de mogelijkheden van 

sponsoring niet direct de meest interessante vraag vindt, geeft ze wel aan 

dat het in elk geval nooit zo mag zijn dat een publiek bekostigde school 

een exclusieve relatie heeft met één of meerdere bedrijven.

Een veel belangrijker kwestie dan het grenzen stellen aan het fenomeen 

sponsoring, vindt Waslander het waarborgen van gelijke kansen en kwali

teit. “Ongelijkheid en een groot onderling kwaliteitsverschil tussen scholen 

vind ik het grootste gevaar van het toelaten van partnerships en spon

soring binnen het onderwijs”, aldus Waslander. “De ene school is immers 

veel interessanter voor het bedrijfsleven dan de andere.”

Moerman realiseert zich dat het voor een Regionaal Opleidingscentrum 

voor middelbaar beroepsonderwijs en educatie iets eenvoudiger is om op 

een dergelijke manier samen te werken met het bedrijfsleven dan voor het 

primair en voortgezet onderwijs. Maar ook voor die scholen zijn er zeker

mogelijkheden. Ze zouden zich hier echter wel voor open moeten stellen. 

“Je moet het bedrijfsleven laten zien wat je doet en in feite als school 

ondernemender worden. Veel managers en ondernemers realiseren zich 

namelijk niet dat de keuze van een kind voor een bepaald beroep vaak al 

heel vroeg wordt gemaakt. Uit onderzoek blijkt echter dat veel kinderen al 

voor hun veertiende hebben bepaald wat ze willen gaan doen. Als het 

bedrijfsleven zich hier bewust van zou zijn dan is het voor hen zeker inte

ressant om te participeren in een basisschool of een school voor voortge

zet onderwijs. Hier liggen dus zeker kansen voor het basis- en voortgezet 

onderwijs, mits je er als schoolbestuur voor open staat.”

U itve rko o p  onderwijs?

Met deze woorden pleit Moerman zeker niet voor de uitverkoop van het 

onderwijs. Een argument waar ze maar al te vaak tegenaan loopt.“Ik geloof 

ondanks de terugtrekkende rol van de overheid niet in de werking van vrije 

krachten die gaan bepalen wat er in onderwijsland gebeurt. Ik geloof ech-

"De betuttelende houding van veel 
politieke partijen ten aanzien van het 
onderwijs staat me nogal eens tegen."

ter wel in het verantwoord loslaten van wat losgelaten kan worden. De 

betuttelende houding van veel politieke partijen ten aanzien van het onder

wijs staat me dan ook nogal eens tegen.”

“Je moet echter wel doordacht omgaan met de mogelijkheden die samen

werking tussen onderwijsinstellingen en bedrijfsleven zonder twijfel biedt. 

Het uitgangspunt mag hierbij nooit een puur materieel gewin zijn. Een 

duurzame verbetering van het onderwijs dat je leerlingen kunt bieden, 

moet voorop staan. We kunnen leerlingen toch niet achter de feiten aan 

laten lopen? We moeten de praktijk in huis halen. Het schoolbord en de 

krijtjes zijn immers achterhaald.”

Situatie in het buitenland

Voorbeelden uit het buitenland bevestigen volgens Waslander haar arg

waan. “Neem nu de Amerikaanse tv-zender Channel One. In samenwerking 

met diverse scholen heeft deze zender een initiatief opgestart om leerlin

gen bewuster te maken van zowel binnen- als buitenlands nieuws. Uit 

onderzoek is namelijk gebleken dat Amerikaanse jongeren hier weinig kaas 

van hebben gegeten. Channel One zendt nu elke dag tv-journaals uit op 

scholen. Scholen krijgen hiertoe de beschikking over een satelliet en diver

se tv-toestellen, mits zij garanderen dat negentig procent van hun leerlin

gen, negentig procent van de uitzendingen ook daadwerkelijk bekijkt. De 

uitzendingen worden bekostigd middels reclame-inkomsten. Wat blijkt nu 

uit onderzoek? Leerlingen onthouden de reclames beter dan de geboden 

informatie. Een kant die we in Nederland duidelijk niet op moeten”, aldus 

Waslander. “Iets wat je je hierbij moet realiseren is namelijk dat leerlingen 

in de leeftijd van 12 tot en met 16 jaar heel ontvankelijk zijn voor bepaal

de informatie, zeker wanneer die in een leersituatie op school wordt aan

geboden.”

Moeten we sponsoring nu wel of niet toelaten in het Nederlands onder

wijs? Een vraag die moeilijk te beantwoorden is. De voordelen zijn evident: 

meer gelden voor het onderwijs waardoor leermiddelen up-to-date kun

nen worden gehouden en waardoor het onderwijs heel duidelijk praktijk- 

gerichter kan worden. Aan de andere kant schuilt echter het gevaar van 

ongelijkheid tussen scholen zowel op het gebied van kwaliteit als op het 

gebied van kansen voor leerlingen. Een moeilijke discussie volgens Yvonne 

Moerman en Sietske Waslander, maar wel een discussie die nu in onder

wijsland gevoerd moet worden. We lopen anders de kans dat de verschil

len tussen de diverse scholen te groot worden.

Tekst:SandraKagie 

Fotografie: Hansvan Asch
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Mythes doorbreken
Weet u welke sectoren de grote winnaars zijn van 
het strikt hanteren van de financiële spelregels (de 
zogenaamde Zalmnormen)? Onderwijs en Zorg. 
Waarschijnlijk verbaast u dat, omdat de publieke 
opinie is, dat juist hier meer geld nodig is en dat de 
Zalmnormen dat verhinderen. De werkelijkheid is 
anders. Beide departementen hebben sinds 1994 
hun budgetten met miljarden zien stijgen. Dat kon 
omdat we minder geld uitgaven aan sociale zeker
heid en rente. De totale overheidsuitgaven namen af 
en tegelijkertijd werd in bepaalde sectoren toch 
extra geïnvesteerd. De W D laat zich dus niet leiden 
door de valse gedachte dat het bij de overheid kom
mer & kwel is of, dat er ‘schrijnende publieke 
armoede bestaat’. Dat zijn helaas hardnekkige 
mythes. OCW ging het jaar in met een begroting 
waarop 4 miljard gulden méér (!) stond dan afge
sproken aan het begin van deze kabinetsperiode.
En het beschikbare geld voor VWS is nog harder 
gestegen. Onderwijs kreeg er meer dan 3,5% bij en 
Volksgezondheid meer dan 4%. En toch namen de 
totale uitgaven af, omdat er minder geld wordt uit
gegeven aan rente en sociale zekerheid.
De WD blij ft hameren op het grote belang echte 
keuzes te maken: de staatsschuld aflossen en daar
naast alleen nieuwe uitgaven doen waar dat echt 
nodig is én waar goede garanties bestaan op het 
positieve effect ervan. Anders trakteren we onze 
kinderen op een fopspeen, namelijk een op de pof 
gefinancierd onderwijs- en zorgstelsel. En onze kin
deren worden reeds geconfronteerd met de zorg 
voor staatsschuld, rente en AOW, gezamenlijk een 
torenhoge last. De W D maakt keuzes, doet voor
stellen, bijvoorbeeld minder geld uitgeven aan ach
terhaald arbeidsmarktbeleid. Of niet-accepteren 
dat er steeds meer geld gaat naar het asiel- en immi
gratiebeleid. Sectoren als onderwijs en zorg verdie
nen inderdaad extra aandacht.
Maar laten we niet vergeten dat de noodzakelijke 
veranderingen niet louter van geld afhangen. Alle 
voorstellen moeten mede gericht zijn op kwaliteits
verbeteringen en structuurverbeteringen. Wanneer 
we dat uit het oog verliezen, vergeten we rendement 
te eisen van onze investeringen. Pleidooien die 
alleen bestaan uit “geld, geld en nog eens geld” 
getuigen van ideëenarmoede. Daar hoeft u bij de 
WD niet voor aan te kloppen. Een mythe vindt bij 
ons geen gehoor. De vraag om meer geld moet in 
balans zijn met structuurverbeteringen en garanties 
op resultaat. Alleen dan boeken we vooruitgang.

Vrijheid
Voorjaar 2001
Nummer l 47!

Jaarlijkse Algemene Vergadering op 11 en 12 mei

Keuzevrijheid
Een speech van politiek leider Hans Dijkstal, debat
ten over actuele, politieke onderwerpen, een work
shop over campagne voeren of een toespraak van de 
Belgische, liberale premier Guy Verhofstadt. Dit zijn 
slechts enkele interessante programma-onderdelen 
van de Jaarlijkse Algemene Vergadering (JAV) 2001 
met als thema ‘keuzevrijheid’.

Programma
Op vrijdagmiddag om 15.00 uur vangt het program
ma met diverse workshops aan. De officiële opening 
van het congres door Bas Eenhoorn heeft plaats om 
19.30 uur. Het avondprogramma omvat onder ande
re speeches van Hans Dijkstal en Bas Eenhoorn.

Op zaterdagochtend vinden vanaf 10.00 uur de huis
houdelijke vergadering en parallel daaraan diverse

workshops en debatten plaats. Om 11.45 uur 
spreekt de Belgische, liberale premier Guy 
Verhofstadt. Na de lunch wordt het beleid van de 
fracties in de Staten-Generaal en het Europees 
Parlement besproken.

Kom ook!
De JAV is voor iedereen vrij toegankelijk. Kom 
ook naar (delen van) de JAV! Op vrijdag 11 en 
zaterdag 12 mei is Golden Tulip Conference 
Hotel “Leeuwenhorst”, Langelaan 3 te Noord- 
wijkerhout hét liberale middelpunt van Neder
land. Het volledige programma (inclusief infor
matie over en aanmeldingsformulier voor de 
verschillende parallelsessies) is op te vragen bij 
het algemeen secretariaat (070) 361 3061) en 
vindt u op de internetsite (www.vvcl.nl).

P aralle lse ssie s
Vrijdag 11 mei,
15.00-16.30 uur
Workshops over:

• Op weg naar een nieuwe ruimtelijke inrichting 
van Nederland

• Europa en de gevolgen voor decentrale overheden
• Dejonge vrouwelijke ondernemer
• Campagne voeren
• Internet
• Debating

Zaterdag 12 mei,
10.00 -11.30 uur

• Geef uw mening tijdens ‘stem en praat mee!’ 
of rondetafelgesprekken met politici

• Workshop Europa a la carte
• Het totstandkomen van een liberale krant
• Workshop campagne voeren

STEL VRAGEN AAN TWEEDE-KAMERFRACTIE 
EN PARTIJBUREAU

Op beide dagen kunt u bovendien terecht bij infor
matiestands van de Tweede-Kamerfractie en het 
partijbureau. U kunt hier terecht met al uw vragen.

Bij de stand van de Tweede-Kamerfractie kunt u ken
nismaken met en vragen stellen aan Kamerleden.
Ook is er informatie aanwezig over de standpunten 
van de fractie over bijvoorbeeld de Zalmnorm, asiel
beleid en onderwijs. Verder kunt u meedoen aan een 
prijsvraag over de Tweede-Kamerfractie. 
Fractievoorzitter Hans Dijkstal zal de hoofdprijs zater
dagmiddag uitreiken.
Voor vragen over bijvoorbeeld statuten en regle
menten, over ledenwerving of opleidingen, kunt u 
terecht bij de informatiestand van het partijbureau. 
Medewerkers staan hier klaar om al uw vragen te 
beantwoorden.

Colofon
Hoofdredacteur Reny Dijkman
Redactiesecretariaat MathieuBorsboomT070-361 3061
Ledenadministratie VVD Postbus 30836 2500 G V‘s-Gravenhage T070-361 3061 l www.vvd.nl 
ISBN0166-8498

Met ingang van 2 mei 2001 
is postbus 622,2280 AP 

Rijswijk vervallen als 
correspondentieadres

http://www.vvcl.nl
http://www.vvd.nl
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Liberale Lunch met Kamercentralev
D o o r:R e n y  D ijk m a n  

F o to g ra fie : H an s van  A sch

MENUKAART: Op de dag dat ze 18 werd gaf 
lngrid Kloosterman zich op als lid van de V\'D 
en nam zij haar eerste rijles. Dat laatste was m 
het gezin Kloosterman een natuurlijker gegeven 

dan het eerste. “We zijn allemaal stijfkoppen," 
vertelt ze lachend. “Politieke gesprekken vermij
den we liever.” Maar tot haar vreugde kwam haar 

moeder wel naar haar installatie als wethouder. 
En diep in haar hart is zij er van overtuigd dat 
toen zij lijsttrekker in Cuijk was, haar familie op 

haar heeft gestemd.
Nu is lngrid 32 en sinds kort voorzitter van de 
Kamercentrale 's Hertogenbosch. Een wapenfeit 

op jonge leeftijd. Wél gebaseerd op al een in
drukwekkende staat van dienst binnen de libe
rale club.
In haar tienertijd zocht zij eigenzinnig haar weg. 

Toen al stond ze open voor de scala van keuzes 
die het leven biedt en aarzelde ze niet zichzelf te 
corrigeren na een foute afslag. Het organiseren 

zat haar al jong in het bloed wat vooral tot uit
drukking kwam in een imposante reeks buiten
schoolse activiteiten.

APERITIEF: lngrid Kloosterman werd in de 

VVD actief rond haar 21ste. De aanleiding vorm
de de bedreiging van de eigen achtertuin. “Op de 

W D-bijeenkomst waar ik toen naar toen ging, 
kende ik niemand, maar ik werd gelijk gevraagd 
om secretaris van de afdeling te worden. ” Zij zal 
toen haar mondje wel geroerd hebben. Wat ze 

lachend beaamt: “Mijn moeder heeft wel eens 
gezegd: ‘Als jij met praten je brood kunt verdie
nen dan komt het wel goed.’”

Die start binnen de W D  vormt de aanzet tot een 
keten van partijactiviteiten: ójaar afdelingsse- 

cretaris, raadscommissielid, raadslid en sinds 
vandaag - de dag van het interview -wethouder 
in Cuijk met als portefeuilles Ruimtelijke 
Ordening, Cultuur en Volkshuisvesting. Ook

was zij al jaren lid van het Kamercentralebestuur 
waarbinnen zij 7 jaar de portefeuille Vorming en 
Scholing deed. Daarvoor was zij gevraagd door 

de toenmalige kc-voorzitter Arthi Verhuist. 
Tijdgebrek kent zij niet. Bondig: “Tijd heb je 

niet; tijd maak je vrij.”
Al weet ze donders goed dat ze in haar enthou
siasme nu moet oppassen dat het nieuwe wet

houderschap haar niet volledig gaat absorberen. 
“Ik moet mijzelf limieten opleggen.”

VOORGERECHT: Haar openheid, directheid en 
organisatorische talenten zorgden ook in haar 

maatschappelijke carrière voor een snelle stij
ging. Zo verzorgde zij onder andere de PR- en 

SPD-opleidingen bij Brinkman en was commer

cieel directeur bij de Nissan Dealer. Haar huidi
ge baan, officemanager bij een groot cateringbe
drijf, heeft ze vanwege de opeenhoping van 

functies én haar gezin - man en twee kleine kin
deren - moeten beperken tot één dag in de week. 
Haar baas ziet haar node afbouwen, maar werd 
wel dankzij haar lid van de W D.

In het sfeervolle restaurant Carpe Diem in Cuijk 

- vrienden van lngrid - dat speciaal voor ons 
open ging hebben we het rijk alleen. Ze heeft 
véél vrienden, maar een paar héél goede, zoals 
de W D-senator Coby de Blécourt, die haar per

manent stimuleert en voor bloemen bij haar 
wethoudersinstallatie zorgde.

HOOFDGERECHT: “De kamercentrale was een 
ondoordringbaar lichaam,” geeft ze toe. “Toen ik 
als afdelmgssecretaris voor het kc-bestuur werd 

gevraagd had i k daar nog nooit van gehoord. 
Gelukkigheeft Guy Kerpen heel goed werk ver
richt en de zaak opengebroken. Die lijn zet ik nu 
voort. Mijn uitgangspunt is dat alles wat andere 

bestuursleden zelf kunnen regelen ze vooral niet 
moeten nalaten. Mijn zorg is primair dat mijn 
bestuur goed functioneert. Dus geen haantjesge

drag, want ik hoef niet zo nodig. Ieder heeft zijn 
eigen verantwoordelijkheid en is daarop aan
spreekbaar, maar we versterken eikaars functio
neren. Ieder moet uitgaan van zijn eigen kracht. 

Als geen ander besef ik waar ikzelf te kort schiet. 
Ik weet dat mensen mij compenseren waar 
zwakheden zijn.”

Kamercentralevoorzitters worden de parlijba- 
ronnen genoemd. Een partijbarones dus, die 

pleit voor een grotere decentralisatie van de 
(partij)macht. “Als wij een liberale partij zijn en 
dat willen uitdragen in deze periode van liberali
sering vind ik dat wij in het kader van dat maat

schappelijk fenomeen meer vrijheden en taken 
aan de afdelingen zouden moeten geven. Binnen 

onze kamercentrale houden wij regelmatig op 
de zaterdag flitscongressen voor staten- en 

bestuursleden, politieke vertegenwoordigers en 

geïnteresseerden. De opkomst is geweldig en dal 

komt de betrokkenheid ten goede. Dat doet mij 
altijd denken aan hoe ik ooit m Cuijk ben 
begonnen.”

NAGERECHT: Als oud kc-vormings- en scho- 
lingsfunctionaris is zij doordrongen van het 
belang van goede kadervorming. Wel zet zij 
vraagtekens bij de opzet van de huidige kader

cursussen. “Ik ben overtuigd van het concept. 

Daar valt niets op aan te merken. Wat mij stoort 
is dat iedereen zich in zo korte tijd zo sterk moet 
profileren via één discussie, een c.v. en een arti

kel. Als op basis daarvan uit 120 mensen een 
selectie voor de topkadercursus voor ongevee r
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irzitter Ingrid Kloosterman
25 personen moet worden gemaakt, kan men 
zich niet op een natuurlijke manier presenteren. 

Dit is niet de juiste vorm. Als we op zoek gaan 
naar het kader voor de komende tien jaar denk 
ik dat veel goede mensen vanzelf boven komen 
drijven. Die kunnen dan altijd nog worden 

getraind, maar niet zo ongestructureerd.

UITSMIJTER: In feite heeft Ingrid Kloosterman 
zelf nergens naar gesolliciteerd. Overal is ze voor 
gevraagd. "Ik hoef niet zo nodig, maar ik wil wél. 
Sociale contacten schieten er bij in, behalve ten 

aanzien van mijn kinderen. Mijn man heeft 
totaal andere hobby’s maar we redden het door 
een goede taakverdeling. Hij is niet echt in poli

tiek geïnteresseerd. Wél leest hij altijd mijn 
inbrengen en komt dan met gefundeerde kritiek. 

Soms slik ik dan even al pak ik het wel op."

GEEST UIT DE FLES: De VVD-vergaderingen in 
het Brabantse Cuijkzijn korter geworden en daar

na gaat men gezamenlijk het café in. “Ik wil luiste
ren. Luisteren naar wat onder de bewoners leeft. 
Als ik daarnaast voor elkaar krijg dal ieder op welk 
niveau dan ook geïnspireerd en verantwoord bezig 

is met respect voor ieders mening dan denkt ik: Dit 
is politiek! Zo horen wij te werken.”
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BibideVries

i sc> rel eafcleliiigsbijeenkoiiisl
DeWD-Emmen had dit voorjaar een primeur: eenafdelingsbijeenkomst, die 
mede mogelijk was gemaakt door een drietal sponsors. Drie bedrijven hadden 

een financiële bijdrage geleverd om een forumdiscussie over het nieuwe belas
tingstelsel mogelijk te maken. Als tegenprestatie mochten vertegenwoordigers 
van deze drie ondernemingen met het WD-Tweede-Kamerlid Bibt de Vries als 
forumlid deelnemen. Bibi was als fiscaal woordvoerster van de fractie nauw 

betrokken bij de totstandkoming van het nieuwe belastingstelsel. De drie 
bedrijven maakten van de gelegenheid gebruik om aan te geven welke gevol
gen het nieuwe belastingstelsel voor hun klanten heeft. Met een opkomst van 
naar schatting 135 personen kon men van een succesvolle avond spreken.

Boek Paralym pics Sydney 2000
% \  %

VVD  in Apeldoorn heeft prim eur!

In Apeldoorn en omliggende dorpen is eind maart de 'Liberale Tribune’ huis- 
aan-huis verspreid, een primeur voor Nederland! De krant staat vol met infor

matie over, en verantwoording van, het WD-beleid inde gemeenteraad. 
Daarnaast wordt ook gesproken over actuele onderwerpen op landelijk, pro

vinciaal en Europees niveau.

Het is belangrijk om de kiezer niet alleen in verkiezingstijd, maar ook daarbui
ten te informeren. De W D  in Apeldoorn heeft daarom besloten om de kiezer 
vier maal per jaar met dit nieuwe medium te informeren. Via de Liberale Tri

bune wil de lokale W D  verslag doen van standpunten en de achtergrond van 

de politieke keuzes.

Het eerste exemplaar van de'LiberaleTribune’is overhandigd aan de voorzitter van deTweede- 

Kamerfractie,Hans Dijkstal.

Voor het eerst in de geschiedenis is een boek verschenen over de 
Nederlandse bijdrage aan de Paralympics. Het WD-Tweede-Kamerlid Jan 

Rijpstra heeft samen met zijn medewerkster Annemarie Kaptein “Nederland 
op de Paralympics 2000, een impressie uit Sydney” samengesteld. Voor de 
realisatie van dit project hebben zij een stichting opgericht. Prins Willem 
Alexander en staatssecretaris Margo Vliegenthart hebben een voorwoord 

geschreven. Chef de Mission Cees Vervoorn geeft in zijn dagboeknotities een 
kijkje achter de schermen.

Deze Spelen, die volgden op de Olympische Spelen 2000 in Sydney, kregen

in de media weinig aandacht. Guus Zoutendijk, voorzitter Nederlands Paralympics Committee, schrijft in het boek lovend over de paralympics-equipe. 
“Onze topsporters tonen watje allemaal wel kan ondanks de handicap. Zij zijn daardoor een lichtend voorbeeld voor andere mensen met een beperking, 
maar dan moeten zij wél gezien worden.” Dit (foto) boek biedt die gelegenheid. Hierin geven de auteurs met zowel teksten als prachtige foto’s een impressie 
van de verschillende sportonderdelen van de Paralympics. Achterin zijn alle resultaten opgenomen. Nederland op de Paralympics, een impressie uit Sydney

(ISBN 90-76574 1 03).

Vrijheid &  Democratie
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Het WD-Tweede-Kamerlid Michiel Patijn is benoemd lot 
Nederlands Permanente Vertegenwoordiger bij de NAVO in 
Brussel. Michiel is in de Tweede Kamer opgevolgd door Ernst van 

Splunter die op 3 april is beëdigd.

Huismeester en beheerder van campagnematerialen Hans 
Alberts kreeg op 1 mei 2001 zijn eigen plein. De parkeerplaats 

achter het Thorbeckehuis werd naar hem vernoemd ter gelegen
heid van zijn 25-jarig loyaal dienstverband.

| l i  co lu m n

J

Keuzevrijheid

Op vrijdag 11 en zaterdag 12 mei is Noordwijkerhout 
hét liberale middelpunt van Nederland. Op die data 

heeft daar de Jaarlijkse Algemene Vergadering (JAV) 
van de W D  plaats. Als thema is gekozen voor ‘keuze
vrijheid’. Hiervoor zijn drie goede redenen.

Allereerst is het thema ‘keuzevrijheid’ gekozen omdat dit het hart raakt van het liberalis
me. Als overtuigd liberaal geloof ik dat mensen hun eigen verantwoordelijkheden ken
nen of daar in ieder geval toe in staat worden geacht. Dat zij zeil kunnen en willen kiezen 

voor een liberale samenleving waarin mensen vooruit komen.

Daarnaast heeft eenieder die het congres bezoekt de vrijheid om een keuze te maken uit 

het uitgebreide programma-aanbod. U kunt bijvoorbeeld m discussie gaan met onze 
politici of luisteren naar interessante speeches en presentaties (meer informatie over het 

congres treft u elders in dit katern aan).

Tot slot is het thema ‘keuzevrijheid' natuurlijk heel toepasselijk in het jaar voorafgaand 
aan de verkiezingen. Op 6 maart en op 15 mei hebben volgend jaar verkiezingen plaats. 
Over een jaar zijn de gemeenteraadsverkiezingen dus alweer achter de rug en staan we 

in de startblokken voorde campagne voor de Tweede-Kamerverkiezingen. We gaan met 
elkaar een spannende periode tegemoet. Een ontzettend leuke tijd, maar ook een perio

de waarin nog heel veel werk verzet moet worden. Ik zie onze Algemene Vergadering als 
de officieuze start van een hectisch, maar bovenal mooi en interessant jaar.

Zowel op lokaal, regionaal als landelijk niveau worden de komende maanden meer en 

meer activiteiten ontplooid. Campagneteams denken na over de strategie en de activitei
ten die daaruit voort kunnen vloeien, verkiezingsprogramma’s worden geschreven, kan

didaten geselecteerd en getraind, er wordt nagedacht over belangrijke items, bijeen
komsten worden georganiseerd en internetsites ontwikkeld.

Over een klein jaar moeten we gezamenlijk de kiezer overtuigen dat een stem op de W D  

een goede keus is. Voordat we daadwerkelijk de verkiezingsstrijd aangaan, kunt u alvast 
in de stemming komen op de Jaarlijkse Algemene Vergadering. We werken samen naar 
een hoogtepunt. Als u wilt kunt u bij de aftrap aanwezig zijn. Ik hoop van harte ook ü in 

Noordwijkerhout te mogen begroeten!
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Uit de afdelingen en regio’s
Tekst: R e ny D ijkm an  

C a rto o n s: Bert W itte

(Let op! Het Rijswijks post
busnummer is met ingang van 
heden vervallen. Afdelings- en 

regiobladen kunnen worden 
gezonden naar het redactiese
cretariaat t.a.v. Mathieu Bors- 
boom, postbus 30836, 2500 
GV Den Haag)

Onveiligheid
Onveiligheid, toenemende cri
minaliteit en preventie. Over 
die drie onderwerpen breken 
vele afdelingen zich het hoofd. 
Voorzitter Herman Touw, Rot

terdam, schrijft daarover: “Het 

begint er langzamerhand op te 
lijken dat onveiligheid als een 
normaal onderdeel van onze 
omgeving moet worden gezien. 
Simpele voorbeelden zijn dat 

je niet zomaar kunt of durft 
geld te pinnen waar en wan
neer je dat wilt, je kunt niet 

gaan en staan waar je wilt 

ongeacht het tijdstip van de 
dag of de deur open doen als 

er gebeld wordt. Dat laatste 
begint ook tot de meer risico
volle handelingen te behoren. 

Ook de jeugd voelt zich niet 
meer veilig. En welke ouder 

vindt het nog verantwoord dat 
kinderen alleen ‘s nachts de 
straat over gaan?... Laten wij 

niet afglijden tot het niveau 
van New York van enkele jaren 
terug. We moeten zo snel 
mogelijk uit de negatieve spi

raal zien te komen. De leus 
geen woorden maar daden 

houden we met een modern 
imago erin en we blijven opti

mistisch over het te bereiken 

resultaat...”

Afscheid
Assen Informeel heeft helaas 
afscheid moeten nemen van 

haar eigenzinnige redactie. De 

redactionele commentaren, 
die ik vele jaren las, waren 
origineel en onafhankelijk. 
Het blad was een beetje de 
witte raaf onder de afdelings

bladen. Uit het laatste com
mentaar van de oude redactie: 
“...Je vraagt je wel eens af of 

de wereld in Den Haag een 
andere is dan die m het land. 
Die gedachte bekruipt ons 
wel eens als je hoort dat 
kamerleden ‘geschokt’ zijn als 

ze vernemen over het gesjoe
mel met kinderbijslag bij 
bepaalde bevolkingsgroepen 

of over het aantal WAO’ers bij 

dezelfde groepen, of over het 
terugdringen van het alcohol
gebruik bij de jeugd door een 

schenkverbod aan 16-jarigen, 
of de benzineaccijns met een 
kwartje te verhogen want dan 
zou er minder gereden wor

den. Nee, kamerleden zouden 

eens echt wat meer in het veld 
moeten staan en bijvoorbeeld 

incognito, zodat ze echt horen 
wat er speelt en niet de alleen de 
geluiden oppikken van direc
teuren van besturen...”

Ao vet' 1
'm m w“V Tc Sr?,CCSA 1

Macht
De kiezer heeft de macht en 
dat geldt op alle fronten, maar 

meestal realiseren die kiezers 
dat pas achteraf. Joop van 
Gorsel, penningmeester in 

Oosterhout, schrijft daar (ove
rigens vér voor de uitbraak van 
mond- en klauwzeer) over: 
“Onze regeringen en het 
bedrijfsleven weten donders 

goed waar ze bang voor moe
ten zijn.” Weigeren om nog 

rundvlees te eten? We kiezen 

ook met onze voeten... “Ook 

onze politiek wordt zo 

gemaakt, zo goed of zo slecht 
als wij haar vinden. Uiteinde- 

lijk zijn wij de mensen die het 
zo willen of niet soms? Wij 
hebben die volksvertegen

woordigers toch op die plaats 
gekozen? Of hebben we ze 

laten kiezen, omdat wij zelf 
niet gingen stemmen of het 

ons niet interesseerde. De par
tijkassen van de politieke par

tijen zijn leeg, omdat we voor 
goedkoop kiezen. De kwaliteit

van veel kandidaten is laag, 
omdat er geen belangstelling 

is. De druk om iets te verbete
ren is er niet, omdat er meestal 

eerst achteraf wordt gereageerd 
als het al fout is gegaan...” Van 

Gorsel roept op uw stem te 
gebruiken. Vrienden, buren, 

collega's te vragen een stand
punt in te nemen en keuzes te 
maken. Het is nog niet te laat. 

“Als penningmeester kan ik 
daar nog aan toevoegen: steun 
uw stem ook financieel. Als het 
geld van leden komt is het ten
minste democratisch en zonder 

verkiezingskas is het toch 
slecht campagne voeren.”

Kinderraad
Kindergemeenteraad. Dit is een 
vondst van de raadsfractie in 
Buren. Het voorstel van de 
W D  om éénmaal per jaar een 

kindergemeenteraad te houden 
is direct door het college van B 
& W overgenomen. De bedoe

ling is om kinderen uit de 
hoogste klas van het basison
derwijs kennis te laten maken

Vrijheid & Democratie



met de politiek en het besluit
vormingsproces. De kinder- 

raad mag 2.500 gulden verde
len. De kinderen mogen met 

voorstellen komen waaraan 
dat geld zal worden uitgege

ven. De voorbereiding zal 
gebeuren met de leerkrachten 
in samenspraak met de ambte
naren.

Stadspartij
‘Het politieke handelen van 

een stadspartij is er één van 
tegenstemmen zonder meer,” 

schrijft Patrick van Domburg, 
voorzitter VVD-Zoetermeer. 
Ook in die gemeente dreigt 

de oprichting van een lokale 
partij. “Wie naar de kiezer 
luistert, weet dat een veel 
gehoord geluid is dat partijen 

zoveel op elkaar lijken. Een 
extra partij kan dan ook niets 
anders betekenen dan meer 

van hetzelfde; mij dunkt niet 
in het leven roepen... De 
praktijk in andere gemeenten 

leert dat het politiek hande
len van stadspartijen niet de 
resultante is van een con
structieve visie, gebaseerd op 
basisbeginselen. Nee, het 

politieke handelen van een 
stadspartij is er één van 
tegenstemmen zonder meer. 

Gehoopt mag worden dat de 
kiezer inziet dat een dergelij

ke negatieve grondhouding 

niet bijdraagt aan het (toe
zicht op) besturen van een 
stad...”

Black Star
De black star voor Schiphol 
houdt Haarlemmermeer be

zig. Voorzitter Jaap Jan van 
den Hof schrijft over het 
getob met de luchthaven. 

“Schiphol heeft een geweldig 
banenstelsel met voor bijna 
iedere windrichting een ge

schikte start- en landings
baan. Toch worden deze ba
nen ten behoeve van de 

milieuafspraken niet opti
maal veilig gebruikt. Er is 
zelfs een zodanige situatie 
ontstaan dat de internationa

le organisatie van verkeers
vliegers Schiphol een zoge
naamde ‘black star’ heeft 
gegeven. Schiphol staat als

enige luchthaven in West- 

Europa genoteerd tussen 

Afrikaanse en Zuid-Amen- 
kaanse luchthavens die als 
gevaarlijk aangemerkt wor
den door de organisatie...” 
“...Het is naar mijn mening 
bizar dat de minister van

Verkeer & Waterstaat maatre
gelen neemt ten koste van de 

veiligheid. Het is ook bizar dat 
de burgemeester van Haar
lemmermeer, verantwoordelijk 

voor veiligheid en rampenbe

strijding, dit stilzwijgend 

accepteert. Ik hoop dat de 
minister nu eindelijk eens 

gaat slapen, de burgemeester 
wakker wordt en Schiphol 

zijn zwarte ster inlevert.”

Werven
Politiek is tweerichtingsver

keer. Met dit goede argument 
moedigt Hans van de Kasteele, 
voorzitter van Gouda, de le

den aan door te gaan met het 
werven van nieuwe leden. 

“Een oud advies,” schrijft hij, 
“vraag vrienden en bekenden, 

buren en collega’s. Ook als de 
belangstelling niet direct dui
delijk is. Gebruik het argu

ment: politiek is tweerichtings 
verkeer. Met andere woorden: 

als jij je met rechtstreeks (dat 

wil zeggen in partijverband) 
met de politiek bemoeit, zal 
de politiek zich eenzijdig met 
jou bemoeien. Eigenlijk een 
griezelige gedachte!

Identificatieplicht
Geen algehele identificatie

plicht bezweert Bert Nieuwen
huis uit Capelle aan de IJssel 

in het WD-blad. “Juist een 
partij als de W D, die Vrijheid 
als één van de pijlers waar de 

partijprincipes op rusten hoog

m het vaandel heeft, zou meer 
moeten aansturen op die Vrij
heid. Streven naar een steeds 

grotere vrijheid is een liberaal 
streven en dat bereik je niet 
door justitie de mogelijkheid te 

geven de burgers dag en nacht 
en al dan met met reden naar 
een legitimatie te kunnen vra

gen. Zeker met omdat de rol 
van justitie in onze samenle
ving dubieus is. Denk nog 
maar eens aan de razzia’s in 

de Rotterdamse Millinxbuurt 
van vorig jaar of de nog 

steeds wazige en onduidelijke 

sfeer rond de illegale drugs
transporten met medeweten 

van justitie..."

Vrijheid Democratie i



^  het n ieu w e lid
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Naam: Jan van Beyeren Bergen
en Henegouwen 

Geboortejaar: 1953 
Beroep: Apotheker

Lid sedert: januari 2001

Uit verkiezingsopkomsten blijkt dat steeds min
der mensen geïnteresseerd zijn in politiek. Dat is 

niet zo vreemd. Als je ziet hoe het landelijk beleid 
in Den Haag wordt ‘voorgekookt’ en hoe rege
ringspartijen zich met man en macht aan het 

Regeerakkoord weten vast te houden, dan is er in 
het parlement nauwelijks ruimte meer voor iets 
waar de Nederlander warm voor loopt.

De enige manier om toch enigs

zins actief met politiek bezig te 
kunnen zijn is daarom (in mijn 
geval) de plaatselijke politiek. 
Door gesprekken met mijn om

geving werd ik steeds meer 
gewezen op het belang actief 

mee te denken over het wel en 
wee m een middelgrote plaats 
zoals Rijswijk. Niet alleen over 
zaken die mij als werker in de 

gezondheidszorg aangaan, maar 
ook over dingen die mij als bur

ger raken.
J a n  v a n  B e y e r e n  B e r g e n  
e n  H e n e g o u w e n

Ik ben begonnen met het bezoeken 
van de bijeenkomsten van de plaat

selijke W D  waar het nieuwe partij
programma voor de komende 
raadsverkiezingen werd opgesteld. 

Daar kreeg ik ruim de gelegenheid 
om mijn denkbeelden naar voren 
te brengen. En die bleken uitste

kend bij die van de W D te passen! 
Nu weet ik het zeker: politiek is 
niet alleen belangrijk, maar het is 

ook nog leuk om te doen. En dat 
zouden meer mensen moeten 

weten!

De VVD kan ook uw hulp  goed gebru iken!  
Word daarom  lid van de VVD.

□  Ja, ik word lid van de W D

□  Graag ontvang ik eerst meer informatie

k! cadeau
U kunt vrienden of bekenden een abonnement op Politiek! cadeau 
te doen! Voor ƒ  25,- is op het algemeen secretariaat een cadeaubon 
verkrijgbaar. Degene die u het blad cadeau doet, ontvangt vervol

gens gedurende anderhalf jaar (6 nummers) het liberale magazine 
Politiek!

Naam:

Adres:

□  Ja, ik wil graag een cadeaubon bestellen 

| | Graag ontvang ik eerst meer informatie

Postcode/woonplaats:-------------------------

Geboortejaar:---------------  Geslacht: M/V

Handtekening:

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig):

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie
Antwoordnummer 1877 

2500 WB DEN HAAG

Naamgever:

Adres:
Postcode/woonplaats:
Geboortejaar: Geslacht: M/V

Aantal:
Handtekening:

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig): 

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
Antwoordnummer 1877 
2500 WB DEN HAAG

Aanmelden als lid kan ook telefonisch 070 361 30 61 of via de internetsite, www.wd.nl Voor meer informatie over de cadeaubon kunt u ook contact opne

men met het algemeen secretariaat, tel. 070 361 30 61.

8 Vrijheid & Democratie

http://www.wd.nl


A l l e e n  h e t  b e s t e

IS G O ED  G EN O EG ! BIJ KONINKLIJKE BESCHIKKING

Robbers &  van den Hoogen, wijnkopers sinds 1842, levert rechtstreeks aan particulieren door heel 
Nederland en daarnaast vooral relatiegeschenken aan bedrijven. Speciaal voor lezers van Politiek! selec
teerden onze ervaren wijninkopers met zorg de onderstaande wijnen. Al vanaf 12 flessen (ook gesor
teerd! ) leveren wij franco thuis! Bestelt u 24 flessen of meer dan ontvangt u gratis een handig sommelier- 
mes met capsulesnijder. Daarnaast willen wij uw aandacht vestigen op de oogst 2000. Dit sublieme 
oogstjaar mag u niet missen. Graag sturen wij u meer informatie over deze oogst en het reserveringssys
teem; een unieke formule, waarbij u uit een ruime keuze aan jonge beloftevolle wijnen kunt kopen Na 
verloop van enkele jaren bent u de trotse eigenaar van een reeks mooie wijnen. Vul snel de bon in!

CHATEAU DE ROLLAND 2000, Bordeaux Sec A.C.
Met zéér veel genoegen introduceren we bij u Chateau de Rolland van het gewas 2000. Een veelzijdige witte Bordeaux, die zich gemakkelijk aanpast aan tal 

van verschillende omstandigheden. Daarbij geurt hij verleidelijk en de milddroge smaak kent tal van nuances. Hij is zeer goed bruikbaar als aperitief, 
aan tafel bij een visgerecht of schaaldieren, maar even goed bij kip, een koude vleesschotel dan wel een stukje kaas, geserveerd op een temperatuur van 10°C.

MENETOU-SALON DOMAINE DU MANAY 2000, Menetou-Salon A.C.
In het Loiregebied ten zuidoosten van Orléans, vlak boven de stad Bourges, ligt het wijndistrict Menetou-Salon. De productie is vrij beperkt. We hebben 

derhalve met een redelijk zeldzame wijn van doen. De witte wijnen worden gemaakt van de Sauvignon Blanc. Ze vertonen veel overeenkomst met 
Sancerre-wijnen, alleen is hun bouquet wat rijker en de smaak wat voller. De wijn past uitstekend bij fijne vissoorten, voorgerechten en koude vleesschotels.

Serveertemperatuur omstreeks 12°C.

DOMAINE DEST. FOI 1999,Saim~ChinianAC
Tot de diversiteit aan appellations in de Languedocstreekbehoort de AG Chinian. De rode wijn van hetDomaineis samengesteld uit de druivensoorten 
Syrah, Grenache Noir en Carignan. Hij wordt gekarakteriseerd als een wijn met een diepe, volrode kleur en eenaangenaarabouquet met kenmerkende 
geuren van brem en dennen. I let is een solide zijdeachtige wijn met het frisse aroma van rood fruit. De wijn van het Domaine de Sainte Foi is ideaal ter 

begeleiding van gestoofd of geroosterd lamsvlees, allerhande schotels van rood en wit vleesenbif kaas. De aanbevolen schenktemperatuur ligt rond 18WC.

SAINTE CECILE LES VIGNES1999, Cotes du Rhone VilLages AC
De wijnstreek van de Cotes du Rhone behoort tot de oudste van Frankrijk. De meest voorkomende druivensoorten voor rode wijnen zijn de Grenache en 
de Syrah, terwijl men daarnaast de Cinsault, de Mourvède en de Carignan aantreft. Als deze zuidelijke Rhóne-wijn is ingeschonken, komt zoveel gulheid 
u tegemoet, dat het moeilijk wachten is meteen nadere kennismaking. De fonkelende kleur van deze wijn straalt bijna evenveel warmte uit als de zondoor- 

stoofde druiven, die hem verwekten. De geurvan vers fruit is manifest aanwezig als de wijn zoetjes in het glas walst. De smaak overtreft de verwachting, kleur 
en geur presenteren zich rijkelijk. Bijzonder goed komthij uit bij kruidige vleesgerechten, sausjes en bij smeuïge kaas. De serveertemperatuur ligt rond 16°C.

DON AURELIO1999, Caberaet Sauvigaon
De wijngaarden in de Curie» Vallei met name rond Maipo en Curico behoren al geruime tijd tot de kwalitatieve top-zones. Deze vallei ligt direkt aan de voet 

van het Andesgebergte Het bezit van DonAurelio in de Curico Vallei is 85 ha groot ea bestaat uit 50 ha wijngaard beplant met Cabernet Sauvignon,
20 ha Sauvignon Blanc en 15 ha Char- donnay.JDe gemiddelde leeftijd van de stokken opdit landgoed is 15 tot 20 jaar. De Don Aurelio Chilean Red Wine 
1999 afkomstig van de Cabernet Sauvignon-dfuifiseen evenwichtige, fijne wijn die goed kan ouderen. Hij vormtéén ideale combinatie met niet te zware 

flëesg^echten en ook ‘s avonds b |  eenkj^schötel zal hij u weten te bekoren. Serveertemperatuur; tussen 16°C en 18°C.

CHIANTI CLASSICO1998, Chianti Classico DOCG
In de directe omgeving van Radda in Chianti bevindt zich een heel klein middeleeuws dorpje met een heus kasteel, dat de naam Volpaia draagt. In deze 

schilderachtige, heuvelrijke streek worden onder de bezielende leiding van eigenaresse Giovannella Stianti de wijnen van het Castello di Volpaia geboren. 
Zorgvuldig worden de best geselecteerde wijnstokken geplant, die de gezondste en mooiste druiven moeten voortbrengen voor het maken van de wijnen 

van Castello di Volpaia, zonder daarbij gebruik te maken van chemische middelen. De pluk van de volkomen rijpe druivesoorten Sangioveto, Canaiolo en 
Mammolo geschiedt handmatig. De wijn is het prototype van hoe een Chianti Classico moet smaken. Het is een gezonde, robuuste Chianti, prachtig 

diepkleurig met in zijn geur een subtiele zweem van viooltjes, rozen en kersen. Giovannella Stianti geeft het advies, haar wijn op een temperatuur tussen 18°C
en 20°C te serveren. Hij past voortreffelijk bij velerlei gerechten van rood vlees.

Ja, wilt u mij zenden
Tevens wordt uw bestelling gratis bij u afgeleverd in Nederland vanaf 12 flessen. Prijzen inclusief BTW. 
Bij elke aankoop van 24 flessen uit deze selectie ontvangt u een handig sommeliermes “Boomerang”.

Wit ...... flessen Chateau de Rolland 2000, Bordeaux AC Sec a ƒ 14,40
...... flessen Menetou-Salon 2000, Menetou-Salon AC a ƒ 24,75

Rood ...... flessen Domaine de Sainte Foi 1999, Saint-Chinian AC a ƒ 13,95
...... flessen Cotes du Rhóne-Villages AC, Sainte Cécile les Vignes a ƒ 15,95
...... flessen Don Aurelio Cabernet Sauvignon 1999 a ƒ 15,45
...... flessen Chianti Classico 1998, Chianti Classico DOCG a ƒ  29,50
* * Standaard zitten bovengenoemde wijnen in dozen van 12 flessen. U kunt ook zelf dozen samenstellen! '  *

Factuuradres /  Bezorgadres:
Naam:..................................................................................................... M/V Postcode/Plaats:
Straat:................................................................................................................  Telefoon:..........

Robbers&vandenHoogen bv
Wijnkopers met karakter sinds 1842 

Postbus 3115, 6802 DC Arnhem

Levering zolang de voorraad strekt. Prijswijzigingen voorbehouden

Informatie over:
O Sublieme oogst 2000 O Relatiegeschenkenbrochure O Wijncatalogus
O Kelderbezoek/wijnproeverijen O Speciale aanbiedingen
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THE PRINCIPLES OF 
AVIATION
In the demanding world of aero- 
nautics, every single component 
must be officially approved and 
certified. We apply the same 
principle to the manufacturing of 
our wrist instruments.
Our movements meet all the 
precisiSrTtnd reliability criteria 
required to obtain chronometer 
certification. Moreover, every last 
detail of our watches is designed 
for intensive use.
One simply does not become an 
aviation supplier by chance.

O P ,

a s 50 S S

<5* > 5 ?

A >

ESSENCE OF 
iITLING

OLD NAVITIMER. Selfwinding 
chronograph, with its famous 
circular slide rule. Flyers' favorite 
wrist instrument since 1952.

VOOR INFORMATIE: M. KOSTER & Z O N E N  - TEL: 020 - 6596453
w w w . b r e i t l i n a . c o m

http://www.breitlina.com
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ad vertentie

thuiszorgehop.nl §
vertrouwd kopen via internet0

Ter gelegenheid van 
de feestelijke opening  

maakt iedere besteller kans 
op een geheel verzorgde reis 

voor 2 personen.

QBREED ASSORTIMENT

CMÜWNJJ»* TO  W !....  .■üt.!!|l|ÜLl".LL j . j  j.

MAKKELIJK ZOEKEN )c SNELLE LEVERING D
RIGINELE CADEAUTIPSs)

Openingsaanbieding:
bloeddrukmeter M4

(volautomatisch )
van ƒ 252,18

n u f  1 9 9 , -
( € 9 0 ,3 0 )

Breed assortiment
Op www.thuiszorgshop.nl vindt 
u een breed pakket producten. 
Natuurlijk alle zorg- en verzor- 
gingsartikelen, producten voor 
incontinentie, diabetes en stoma, 
maar ook voor een origineel 
cadeautje voor aanstaande 
ouders, vaders, moeders, groot
ouders en (klein)kinderen is het 
de moeite waard om een kijkje te 
nemen in deze unieke 
internetwinkel.

Makkelijk zoeken
De Thuiszorgshop is zodanig 
opgezet dat het voor u prettig 
winkelen is. Geen overvolle 
drukke pagina’s die zich op uw 
scherm tergend langzaam ope
nen, maar een overzichtelijke 
rustige presentatie per product. 
Indien u op zoek bent naar een 
artikel klikt u op één van de pro
ductgroepen of schakelt u de 
zoekmachine in. Die vindt 
razendsnel dat wat u zoekt.

Snelle en betrouwbare 
levering
Bestellen gaat ookheel makke
lijk. U maakt uw keuze en klikt

op uwwinkelwagentje. 
Automatisch staat het gekozen 
product nu in uw bestellijst. Nog 
een druk op de knop en uw 
bestelling is onderweg. Binnen 
24 uur wordt het product afgele
verd. Via thuiszorgshop.nl heeft 
u altijd garantie op de geleverde 
producten en krijgt u desgewenst 
support en service aan huis. U 
betaalt na ontvangst met de bij- 
gevoegde acceptgirokaart. 
Makkelijker kan toch niet.

Bestel nu en win!
Indien u tijdens de openings- 
maanden, september t/m decem
ber, een bestelling plaatst, maakt 
u kans op een prachtige reis voor 
2 personen. Tijdens deze fantasti
sche reis ontbreekt het u aan hele
maal niets. Voor iedere besteller 
ligt er in ieder geval een feestelijke 
verrassing klaar.

Nog geen computer 
in huis?
De Thuiszorgshop levert desge
wenst een computer inclusief 
installatie en service aan huis. Dit 
uiteraard tegen het scherpste 
tarief. Stuur een briefkaartje naar 
onderstaand adres en u ontvangt 
hierover alle informatie.

Service
Thuiszorgshop Service, postbus 
3082,5203 DB ‘s-Hertogenbosch

De Thuiszorgshop is ervoor iedereen!
dag & nacht geopend

U weet dus zeker dat u vertrouwd kuntbesteUenviaonze w inkel

http://www.thuiszorgshop.nl
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Visie: de ziekm aken d e w achtlijsten in de G G Z

Onlangs werden de resultaten van de eerste telling van de wachtlijsten in de 

Geestelijke Gezondheids Zorg aangeboden, waaruit bleek, dat op I januari 

2001 maar liefst 72.000 mensen op geestelijke gezondheidszorg wachtten. 

Een deel van het probleem is het gebrek aan efficiency in deze tak van de 

gezondheidszorg, meent Wim Passtoors,WD-Tweede-Kamerlid en woord

voerder geestelijke gezondheidszorg. Deze mening wordt gedeeld door dr. 

Annerieke van de Schepop en dr. Annemarie van Elburg, beide werkzaam 

op de afdeling kinder- en jeugdpsychiatrie bij het UMC Utrecht. “Voorheen 

kon ik zelf bellen om een patiënt uit het ziekenhuis te plaatsen, nu moet ik 

me tot het Bureau Jeugdzorg wenden. Dat bespreken en weer screenen 

kost extra tijd. Soms duurt het bijna twee weken eer er alleen maar een 

brief gelezen en beantwoord is. Wij kunnen intern reorganiseren om de 

wachttijden te verkorten, maar als onze ‘buren’ niet goed op ons aansluiten 

hebben we opnieuw een probleem”, aldus dr.Van Elburg.

Politiek!
is een tijdschrift over liberale politiek

Politiek! iseen uitgave van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie (VVD) en wordt gere
aliseerd door UitgeverijTOPpers bv.

Redactieadres
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5215 BG 's-Hertogenbosch
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D iscussie: liberaal versus leefbaar

Het verschijnsel lokale partijen bestaat al zolang er 

lokale verkiezingen zijn en zal ook zolang blijven 

bestaan. De afgelopen jaren ondervinden de landelijke 

partijen echter ook in hun eigen randstedelijke bolwer

ken concurrentie van lokale partijen. In Utrecht en 

Hilversum sleepten de zogenaamde Leefbaar- 

heidspartijen een aanzienlijk aantal zetels in de wacht, 

onder meer ten koste van de W D . Nu de voormannen

van deze nieuwe stroming, Henk Westbroek en Jan 

Nagel, de sprong naar de Tweede Kamer willen maken, 

wordt het vinden van een adequaat liberaal antwoord 

nog belangrijken Op uitnodiging van Politiek! en onder 

leiding van Anne Lize van der Stoel, discussieerden Wim 

Geurts, Riens Meijer en Jan van Zanen, alledrie bekend 

met het verschijnsel Lokalo’s, over dit heikele thema.

Fotografie
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H e t gezicht: A n n e m a rie  Jo rritsm a 26
Een wat braaf en verlegen meisje, dat een politica met 

haar op de tanden wordt. De carrière van Annemarie 

Jorritsma is zeker geen doorsnee verhaal. Na opge

groeid te zijn als molenaardochter in Hengelo, gaat ze 

werken op een reisbureau. Nadat haar eerste dochter 

geboren is, kiest ze ervoor om thuis te blijven. Maar niet 

voor lang: tijdens een bridgepartij wordt ze gevraagd als 

gemeenteraadslid voor de VVD in Bolsward. De start 

van een zeer succesvolle politieke loopbaan. Inmiddels is 

ze, als vice-premier, een heel bekend gezicht en kan ze 

niet meer zomaar over straat zonder aangesproken, of 

zelfs aangeraakt te worden. Ze heeft daar niet zoveel 

moeite mee: “Ik ben de publiciteit nooit uit de weg 

gegaan, dus dan moet je ook niet zeuren.”

Copyrights
Het auteursrecht op de in dit magazine versche 
nen artikelen wordt door de uitgever voorbehou 
den. De uitgever heeft alle zorg gegeven aan he 
nakomen van wettelijke reprorechten. Is het des 
ondanks zo,dat er rechthebbenden zijn, die nie 
getraceerd konden worden of van wie de clairr 
op gebruikt materiaal niet bekend was,dan wor 
den zij verzochtzich schriftelijk met de uitgever ir 
verbinding te stellen, met opgave van hun clairr 
en de uitgave waarop deze claim gebaseerd is.

Abonnementen
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perjaargratis.Niet-leden betalen ƒ  25,- (€  11,34 
voor vier nummers. Een abonnement kan aange 
vraagd worden bij het Algemeen Secretariaa 
W D  en op ieder gewenst tijdstip ingaan. Eer 
abonnement wordt automatisch verlengd, mit; 
de abonnee uiterlijk drie maanden voor het ver 
strijken van de abonnementsduur schriftelijl 
opzegt.
Algemeen Secretariaat WD, Postbus 30836, 
2500 GV Den Haag, T 070 -3613061.

Disdaimer
De redactionele inhoud van Politiek! komt o| 
onafhankelijke wijze tot stand en geeft dus nie 
per definitie de standpuntbepaling van he 
hoofdbestuur van de W D weer.
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In gesprek  m et m in iste r Van A a rtse n31

Het heeft er alle schijn van dat de Verenigde Staten, 

na het aantreden van George W . Bush als president, 

een unilaterale koers inzetten. De VS heeft aangekon- 

digd het milieuverdrag van Kyoto niet te zullen ratifi

ceren en het land is bezig, ondanks het ABM-verdrag 

met de ontwikkeling van een beschermend raket- 

schild. Toch duidt dat er volgens Jozias van Aartsen 

(W D ), minister van Buitenlandse Zaken geenszins op, 

dat er met de Amerikanen niet te praten valt. 

Integendeel: “De Amerikanen staan open voor debat. 

Die indruk kreeg ik tenminste uit gesprekken in 

Washington. Daarom moeten we de VS niet de rug 

toekeren, maar in gesprek met ze blijven. Zo  kunnen 

we invloed uitoefenen op het beleid.”

Rectificatie
In het interview  m e tW im  van Eeke- 

len in Politiek! num m er 2 is een fout 

gemaakt. W im  van Eekelen verw ijst 

in het interview  m et hem, op pagina 

29, naar C D A -m in iste r W illem  

Scholten, maar dat had C D A -k a m e r- 

lid Jan N ic o  Scholten m oeten zijn. 

O n ze  excuses hiervoor.

G ro te  Stedenbeleid

Het kabinet introduceerde in 1995 het Grote Stedenbeleid, 

met als doel om vijfentwintig grote Nederlandse steden vitaler,

10 10 vragen aan... 

Edzo Toxopeus

veiliger en leefbaarder te maken. Door het bundelen van 12 staken is een recht

expertise, geld en menskracht proberen het Rijk en de steden 

zelf de stedelijke problemen én kansen op sociaal- economisch

20 Hong Kong: twee landen, 

anderhalf systeem

terrein integraal aan te pakken. De Algemene Rekenkamer con

cludeert in een recent onderzoek echter, dat na ruim vijf jaar

18 Europees beleid: culturele 

bruggenbouwers

en vele miljoenen verder te zijn, nog steeds niet duidelijk is of 

het Grote Stedenbeleid daadwerkelijk maatschappelijk effect

23 buitenland:

liberale politiek Duitsland

heeft gehad. W D-Kamerlid Jan Rijpstra heeft hiervoor een dui

delijke verklaring. “Je kunt nog zoveel geld ergens insteken, als

28 een kijkje in... 

hetThorbeckehuis

je van tevoren niet goed afspreekt waar het naartoe gaat en 35 maatschappij: inburgering

welke doelstellingen je ermee wilt bereiken, is het uiteindelijke 

resultaat moeilijk te meten.”

38 interview: Arnold Vanderleyde

Vrijheid & Democratie
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visie

De ziek(er)makende lijsten in de 
Geestelijke Gezondheids Zorg

Wie dringend medische hulp nodig 

heeft, wordt ook in de G G Z  direct 

opgenomen: iemand met een acute 

psychose wordt net zo min aan zijn 

lot overgelaten als iemand die door 

een hartaanval of beroerte wordt 

getroffen. De overgrote meerder

heid van het totaal aantal wachten

den (78%) bestaat dan ook uit 

patiënten die een vorm van extra

murale zorg nodig hebben, ofwel 

een ambulante behandeling. Binnen 

die groep wacht grofweg eenderde 

op een intakegesprek, ongeveer 

eenzelfde percentage op een indi

catiestelling en de rest op de start 

van de zorg. De normen die daar

voor door de regeringspartijen zijn 

opgesteld (vier tot zes weken) 

worden daarbij meestal ruim

schoots overschreden.

Verergeren
Volgens Wim Passtoors, lid van de 

Tweede Kamer namens de W D  en 

woordvoerder geestelijke gezond

heidszorg, berokkenen de wachtlijs

ten in de G G Z  indirect patiënten 

extra leed en jagen ze de samenle

ving op extra kosten. “Het duurt 

vaak al zo lang eer een patiënt 

besluit hulp te vragen. Terwijl hij 

wacht kan zijn ziekte verergeren, 

waardoor de behandeling uiteinde

lijk langer en intensiever moet zijn. 

Dat geldt met name voor kinderen, 

die immers nog volop in ontwikke-

Op 18 april jl. werden de resultaten van de eerste telling van 

de wachtlijsten in de Geestelijke Gezondheids Zorg (GGZ) 

aangeboden. Daaruit bleek, dat op 1 januari 2001 maar liefst 

72.000 mensen op geestelijke gezondheidszorg wachtten. De 

liberalen menen, dat de wachtlijsten verkort kunnen worden 

door de efficiency binnen de GGZ te vergroten, door patiën

ten niet onnodig lang binnen een instelling te laten behande

len als dat ook thuis kan en door wettelijke mogelijkheden te 

scheppen mensen met een chronische aandoening juist eer

der op te nemen.

Wim Passtoors

ling zijn.Voor een kind met een aan

doening kunnen enkele maanden 

wachten rampzalig zijn.”

Vanuit het kabinet is meer geld 

toegezegd voor de G G Z. De nood

zaak het positieve effect hiervan op 

de beoogde verkorting van de 

wachtlijsten te kunnen meten was 

één van de redenen om de recente 

‘nulmeting’ te houden. De liberalen 

menen echter, dat meer efficiency 

en minder bureaucratie in de 

instellingen ook tot tijdwinst kun

nen leiden. Passtoors: “Door meer 

mensen vrij te maken voor intake- 

en beoordelingsgesprekken en 

vooral door deze beter op elkaar 

te laten aansluiten kan het aantal 

weken dat daar tussen zit worden 

teruggebracht. Efficiency verhogen 

betekent ook je telkens afvragen of 

elk in te vullen formulier en elke 

eenmaal ingestelde procedure wer

kelijk nodig is. De tijdwinst die zo 

wordt geboekt leidt verder in het 

zorgtraject opnieuw tot tijdwinst, 

want hoe eerder je met de behan

deling kunt beginnen, hoe groter 

de kans op een snel herstel.”

‘Zorgmijders’
De G G Z  lijkt op een vesting waar 

velen niet snel genoeg naar binnen 

kunnen en anderen niet snel 

genoeg naar buiten. De problema

tiek van de instroom valt volgens 

Passtoors niet los te zien van die

politiek) 7



visie

van de uitstroom. “Er is de afgelo

pen decennia al veel in positieve 

zin veranderd in de GGZ.Vroeger 

gingen we uit van wat iemand niét 

kon, tegenwoordig van wat hij wél 

kan. Daardoor zijn veel mensen, die 

vroeger permanent zorg nodig 

hadden, in staat, al dan niet bege

leid, zelfstandig te wonen. Dat past 
ook volledig in de liberale visie op 

de geestelijke gezondheidszorg. 

Desondanks zit een deel van de 

patiënten nog te lang op een te 

‘zware’ plek in het traject. Iemand 

met een niet al e erge vorm van 

schizofrenie zou, mits hij maar 

trouw zijn medicijnen neemt, wel

licht net zo goed thuis kunnen 

worden behandeld als in een instel

ling. Hij legt dus nodeloos beslag 

op een plek waar een ander beter 

op zijn plaats zou zijn. Overigens 

begrijp ik dat best, want wie op

patiënten werkt is blij, wanneer er 

enkele 'rustige' tussen zitten en is 

dus geneigd die te houden.”

O ok de zogeheten obstinate ’zorg-

mijders’ leggen.een extra claim op"

de toch al beperkte capaciteit. “Er 

zijri mensen - verslaafden, zwer

vers, maar ook vereenzaamde en 

verwaarloosde bejaarden - die elke 

vorm van zorg weigeren. Hun 

. . omgeving wacht dan eenvoudigweg

Annette van de Hoek hééft'een

amendement ingediend, dat TR"

bepaalde patiënten een zogenaam-

resatidati
patiënt, op een moment, dat hij

goed bij zinnen is en uit vrije wil, 

zorg te willen krijgen toegediend 

als hij opnieuw in een crisis 

geraakt. Deze maatregelen zijn 

geenszins bedoeld als een verkapte 

terugkeer naar de vroegere

Krankzinnigenwet. Evenmin zetten 

ze de deur op een kier naar Sovjet- 

Russische toestanden. De vrijheid 

van de patiënt wordt niet aange

tast. Integendeel, door hem tijdig 

de juiste zorg te kunnen geven

"Wat een bottleneck vormt is 
de schaarste aan passende 
nazorg. Hoe adequater de 

ambulante nazorg,hoe 
geringer de kans op een 
hernieuwde opname."

voorkomen we juist, dat zijn 

gezondheid nodeloos verslechtert 

en hij als gevolg daarvan langer in 

een gesloten instelling moet ver

blijven.”

Screenen aan de poort
De door een gebrek aan personeel 

en een teveel aan bureaucratie ver

oorzaakte vertraging in het verle

nen van zorg, wordt soms nog ver

groot door de patiënten zelf. 

“Bepaalde aandoeningen zijn voor 

een huisarts moeilijk te herken

nen,” zegt dr. Annerieke van de 

Schepop, werkzaam op de afdeling 

kinder- en jeugdpsychiatrie van het 

Universitair Medisch Centrum 

Utrecht (UM C).“Bij eetstoornissen 

bijvoorbeeld doet de patiënt er 

vaak alles aan om zijn gewichtsver

lies te camoufleren. Soms gaat een 

aandoening vanzelf over, maar de 

behandeling van sommige ziekten 

verdraagt geen uitstel - en het bijna 

onvermijdelijke doctors delay en 

patients delay zorgen al voor 

genoeg vertraging. En dan heb ik 

het nog niet over de schadelijke 

gevolgen van de druk die een 

onbehandelde of niet opgenomen 

patiënt, zoals een dementerende 

bejaarde, op zijn omgeving kan leg

gen.”

Toch is de wachtlijstproblematiek 

erger geweest. “Kort door de 

bocht geformuleerd kwam het 

erop neer, dat men zich vroeger 

simpelweg telefonisch kon aanmel

den en de secretaresse geen nieu

we patiënten meer aannam als ze 

constateerde, dat de wachtlijst ‘vol’ 

was,” zegt dr. Annemarie van 

Elburg, kinder- en jeugdpsychiater 

bij het UMC Utrecht. “Een jaar of 

zes geleden hebben we dit systeem

rrwwtnAn



van ongeselecteerde wachtlijsten 

afgeschaft. Sindsdien nemen we de 

lijsten wekelijks onder de loep en 

delen we de patiënten opnieuw in 

naar urgentie. We screenen dus 

reeds aan de poort. Dat kost ons 

veel tijd, maar heeft ook een merk

bare kwaliteitsverbetering opgele

verd. Hetgeen Passtoors voorstelt 

is dus, in ieder geval in dit zieken

huis, reeds in praktijk gebracht. 

Onze wachtlijsten zijn erdoor ver

kort, maar niet verdwenen.”

Bureaucratische ‘eilandjes’
Het nijpend gebrek aan personeel 

blijft één van de hoofdproblemen 

in de G G Z. Desondanks is de 

gemiddelde opnametijd volgens de 

beide psychiaters de afgelopen 

jaren alleen maar gedaald. Van de 

Schepop: “Tegenwoordig maken in 

de loop van een bepaalde periode 

meer mensen gebruik van hetzelf

de bed. Wat wel een bottleneck 

vormt is de schaarste aan passende 

nazorg. Hoe adequater de ambu

lante nazorg, hoe geringer de kans 

op recidive en een hernieuwde 

opname.”

Voorstellen als die voor een ‘zelf- 

bindingsverklaring’ kunnen volgens 

dr. Van Elburg daarom wel degelijk 

positief effect sorteren. “Die maat

regelen veranderen echter niets 

aan het feit, dat we in de G G Z  

meer dan vroeger met bureaucrati

sche ‘eilandjes’ te maken hebben. 

Voorheen kon ik zelf bellen naar 

bijvoorbeeld een internaat om een 

patiënt uit het ziekenhuis te plaat

sen, nu is me dat initiatief uit han

den genomen en moet ik me tot 

het Bureau Jeugdzorg wenden. 

Natuurlijk doen die mensen hun 

werk goed, maar het bespreken en

Annemarie van Elburg

weer screenen kost extra tijd. 

Soms duurt het bijna twee weken 

eer er alleen maar een brief gele

zen en beantwoord is. Wij kunnen 

intern reorganiseren om de wacht

tijden te verkorten, maar als onze 

‘buren’ niet goed op ons aansluiten 

hebben we opnieuw een pro

bleem.”

Zelfs als er extra budget wordt 

vrijgemaakt voor het aannemen 

van mensen - een maatregel die de 

wachtlijsten direct verkort - zijn de 

artsen nog nodeloos veel tijd kwijt 

met het volgen van procedures en 

het maken van rapportages, die 

vervolgens weer door externe 

instanties moeten worden beoor

deeld. “En al die tijd hadden we

eigenlijk patiënten kunnen behan

delen,” concludeert Dr. Annerieke 

van de Schepop.

T e k stJe ro e n  Kuypers 

Fotografie : A lb e rt Sier

"Vroegergingen we uit 
van wat iemand niét kon, 

tegenw oordig van wat 
hij wél kan."

politiek t 9



10vragenaan...

Naam: Edzo Hendrik Toxopeus 

Leeftijd: 83 jaar 

Burgerlijke staat: gehuwd 

Kinderen: een zoon, een dochter 

en vijf kleinkinderen 

Woonplaats: Zoeterwoude

Carrière in het kort:
Na het behalen van zijn doctoraal 

Nederlands Recht, tijdens de 

Tweede Wereldoorlog, belandde 

Edzo Toxopeus bij een advocaten

maatschap in Breda. Nadat hij in

1949 gekozen werd als lid van de 

gemeenteraad in Breda voor de 

W D , kreeg zijn politieke carrière 

vorm. In 1956 aanvaardde hij de 

functie van Tweede-Kamerlid, om 

vervolgens in de kabinetten De 

Quay en Marijnen de post van minis

ter van Binnenlandse Zaken te 

bekleden. Vanaf 1966 trad Edzo 

Toxopeus aan als fractievoorzitter 

voor de W D  en werd van daaruit 

Commissaris der Koningin in 

Groningen. Hij sloot zijn loopbaan af

als lid van de Raad van State. Op dit 

moment is Edzo Toxopeus één van 

de zes Ministers van Staat, een ere- 

functie. Tijdens zijn carrière ontving 

hij vele onderscheidingen, waarvan 

Grootofficier in de Orde van Oranje 

Nassau en Grootkruis in de Kroon

orde van België misschien wel de 

belangrijkste zijn.Tevens is Toxopeus 

erelid van deW D .

Luistert graag naar: Chopin, 

gespeeld door Artur Rubinstein. 

Laatst gelezen boek: Advise and

consent van Allen Drury, een boek 

over Amerikaanse politiek, op een 

boeiende en leesbare manier ge

schreven.

Favoriete vrijetijdsbesteding:
wandelen, lezen, kletsen met zijn 

vrouw, naar sport kijken (Tour de 

France en Wimbledon).

G aat nu het liefst op vakantie 
in: Nederland. Leuke korte trips 

maken in eigen land.

Houdt erg van: koffie met een 

sigaret.

10 politiek



Tien vragen aan EdzoToxopeus
1 W at gaf voor u persoonlijk 
destijds de doorslag om de 
politiek in te  gaan?
“Eigenlijk ben ik er gewoon ingerold. 

Ik was destijds advocaat, een vak dat 

ik met veel plezier uitoefende. Ik 

werkte in Breda, dat al in 1944 

bevrijd werd van de Duitsers. 

Bestuurlijk viel dat gebied onder 

militair gezag. De militair commissa

ris kreeg destijds een pak besluiten 

mee uit Londen, waar de beste man 

geen raad mee wist. Omdat ik de 

juridisch adviseur van de O.D. was, 

heeft hij mij toen gevraagd om juri

disch adviseur van het militair gezag 

te worden. Dan krijg je natuurlijk 

goed inzicht in bestuurszaken en dat 

trok me wel aan. Toen ze me dan 

ook vroegen als gemeenteraadslid 

voor de W D  in Breda, heb ik ‘ja’ 

gezegd. Het heeft daarna even ge

duurd voor ik, als onbekend lid, op 

een verkiesbare plaats terechtkwam 

op de kandidatenlijst voor de Twee- 

de-Kamer. Daar had ik overigens wel 

geluk mee, want een toenmalige kan

didaat uit Twente wilde onder geen 

beding onder vrouwen op de lijst 

staan. En er stonden twee vrouwen 

boven hem. Ik nam dus zijn plaats in, 

want dat maakte mij niets uit.”

2 Welke beslissing die u ooit 
genomen heeft, be treu rt u het 
meest?
“In eerste instantie helemaal niets, 

zou ik zeggen. Maar nu ik het ant

woord van Hans Dijkstal in de vori

ge uitgave zie (niet verder gaan met 

saxofoon - red.), zou ik pianoles wil

len noemen.Volgens mijn lerares had 

ik een goed gehoor voor muziek, 

maar ik was te lui om te studeren. Ik 

had overigens nooit pianist willen

worden, slechts voor mijn plezier 

had ik willen kunnen spelen.”

3 Welke karaktereigenschap 
heeft u niet, m aar zou u wel 
willen bezitten en waarom?
“Het is niet zozeer een karakterei

genschap, maar ik had eigenlijk wel 

een kinderboek willen schrijven. 

Vroeger, toen mijn kinderen nog 

heel klein waren, vertelde ik ze een 

zelfverzonnen verhaal over Kabou

ter Pruimedons. Dat verhaal ging zijn 

eigen leven leiden, het werd ook 

steeds langer en omvangrijken Toen 

mijn kinderen ouder werden zeiden 

ze: Waarom maak je er geen boek 

van? Nu kan ik best een verhaaltje 

schrijven, ook gezien mijn achter

grond als jurist, maar een boek 

schrijven; dat zag ik mezelf niet 

doen. Misschien ben ik ook hier een 

beetje te lui voor, ik weet het niet.”

4 W at is uw grootste passie?
“Mijn vrouw! Zonder twijfel. Wij 

kennen elkaar al sinds we drie jaar 

oud zijn, en we zaten samen in 

dezelfde klas op de Nutsschool in 

Breda. Bovendien was ik bevriend 

met haar broer, waardoor ik veel bij 

haar thuis over de vloer kwam. Op 

een gegeven moment raakte ze ver

loofd, met een ander. En ik had toen 

zoiets van ‘ze is het helemaal voor 

mij’, heb volgehouden en uiteindelijk 

is ze gelukkig met me getrouwd.”

5 In welke film had u graag de 
hoofdrol gespeeld en waarom?
“In Casablanca. De rol maakt me niet 

zoveel uit, die van Humphrey Bogart 

of Claude Raines. Het is gewoon een 

geweldige film met een geweldige 

tegenspeelster (Ingrid Bergman).”

6 W at is in uw ogen de beteke
nis van het woord liberaal?
“Vrijheid in verantwoordelijkheid. 

Verantwoordelijkheid voor jezelf en 

een ander. Daarbij hoort voor mij 

ook verdraagzaamheid.”

7 Met welke persoon zou u een 
gesprek willen aangaan en 
waarover zou dit gesprek gaan?
Met Teddy Koliek. In 1967 was ik uit

genodigd door de Israëlische rege

ring een bezoek te brengen aan 

Jeruzalem. Destijds was Teddy Koliek 

burgemeester van Jeruzalem en hem 

ontmoette ik toen ook. Wat me 

opviel was dat hij het vertrouwen 

genoot van zowel de Palestijnen, als 

de Israëli. Het was een korte, brede 

boerenman, als iemand me gezegd 

had dat het een boer uit Zeeland 

was, had ik het ook geloofd. Op een 

gegeven moment zaten we met z’n 

allen te praten over het conflict, 

toen hij een grote klauw op mijn 

hand legde en het woord vroeg. Hij 

vertelde ons toen zijn plannen: die 

van een gecombineerd bestuur van 

Jeruzalem, door beide partijen. Uit

eindelijk is dat er allemaal niet van 

gekomen en we weten hoe de situ

atie nu is. Ik ben ervan overtuigd dat 

de man goede ideeën had, en mis

schien rust en orde had kunnen 

scheppen. Hoe het nu daar verder 

moet, weet ik niet. Ik denk niet dat 

dit nog goed komt. Daar zou ik 

met hem nog wel eens over willen 

praten.”

8 W at is hét maatschappelij- 
ke/politieke vraagstuk van de 
nabije toekom st in uw ogen?
Wat ik, en hopelijk iedereen met 

mij, nu om me heen zie. Een hoop

miserie en zinloos geweld. De jeugd 

heeft een enorm gebrek aan verant

woordelijkheid. De schuld daarvan 

ligt voor een groot gedeelte bij de 

ouders. Ze zijn vaak tweeverdieners 

en kinderen komen thuis in een leeg 

huis. Kinderen missen daardoor een 

stuk huiselijkheid. Dat is trouwens 

niet nodig, gezien zaken als flexibele 

werktijden en deeltijdbanen. Ik vind 

dat het gebrek aan normen en waar

den veel erger is dan voorheen. We 

moeten Nederland leefbaar houden 

en verdraagzaam zijn. De tijd van nu 

is gericht op het individu. Doen 

waar je zelf zin in hebt. Ik denk ove

rigens wel, dat dit gaat veranderen. 

Tenslotte heeft iedere tijdsperiode 

zijn eigen problematiek.”

9 W aar heeft u een uitgespro
ken hekel aan en waarom?
“Demagogie. Een massa mensen 

opgezweept door een volksmenner. 

Dat komt ongetwijfeld nog uit de 

Tweede Wereldoorlog, toen ik Hitler 

aan het werk heb gezien.”

10 Welke droom zou u willen 
verwezenlijken w anneer u geen 
rekening hoeft te  houden m et 
zaken als tijd, geld of specifieke 
capaciteiten?
“Ik heb een letterlijke droom: ik zou 

wel een tijdmachine willen hebben. 

Als ik ‘s avonds niet kan slapen fan

taseer ik dat ik geweldige reizen 

maak, naar de tijd van de Kruis

tochten, King Arthur en Napoleon."

Tekst:M onique van D iessen 

Fo to grafie :H ansvan  Asch
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achtergrond

Staken: ouderwets middel
Conducteurs, machinisten, onderwijzers en medewerkers in 

de gezondheidszorg. Het heeft niemand kunnen ontgaan. 

Allen hebben ze in de afgelopen maanden soms meer dan 

eens gebruikgemaakt van het stakingsrecht. Een middel dat 

in de huidige moderne tijd voor veel overlast zorgt. De chaos 

als gevolg van bijvoorbeeld een spoorwegstaking is groot en 

ook economisch gezien zijn de consequenties enorm. De 

vraag of het stakingsmiddel in deze tijd nog wel gebruikt kan 

worden in vitale sectoren als het openbaar vervoer en de 

gezondheidszorg dringt zich dan ook op. Moet er niet meer 

rekening worden gehouden met de gevolgen van de inzet van 

een dergelijk vergaand middel? De zogenoemde proportio

naliteitsvraag.

Liesbeth Kneppers, lid van de Eerste-Kamerfractie van de VVD en als hoog

leraar verbonden aan de faculteit Bedrijfskunde van de Rijksuniversiteit 

Groningen (RUG) is van mening dat het recht om te staken ‘niet zo zeer

aan tijd gebonden is en dat het bovendien voor de overheid moeilijk is om 

restricties aan het recht te verbinden’. “Het stakingsrecht behoort tot het 

collectief arbeidsrecht vastgelegd in het Europees Sociaal Handvest. In 

tegenstelling tot wat vaak wordt gedacht, is staken, mits het middel niet te 

vroeg of onnodig wordt ingezet, dus een door het recht erkend actiemid- 

del”, stelt zij.

Fundamenteel recht
Richard Gielen, woordvoerder namens de FNV, scherpt de mening van 

Kneppers nog wat aan: “Het stakingsrecht is een fundamenteel recht, dat is 

verankerd in verschillende internationale verdragen. De suggestie dit recht 

te beperken of zelfs een stakingsverbod op te leggen vinden wij als FNV 

behoorlijk demagogisch. Dergelijke reacties komen steeds weer naar boven 

vanuit de politiek wanneer er wordt gestaakt bij een bedrijf als de NS. 

Wanneer er echter een staking plaatsvindt in bijvoorbeeld de kleinmetaal 

dan kraait daar niemand naar.”

Dat de FNV te snel en te vaak overgaat tot stakingsacties, weerlegt Gielen 

meteen. “Bij de afweging wel/niet staken houden we altijd de proportiona

liteitsvraag in ons achterhoofd. Helaas voor ons kan het toch gebeuren dat 

de rechter het wat anders ziet. Bij zo’n beslissing 

moeten we ons dan neerleggen. In Nederland zijn 

we bovendien niet zo staakzuchtig. Na Liechtenstein 

en Oostenrijk zijn wij binnen Europa het land waar 

het minst wordt gestaakt. Een gegeven waar we 

trots op mogen zijn.”

“Voor buitenlandse bedrijven is het rustige arbeids

klimaat zelfs een belangrijke pre om zich in 

Nederland te vestigen. In bijvoorbeeld Zuid- 

Europese landen, maar ook in Groot-Brittannië 

wordt immers veel vaker gegrepen naar het sta

kingsmiddel”, merkt Kneppers op. Zowel volgens 

haar, als volgens Gielen is het met name aan het 

Nederlandse poldermodel, oftewel de overlegeco

nomie, te danken dat er in Nederland relatief weinig 

wordt gestaakt.

A rb itra g e ’ -

Een alternatief middel om eert arbeidsconflict op te 

lossen zou volgens Gielen in sommige gevallen arbi

trage of mediation kunnen zijn. “Date taoet echter 

per geval bekeken worden. Zowel arbitrage als

Liesbeth Kneppers
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"Wanneer we om elk 
wissewasje zouden gaan 
staken, verliest het middel 

razendsnel aan kracht."

mediation bieden namelijk alleen een oplossing in conflicten waarbij de 

oplossing in het midden ligt. Soms gaat het echter om zulke fundamentele 

zaken dat we als vakbond zeggen: hier kunnen we geen water meer bij de 

wijn doen. Arbitrage biedt dan geen oplossing - staken wel."

Meer bemoeienis van de overheid in conflicten waarin een staking dreigt, is 

volgens Kneppers niet mogelijk. "De overheid is meestal geen partij in een 

conflict waarbij het stakingsmiddel wordt ingezet. Het gaat om een belan

genconflict tussen werkgever en werknemers over bijvoorbeeld loon, 

arbeidstijden of arbeidsvoorwaarden. In een dergelijk conflict heb je altijd te 

maken met een verschil in machtsverhoudingen, waarbij de werkgever iets 

kan bieden en werknemers alleen eisen kunnen stellen. Om hun eisen kracht 

bij te zetten, kunnen werknemers uiteindelijk gebruikmaken van het sta

kingsrecht. Dit recht trekt dus in feite de ongelijkheid tussen werkgevers en 

werknemers gelijk en heeft als zodanig een belangrijke functie binnen onze 

maatschappij, vroeger, maar ook nu en in de toekomst", aldus Kneppers.

H eersende m achtsverhoudingen
D c suggestie dat de rechter wellicht meer invloed zou moeten kunnen uit

oefenen in een dergelijk belangenconflict wordt door Kneppers eveneens 

van de hand gewezen. “Arbeidsvoorwaarden worden vastgesteld aan de 

hand van de heersende arbeidsmarktverhoudingen. Deze verhoudingen 

maken uit hoe een toekomstig (collectief) arbeidscontract er zal gaan uit

zien. Er zijn simpelweg geen rechtsregels die bepalen wat een werknemer 

in een bepaald bedrijf moet gaan verdienen, dan wel op hoeveel vrije dagen 

iemand in de toekomst recht heeft. Waar rechters in Nederland wel uit

spraak over doen, is de geoorloofdheid van een stakingsactie", stelt 

Kneppers. “Een beoordeling ten aanzien van het doel waartoe de actie 

wordt gehouden, blijft hierbij echter buiten beschouwing. De rechter 

beoordeelt slechts of een actie tijdig is aangekondigd (norm van zorgvul

digheid) en of een staking inderdaad als ultiem middel wordt gebruikt (ulti- 

mum remedium). Zo  wordt een staking veelal als onrechtmatig beschouwd, 

wanneer nog niet alle onderhandelingsruimte is benut.”

Laatste middel
Schade aan derden moet volgens haar niet worden toegevoegd aan het rij

tje criteria aan de hand waarvan de geoorloofdheid van een staking wordt 

bepaald. "Juist het feit dat een staking schade toebrengt aan werkgever en 

eventuele derden, maakt het middel tot een machtsmiddel." Als het toe

brengen van dergelijke schade een rechtsgeldige beperking van het stakings

recht zou worden, levert een staking niets 

meer op en ontstaat in de ogen van 

Kneppers een te grote ongelijkheid tussen 

werkgevers en werknemers. Dat werkne

mers nu een disproportioneel machtsmiddel 

in handen hebben, gelooft het Eerste- 

Kamerlid overigens niet. “Door de norm van 

zorgvuldigheid en het ultimum remedium dat 

door de rechter wordt gehanteerd, kan het 

middel alleen worden ingezet wanneer 

onderhandelingen geen soelaas meer bie

den.” Gielen is het hiermee eens:“Een staking is het laatste middel, wanneer 

we in Nederland om elk wissewasje zouden gaan staken, verliest het middel 

razendsnel aan kracht. Hot moet kortom het laatste redmiddel zijn.”

In bepaalde sectoren is het stakingsrecht overigens al wettelljk aan bepaal

de beperkingen onderworpen. Z o  moeten in de gezondheidszorg in het 

geval van acties noodmaatregelen worden getroffen voor spoedgevallen. Er 

mogen in geen geval levensbedreigende situaties ontstaan.Voor de politie en 

de brandweer gelden soortgelijke restricties met betrekking tot handhaving 

van de openbare orde en veiligheid. De vraag of dergelijke beperkingen op 

het stakingsrecht ook in andere sectoren moeten gaan gelden, zal ongetwij

feld bij een volgende ingrijpende staking opnieuw worden opgeworpen.

Tekst:SandraKagie 

Fotografie: Hans van Asch
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Vereniging voor ouder & kind

De Nederlandse samenleving vraagt veel als hel gaat om de opvoeding 
van kinderen. Volwassenen hebben steeds minder tijd voor zorgende 
taken. Tegelijkertijd ervaren gezinnen meer en meer de invloed van 
onze snel veranderende samenleving en politieke; beslissingen. Wat te 

denken van hel geweld op tv, de inrichting van de woonomgeving, regel- 
gevingrond schoolgelden, verkeersveiligheid, etcetera.

Het gezin moet een plek zijn waarin volwassenen en kinderen zich veilig en geborgen voe
len. En alhoewel het met het merendeel van de Nederlandse gezinnen uitstekend gaat, 
worden veel opvoeders. De tijd is dan ook rijp voor gezinnen om zich te verenigen en voor 
hun belangen op te komen. Samen staje immers sterk.
Gezin vanNuwil de krachten van gezinnen bundelen en is een eigentijdse daadkrachti
ge organisatie. Zo is het mogelijk invloed uit te oefenen op regelgeving die betrekking heeft 
op het gezinsleven. Gezin van Nu doet echter meer.

•  Belangenbehartiging
Aanspreekpartner voor leden, gesprekspartner van instanties en de politiek

•  Informatievoorziening
Gratis ledenblad met nieuws, artikelen en praktische informatie

•  Dienstverlening
Kortingen voor leden op producten, attractieparken en diverse 
voorzieningen

Er is in Nederland te weinig ondersteuning en waardering voor opvoeders en 
kinderen, het gezin. Gezin van Nu doet hier iets aan. Wordt daarom nu lid.
Samen staan we immers sterk

O Ja, ik schijf me in als lid en machtig Gezin van Nu om 22,50 (50 gulden) euro 
af te schrijven van mijn rekening.

N aam .............................................................................................
A dres.............................................................................................
Postcode en Plaats........................................................................
Telefoon.........................................................................................
Bank/Gironummer.......................................................................
Handtekening...............................................................................

* Uw lidmaatschap is één jaar geldig en wordt zonder schriftelijke opzegging (uiterlijk 
twee maanden voor afloop) automatisch verlengd.
Retourneer deze bon naar Ledenservice Gezin van Nu,
Antwoordnummer 10761,5200 W13, Den Bosch

‘ i T < T  ï ï' ï T ( T ï W  ”
Meer informatie:
Gezin van Nu. tel: 013-582 17 07 
www.gezinvannu.nl

U kunt ook lid worden 
door te mailen naar:

lidworden@gezinvannu.nl.
Onder ‘gezin’ verstaat Gezin van Nu elke 
samenlevingsvorm waarin één of meer 
volwassenen de verantwoordelijkheid 
dragen voor één of'meer kinderen.

Houdt u ook zo  
van uw relaties?

www.relatie-mafkeNno.nl

http://www.gezinvannu.nl
mailto:lidworden@gezinvannu.nl
http://www.relatie-mafkeNno.nl


discussie

Leefbaar Liberaal Leefbaar Nederland
Het verschijnsel lokale partijen bestaat al zolang er lokale verkiezingen zijn en zal ook zolang 

blijven bestaan. Met name in het zuiden van het land, maar ook in een provincie als Drenthe, 

gaat bij raadsverkiezingen traditioneel een aanzienlijk deel van de stemmen naar een lokale 

lijst. De afgelopen jaren ondervinden de landelijke partijen echter ook in hun eigen randste

delijke bolwerken concurrentie van lokale partijen. In Utrecht en Hilversum sleepten de zoge

naamde Leefbaarheidspartijen een aanzienlijk aantal zetels in de wacht, onder meer ten koste 

van de VVD. Nu de voormannen van deze nieuwe stroming, Henk Westbroek en Jan Nagel, 

onder de vlag van Leefbaar Nederland de sprong naar de Tweede Kamer willen maken, wordt 

het vinden van een adequaat liberaal antwoord op de uitdaging van de Lokalo's nog belang- 

rijker. Op uitnodiging van de redactie van Politiek! en onder leiding van Anne Lize van der 

Stoel, vice-voorzitter van de Raad van Openbaar bestuur en raadslid van de VVD, discussieer

den drie door de (lokale) wol geverfde liberale politici over dit heikele thema.

Een commissie onder voorzitter

schap van Wim Geurts, schreef 

voor de VVD-bestuurdersvereni- 

ging, op basis van wetenschappelijk 

onderzoek, onlangs een nota over 

lokale partijen. De titel, ‘De VVD 

als Lokalo’, maakt al direct duide

lijk, dat de liberalen volgens Geurts

het belang van lokale partijen niet 

mogen onderschatten en moeten 

leren van het succes van de hon

derden verschillende plaatselijke 

lijsten. “Alle politiek, dus ook de 

landelijke begint lokaal”, zegt Wim 

Geurts, die zelf jarenlang liberaal 

fractievoorzitter was en parttime

wethouder is in de Limburgse ge

meente Arcen bij Venlo. “Veel loka

le partijen beginnen tegen de ver

kiezingen als tegenbeweging, 

bijvoorbeeld om het zwembad 

open te houden. De oprichting van 

zo’n partij is een manier om iets te 

regelen, die vooral in kleinere

gemeenten succesvol kan zijn. 

Lokale partijen zetten ‘de loszitten

de stoeptegel’ en andere onder

werpen die de burgers werkelijk 

ter harte gaan op de agenda. 

Bovendien profiteren Lokalo’s vaak 

van de plaatselijke bekendheid van 

hun lijsttrekker en van een sfeer 

van ‘ons kent ons’.”

Tupperware-systeem
Zijn de ‘loszittende stoeptegel’ en 

de personalisering van de lokale 

politiek ook in de grotere gemeen

ten de hoekstenen van het succes 

van plaatselijke lijsten, of is er, in de 

woorden van Anne Lize van der 

Stoel, sprake van een ‘Hilversumse 

en Utrechtse ziekte’? Riens Meijer, 

Voorzitter van de Raad van 

Bestuur van EmiS NV en afdelings

voorzitter van de VVD in

Hilversum, meent, dat de kloof tus-

Riens Meijer JanvanZanen AnneLizevanderStoel WimGeurts
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voor één-op-één-communicatie. We 

maken hiervoor nog nauwelijks 

gebruik van bijvoorbeeld het inter

net en we trekken onze neus op 

voor de huis-aan-huis bladen, ter

wijl al meer dan de helft van de 

bevolking een eigen internetaan

sluiting heeft en nagenoeg elke 

inwoner het lokale huis-aan-huis 

blad leest. In bepaalde opzichten 

lopen we ook achter bij andere 

landelijke partijen. De W D  ziet bij

voorbeeld niets in kiezersonder

zoek, terwijl de PvdA daar wel al 

volop daaraan doet. We zijn veel te 

bang methodes aan te wenden die 

als ‘on-VVD-achtig’ worden be

schouwd. Zelfs het belang van per

soonlijke contacten wordt door 

ons onderschat. Bij de laatste 

raadsverkiezingen bleek in Hilver

sum bijvoorbeeld een aantal van 

niet meer dan driehonderd stem

men van een gebied genaamd 'De 

Meent’ doorslaggevend te zijn voor 

het behalen van een restzetel. 

Slechts driehonderd! Als we ons 

wat meer hadden geconcentreerd 

op dat deel van de gemeente had

den we die zetel waarschijnlijk 

gewonnen. Dat kost minder moeite 

dan je denkt. Als je drie keer per 

dag je hond uitlaat ben je al drie 

keer in de gelegenheid een kiezer 

te overtuigen.”

sen burger en politiek in zijn 

gemeente niet groter is dan elders 

in het land.“Het politieke establish

ment is overal vervreemd geraakt 

van de eigen achterban. De huidige 

informatiemaatschappij vraagt om 

een andere benadering van de 

mondig geworden consument dan 

de voorbije industriële samenle

ving, van onderaf in plaats van

bovenaf. Het succes van Leefbaar 

Hilversum kent echter meer ele

menten. De persoon van Jan Nagel 

is mijns inziens minstens zo belang

rijk. Niet alleen weet de man door 

zijn media-achtergrond de lokale 

publieke opinie feilloos, bijna dema

gogisch, te bewerken, hij beschikt 

ook over een tupperware-achtig 

netwerk. Wij hebben te weinig oog

Haagse hotshots
Jan Nagel en Henk Westbroek zijn 

niet alleen in hun eigen gemeente 

bekend, maar dank zij hun optre

dens voor radio en TV  ook landelijk. 

Weegt het feit, dat de lokale afdelin

gen van d e W D  een beroep kunnen 

doen op landelijke politici daar dan 

niet tegenop?, vraagt Anne Lize van 

der Stoel zich af. Riens Meijer heeft

zo zijn twijfels daarover.

“Landelijke politici zouden door 

middel van hun uitstraling hun loka

le collega’s inderdaad wat extra 

prestige kunnen geven. Helaas heb

ben Haagse hotshots de neiging 

vooral zichzelf te profileren door 

tijdens een bezoek aan een gemeen

te een puur landelijk verhaal te hou

den. Sommige politici zijn zelfs zo 

ongericht als een scudraket. Hans 

Wiegel is eens naar Hilversum 

gekomen - op uitnodiging van 

Leefbaar Hilversum dan wel!”

Een afdeling profiteert niet alleen 

van de Haagse successen van de 

VVD, maar lijdt ook onder de 

impopulaire maatregelen die de 

liberale bewindslieden nemen of 

moeten slikken. Zelfs als een lokale 

fractie tegen de Haagse in gaat is 

het allerminst zeker, dat ze zelf de 

vruchten daarvan zal plukken. “De 

politiek van de VVD is in onze 

gemeente sterk lokaal gekleurd”, 

aldus Jan van Zanen, lijsttrekker in 

1998 en 2000 van de liberalen en 

wethouder in Utrecht. “Toen er bij 

ons werd gestemd over het invoe

ren van het rekeningrijden leverde 

ik de drieëntwintigste tegenstem, 

waardoor het voorstel werd afge

wezen. Dat was zinvol, omdat op 

dat moment de minister instem

ming uit de regio’s voor rekening

rijden vroeg. Desondanks is Henk 

Westbroek er met de bloemen 

vandoor gegaan. In media-opzicht 

voeren we een ongelijke strijd. Ik 

mag bijvoorbeeld in Utrecht uit 

een openbaar debat als overwin

naar naar voren komen, maar als 

Henk diezelfde avond met Mieke 

Telkamp in een TV-quiz zit, is het 

effect dat ik heb bereikt direct 

tenietgedaan.”
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Eigen achterban
Lokale partijen hebben een bijko

mend voordeel op hun landelijke 

concurrenten: ze zijn vooral ergens 

tegen. “Hoewel deze partijen vaak 

ontstaan, omdat er iets moet wor

den gedaan in de gemeente, bij

voorbeeld het zwembad behouden, 

kanaliseren ze ook de protest

stem”, is de mening van Wim 

Geurts. “Bovendien hebben ze, in 

tegenstelling tot landelijke partijen, 

meestal geen verleden. Ze begin

nen met een schone lei. In dat 

opzicht hebben wij last van wat ik 

zou willen noemen 'de wet van de 

remmende voorsprong’. Misschien 

hebben wij als VVD nog het extra 

nadeel, dat we een kiesvereniging 

zijn en geen echte partij. Het feit, 

dat we een verzameling individuen 

met een liberale instelling vormen 

zouden we volgens mij echter ook 

in een voordeel kunnen ombuigen.” 

Veel van wat de landelijke partijen 

decennialang hebben voorgestaan 

is onderhand min of meer bereikt. 

Anne Lize van der Stoel wil weten, 

in hoeverre het huidige gebrek aan 

idealen de Lokalo’s in de kaart 

speelt.

“Het lukt ons steeds minder onze 

eigen achterban effectief aan te 

spreken. De urgentie om te gaan

stemmen lijkt te ontbreken”, 

meent Jan van Zanen. “Veel tradi

tionele V V D ’ers stemmen dan wel 

niet op de Leefbaarheidspartijen, 

maar blijven eenvoudigweg thuis. 

Dat scheelt ons evengoed zetels. 

Anderen kunnen zich nog altijd vin

den in het WD-programma, geven 

je een schouderklopje als ze je 

ergens tegenkomen en zeggen je 

vervolgens doodleuk:‘En toch stem 

ik op Henk Westbroek, want het 

moet nu maar eens veranderen’. 

Daarnaast merk ik een toenemend 

onbegrip voor het feit, dat je in de 

politiek nu eenmaal prioriteiten 

moet stellen en de koek maar één 

keer kunt verdelen. Toen de 

Kardinaal de Jongweg, één van de 

belangrijkste toegangswegen tot de 

stad, dichtslibde, kreeg ik van alle 

kanten te horen:‘Wanneer ga je nu 

eindelijk eens iets aan die weg 

doen?’. Toen het besluit genomen 

was de verkeerssituatie te veran

deren bleef iedereen echter klagen: 

‘Waarom moet die weg net nü

worden opengebroken en wanneer 

zijn die werkzaamheden klaar?’. 

Misschien moeten we onze politiek 

nog beter en vaker uitleggen aan 

de burger, maar of het helpt weet 

ik niet. Gewoon volhouden is, denk 

ik, het beste recept. De redactie 

van de lokale krant heeft nu een

maal meer aandacht voor je fou

ten, dan voor je successen en je 

kunt moeilijk avond aan avond alle 

cafés in een stad afdweilen, al was 

het maar, omdat dit weinig bevor

derlijk is voor je gezondheid. En 

toch liggen daar de uitdagingen. De 

invoering van het duale stelsel zal 

mijns inziens ook niets helpen om 

de situatie te verbeteren. Dat ver

hoogt misschien de kwaliteit van 

het bestuur, maar dicht de kloof 

tussen politiek en burger niet. Ik 

geloof meer in aanpassingen van de 

politieke cultuur, in plaats van de 

structuur.”

In eigen zwaard vallen
In de nota van Wim Geurts staat

"Misschien moeten we onze 
politiek nog beteren vaker

een aantal aanbevelingen om de 

VVD op lokaal vlak beter te kun

nen profileren: meer aandacht voor 

onderwerpen die de kiezer irrite

ren of direct in zijn portemonnee 

raken, meer personalisering, min

der stadhuispolitiek (‘Want op het 

stadhuis worden geen stemmen 

gewonnen’) en meer permanente 

campagne. Toch is er geen pasklaar 

antwoord op de uitdaging van de 

Lokalo’s. Wel een troost: op stede

lijk vlak waait de storm misschien 

over als de Leefbaarheidspartijen 

een aantal jaren aan de macht zijn 

geweest en in hun eigen zwaard 

vallen.

“ ‘U vraagt, wij draaien’ bestaat 

niet”, stelt Jan van Zanen. “Ik ben 

ervan overtuigd, dat dit de Henk 

Westbroeks en Jan Nagels uitein

delijk nog zal opbreken.” Wim 

Geurts voegt daaraan toe: “Politiek 

is een veeleisend vak, waarbij kwa

liteit uiteindelijk altijd boven komt 

drijven. W ie zeer hoog inzet zon

der in staat te zijn die kwaliteit te 

leveren riskeert dan ook zeer diep 

te zullen vallen.”

Tekst: Je ro e n  K u yp e rs 
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europees beleid

De culturele van Europa
Officieel reserveert de Europese 

Commissie slechts 0,00036%  

van haar aanzienlijke gelden 

voor cultuurbeleid. Toch wordt 

uiteindelijk nog bijna 1% van 

het totale budget aan cultuur 

besteed, omdat er via tal van 

regionale programma's en 

structuurfondsen koppelingen  

worden gemaakt met andere 

beleidsterreinen, als toerisme 

en werkgelegenheid. Brussel 

beschouwt zich daarbij niet als 

beheerder van het cultuurpatri- 

monium, maar als bruggenbou

wer tussen instanties en instel

lingen in de diverse landen. 

Door bovendien een soort 

multipliereffect in het beleid in 

te bouwen kan met weinig geld 

vaak veel bereikt worden. De 

relatief kleine liberale fractie in 

het Europees Parlement drukt 

een relatief groot stempel op 

dit cultuurbeleid.
Marieke Sanders-Ten Holte

Onder auspiciën van de Liberaleen 
Democratische fractie in het Europees Parlement

Binnen de Nederlandse delegatie is 

Marieke Sanders-Ten Holte woord

voerder cultuur. Cultuur is welis

waar slechts één van de beleidster

reinen waarmee zij zich bezighoudt, 

maar de andere, zoals onderwijs, 

media en toerisme, hebben wel een 

duidelijke link daarmee. Die samen

hang in veelzijdigheid past goed in 

de Brusselse kijk op cultuurbeleid, 

terwijl ook haar persoonlijke ach

tergrond allerminst die van een

‘cultuurbarbaar’ kan worden ge

noemd. Marieke Sanders was onder 

meer jarenlang directeur van de 

Stichting Lezen en behoort samen 

met haar echtgenoot tot de meest 

vooraanstaande verzamelaars van 

hedendaagse Nederlandse beelden

de kunst.

Grensoverschrijdende
samenwerking
“Het Europese cultuurbeleid is er

enerzijds op gericht de diversiteit in 

Europa te behouden en te voorko

men, dat we tot een soort eenheids

worst vervallen en anderzijds, met 

behulp van cultuur, wederzijds 

begrip te kweken tussen de burgers 

van de diverse lidstaten”, vat 

Marieke Sanders het kernachtig 

samen. “Dat doen we echter niet 

door het instandhouden van musea 

te subsidiëren. Dat is en blijft de taak 

van nationale overheden.Wij dragen 

vooral bij aan het behoud van het 

Europees erfgoed door grensover

schrijdende samenwerking te stimu

leren, waarbij we overigens niet uit

gaan van het principe ‘wie betaalt 

bepaalt’. Een goed voorbeeld, waar

voor ik me ook persoonlijk heb 

ingespannen, is Huis Doorn in de 

gelijknamige Nederlandse gemeente. 

Toen de Duitse KaiserWilhem II aan 

het eind van eerste wereldoorlog 

daar in ballingschap ging, nam hij 

maar liefst 59 wagonladingen aan 

onder meer zilver, porselein en 

meubelen mee over de grens. Na 

zijn dood in 1941 werd Huis Doorn 

een museum. Sindsdien bevat het 

een niet alleen voor Nederland, 

maar ook voor Europa, tamelijk 

unieke collectie voorwerpen uit een 

inmiddels verdwenen hofcultuur. 

Toen het museum in financiële 

moeilijkheden kwam heb ik gepleit 

voor het toekennen van een eenma

lige subsidie van tweehonderdvijftig- 

duizend gulden. Dat is op zich geen 

hoog bedrag, maar met dat geld is 

onder meer een goed budgetplan 

opgezet om het financieel beheer te 

verbeteren en die verbetering is er
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Huis Doorn

ook daadwerkelijk gekomen. Er zijn 

tevens contacten gelegd met gelijk

soortige instellingen in onder meer 

het Duitse Brandenburg, waardoor 

de Europese uitstraling van Huis 

Doorn is versterkt en er nu meer 

buitenlandse bezoekers komen.”

Europees erfgoed
De EU zet zich overigens niet alleen 

in voor het behoud van bekend erf

goed. In de loop der tijd passeerden 

reeds heel wat projectvoorstellen 

het bureau van Marieke Sanders en 

dat van haar coilega-parlementa- 

riërs. Soms zitten daar zeer verras

sende initiatieven onder die de 

schijnwerpers richten op tot nog 

toe onbekende aspecten van de 

Europese culturele traditie.

“Het blijkt bijvoorbeeld, dat de dij

ken en sluizen die wij zo typerend 

vinden voor met name het Holland

se landschap, ook in andere landen 

te vinden zijn, van Denemarken in 

het noorden, tot de Italiaanse Po- 

vlakte in het zuiden. Eigenlijk is dat

logisch, want de zeventiende-eeuwse 

Nederlandse bouwmeesters van 

waterwerken, als Lely en Leegh- 

water, waren destijds wereldbe

roemd. Toch worden deze water

werken nu pas in kaart gebracht en 

aangemerkt als onderdeel van het 

Europees erfgoed. Wanneer er een 

catalogus wordt samengesteld en 

een tentoonstelling wordt voorbe

reid zou dit project heel goed in 

aanmerking kunnen komen voor 

financiële ondersteuning.”

In het geval van de Hollandse water

werken heeft het project een duide

lijke Europese dimensie. Klein

schaliger projecten die zich voor 

subsidie kwalificeren doen dat vaak 

door hun positieve effect op het 

regionale toerisme en dus indirect 

ook op de werkgelegenheid. 

Sanders: “Wanneer een gemeente in 

Drenthe een museum wil bouwen, 

omdat Vincent van Gogh er drie 

maanden van zijn leven heeft 

gewoond en er enkele schilderijen 

heeft gemaakt, is dat op zich niet

voldoende voor ons. Indien het ini

tiatief echter wordt ingebed in een 

breder plan om het toerisme in de 

streek te stimuleren, met bijvoor

beeld fietsroutes en jaarlijkse mani

festaties en er daarvoor bovendien 

samenwerking wordt gezocht met 

gemeenten over de grens, komt het 

project wél in aanmerking voor gel

den uit structuurfondsen ter stimu

lering van het regionaal beleid. Zo  

doet Brussel via een omweg aan

zienlijk meer voor de cultuur dan 

het officiële budget laat vermoeden.”

Eigen verantwoordelijkheid
Cultuur heeft helaas ook raakvlak

ken met criminaliteitsbestrijding. 

De EU wil voorkomen, dat belang

rijke cultuurmonumenten uit het 

land van herkomst worden gesto

len, zoals in de negentiende eeuw, 

toen Napoleon een obelisk uit 

Egypte naar de Parijse Place de la 

Concorde liet transporteren en de 

Britten zoveel antieke beelden uit 

Griekenland versleepten, dat er nu

meer in het British Museum in 

Londen staan dan op de Acropolis 

in Athene. Sanders: “De meeste 

kunsthandelaren zijn te goeder 

trouw, maar met heldere regelge

ving en het nauwgezet controleren 

van certificaten van echtheid en 

exportvergunningen proberen we 

paal en perk te stellen aan aller

hande maffiapraktijken, zoals de 

onwettige handel in Russische ico

nen. O ok hierin is cultuur een mul

tidisciplinair beleidsterrein, waarbij 

in dit geval intensief wordt samen

gewerkt met politie en douane.” 

Dat het Europees erfgoed en de 

Europese culturele diversiteit 

behouden moeten blijven, culturele 

uitwisselingen tot wederzijds begrip 

kunnen leiden en toerisme de 

werkgelegenheid kan stimuleren, 

zijn uitgangspunten die door nage

noeg alle politieke partijen in het 

Europees Parlement aanvaard wor

den. Wat is dan de specifiek liberale 

bijdrage aan dit onderdeel van het 

Brusselse beleid?

“Christen-democraten en socialis

ten hebben de neiging de zaken 

meer van bovenaf te regelen, ook 

op cultureel gebied”, aldus Marieke 

Sanders. “W ij, liberalen, geven ook 

de eigen verantwoordelijkheid van 

de burger een plaats, bijvoorbeeld in 

het geval van de regelgeving voor de 

kunsthandel. Wanneer we projecten 

voor financiële ondersteuning in 

aanmerking laten komen proberen 

we ook altijd een optimaal multi- 

pliereffect te bereiken. Ik denk, dat 

we daarin vaak slagen. We mogen 

dan een relatief kleine fractie vor

men in het parlement, we wegen 

wel relatief zwaar door op het 

Europese cultuurbeleid.”

T e k stJe ro e n  K uypers 

Fo to grafie : H a n sv a n  A sch
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Twee landen,anderhalf systeem
Sinds 1 juli 1997 is Hong Kong opnieuw officieel Chinees grondgebied, zij het als Speciale Administratieve Regio (SAR). De for

mule die de voormalige en de huidige heersers in 1984 hiervoor uitdachten was die van 'Eén land, twee systemen'. Het opperste 

gezag over Hong Kong zou bij het communistische Beijing komen te liggen, maar het economische stelsel zou nog zeker vijftig  

jaar lang kapitalistisch blijven. De Chinese leiders zijn inderdaad geen moment van plan geweest de succesvolle economie van 

de voormalige Britse kroonkolonie om zeep te helpen, maar net als in de Volksrepubliek zelf, willen ze de vrijheid beperken tot 

de economische sfeer. Beijings politieke zetbaas, de reder Chee Hwa Tung, regeert Hong Kong als een Britse gouverneur die 

geen enkele democratische verantwoording hoeft af te leggen. De zeseneenhalf miljoen Hong Kong Chinezen zijn echter geen 

makke schapen. De liberaal Martin Lee vormt al meer dan tien jaar de spreekwoordelijke democratische luis in de sino-commu- 

nistische pels.

Martin Lee

In 1996 stierf de laatste eunuch die nog aan het hof van de laatste keizer, 

Poe-I , had gediend. Zoals de traditie dat voorschrijft werd de hoogbejaarde 

hoveling samen met zijn edele delen begraven, zodat hij als 'een volledig 

mens’ in de hemel kon verschijnen.Al die jaren had hij deze op sterk water 

bewaard, in de vaste overtuiging, dat hij ooit daarmee herenigd zou worden. 

Nog geen jaar later kwam het schiereiland Hong Kong, dat China in 1841, 

na zijn nederlaag in de zogeheten opiumoorlogen, aan Engeland had moeten 

afstaan, terug bij het vasteland. China had zijn ‘kloot’ terug, en wat voor één! 

Zelfs nadat duizenden bedrijven en rijke particulieren hun miljarden in 

Canada, Singapore en de Bermuda-eilanden in veiligheid hadden gebracht, 

bleef Hong Kong één van de best presterende en snelst groeiende econo

mieën ter wereld. De financiële reserves van de overheid bedragen vele

honderden miljarden dollars, zelfs zonder het bestaan van een inkomsten

belasting. De gemiddelde burger is zo welvarend, dat alleen al de jaarlijkse 

omzet van de paardenrennen de tien miljard gulden ruim overschrijdt.

Politiek paternalism e
Wat bezielde de Britten om deze waardevolle kroonkolonie op te geven? 

Ten eerste hadden ze geen keus. Het ‘huurcontract’, dat ze de Chinezen 

ooit door de strot hadden geduwd, liep in 1997 af en dit zou zeker niet 

worden verlengd. Ten tweede maakte het verarmde Engeland, dat in de 

jaren zeventig en tachtig de weinig vleiende bijnaam the sick man of Europe 

had, zich zorgen over de stroom van immigranten uit Hong Kong. Al die 

Chinezen hadden immers recht op een Brits paspoort. Dat er een racis

tisch luchtje aan deze angst zat is duidelijk, want de immigratie van blanke 

Rhodesiërs en Zuid-Afrikanen was geen probleem. Die blanken beschikten 

echter ook over geld en Londen was met name bang, dat Hong Kong als 

doorgangssluis zou fungeren voor arme Chinese vluchtelingen van het vas

teland. Hong Kong moest dus worden afgestaan, maar dan wel op zo’n 

manier, dat beide partijen de overeenkomst als een succes aan hun achter

ban konden verkopen. Het resultaat was het politieke compromis ‘Eén land, 

twee systemen’. Misschien had het perfect gefunctioneerd, als de studen

tenopstand van 1989 er niet tussen was gekomen. Als de communistische 

leiders al van plan waren geweest hun landgenoten in Hong Kong echte 

democratie toe te staan waren ze dat na het bloedige neerslaan van de 

protestbeweging zeker niet meer. De poging van de laatste Britse gouver

neur van Hong Kong, de conservatief Chris Patten, om Beijing voor een 

voldongen feit te stellen door het bestuur van de kroonkolonie alsnog in 

enkele jaren tijd te democratiseren, heeft hun wantrouwen versterkt. 

Pattens poging slaagde bovendien maar half. De vastgoedspeculanten, 

reders en industriëlen die de economie van Hong Kong in handen hebben 

werkten hem achter de schermen tegen. Net als Deng Xiao Ping en zijn
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collega’s konden zij economische vrijheid en politiek paternalisme prima 

met elkaar combineren.Voor Mao’s hoogbejaarde en kettingrokende opvol

ger was Hong Kong een soort Napels: hij kon nog net de overdracht mee

maken vóór hij stierf. Toch was in de ogen van Beijing het kwaad al 

geschied. Patten effende namelijk nog net de weg voor een democratische 

beweging. Het leeuwendeel van de zetels van het parlement, de Legislative 

Council, die niet van bovenaf werden toegewezen, maar vrij verkozen, ging 

naar de Democratie Party van Martin Lee.

ter afwachten of het bestuur in autoritaire of democratische richting evo

lueert onder het gezag van Tung.

Herverkiezing
“Mister Tung regeert Hong Kong niet als een staat, maar als een familiebe

drijf”, zegt Martin Lee. “Hij is niet populair onder de bevolking, die hij nog

"Hoewel de Basic Law

Martin Lee en Hans Dijkstal in gesprek

A utoritair of dem ocratisch
Martin Lee is langzaam maar zeker uitgegroeid tot hét democratische 

boegbeeld van Hong Kong. Het wel en wee van de Chinese liberaal wordt 

met veel aandacht gevolgd door zijn Europese geestverwanten. In de tijd, 

dat hij nog secretaris-generaal was van de Liberale Internationale heeft het 

huidige EP-parlementslid Jules Maaten Lee enkele malen bezocht, in gezel

schap van de toenmalige voorzitters Sir David Steel en Frits Bolkestein. 

Ook de huidige secretaris-generaal, Jan Weijers, onderhoudt persoonlijke 

contacten met de liberale voorman van Hong Kong. Op 23 april jl. bezocht 

Martin Lee op zijn beurt Brussel. Maaten en Jan Kees Wiebenga hadden op 

die dag een uitvoerig gesprek met hem.

“De uitkomst van het gesprek heeft ons niet erg vrolijk gestemd,” aldus 

Jules Maaten.“Hoewel de Basic Law van Hong Kong de mogelijkheid schept 

voor een meer democratisch bestuur, lijkt het er niet op, dat het die rich

ting uit gaat. Met name de directe verkiezing van het 

staatshoofd, de Chief Executive, zou een belangrijke 

stap in die richting moeten zijn, maar de benoeming 

blijft in handen van Beijing. Sterker nog: de huidige 

regering van Hong Kong heeft zelfs besloten de 

democratisch verkozen deel-gemeenteraden af te 

schaffen. Voor de relatie met de Volksrepubliek is het 

verder van belang, dat Chinese kinderen die ouders in 

Hong Kong hebben recht op terugkeer houden. Het 

Chinese Volkscongres wil de Basic Law op dit punt 

herinterpreteren, zodat het recht op terugkeer wordt 

opgeheven. Z o ’n herinterpretatie zou een zware 

ondermijning van de zelfstandigheid van Hong Kong 

betekenen.”

Toch is Jules Maaten niet op alle punten pessimistisch.

“De behandeling van de Falun Gong is een voorbeeld 

van een lichtpuntje. Hoewel de beweging ook in 

Hong Kong door de overheid met argusogen wordt 

gevolgd kan ze zich nog redelijk vrij bewegen. In 

China zelf daarentegen worden de leden van deze 

religieuze stroming actief vervolgd. Martin Lee 

betoogde, dat China net zo goed democratisch 

bestuur verdraagt als bijvoorbeeld Taiwan. Het is ech-

van Hong Kong 
de m ogelijkheid schept 

vooreen meer 
dem ocratisch bestuur, 

lijkt het er niet op,dat het 
die richting uit gaat."
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nisten, hun gedragingen blijven grotendeels binnen 

het wettelijk kader van de Basic Law dat Londen en 

Beijing indertijd hebben opgesteld, zij het dat ze dit 

kader volgens Martin Lee zo eng mogelijk interpre

teren. “Neem bijvoorbeeld de verkiezing van een 

nieuwe chief executive, die voor volgend jaar op de 

agenda staat. De nieuwe president zal worden geko

zen door een achthonderdkoppig college. De ver

kiezingen voor dit college waren vrij, maar niemand 

heeft de bevolking van Hong Kong verteld, wat de 

exacte taak van dit orgaan zou zijn en zeker niet, 

dat het de president zal kiezen. Het gevolg daarvan 

was, dat relatief weinig kiesgerechtigden zijn komen 

opdagen, wat sterk in het voordeel was van de pro- 

Beijing facties. Achteraf hebben vele burgers veront

waardigd gereageerd. ‘Als ik dat had geweten was ik 

wél komen stemmen.’, maar dit protest is doorTung 

weggewuifd met de reactie, dat ze het hadden moe

ten weten. Hoe? Dat zegt hij er niet bij. Het ziet er 

dus naar uit, dat mister Tung volgend jaar wordt 

herverkozen voor een tweede termijn van vijf jaar.”

"M isterTung regeert 
Hong Kong n ietalseen 

staat, maar als een 
familiebedrijf."

minder dan de vroegere Britse gouverneurs dit deden consulteert. Uit een 

recente enquête bleek zelfs, dat 74% van zijn eigen ambtenaren weinig ver

trouwen in zijn regering hebben, maar dat doet hem niets. Onze chief exe

cutive blijft zich als een ware patriarch gedragen. Ambtenaren die hem niet 

trouw zijn worden eenvoudigweg ontslagen om plaats te maken voor ande

re die hem wél volledig zijn toegewijd. Bovendien praat hij slaafs zijn bazen 

in Beijing na. Toen de Chinese partijleiding de boeddhistische Falung Gong 

begon te vervolgen vond Tung plots ook, dat de aanhangers van deze bewe

ging in Hong Kong een gevaar voor de bestaande orde vormden, hoewel hij 

geen enkel bewijs daarvoor kon leveren toen hem verzocht werd die stel

ling te onderbouwen.”
Tung en de zijnen mogen dan patriarchen en zetbazen zijn van de commu-

Inboeten aan w elvaart en stabiliteit
Noch onder de Britten, noch onder de Chinezen heeft de bevolking van 

Hong Kong dus echte democratie gekregen. Het monsterverbond van 

communisten en ultra-conservatieven is erin geslaagd het halfbakken sys

teem van Patten als het ware te ‘bevriezen’. Toch blijven Lee en de zijnen 

vanuit het parlement en daarbuiten politieke druk uitoefenen om verder te 

democratiseren. Hun drijfveer is niet alleen een oprecht verlangen naar 

meer inspraak en rechtszekerheid, maar ook bezorgdheid over het lot van 

de Speciale Administratieve Regio. Lee: “De vraag is niet, of Tung als leider 

en zijn stijl van regeren ons bevallen, maar of Hong Kong zich deze achter

haalde manier van leidinggeven nog eens zes jaar kan veroorloven zonder 

aan welvaart en politieke stabiliteit in te boeten. Die vraag zouden ook 

Tungs politieke bazen in Beijing zich moeten stellen. Ze willen dolgraag, dat 

na Hong Kong en de vroegere Portugese kolonie Macau Taiwan zich onder 

Chinees gezag stelt. De verkiezing van de liberale president Chen Shui-bian, 

die openlijk speculeert over het uitroepen van de Taiwanese onafhankelijk

heid, toont aan dat het voormalige Formosa op dit moment minder dan 

ooit daaraan toe is. Indien Beijing ervoor zou zorgen, dat ‘één land, twee 

systemen’ in de praktijk werkelijk functioneert, zou het wellicht veel 

Taiwanezen alsnog van haar goede bedoelingen kunnen overtuigen.”

T e k s tJe ro e n  Kuypers 

F o to g ra fie :R o g e r van  d e  W etering
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buitenland

Toen ze enkele jaren geleden een regeringscoalitie vormden met de sociaal-democraten leken de Grünen er eindelijk in 

geslaagd de liberalen van de derde naar de vierde plaats te hebben gedegradeerd, en dus naar de politieke marginaliteit. Een 

klein jaar voor de Bondsdagverkiezingen zijn de kaarten volkomen anders geschud: de Groenen verliezen fors bij elke tussen* 

tijdse stembusgang en de liberalen zijn opnieuw populair bij een aanm erkelijk deel van het electoraat. Gedoodverfd Kanz- 

lerkandidaat Jürgen Mölleman mikt zelfs op niets meer of minder dan achttien procent van de stemmen. Daarmee zou de 

Freiheitliche Partei Deutschland (FDP) opnieuw bepalend worden voor de politieke richting van onze oosterbuur, want met 

bijna een vijfde van de stemmen kan noch de christen-democratische CDU, noch de socialistische SPD om de liberalen heen.

In hcc tweede deel van zijn magistrale Hider-biografie, ‘Vergelding’, schrijft 

do Britse historicus lan Kershaw, dat geen enkele dicrator zo weinig posi

tiefs heeft nagelaten als de Fuhrei van het Dei de R'jk Van zijn '.oliega- 

massamooi denaar, Jozef Stalin, kon in ieder geval nog worden beweerd, dat 

hij de Tweede Wereldoorlog heeft helpen winnen en de Sovjet-Unie geïn

dustrialiseerd. Adolf Hitier daarentegen liet louter lijken en ruines achter. 

Bovendien heeft hij de sociale groepen die hem steunden en aan de macht 

brachten, in zijn ondergang meegcslcopt Di- Pruisische grootgi endbeziuers

Het stemmenkanon voor de liberale FDP-Jurgen Mölleman

(de Junkcn. het niiliuir-indusmeel complex en de conservatieve en 

oxticcm nationalistische parti|on Voor zover ze al met werden onteigend 

en veroordeeld, konden ze er na de oorlog definitief hot zwijgen toe doen. 

Konrad Adenauer en Walter Ulbricht hebben de Bundesrepublik 

Deutschland en de Deutsche Demokratische Republik, die als twee fenik

sen int de as van het Reich herrezen, stevig verankeid in respectievelijk 

West- en Oost-Europa. Margaret Thatchcr waarschuwde aari de vooravond 

van de Duitse hereniging van 90 voor een nieuwe Duitse dreiging, maar dit

is populistisch geklets gebleken Het noo- 

nazisnic heeft weliswaar de kop op gesto

ken. vooral in de vroegere D D R . maar in 

electoraal opzichr doen de Duitse nco-fas- 

cisten sterk onder voor bijvoorbeeld hun 

Vlaamse. Italiaanse. Noorse en natuurlijk 

Oostenrijkse geestverwanten. Het li|kt uit

gesloten, dat Jórg Haider het, net als zijn 

vroeger? landgenoot, tot kanselier in 

Berlgn zal schoppen.

H et A ndere Duitsland
Vcei tig jaar lang hebben de Duitse commu

nisten hun staat voorgesteld als ‘het andere 

Duitsland'. waarbi| 'andere' als 'betere' 

moest worden gelezen. De Bondsrepubliek 

zou in veel opzichten de erfgenaam van het 

Derde Rijk zijn geweest, de D D R  de beli

chaming van de democratische en progres

sieve idealen uit de Duitse geschiedenis 

Inmiddels weten we. dat het net andersom 

is geweest. De D D R  was de voortzetrmg 

van dc- politiestaar. terwijl de Bondsrepu

bliek aanknoopte bij de positieve kanten 

van de republiek van Weimar. liet staacs-
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Het Bundeskanzleramt in Berlijn

rechtelijk producr van socialisten, libe- 

lalen en katholieken De hbuiale kan

selier Gustav Strescman was in de 

jaien twintig de eeiste Duitse politi

cus die zijn land met enig succes op 

een vredelievende democratische 

koers hield H ij verminderde de poli

tieke spanningen met de vnoimaligc 

Britse en Franse vijanden en slaagde 

erin de Duitse economie en de 

rechtsstaat weer (tijdelijk) in het 

gareel te krijgen. Hierdoor nam hij

linkse en rechtse cxrremisten de wind uit de zeilen De positie van mediator 

tussen links en rechts hebben de liberalen in het naoorlogse Duitsland 

behouden. Hoewel ze in de Bondsrepubliek nooit de grootste partij zijn 

geworden, zaten ze met hun circa tien procent van de stemmen wel voort

durend op de politieke wip. In de afgelopen vijftig jaar was de FDP bijna altijd 

de coalitiepartner van ofwel de christen-democraten ofwel de sociaai-demo- 

c ra ten. Ontevreden over het halsstarrige verzet van de C D U  tegen Willy 

Brandts Ostpolitik sloot de FDP begin jaren zeventig een politieke coalitie 

met de SPD en maakte daardoor de ontspanning in de relatie tussen de 

beide Duitsianden mogelijk. Ontevreden over de overdaad aan staatsbe

moeienis die Helmuth Schmidts SPD in de economie voorstond, bliezen de 

liberalen in 1983 de Sozial-Liberale Koaiition op en gingen met Helmut Kohl 

in zee. In de éénpartijstaat die de D D R  was bestond de liberale partij slechts

als 'blokpartij': een kunstmatig in leven 

gehouden parlementaire foimatie, die 

bruif haar goedkeuring hechtte aan elk 

besluit van de Sozialistische Einheits- 

partei Deutschland (SED). Pas na de 

val vin de Muur kwam er weer enig 

leven in deze blokpartij Korte tijd 

nadien fuseerde ze met dc FDR

Kolhs bewind eindigde na anderhalf 

decennium in arrogantie, besluite

loosheid en corruptie. De weg was vri| voor Gerhard Schroder. de Duitse 

Tony Blair. en Joshka Fischer, de Duitse Paul Rosenmoller. Even zag het 

ernaar uit, dat dc FDP in dc vri|e val van de C D U  zou worden meegesleurd 

en haar natuurlijke positie als centrumpartij zou kwijtraken De grote ide

ologische problemen die do coalitie van SPD en Grunen plagen, hebben de 

liberalen echter geen windeieren gelegd De Duitse verzorgingsstaat is te 

sterk gereguleerd en te duur. met als gevolg onder meer een relatief hoge 

werkloosheid en een hoge staatsschuld Schroder wil de slagkracht van de 

economie vergroten door de verzorgingsstaat naar Nederlands model te 

flexibiliseren, maar het socialistisch parrijkadcr verzet zich daartegen uit 

vrees voor massaal leden- en stemmenverlies. Bij de Groenen ligt het net 

andersom Daar vindr het meiendee! van de kiezers, dat het partijkader 

veel te veel compromissen sluit. Zij kunnen maar moeilijk verkroppen, dat
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de voormalige ki aker sn pacifist Fischer in een driedelig maatkostuum aan- 

kondigde, dat Duitsland actief meedeed met de NAVO-actie in Kosovo. De 

huidige Duitse regering lijkt daarom soms even stuurloos als hei laatste 

kabinet Koiil De eeiste twee jaar van zijr ambtsperiode werd kanselier 

Schrodei voortdurend oserschaduwd door zijn veel linksere minister van 

Financiën. Osl ir  Ltfontaine. die de economie wilde stimuleren door er mil

jarden overheidsgeld in te pompen. Vervolgens was Lafontaine van de ene 

op de andere dag verdwenen en werd de politieke koers naai rechts bi|ge- 

stuurd. Hei afgelopen jaat zijn twee van Schiodcrs Groene coalitiegenoten 

minister van Buitenlandse Zaken Fischer en minister van Milieu Jürgen 

Trittin, ernstig in opspraak geraakt vanwege hun extreem-linkse verleden. 

De hele affaire is nota bene aangezwengeld door de dochter van Ulrike 

Meinhof. d e Fischer er onder meer van beschuldigde de nog altijd voort

vluchtige RAF-terroriste Astrid Proll ooit onderdak te hebben verleend. 

W ie zich erin verdiept valt onmiddellijk de kleinzieligheid ervan op. ( ‘Heeft 

Fischer nu wel of niet ontbeten met Proll en zat hij alleen of met anderen 

met haar aan tafel?'). Geen van beide ministers valt strafrechtelijk iets te 

verwijten Zeker Fischer heeft in de

de FDP in de jaren zeventig en tachtig leidden, Hans Dietrich Genscher a i  

Graf O tto  Lambsdorf, hadden waarschijnlijk nooit kunnen denken, dat hun 

partij aan het begin van de nieuwe eeuw zo 'hip' zou worden.

De FDP heeft ook een ‘stemmenkanon’, die de partij weer een .'smoel' heeft 

gegeven, jürgen Mötiemann, in de tachtiger jaren vice-kanselier* én mirsfeterva» 

Onderwijs, in ‘95 kwam hij ten val, maar in mei vorig jaar maakte hij zijn poli

tieke comeback en behaalde bij de deelstaatverkiezingen van Nordrheto- 

Westfaten een fenomenaal resultaat. De FDP steeg van vier naar bijna tien 

procent Dat betekcnt.dat de partij, die eerst met eena in het parlement ver

tegenwoordigd was (ci is een kiesdtcmpel van vijf procentj. plots weet flink 

kon micblazen in het politieke orkest van Duitslands grootste deelstaat

Het succes heeft Mollcrrnnns ambirics aangescherpt, voor 2002 mikt hij op 

mets minder dan achttien procent van de stemmen. De partij vormt een 

gesloten front aclitui haar Spitzc-nkandidat. want wanneer het succes aan Rijn 

en Roer zirh op nationaal vlak herhaalt vecht de partij, in de woorden van

Möllemann, “eindelijk niet langer tegen
jaren zeventig al teer op teer het Het aigelopBiijajrrMkteJoschkaFucher ernstig inopsprwfc vanwege zijn extreem-linkse verleden de bierkaai, maar om de kampioensti- 

geweld van veroordeeld. -cl Evenmin maakt de nu een

maar van een standvastige |<€uze voor de C D U  of de SPD. In

regering wordt dooi degelijke affai- verleden heeft ze immers ruimschoots

bevorderd bewezen, zowel met

en aanzien van dc Gi unen lijdt cr craten ais met te kunnen

sterk onder regeren. Het eigenlijke doel is de

^ G r u n c n  dc vierde te

Stem m en kanon degraderen en opnieuw regierungsfa-

Bij tussentudse vcik lezingen verliezen hig te worden De vraag is, of de helft

de Groenen nu zo hard als de libc- van die achttien procent daarvoor al

ralen aan hut laren g fJÊ Ê tÊ È ^  niet voldoende is en of bijvoorbeeld

negentig. Het is de vraag of Fischers twaalf procent uiteindelijk niet realisti-

partij bi| dc verkiezingen van volgend « I  '-̂ Ê m  schcr zal zijn. Dat echter mot het

jaar meer dan zes procent van dc probleem van dc FDP. maar van haar

stemmen zal behalen is ze «  g kandidaat Zoals een anonieme partij-

voor de beide grote partijen nauwe- m  bestuurder in het weekblad Stern ver-

ks nog interessant coalitiepartner. klaarde "Als we die achttien procent

Schröder en Fischer willen in wezen Inlen hebben we als liberalen

een liberale koers steeds sciioots gewonnen Als we ze

meer Duitsers de halen heeft alleen Molleniann

'originele' libeialen dat mrt boter kun- ren" Tja. wie hoog nukt kan nu

nen dan hun socialistische en Groene eenmaal diep

Mot kiezers.

zoeken een voor dc

Grünen en in toenemende Tekst:Jeroen Kuypers

mate de FDP. Groen libe- Fotografie: Presse- und Informationsamt

raai zijn in. De bedaagde heren, die derBundesregierung
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het gezicht

/ / Ik ben nooit weggelopen voor publiciteit / /

Ze was een braaf en zelfs wat verle

gen meisje. Als volwassen politica 

iaat ze juist graag haar tanden zien: 

"Inhoudelijk debatteren, met het 

mes op tafel... Heerlijk!"

Annemarie Jorritsma (51) over het 

stille meisje uit Hengelo, werkethiek, 

muziek en het omgaan met 

bekendheid. "Ik heb het wel eens 

meegemaakt dat een volwassen 

echtpaar naar me toe kwam en 

vroeg of ze me even mochten aan

raken. Dat is

Hengelo in de jaren zestig. Campagnes als ‘een slimme meid is op haar toe

komst voorbereid’ zijn nog heel ver weg. Molenaarsdochter Annemarie 

Jorritsma is zeventien jaar als ze afzwaait van de Middelbare Meisjes School 

te Zutphen.Wat nu? “Ik was daar heel nuchter in”, vertelt ze,“de MMS was 

niet echt een goede basis om te gaan studeren, maar eigenlijk wilde ik dat 

ook niet. Ik wilde gaan werken, vooral om mijn vader financieel te ontlas

ten. Het werd de School voor Toeristische Vorming te Breda. Nee, affiniteit 

met het toerisme had ik niet, maar de opleiding duurde maar een jaar en 

was praktisch van aard; dat was mijn motivatie.”

Nog wat bleu begint ze bij een reisbureau in Wolvega. “Ik was een vrij stil, 

ietwat verlegen meisje. Het opnemen van de telefoon was bij wijze van 

spreken al spannend. Wel was ik enorm leergierig. Als mijn baas een klus 

van me over nam, was ik zeer gebrand om het de volgende keer wel zelf

te kunnen doen. En dan lukte het ook.”

“Na het reisbureau ben ik nog een paar jaar secretaresse geweest bij een 

exportbedrijf. Ik woonde toen al met Gerlof in Bolsward.Toen ik zwanger 

werd van onze eerste dochter Minke, was het voor mij duidelijk: stoppen 

met werken en huisvrouw worden. Geen punt, dat was gewoon zo.”

Politieke schreden

“Politiek was niet echt een item waar we het vroeger aan de keukentafel in 

Hengelo over hadden. Mijn vader had een bedrijf en dat hield in dat je je 

politieke voorkeur niet kenbaar maakte. Dat zou immers klanten kunnen 

kosten. Mijn politieke voorkeur was dan ook echt een gevoel, dat kwam 

helemaal uit mezelf. Nee, ik heb nooit op een andere partij dan de W D  

gestemd.”
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Ze was als twintiger al actief in de 

WD-afdeling Zevenaar, maar na 

haar verhuizing naar Bolsward en de 

geboorte van Minke wordt het 

menens. “Tijdens een avondje brid

gen hebben de vrouw van de dok

ter en de juwelier - respectievelijk 

de secretaris en de penningmeester 

van de WD-afdeling Bolsward - mijn 

politieke carrière in gang gezet. Zij 

vonden dat ik WD-gemeenteraads- 

lid in Bolsward moest worden.‘Daar 

had ik als huismoeder best nog wel 

tijd voor’, zeiden ze. Ik heb er ook 

geweldig van genoten! Het ging 

echt ergens over. Het was con

creet. Daar kwam bij dat ik als 

enige WD-raadslid vaak in de gele

genheid was om een meerderheid 

te creëren. Ik voelde me wel bijzon

der verantwoordelijk. Ik las me altijd 

enorm in in de materie, wilde abso

luut alle details weten van een zaak. 

In deze jaren heb ik in feite mijn 

politieke opleiding genoten. Ik deed 

praktijkervaring op, volgde kadercur

sussen over liberale filosofie en 

communicatietechnieken, bouwde 

een netwerk op. Ik werd politica.”

Bekende N ederlander

Het gaat snel met Annemarie 

Jorritsma. Na een paar jaar ‘Bols

ward’ komt ze op de Tweede- 

Kamerlijst. Haar 35e plaats blijkt 

toereikend en van 1982 tot 1994 is 

ze actief als volksvertegenwoordig

ster. “In 1994 werd ik Minister van 

Verkeer en Waterstaat en dan ben 

je als snel een bekende Neder

lander. Vervelend? Nee, als ik eerlijk 

ben, streelde het mijn ijdelheid als 

mensen me herkenden op straat. 

Maar het heeft zeker beperkingen. 

We gaan bijvoorbeeld niet meer 

kamperen, terwijl ik dat heel graag

doe. Op zo’n camping ben je echt 

een attractie. Omdat je bekend 

bent van televisie denken mensen 

dat ze je ook echt kennen en ver

oorloven ze zich meer dan bij 

anderen. Zo  maakte ik het mee dat 

een echtpaar naar me toe kwam 

met de vraag of ze me even moch

ten aanraken. In het buitenland 

weet ik binnen enkele seconden of 

ik met Nederlanders te maken 

heb. Dat is heel simpel: buitenlan

ders kennen me niet en lopen dus 

gewoon voorbij, Nederlanders kij

ken me aan. Logisch, maar soms 

wel vervelend. In de supermarkt 

bijvoorbeeld, als je merkt dat men

sen toch wel graag willen weten 

wat Jorritsma in haar boodschap- 

penwagentje heeft liggen.”

“Ach, in zekere zin heb je het ook 

zelf in de hand. Ik ben de publiciteit 

nooit uit de weg gegaan, dus moet 

je ook niet zeuren. Het is een leuk 

onderwerp om met andere men

sen die bekend zijn van televisie 

over te praten. Zo  van: ‘hoe is dat 

nou bij jou?’.”

Echtgenoot en m o e d er

“Mensen denken wel eens dat ik de 

hele dag zing of muziek aan heb 

staan. Dat is het beeld dat de media 

van mij gecreëerd heeft. In de auto 

kan ik zelfs niet eens naar muziek 

luisteren, want dan val ik geheid in 

slaap; het ontspant me teveel. 

Muziek is een hobby van me, dat 

wel. Als ik nu een talent zou mogen 

uitkiezen dan zou ik zangeres willen 

zijn. Maar dan zou ik wel een topper 

willen zijn; niets daaronder. Het lijkt 

me schitterend om met je stem 

complete stadions te ontroeren of 

op zijn kop te zetten.”

De weekenden zijn voor echtge

noot Gerlof en hun uitwonende 

kinderen Maayke en Minke. “En 

even niets doen is ook wel eens 

lekker; op zondag uitslapen... genie

ten.” Wandelen doet ze ook graag, 

maar nooit zonder doel. “En dus is 

golfen voor mij een perfecte ‘uit

vinding’”, lacht ze. “Ja, dat doe ik 

samen met Gerlof. Mijn handicap? 

Die is nog niet echt top; ik zit 

ergens rond de 36. Misschien 

wordt het beter nu ik gestopt ben 

met roken. Een maand geleden heb 

ik mijn laatste sigaret aangestoken; 

na dertig jaar gerookt te hebben! 

Ik heb wel hulp. Een pilletje 

genaamd: Siban. Werkt uitstekend.”

Over een leven na de politiek 

denkt ze nog niet, daarvoor heeft 

ze nog teveel ambities en bevalt 

het politieke spel haar nog te goed. 

Annemarie Jorritsma:“Jij vroeg je af 

hoe iemand met het hart op de 

tong zichzelf kan blijven in de poli

tiek? Dat is een kwestie van com

penseren.Tegenstanders die ik later 

nog nodig heb, zal ik nooit de oren 

wassen, ook al jeuken mijn handen. 

Die opgekropte energie gooi ik er 

op andere momenten wel weer uit. 

In een debat met SP’er en straat

vechter Remi Poppe bijvoorbeeld. 

Dat zijn fantastische gevechten. 

Eerlijk en inhoudelijk debatteren; 

dat vind ik misschien nog wel het 

mooiste van mijn vak!”

Tekst: Geert Braam 

Fotografie: Hans van Asch

"Politiekwas 
niet echt een 
item waar we 
het vroeger 

aan de 
keukentafel 
in Hengelo 

overhadden."
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een kijkje in...

hetThorbeckehuis
De VVD wordt bestuurd door een hoofdbestuur, dat bestaat 

uit vrijwilligers die zich voor het voorbereiden en het uitvoe

ren van alle werkzaamheden laten ondersteunen door een 

professioneel secretariaat. Dit partijkantoor is ook het centra

le aanspreekpunt voor de VVD-leden, de bestuurders en de 

politici.

Een jaar geleden verhuisde het Thorbeckehuis van het oude 

statige gebouw aan de Koninginnegracht naar het ruime en 

moderne pand aan de laan Copes van Cattenburch in Den 

Haag. In dit kantoor zijn ook de VVD-bestuurdersvereniging, 

de Organisatie Vrouwen in de VVD, en het bureau Nederland 

van de Europese VVD-fractie gehuisvest. In totaal zijn er thans 

36 personen werkzaam. Voordat het verkiezingscircus los

barst nam Politiek! een kijkje in het Thorbeckehuis.
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Jaren geleden heeft u gekozen voor het afsluiten van een lijfrenteverzekering of 
koopsompolis. In de komende jaren zorgen deze unieke spaarvormen samen met 
uw pensioen voor een zorgeloze oude dag. En dan wilt u natuurlijk zo veel mogelijk 
genieten. Bijvoorbeeld door extra lang op vakantie te gaan. Nu de datum van uitkering 
nadert vraagt u zich wellicht af wat er met uw lijfrenteverzekering of koopsompolis 
moet gebeuren. Praat eens met Apple-Tree®. Die haalt namelijk meer uit uw lijfrente. 
Rendement bijvoorbeeld.

Dirk-Jan van Dalen uit Amstelveen is 61 jaar. Twintig jaar 
geleden besloot hij een lijfrenteverzekering af te sluiten van 
ƒ 7.500,- premie per jaar. Begin dit jaar liep de lijfrentever
zekering af en kwam er een kapitaal vrij van ruim ƒ 275.000,-. 
Omdat Dirk-Jan inmiddels geniet van zijn pensioen is het extra geld 
van de lijfrente-uitkering meer dan welkom.
‘Mijn verzekeraar kwam echter met een aanbod waar ik mijn twij
fels overhad. Ik besloot contact op te nemen m et Apple Tree® en 
daar advies te vragen Apple Tree® adviseerde de 
lijfrente onder dezelfde condities te laten uitkeren, echter 
via een andere maatschappij die meer rendement kon bieden. 
Maandelijks scheelt dat toch zo’n /  175,-. ‘Met dat extra geld kan ik  
mijn nieuwe hobby bekostigen: golfen’, aldus een 
tevreden klant van Apple Tree®.

INTERESSE? Bel 020 - 470 09 20 
of vul onderstaande bon in.

I ik wil meer weten over de
J Ó j  lijfrente-oplossingen van Apple Tree®.

□  stuur mij de algemene documentatie van Apple Tree®.
□  bel mij voor een afspraak.
□  stuur mij het boekje 'Wanneer uw lijfrente gaat uitkeren', van Vereniging Consument & Geldzaken. 

Een rekening van ƒ  19,95 wordt met het boekje meegezonden.

Naam: □  dhr □  mevr
Adres: E-mail adres:

Postcode en woonplaats:
Tel. overdag: Tel. s' avonds:

Stuur deze bon zonder postzegel in een gesloten envelop naar-,
Apple Tree®, p/a. lezersersservice TOPpers, antwoordnummer 10761 ,5200  WB ‘s-Hertogenbosch.
Faxen kan ook: 073 614 08 73. Apple Tree*' is geregistreerd bij Stichting Toezicht Effectenverkeer te Amsterdam.



buitenland

"Europa moet partnerschap 
aangaan met Verenigde Staten"
President Bush heeft aangekondigd dat de Verenigde Staten het milieuverdrag van Kyoto niet 

zullen ratificeren. Verder ontwikkelt Amerika een raketschild dat het land tegen 'schurkensta

ten' moet beschermen. Volgens Jozias van Aartsen (VVD), minister van Buitenlandse Zaken, 

duiden deze zaken er niet op dat de VS een unilaterale koers inzetten, zonder overleg met 

andere landen."Bush staat open voor debat. In plaats van hem de rug toekeren, moeten we in 

gesprek blijven. Zo kunnen we invloed uitoefenen op het beleid." Van Aartsen gelooft in een 

meer diepgaande samenwerking tussen de Europese Unie en de Verenigde Staten. "Europa 

moet niet alleen een economische grootmacht zijn, maar ook een politieke. Naast de VS."

Jozias van Aartsen (foto: Hans van Asch)

De Verenigde Staten en de 

Europese Unie en Nederland heb

ben meer overeenkomsten dan ver

schillen. Dat is de mening van Jozias 

van Aartsen (VVD), minister van 

Buitenlandse Zaken. “We hebben 

veel gemeenschappelijke waarden. 

Bovendien is er een enorme econo

mische verknoping van Nederland 

en de Europese Unie met de 

Verenigde Staten. Maar binnen die 

overeenkomsten kunnen we wel 

van mening verschillen”, vertelt hij. 

De handel is een vast discussiethe

ma. De Amerikanen vinden Europa 

te zelfvoorzienend op landbouwge

bied, Europeanen vinden de 

Verenigde Staten te protectionis

tisch. Ook de doodstraf, toegestaan 

in de Verenigde Staten, is een voort

durend punt van discussie.

Sinds het aantreden van George W. 

Bush als president van de transat

lantische supermacht zijn er nog 

twee splijtzwammen bijgekomen: 

het milieuverdrag van Kyoto en het

anti-rakettenschild (Missile Defense). 

Bush heeft herhaaldelijk verklaard 

dat de VS het Kyoto-protocol - dat 

Amerika verplicht de uitstoot van 

broeikasgassen per 2012 met 7 

procent te verminderen - niet zul

len ratificeren, omdat het te veel 

schade aan de nationale economie 

zou toebrengen. Hij vond het ook 

verkeerd dat de ontwikkelingslan

den onder het protocol zijn vrijge

steld van die verplichting.

“Tijdens de Europees-Amerikaanse 

top in Götenburg is de 

Amerikaanse regering een stap in 

onze richting gekomen, want Bush 

heeft toen toegezegd geen druk uit 

te oefenen op landen als Japan en 

Australië om Kyoto te blokkeren. 

De Europese Unie moet gewoon 

doorgaan met de onderhandelin- 

gen en uitvoering ervan. Onze 

argumentatie is altijd geweest: ‘We 

moeten een stap terugdoen en het 

milieu proberen te verbeteren’. We 

geloven immers in het doel van dat 

verdrag en ik vind dat we hoe dan 

ook moeten doorzetten, samen 

met landen als Canada en Japan. 

Het is te hopen dat we nog wel 

een oplossing kunnen vinden, die 

ook de VS ertoe brengen aan 

boord te komen”, zegt Van Aartsen.

O ve rle g

De NAVO-partners hebben vastge

steld dat er dreiging kan uitgaan 

van ‘staten van zorg’, zoals bijvoor

beeld Iran, Irak, Libië en Noord- 

Korea. Deze landen zouden bezig
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buitenland

zijn met het ontwikkelen van raket- 

technologie. Met die technologie 

zouden ze tot het bouwen van dra

gers van nucleair, chemisch of bio

logisch wapentuig kunnen komen. 

“De Verenigde Staten vinden dat de 

beste verdediging hiertegen ligt in 

een raketschild, een defensief sys

teem. De Nederlandse regering 

vindt dat hierover ook met de 

Russische Federatie en China moet 

worden overlegd, gezien het belang 

van strategische stabiliteit met 

partners”, aldus de minister van 

Buitenlandse Zaken. Hij heeft in 

gesprekken met de Amerikaanse 

minister van Buitenlandse Zaken, 

Colin Powell, diverse malen gezegd 

dat ‘eenzijdige opzegging van het 

ABM-verdrag niet verstandig is’. 

O ok de rest van de Europese 

gemeenschap hamert op gesprek

ken met, in ieder geval, Rusland en 

China. “Gesprekken zijn inmiddels 

op gang gekomen. De VS hebben 

toegezegd Rusland en de Europese 

Unie te consulteren over het 

raketschild. Dat gebeurt nu. O ok 

met China is er een dialoog.” De 

Europese lidstaten dringen er bij 

Bush op aan te investeren in een 

multilaterale aanpak.

W ereld van vandaag
“Maar ook wij moeten openstaan 

voor de argumenten van de 

Verenigde Staten”, waarschuwt Van 

Aartsen. “Er is een dreiging vanuit 

de schurkenstaten. De Amerikanen 

willen zichzelf daartegen bescher

men, via het schild. Daarbij worden 

ze gehinderd door het ABM-ver- 

drag, een overeenkomst tussen de 

toenmalige Sovjet Unie en de 

Verenigde Staten. We moeten kij

ken naar de wereld zoals die van

daag is. En het ABM-verdrag ligt al 

29 jaar achter ons, in het verre ver

leden.We hebben nu te maken met 

een dreiging uit een andere hoek 

en daar zullen we een antwoord 

op moeten hebben.”

De Amerikanen gaan er vanuit dat 

de bouw van een raketschild geen 

wapenwedloop zal veroorzaken, 

zoals gevreesd wordt. De 

Amerikaanse gedachte hierbij is dat 

het bestaan van een raketschild 

andere landen ervan zal weerhou

den om rakettechnologie te ont

wikkelen. “De Amerikanen geloven 

in hun aanpak, hoewel het instru

mentarium er nog niet is. Ze staan 

wel open voor debat. Die indruk 

kreeg ik tenminste uit gesprekken

Raketschild
De Verenigde Staten vinden dat zij zich moeten beschermen tegen landen 

als Irak, Libië en Noord-Korea. Amerika is bang dat deze zogenoemde 

‘schurkenstaten’ ooit in staat zullen zijn aanvallen uit te voeren op 

Amerikaanse doelen. Daarom moeten de vijandige raketten vernietigd kun

nen worden op het moment dat zij gelanceerd worden. Het raketafweer- 

systeem, Missile Defense, dat de Amerikanen bouwen, moet voor de 

bescherming zorgen. Z o ’n systeem is echter in strijd met het ABM-verdrag. 

In 1972 sloten de twee partijen uit de Koude Oorlog, de Verenigde Staten 

en de Sovjet-Unie, het ABM-verdrag (Anti-Ballistic Missile Treaty). Dat ver

drag verbiedt de staten om afweersystemen tegen raketaanvallen te ont

wikkelen. Het verdrag is gestoeld op de doctrine van de wederzijdse ver

nietiging: het land dat tot een aanval met nucleaire wapens overgaat, wordt 

gegarandeerd door een tegenaanval vernietigd. Het ABM-verdrag maakte 

een voorlopig einde aan de zoektocht naar afweersystemen.

President Reagan lanceerde in 1983 het Strategische Defensie Initiatief 

SDI, bijgenaamd Star Wars: een raketschild in de ruimte. President Bush 

(sr) wil in 1991 het AMB-verdrag annuleren om StarW ars mogelijk te 

maken. President Clinton zet het plan op een laag pitje, nadat de Sovjet 

Unie uiteen is gevallen.Tests waarbij raketten moeten worden onderschept 

hebben een wisselend resultaat en laat een beslissing over het plan aan zijn 

opvolger. In mei 2001 besluit president George W. Bush Missile Defense, 

zoals het raketschild nu heet, door te zetten. 

(Bron:AFP/DPA/ANP/BBC/NOS/Wereldomroep)
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Het Kyoto-protocol
In 1992 werd in Rio de Janeiro het Raamverdrag Klimaatverandering van de 

Verenigde Naties gesloten (U N FCC), kortweg het Klimaatverdrag. Doel van 

het verdrag is ‘het stabiliseren van de concentratie van broeikasgassen in de 

atmosfeer op een zodanig niveau, dat een gevaarlijke menselijke invloed op 

het klimaat wordt voorkomen’. Verschillende industrielanden spraken af de 

groei van hun uitstoot van broeikasgassen te stoppen. In 2000 moest de 

uitstoot zijn teruggedrongen tot het niveau van 1990.

Om het doel van het Klimaatverdrag te realiseren is echter meer nodig dan 

stabilisatie van de uitstoot van broeikasgassen. Dat besef leidde tot het 

Kyoto-protocol van 1997. Industrielanden hebben hierin toegezegd de uit

stoot van broeikasgassen in de periode 2008-2012 gemiddeld met 5 % te 

verminderen ten opzichte van het niveau in 1990. Het Kyoto-protocol 

bevat nieuwe instrumenten, die het mogelijk maken in het buitenland de 

uitstootvermindering van broeikasgassen te realiseren en te kopen. Dat kan 

bijvoorbeeld door het planten van nieuwe bossen en door andere natuur 

te gebruiken als ‘C02-eters’. Deze vermindering mag worden gebruikt om 

de eigen verplichting na te komen.

In Kyoto werden geen afspraken gemaakt over de manier waarop de reduc

tie bereikt moet worden. O ok tijdens de conferentie in Den Haag werden de 

180 deelnemende landen het niet eens. In Bonn werd daarover in juli wel een 

akkoord gesloten. Alleen de Verenigde Staten stellen zich afzijdig op.

(Bron: website ministerie van VROM, Brabants Dagblad)

in Washington. Daarom moeten we 

de VS niet de rug toekeren, maar in 

gesprek met ze blijven. Zo  kunnen 

we invloed uitoefenen op het 

beleid.”

Samenwerken
De Europese Unie zou meer moe

ten samenwerken met de Verenig

de Staten. Na afloop van de Koude 

Oorlog is Amerika de enige super

macht die nog is overgebleven in 

de wereld. Zoals Madeline Albright 

(minister van Buitenlandse Zaken 

in de Clinton-regering - red.) zei: 

“Zonder de Verenigde Staten kan 

er niets in de wereld.” Zowel op 

economisch als op politiek gebied 

is Amerika een grote speler. “De 

Europese Unie is een grootmacht 

op economisch gebied. Maar 

Europa zou zich ook meer in de 

politieke arena moeten bewegen 

als volwaardige partner voor de VS. 

Dat betekent onder andere dat de 

Europese lidstaten werk moeten 

maken van hun defensie, er meer 

geld voor reserveren. Alleen op die 

manier kan er een geloofwaardig 

Europees Veiligheids- en Defensie

beleid ontstaan. Het gaat nadrukke

lijk niet om de vorming van een 

‘Europees leger’: de lidstaten blij

ven immers actief binnen de 

NAVO ”, vindt Van Aartsen.

Na het aantreden van Bush leek 

het of de Verenigde Staten bezig 

waren met een Alleingang. De 

Amerikanen zouden zich terug

trekken van het wereldtoneel en 

zich meer met binnenlandse aange

legenheden bemoeien. Tijdens de 

presidentsverkiezingen riep Bush’ 

huidige veiligheidsadviseur, Condo- 

leezza Rice, dat de Verenigde Staten 

zich zouden terugtrekken van de 

Balkan. “Maar wat was het eerste 

dat de Bush-regering deed bij haar 

aantreden? Bekend maken dat de 

Amerikaanse militaire bijdrage aan 

SFO R en KFO R  wel degelijk van 

kracht blijft. O ok in de Neder

landse verkiezingsstrijd worden 

wel eens dingen gezegd, die achter

af iets genuanceerder blijken te lig

gen. Dat was in dit geval ook zo.”

Verknoopt
Volgens de minister kunnen de 

Verenigde Staten zich niet isoleren

van de rest van de wereld, ook al 

zijn er misschien best Amerikanen 

die dat zouden willen. “Amerika is 

op politiek en economisch gebied 

simpelweg te verknoopt met de 

rest van de wereld om zich nog te 

kunnen afzonderen. Er zijn geen 

eindeloze marges, ook Amerika 

wordt gedwongen te werken bin

nen een bepaalde ruimte.” Volgens 

Van Aartsen heeft Bush in zijn ken- 

nismakingsreis door Europa ook 

duidelijk gemaakt dat dat niet de 

bedoeling is.

In de Europese media werd vooraf 

een slecht beeld van Bush geschetst, 

maar na zijn bezoek bleek veel van 

die angst ongegrond. De

Amerikaanse president bleek min

der oppervlakkig en arrogant dan 

werd verondersteld. Zo  was hij bij

voorbeeld bereid overleg te voeren 

over het raketschild. Daarop 

reageert de minister: “We moeten 

afgaan op het beleid dat gevoerd 

wordt en niet op het beeld dat 

gevormd wordt.”

Bovendien wordt in de pers het 

beleid van Clinton beter afgeschil

derd dan dat van Bush, maar vlak na

zijn aantreden was ook niet ieder

een het eens met Clintons aanpak. 

Amerika’s vorige president was ook 

niet multilateraal vanaf het begin: 

het duurde bijvoorbeeld enkele 

jaren, voordat de Amerikanen 

betrokken raakten in het Balkan- 

conflict. “We vergelijken Bush nu 

met de Clinton die al acht jaar pre

sident was en dus al acht jaar erva

ring had. Clintons eerste jaren als 

president waren ook niet gemakke

lijk, dat vergeten we nu wel eens”, 

vertelt hij.

“Wanneer je kijkt naar het beleid in 

plaats van naar de beeldvorming, zie 

je dat Bush niet alleen het 

Amerikaans eigenbelang najaagt. 

Wanneer de Europese Unie een 

partnerschap vormt met de 

Verenigde Staten en ook op politiek 

gebied meer van zich laat spreken, 

hóeven de VS ook niet alles alleen 

te doen. De machtsbalans in de 

wereld verschuift dan: er ontstaat 

evenwicht tussen de Verenigde 

Staten en de Europese Unie, op 

politiek én economisch gebied.”

Tekst: Lonneke van Eldijk
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A lleen  h e t  beste

IS GOED GENOEG!
Robbers 6C van den Hoogen, wijnkopers sinds 1842, levert rechtstreeks aan particulieren door heel 
Nederland en daarnaast vooral relatiegeschenken aan bedrijven. Speciaal voor lezers van Politiek! selec
teerden onze ervaren wijninkopers met zorgde onderstaande wijnen. Al vanaf 12 flessen (ook gesor
teerd!) leveren wij franco thuis! Bestelt u 24 flessen of meer dan ontvangt u gratis een handig sommelier- 
mes met capsulesnijder. Daarnaast willen wij uw aandacht vestigen op de oogst 2000. Dit sublieme 
oogstjaar mag u niet missen. Graag sturen wij u meer informatie over deze oogst en het reserveringssys
teem; een unieke formule, waarbij u uit een ruime keuze aan jonge beloftevolle wijnen kunt kopen Na 
verloop van enkele jaren bent u de trotse eigenaar van een reeks mooie w ijnen. Vul snel de bon in!

CHATEACJ DE ROLLAND 2000, Bordeaux Sec A.C.
M et zéér veel genoegen introduceren we bij u Chateau de Rolland van het gewas 2000. Een veelzijdige witte Bordeaux, die zich gemakkelijk aanpast aan tal 

van verschillende omstandigheden. Daarbij geurt hij verleidelijk en de milddroge smaak kent tal van nuances. Hij is zeer goed bruikbaar als aperitief, 
aan tafel bij een visgerecht of schaaldieren, maar even goed bij kip, een koude vleesschotel dan wel een stukje kaas, geserveerd op een temperatuur van 10(,C.

M ENETOU-SALON DOM AINE DU MANAY 2000, Menetou-Salon A.C.
In het Loiregebied ten zuidoosten van Orléans, vlak boven de stad Bourges, ligt het wijndistrict Menetou-Salon. De productie is vrij beperkt. We hebben 

derhalve meteen redelijk zeldzame wijn van doen. De witte wijnen worden gemaakt van de Sauvignon Blanc. Ze vertonen veel overeenkomst met 
Sancerre-wijnen, alleen is hun bouquet wat rijker en de smaak w at voller. De wijn past uitstekend bij fijne vissoorten, voorgerechten en koude vleesschotels.

Serveertemperatuur omstreeks 12l'C.

DOM AINE DE ST.FOI 1999,Saint~ChinianAC
Tot de diversiteit aan appellations in de Languedocstreek behoort de AC Chinian. De rode wijn van het Domaine is samengesteld uit de druivensoorten 
Syrah, Grenache Noir en Carignan. Hij w ordt gekarakteriseerd als een wijn met een diepe, volrode kleuren een aangenaam bouquet met kenmerkende 
geuren van brem en dennen. Het is een solide zijdeachtige wijn met het frisse aroma van rood fruit. De wijn van het Domaine de Sainte Foi is ideaal ter 

begeleiding van gestoofd of geroosterd lamsvlees, allerhande schotels van rood en wit vlees en bij kaas. De aanbevolen schenktemperatuur ligt rond 18°C.

SAINTE CECILE LES VIGNES1999, Cótes du Rhóne Villages AC
De wijnstreek van de Cötes du Rhöne behoort tot deoudste van Frankrijk. De meest voorkomende druivensoorten voor rode wijnen zijn de Grenache en 
de Syrah, terwijl men daarnaast de Cinsault, de M ourvède en de Carignan aantreft. Als deze zuidelijke Rhóne-wijn is ingeschonken, komt zoveel gulheid 
u tegemoet, dat het moeilijk wachten is met een nadere kennismaking. De fonkelende kleur van deze wijn straalt bijna evenveel warmte uit als de zondoor- 

stoofde druiven, die hem verwekten. De geur van vers fruit is manifest aanwezig als de wijn zoetjes in het glas walst. De smaak overtreft de verwachting, kleur 
en geur presenteren zich rijkelijk. Bijzonder goed kom t hij uit bij kruidige vleesgerechten, sausjes en bij smeuïge kaas. De serveerremperaruur ligt rond 16°C.

D O N  AURELIO1999, Cabernet Sauvignon
De wijngaarden in de Curico Vallei met name rond M aipo en Curico behoren ai geruime tijd to t de kwalitatieve top-zones. Deze vallei ligt direkt aan de voet 

van het Andesgebergte H et bezit van Don Aurelio in de Curico Vallei is 85 ha groot en bestaat uit 50 ha wijngaard beplant met Cabernet Sauvignon,
20 ha Sauvignon Blanc en 15 ha Char- donnay. De gemiddelde leeftijd van de stokken op dit landgoed is 15 to t 20 jaar. De Don Aurelio Chilean Red Wine 
1999 afkomstig van de Cabernet Sauvignon-druif is een evenwichtige, fijne wijn die goed kan ouderen. Hij vormt een ideale combinatie met niet te zware 

vleesgerechten en ook ‘s avonds bij een kaasschotel zal hij u weten te bekoren. Serveertemperatuur; tussen 16°C en 18°C.

CHIANTI CLASSICO1998, Chianti Classico DOCG
In de directe omgeving van Radda in Chianti bevindt zich een heel klein middeleeuws dorpje met een heus kasteel, dat de naam Volpaia draagt. In deze 

schilderachtige, heuvelrijke streek worden onder de bezielende leiding van eigenaresse Giovannella Stianti de wijnen van het Castello di Volpaia geboren. 
Zorgvuldig worden de best geselecteerde wijnstokken geplant, die de gezondste en mooiste druiven moeten voortbrengen voor het maken van de wijnen 

van Castello di Volpaia, zonder daarbij gebruik re maken van chemische middelen. De pluk van de volkomen rijpe drui vesoorten Sangioveto, Canaiolo en 
M ammolo geschiedt handmatig. De wijn is het prototype van hoe een Chianti Classico moet smaken. Het is een gezonde, robuuste Chianti, prachtig 

diepkleurig met in zijn geur een subtiele zweem van viooltjes, rozen en kersen. Giovannella Stianti geeft het advies, haar wijn op een temperatuur tussen 18°C
en 20"C te serveren. Hij past voortreffelijk bij velerlei gerechten van rood vlees.

Ja, wilt u mij zenden
Tevens w ordt uw bestelling gratis bij u afgeleverd in N ederland vanaf 12 flessen. Prijzen inclusief BTW. 
Bij elke aankoop van 24 flessen uit deze selectie ontvangt u een handig sommeliermes “Boom erang” .

Wit
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flessen Chateau de Rolland 2000, Bordeaux AC Sec a ƒ  14,40 
flessen M enetou-Salon 2000, M enetou-Salon AC a ƒ 24,75 
flessen Domaine de Sainte Foi 1999, Saint-Chinian AC a ƒ 13,95 
flessen Cötes du Rhöne-Villages AC, Sainte Cécile les Vignes a ƒ  15,95
flessen Don Aurelio Cabernet Sauvignon 1999a ƒ  15,45 
flessen Chianti Classico 1998, Chianti Classico DOCG a ƒ  29,50
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Postbus 3115, 6802 DC Arnhem
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maatschappij
l i i i

''Nieuwkomers moeten zelf 
het nut van inburgeren inzien"

De inburgering van nieuwkomers geeft problemen. Dat komt 

deels omdat de doelen te hoog gesteld zijn en deels omdat het 

taalonderwijs verbeterd zou kunnen worden, vindt Gerhard te 

Voortwis van Bureau Inburgering Onderzoek in Amsterdam. 

Maar ook dienen volgens hem de problemen, waarmee 

nieuwkomers te kampen hebben, niet te worden onderschat. 

"Volwassen mensen hebben volwassen problemen. Daarmee 

houdt de wet geen rekening." VVD-gemeenteraadslid in 

Amsterdam Reina Spier signaleert een ander probleem: "We 

moeten af van de excuuscultuur die hier heerst. Laten we 

ophouden met smoezen verzinnen waarom iets niet lukt."

“Het eindresulcnnt vnn mburgci mg 

ts in mijn visie d.it we mensen mee 

langer een etiket geven zonls Tui k. 

Surinamer of Antilliaan Uitemdcli|l< 

moeten her alli-innnl Nedei Inndus 

worden.”  Dat is de mening van 

Reina Spier, gemeentel nndslid vooi 

de V VD  in Amsterdam Zi| heeft 

diversiteirsbeleid. waaronder de 

inburgering vm  nit uwkomei s. m 

haar portefeuille. Uit ondeizock 

vong |aar bUek dat dc inbmgcimg 

van nieuwkomers op vol ■ fi oneen 

faalt. Ook riu nog laat de nbui ge

ring tc wensen over 

Twee groepen mensen zi|n v.-r- 

plicht in tc burgeren De eerst ei 

zijn vreemdelingen met een A  of 

V TV  status tB- of D-dociiment) 

zoals Turken Marokkanen. Sunna- 

mers vluchtelingen en gezmivoi- 

mers en -heremgers van buiten du 

Europese Unie O ok Nederlandei s. 

die niet in Nederland geboren zi|n

en zich vooi het eeisr en pei ma

nent in Nederland gevestigd heb

ben (Antillianen en Arubanen en 

Nederlanders die niet in Nederland 

gcboien zi|n) hebben deze ver

plichting. Hun verblijfsvergunning 

halen ze m Nedei land op In 

Amsterdam wordt met de nieuw

komers dan direct een verplichten

de afspraak gemaakt voor het 
inburgeringsonderzoek. In kleinere 

steden wordt een uitnodiging daar

toe vaak later opgestuurd.

Gesprek

“In een gesprek inventariseren wij 

de persoonlijke gegevens van een 

nieuwkomer”, vertelt beleidsmede

werker Gerhard te Voortwis van 

Bureau Inburgering Onderzoek in 

Amsteroim Dat bureau is ondci ■ 

deel van i 't R O C  Amstei dam. 

“Wat is de vooropleiding' Heeft de 

pcisoon kinderen7 Vat was hot

beroep in het moederland? Heeft 

de persoon al een baan? Wat zijn 

de opleidingswensen? Wat zijn de 

werkwensen?” Binnen tien dagen 

volgt voor Amsterdamse nieuwko

mers een introductieprogramma,

Reina Spier

dat uit twee delen bestaat. Drie 

ochtenden in de week krijgen de 

nieuwkomers Nederlandse les. 

Daarin wordt vooral beoordeeld 

hoe studievaardig iemand is en hoe 

iemand zich opstelt in de klas.Twee
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Gerard te Voortwis

middagen in de week wordt maat

schappelijke oriëntatie gegeven in 

achttien talen: lessen over

Nederland, Amsterdam, werk, 

media, vervoer, enzovoort.

D eelnem ers
In andere gemeenten neemt het 

Regionaal Opleidingen Centrum

een toets af, aan de hand waarvan 

een cursus Nederlands als Tweede 

Taal wordt aanbevolen. In Amster

dam gebeurt dat aan de hand van 

de introductiecursus. De deelne

mers zijn onderverdeeld in tien cur- 

sistprofielen (niveaus) en er zijn 

dus ook tien verschillende soorten 

cursussen, die worden gegeven aan 

de R O C ’s. Profiel I is bedoeld voor 

mensen die een paar jaar lagere 

school hebben gevolgd, profiel 6 is 

gericht op hoog opgeleiden. Er zijn 

vijf uiteindelijk haalbare niveaus.

Met niveau 2 moet een nieuwko

mer zich minimaal kunnen redden 

in de Nederlandse samenleving. 

Met niveau 5 kan iemand hoger 

onderwijs volgen. Toen de wet op

inburgering werd gemaakt, werd 

niveau 3 als streefniveau gezien. 

“Uitvoerders riepen toen al direct 

dat dat niveau voor de meesten 

niet haalbaar is”, aldus Te Voortwis. 

“Nieuwkomers die nooit een 

tweede taal hebben geleerd en 

geen enkele schoolervaring heb

ben, komen vaak niet eens tot 

niveau I . Dat kun je zeggen dat 

inburgering faalt. Je kunt ook zeg

gen dat de doelen te hoog zijn 

gesteld.”

Doelen
Hij verwijst naar de onderzoeken 

die hebben uitgewezen dat inbur

gering in Nederland grote proble

men geeft. Gestelde doelen wor

den bij lange na niet bereikt. Veel 

buitenlanders stoppen voortijdig 

met de cursus en van degenen die 

het jaar wel volmaken, spreekt het 

merendeel onvoldoende Nederlands 

om door te stromen naar vervolg

onderwijs of arbeidsmarkt.

Volgens Te Voortwis zijn er ver

schillende oorzaken aan te wijzen 

waardoor de inburgering niet loopt 

zoals zou moeten. Allereerst wijst 

hij op de eerdergenoemde doelen, 

die volgens hem te hoog gesteld 

zijn. “Maar ook ben ik ervan over

tuigd dat het onderwijs nog beter 

kan”, zegt hij. De manier waarop in 

Nederland les wordt gegeven, 

spreekt niet iedereen aan. Te 

Voortwis vertelt over een 

Amerikaanse vrouw, die samen met 

haar dochter moest inburgeren. 

“Ze verwachtte dat de 

Nederlandse les in het Engels zou 

worden gegeven. Ook dacht ze dat 

alle kennis haar aangereikt zou 

worden. In plaats daarvan is de 

hele les in het Nederlands en 

wordt van de studenten een actie

ve houding verwacht. Haar dochter 

pikte het snel op, maar zijzelf bleef 

weigerachtig en eiste dat de lessen

"Een paar centen korting 
op je uitkering dwingt je 
niet echt tot deelname aan 
het onderwijs."
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in het Engels vervolgd werden.” Als 

ander voorbeeld noemt Te Voort

wis analfabete Berbervrouwen. “Ze 

hebben vaak geen idee van wat 

zich afspeelt in de wereld en voor 

een leraar is het dan erg moeilijk 

een onderwerp te vinden dat hen 

aanspreekt.” Oubollig taalonderwijs 

is volgens Te Voortwis iets dat mis

schien op de kleinere R O C ’s zorgt 

voor uitval van studenten. “Daar 

hebben ze gewoon niet de midde

len om dure cursussen, met gebruik 

van multimedia, aan te schaffen.”

Maxima
Reina Spier vindt dat het onderwijs 

voor nieuwkomers beter moet. 

“Wanneer Maxima moet inburge

ren, krijgt ze een intensieve cursus 

en spreekt ze binnen een half jaar 

Nederlands. Dat moet toch op 

meer mensen toe te passen zijn”, 

vindt ze. Te Voortwis stipt aan dat 

Maxima een 6+-profiel heeft: heel 

hoog opgeleid en vaardig in het 

aanleren van talen. En kost 
Maxima’s manier van inburgeren

ook niet te veel geld, aangezien ze 

privé-lessen volgde? “O ok nu zijn 

we een hoop geld kwijt aan inbur- 

geringsonderwijs. We zijn gedwon

gen om dat in te kopen bij de 

R O C ’s, terwijl er genoeg andere 

instituten zijn die ook graag dat 

onderwijs willen leveren. Misschien 

is een man-op-man-methode veel 

effectiever. O f misschien moeten 

we de mensen zelf een cursus laten 

kiezen, die door de overheid beko

stigd wordt”, betoogt Spier.

Een andere oorzaak van de niet 

goed lopende inburgering is vol

gens Te Voortwis dat nieuwkomers 

dikwijls te maken hebben met 

allerlei problemen. “Volwassen 

mensen hebben volwassen proble

men. Daarmee houdt de wet geen 

rekening. Sommigen hebben schul

den. Anderen maken zich zorgen 

om familie in het moederland. 

Trauma’s komen voor, met name bij 

vluchtelingen. Sommige vrouwen, 

die hier komen in het kader van 

gezinshereniging, worden snel 

zwanger. Anderen, die al kinderen

hebben, kunnen geen kinderopvang 

vinden. Een baan zorgt voor een 

herwonnen gevoel van eigenwaar

de, maar betekent ook vaak het 

einde van een cursus”, somt hij op. 

“Allemaal redenen voor een 

onderbreking en een onderbreking 

leidt vaak tot uitval. Mensen die 

echt met willen inburgeren, kom ik 

nauwelijks tegen."

Excuuscultuur

“We moeten af van de excuuscul

tuur die hier heerst”, is de mening 

van Reina Spier. “Wij verzinnen wel 

een uitvlucht waarom het niet lukt. 

Alles moet eerst perfect in orde 

zijn, voordat je ergens aan begint. 

Dat moet je omdraaien, want zo 

help je die mensen niet.” Volgens 

Spier zijn er twee voorwaarden die 

ervoor zorgen dat iemand goed 

inburgert: de mogelijkheid tot 

commumceicn cn kunnen werken. 

“Maar om te communiceren en je 

werk goed uit te oefenen, moet |e 

eerst de taal leren.”

Amsterdam mogelijk om weige

raars sancties op te leggen. Te 

Voortwis denkt dat de druk van 

een mogelijke sanctie sommige 

weigeraars motiveert om op te 

komen dagen. Ook Spier vindt de 

sancties een goede zaak, maar twij

felt toch aan het nut ervan. "Een 

paar centen korting op je uitkering 

dwingt je niet echt tot deelname 

aan het onderwijs, dan zou je for

sere straffen moeten uitdelen. W e 

moeten duidelijk maken dat inbur

gering zinvol is, al ziet een aantal 

dat niet zo. Het is de eigen verant

woordelijkheid om in te burgeren. 

Als nieuwkomers dat niet willen, 

zijn ze geïnvalideerd in de samenle

ving. Maar we kunnen mensen niet 

tegen hun zin gelukkig maken.” 

“Mensen moeten zelf inzien dat het 

nuttig is Nederlands te leren. Als ze 

toch niet willen, dan kun je dat mis

schien maar beter zo laten. Maar als 

je echt niet wilt meewerken, vind ik 

dat je ook niet levenslang een uit

kering moet krijgen”, zegt ze. O m  

de inburgering van nieuwkomers te 

verbeteren, is Spier van mening dat 

effectiever moer worden gekeken 

welke vorm van onderwas resultaat 

geeft "Onk moe ten we proberen 

allochtone ouders bij het onderwijs 

van hun kinderen te betrekken, 

wanr de school is de plek om in te 

burgeren Verder moeten we min

der smoezen aanreiken. waarom 

ictr niet lukt en ophouden met 

boturtclen. Anders worden nieuw

komers nooit volwaardigo Neder

landse burgers"

Tekst: Lonneke van Eldijk 

Fotografie:Hans van Asch
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interview

Tolerantie is belangrijk in een
kleine boksring als Nederland / /

Een ongekende vechtersmentaliteit kenmerkt de sportieve loopbaan van bokser Arnold Vanderlyde. Op zijn erelijst prijken acht 

Nederlandse titels, drie bronzen EK-medailles, twee zilveren WK-medailles en drie bronzen Olympische plakken tijdens de 

Olympische Spelen van 1984,1988 en 1992 in de zwaargewichtklasse. Sinds 1994 heeft de oud-bokser een nieuwe carrière 

opgebouwd als zakenman. Voor zijn eigen bedrijf verzorgt hij coachingprogramma's voor bedrijven, waarin hij een link legt tus

sen topsport en de zakenwereld. Daarnaast maakt hij zijn toehoorders deelgenoot van zijn grote interesse voor actualiteiten en 

andere maatschappelijke relevante thema's. Politiek! had een openhartig gesprek met de lange Sittardenaar.

De inmiddels 38-jarige Arnold 

Vanderlyde legt uit waarom hij in 

1992 definitief besloot zijn boks

handschoenen uit te trekken en zijn 

kansen waagde in de zakenwereld. 

“Ik was mentaal en fysiek moe na 

afloop van mijn 14 jaar durende 

carrière waarin ik meer dan 254 

nationale en internationale partijen 

heb gebokst. Achteraf heb ik het 

gevoel dat ik echt het beste uit 

mijn boksloopbaan heb gehaald. Ik 

kon destijds op 29-jarige leeftijd 

nog profbokser worden, maar ik 

dacht: ‘ik ga er een paar jaar tus

senuit’. Uiteindelijk besloot ik 

Sportmanagement te gaan stude

ren aan de Rijksuniversiteit van 

Groningen. Ik was altijd al geïnte

resseerd in management en PR. 

Tijdens mijn actieve loopbaan als 

bokser had ik al veel over deze 

onderwerpen gelezen. Dankzij mijn 

studie heb ik hierover nog veel 

meer geleerd. Na mijn opleiding 

heb ik in 1994 gekozen om samen 

met anderen Vanderlyde Promo- 

tions op te zetten.”

Rode draad
Het naar Vanderlyde vernoemde

bedrijf verzorgt presentaties, moti

vatietrainingen, bedrijfsfeesten en 

sportevenementen. “Sport vormt 

nog steeds de rode draad van mijn 

zakelijke carrière”, vertelt de 

Sittardenaar. “Pas sinds twee jaar 

heb ik het gevoel dat ik mijn eigen 

ik in de zakenwereld gevonden 

heb”, erkent hij. “Ik weet nu echt 

wat ik wil in mijn nieuwe loopbaan. 

Ik wil een goede coach voor men

sen uit de zakenwereld zijn en iets 

voor mensen betekenen. Ik pro

beer uiteindelijk het image van 

mezelf neerzetten: ‘Die Vanderlyde 

is een professionele coach, die met 

de persoonlijk groei van mensen 

bezig is. En oh ja, hij heeft vroeger 

ook nog eens gebokst’. Mijn top- 

sportcarrière is het fundament 

geweest voor mijn verdere ontwik

keling als persoon.”

Duidelijke link
In zijn seminars, workshops, pre

sentaties en motivatietrainingen 

voor bedrijven legt Vanderlyde een 

duidelijke link tussen topsport en 

de zakenwereld. “Zowel in de top

sport, in de zakenwereld, als in de 

politiek heb je een vechtersmenta-

38 politiek;



liteit nodig. Het is namelijk hele

maal niet zo gemakkelijk om op 

deze gebieden verder te komen. Je 

moet ervoor knokken om succes

vol te zijn. De balans vinden tussen 

je mentale en fysieke gesteldheid is 

voor mij de basis voor iedereen 

om tot succesvolle resultaten te 

komen. Mijn eigen vechtersmentali- 

teit heb ik te danken aan mijn 

loopbaan als bokser. Daarom zal ik 

ook in mijn zakelijke carrière altijd 

een associatie blijven maken met 

topsport. Bovendien kan ik mijn 

opgedane ervaringen als bokser 

goed gebruiken in de zakenwereld.”

Eigen ervaringen
“Tijdens mijn spreekbeurten voor 

bedrijven put ik uit mijn eigen erva

ringen als topbokser”, vertelt 

Vanderlyde. “Maar natuurlijk haal ik 

mijn inspiratie ook uit berichten die 

ik in de krant lees en dingen die vlak 

bij mij op straat gebeuren.” Een be

langrijk maatschappelijk thema is 

volgens de zakenman ‘tolerantie’. 

“ In ons land is tolerantie uitermate 

belangrijk. Nederland is eigenlijk 

een kleine boksring, waarin ieder

een erg tolerant en solidair ten 

opzichte van elkaar moet zijn. We 

moeten immers met mensen uit 

talloze culturen met verschillende 

achtergronden samenleven. Toleran

tie ten opzichte van anderen moet 

je in eerste instantie altijd bij jezelf 

vinden. Ik denk dat Nederland 

behoorlijk tolerant is. Kijk maar 

eens naar ons drugsbeleid.”

Maatschappelijke doelen
Vanderlyde hecht er ook veel 

belang aan om zijn bekendheid als 

voormalige topsporter in te zetten 

voor maatschappelijke doelen.

Verleden jaar gaf de oud-bokser 

nog acte de présence tijdens een 

themadag tegen zinloos geweld in 

een kerk in de gemeente 

Grevenbicht. Hij wees de daar aan

wezige jongeren op het belang van 

het onder controle houden van 

hun innerlijke agressie. “Ik ben een 

echt sociaal dier en vind het erg 

belangrijk om me in te zetten voor 

dit soort maatschappelijke thema’s. 

Ik vind namelijk dat bekende per

soonlijkheden uit de politiek, sport, 

muziek- of theaterwereld een 

belangrijke voorbeeldfunctie heb

ben voor de rest van de maat

schappij. Mensen zijn namelijk op 

zoek naar voorbeelden, beelden en 

metaforen. Het is belangrijk om je 

dit te realiseren. Als je dit bewust

zijn hebt, kun je sneller succes boe

ken op meerdere terreinen.”

C om m itm ent
Andere thema’s die centraal staan 

tijdens de workshops en seminars 

van Vanderlyde zijn ‘samenwerking 

en commitment’. “Belangrijke the

ma’s om tot succes op een bepaald 

gebied te komen”, betoogt de oud- 

bokser. “ Intensieve samenwerking 

en coalitievorming trekt me erg 

aan in politiek. In goed overleg met 

elkaar probeer je tot de juiste 

oplossingen te komen.” Als nieuwe 

commissaris Olympisch boksen in 

het bestuur van de Nederlandse 

Boks Bond zal Vanderlyde de 

komende tijd intensief samenwer

ken met anderen. “Toen ik de func

tieomschrijving van commissaris 

zag, dacht ik: ‘dit is bijna een volle

dige dagtaak’. Daarom ga ik samen 

met twee jongens een commit

ment aan om samen de functie van 

commissaris te vervullen. We delen

dus het werk met drieën.”

“Ik vind het een hele uitdaging om 

samen met hoofdbestuurders, 

bondscoaches en trainers uit de 

bokswereld een commitment aan 

te gaan”, meent Vanderlyde. “Het is 

belangrijk dat alle neuzen binnen 

de Boks Bond straks in dezelfde 

richting staan. Nu bestaan er nog 

allerlei aparte eilandjes, waarbij 

iedereen vecht voor zijn eigen 

boksclubje. Eigenlijk ben je als 

bestuurslid dus ook met politiek 

bedrijven bezig.”

Politieke interesse
“Het sociale aspect van samenwer

ken spreekt me zeer aan”, aldus 

Vanderlyde. “De huidige coalitie

van PvdA.W D  en D66 werkt naar 

mijn mening zeer goed samen.” 

Arnold Vanderlyde weet nog niet 

of hij zich in de wat verdere toe

komst zal wagen aan een carrière 

in de lokale of landelijke politiek. 

“Toen de gemeenten Geleen en 

Sittard enige tijd geleden bij elkaar 

werden gevoegd, vroeg iemand me 

of ik niet eens iets wilde doen voor 

een lokale politieke partij. Ik weet 

het nog niet. Ik ben echter wel heel 

erg geïnteresseerd in de politiek en 

wil me er de komende tijd meer 

op in gaan lezen.”

Tekst: Bart Manders 

Fotografie:Hansvan Asch
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Welk resultaat 
hebben de 
miljoeneninjecties 
in de grote steden?

JanRijpstra

De Algemene Rekenkamer concludeert in een recent onder

zoek dat na ruim v ijf ja a r  nog steeds niet duidelijk is of het 

Grote Stedenbeleid daadwerkelijk m aatschappelijk effect 

heeft gehad. Ondanks miljoeneninvesteringen in de 25 grote 

Nederlandse steden, zijn volgens het onderzoek echte resul

taten vooralsnog uitgebleven. VVD-Kamerlid Jan Rijpstra 

heeft hiervoor een duidelijke verklaring. "Je kunt nog zoveel 

geld ergens insteken, als je  van tevoren niet goed afspreekt 

waar het naartoe gaat en welke doelstellingen je ermee wilt 

bereiken, is het uiteindelijke resultaat moeilijk te meten." 

Sociaal-m aatschappelijke problemen, zoals hoge werkloos

heidscijfers, toenemende criminaliteit en onderwijsachter

standen, spelen dus nog steeds een grote rol in de 

Nederlandse steden.

Het kabinet introduceerde in 1995 het Grote Stedenbeleid, met als doel 

om 25 grote Nederlandse steden vitaler, veiliger en leefbaarder te maken. 

Door het bundelen van expertise, geld en menskracht proberen het Rijk en 

de steden zelf de stedelijke problemen én kansen op sociaal- economisch 

terrein integraal aan te pakken. Zij spannen zich samen in om bijvoorbeeld 

werkloosheid en criminaliteit terug te dringen, verpauperde binnensteden 

op te knappen en achterstandsgroepen weer op de goede weg te helpen. 

Hun gezamenlijke verantwoordelijkheid voor het beleid werd vastgelegd in 

convenanten. In de eerste convenantsperiode tot 1999 ontvingen de ste

den gezamenlijk 318 miljoen gulden, tijdens de huidige tot 2003 durende 

convenantsperiode volgt nog eens 630 miljoen gulden.

Conclusie
Jan Rijpstra,Tweede-Kamerlid en woordvoerder van de W D  onderschrijft 

de conclusie van een onderzoek van de Algemene Rekenkamer naar het 

succes van het Grote Stedenbeleid in de afgelopen vijf jaar. Conclusie van 

dit onderzoek is dat, ondanks de miljoeneninjecties in de G25, niet duide

lijk is of het beleid daadwerkelijk maatschappelijk effect heeft gehad. “Geen 

verrassende conclusie”, meent Rijpstra. “De W D  heeft de afgelopen jaren 

tijdens verschillende politieke debatten al benadrukt dat vooral de doel

stellingen van Nederlandse gemeenten op het gebied van het Grote 

Stedenbeleid (GSB) meer helder en meetbaar moeten zijn. Dit beleid moet 

namelijk vooral op lokaal niveau worden uitgevoerd door de gemeenteraad 

en de bewoners van een stad. Pas als er duidelijke doelstellingen zijn gefor

muleerd, kan de gemeenteraad haar controlerende taken uitvoeren.” Hij
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noemt een voorbeeld van een meetbare 

doelstelling. “Een stadswijk kan de doel

stelling formuleren dat de werkloosheid 

er binnen een jaar met tien procent 

moet zijn teruggedrongen. Vervolgens 

kan de gemeenteraad achteraf controle

ren of dit bereikt is. Het is niet absoluut 

noodzakelijk dat zo’n doelstelling dan 

daadwerkelijk gehaald is. De gemeente

raad kan in dat geval namelijk het beleid 

bijstellen of verbeteren.”

Tussenstandsrapportage
Naar aanleiding van het rapport van de 

Rekenkamer heeft de W D  er bij minis

ter Van Boxtel van Grote Stedenbeleid 

op aangedrongen een 'tussenstandsrap

portage’ over dit beleid te vervroegen.

Van Boxtel heeft de uitgave van de rap

portage gepland voor voorjaar 2002, 

maar d e W D  wil eind september van dit 

jaar al met hem in discussie over het 

GSB. “Wij willen niet wachten met het 

debat tot vlak voor de komende Tweede 

Kamerverkiezingen”, benadrukt Rijpstra.

“Voor je het weet wordt alles dan weer over de verkiezingen heengetild. 

Het is niet erg als uit de rapportage blijkt dat er bepaalde doelstellingen 

nog niet zijn bereikt”, aldus d e W D ’er.“Op basis hiervan kun je namelijk de 

oorzaken achterhalen en het beleid bijstellen. Ik kan er echter niet tegen 

om te denken: ‘we gaan slapen en het komt wel goed.’ Hij erkent dat het 

niet gemakkelijk is om ‘een totaalbeeld’ te krijgen van het Grote 

Stedenbeleid. “Dit is moeilijk omdat bij de ene gemeente de verpaupering 

van de binnenstad de hoogste prioriteit heeft, bij de andere gemeente de 

hoge werkloosheid en bij weer een andere gemeente de toenemende cri

minaliteit.”

Integrale samenwerking
Rijpstra heeft naast kritische kanttekeningen ook positieve opmerkingen 

over voor het Grote Stedenbeleid van de verantwoordelijke minister Van 

Boxtel. “Zijn grootste winst is dat er tussen de Nederlandse ministeries en 

op gemeentelijk niveau integraal wordt samengewerkt om het beleid te 

verbeteren”, aldus de woordvoerder. “Men is in het verleden altijd goed 

geweest in het terugtrekken op eigen eilandjes, onder het motto ‘kom niet 

op mijn werkterrein of vakgebied.’ Tegenwoordig komt men steeds meer 

tot het besef dat je elkaar door samenwerking kunt versterken.Van Boxtel 

is er aardig in geslaagd mensen op verschillende niveaus te laten samen

werken. Door al zijn inspanningen 

heeft hij zijn eigen ministerschap voor 

de nabije toekomst misschien wel 

overbodig gemaakt."

Verantwoordelijkheden
Het Rijk en de 25 grote steden hebben 

verschillende verantwoordelijkheden 

voor de uitvoering van het GSB. “De 

uitvoering van het beleid ligt in handen 

van de gemeenten zelf, terwijl het Rijk 

alleen de grote lijnen uitzet en de 

benodigde financiën beschikbaar stelt”, 

aldus Rijpstra. “Voor de Tweede Kamer 

is het bijvoorbeeld moeilijk om het 

beleid binnen een stad te controleren 

op details.” Het Rijk is wel mede-ver- 

antwoordelijk voor het algehele succes 

van het Grote Stedenbeleid.

Rijpstra wijst erop dat de grote 

Nederlandse steden en de bewoners 

in principe zelf hun grote stedenbeleid 

kunnen vormgeven, zonder inmenging 

van de landelijke politiek. “Ik gruwel 

ervan mensen van bovenaf op te leg

gen hoe er geleefd moet worden in hun stad of wijk. Deze inmenging past 

helemaal niet bij mijn liberale gevoel. Het is wel een taak van de vader

landse politici en de gemeenteraadsleden inwoners te stimuleren met 

goede ideeën en initiatieven voor de leefbaarheid in hun woonomgeving te 

komen. In Nederland lopen volgens mij veel talentvolle burgers rond met 

uitstekende ideeën. Hier ligt de essentie van het Grote Stedenbeleid. Als 

gemeenteraadslid is het goed je betrokkenheid te tonen met een stadswijk 

en samen met burgers te kijken hoe je hun leefomstandigheden kunt ver

beteren. Er wordt altijd gezegd dat er een grote kloof bestaat tussen bur

gers en de politiek. Door betrokkenheid te tonen kan een gemeenteraads

lid deze kloof vele malen kleiner maken.”

Probleemwijk
In het kader van een landelijk project om Tweede-Kamerleden meer bij 

achterstandswijken in de grote steden te betrekken, bracht Rijpstra enkele 

jaren geleden voor het eerst een bezoek aan een probleemwijk in Zwolle. 

“Samen met onder andere de bewoners en de gemeenteraad is hard 

gewerkt om er weer een leefbare wijk van te maken. Z o  hebben zij zich 

ingespannen om de wijk schoon te maken en te houden. Verder is er een 

dependance opgezet voor de jongste groepen van de basisschool. De wijk 

heeft nu weer een aardig aanzien gekregen en de sociale controle is door
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het samenwerken sterker geworden. Eerst zijn er goede meetbare doel

stellingen voor de wijk opgesteld, die vervolgens uitstekend zijn opgepakt. 

Het is belangrijk dat een gemeenteraad niet over burgers beslist, maar met 

hen meedenkt over het verbeteren van een stadswijk.”

Positieve voorbeelden
Rijpstra noemt enkele andere Nederlandse steden, waar het Grote 

Stedenbeleid volgens hem goed is opgepakt. “ In Utrecht, Amsterdam en 

Den Haag wordt intensief gewerkt om goede doelstellingen te formuleren 

en te werken aan de leefbaarheid in hun stadswijken. Deze gemeenten 

nemen ook al langer deel aan het Grote Stedenbeleid. O ok de gemeente

"Ikgruwel ervan mensen 
van bovenaf op te leggen 
hoe er geleefd moet worden 
in hun stad of wijk."

Groningen timmert hard aan de weg om haar beleid te verbeteren.” 

Brabantse steden waar het Grote Stedenbeleid begin dit jaar stroef verliep, 

zijn Tilburg, ‘s-Hertogenbosch, Breda, Eindhoven en Helmond. Deze steden 

eisten in maart meer geld en daadkracht van de provincie om hun grote 

stedenbeleid te kunnen verbeteren. Door besluiteloosheid in het provin

ciehuis was dit beleid volgens hen in een impasse beland. De steden pre

senteerden de provincie een scala aan sociaal-economische projecten, 

waarvoor volgens hen nog veel extra geld nodig was, zoals versterking van 

binnensteden, een goede bereikbaarheid en het opknappen van verouderde 

bedrijventerreinen. Gedeputeerde Staten ontkende dat er sprake was van 

een impasse in het Brabantse Grote Stedenbeleid door besluiteloosheid van 

de provincie. Zij benadrukte dat de steden al 80 van de 90 miljoen gulden 

hebben ontvangen, die in het kader van het GSB is toegezegd. Roel 

Augusteijn, Brabantse gedeputeerde voor Cultuur, Onderwijs en Grote 

Stedenbeleid van de CDA-statenfractie, vertelt dat de problemen tussen de 

provincie en de vijf Brabantse steden inmiddels uit de wereld zijn geholpen. 

“W ij hebben gezamenlijk een soort ‘herstart’ gemaakt met het Grote 

Stedenbeleid. De aanvankelijke misverstanden zijn ontstaan door een gebrek

kige communicatie van beide kanten en te weinig onderlinge contacten. Deze 

contacten zijn nu sterk verbeterd. Zo  heeft de Commissaris van de Koningin 

van Noord-Brabant Houben inmiddels contact gehad met de burgemeesters 

van Tilburg,‘s-Hertogenbosch, Breda, Eindhoven en Helmond.”

In juni van dit jaar is er binnen de provinciale statencommissie, die zich 

bezighoudt met het Grote Stedenbeleid, volgens Augusteijn ‘een goede dis

cussie’ gevoerd. “Na deze discussie is 

het besluit genomen om het Grote 

Stedenbeleid vanuit de provincie te 

herpositioneren. De provincie wil 

niet werken aan mooie, abstracte 

plannen, maar gaat nu samen met de 

vijf steden heel praktisch kijken wat 

er op kleinschalige basis kan worden 

verbeterd.” Hij benadrukt dat er nu 

geregeld overleg en contact is tussen 

de steden en provinciale bestuur

ders. “Het Grote Stedenbeleid is op 

dit moment echt een groeimodel. 

Alle partijen moeten nog veel leren, 

want de problematieken van de grote steden zijn immens. Het zal dus nog 

veel zoeken en tasten zijn om alle problemen op te kunnen lossen. Alle 

neuzen in Brabant staan nu in ieder geval dezelfde richting in.” O ok Jan 

Rijpstra wijst op het belang van een goede, open communicatie tussen het 

Rijk, de provincie en de 25 grote steden. Hij meent dat de steden, waar dit 

beleid vooralsnog niet goed van de grond is gekomen, een voorbeeld kun

nen nemen aan de gemeente Overijssel. “De samenwerking tussen de pro

vincie en de gemeente verloopt daar erg goed. Men is daar in de provincie 

hard bezig om alle opgedane kennis op het gebied van Grote Stedenbeleid 

te coördineren.”

M eeprofiteren
Middelgrote gemeenten tot 50.000 inwoners kunnen volgens Rijpstra ook 

profiteren van het Grote Stedenbeleid. “Het kan best zijn dat een kleine 

stad van vandaag, de probleemstad van morgen wordt. Het is dus zaak 

ervoor te zorgen dat problemen, vergelijkbaar met die in de grote steden, 

voortijdig worden aangepakt. De gemeenten kunnen een samenwerking 

zoeken met één van de 25 grote steden en profiteren van de daar aanwe

zige kennis en ervaring op het gebied van het Grote Stedenbeleid.” Rijpstra 

vertelt dat hij regelmatig brieven ontvangt van middelgrote gemeenten, die 

zich willen aansluiten bij de G25.“Als je het aantal grote steden uitbreidt, 

krijgen de afzonderlijke gemeenten minder geld. Het effect van het beleid 

zal dan minder zijn. Middelgrote gemeenten kunnen beter contact zoeken 

met de grote steden. Zelf woon ik in Meppel, dat 30.000 inwoners telt. 

Deze gemeente heeft een wijk waar zich vrij veel sociale problemen voor

doen. De Meppelse gemeenteraad zou zich bijvoorbeeld tot Zwolle kun

nen richten en kunnen zeggen: ‘wij kampen met deze problematieken en 

zouden graag gebruik maken van jullie kennis en ervaring op dit gebied. Op 

deze manier hoeft het wiel niet steeds opnieuw te worden uitgevonden.”

Tekst:BartManders 

Fotografie:Hans van Asch

Het doel van het Grote Stedenbeleid is om de
G25 vitaler, veiliger en leefbaarderte maken
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Overheid of markt?
Wie net als u het nieuws nauwlettend volgt, zal gemerkt heb
ben dat er op dit moment een verhitte discussie gaande is over 
de vraag of zaken aan de overheid of aan de markt moeten 
worden overgelaten. Volgens mij gaat het er niet in eerste 
instantie om wie iets zou moeten doen, maar op welke manier 
de burger zelf invloed kan uitoefenen. Op welke manier krijgt 
de burger het best de diensten die hij mag verwachten? En 
dan blijkt de beste oplossing niet op voorhand van één partij 
te verwachten te zijn.

Wie zo’n vijftien jaar geleden een wegrestaurant langs een 
Europese snelweg bezocht, kreeg gerechten opgeschept die 
in helemaal niets leken op de smakelijke afbeeldingen boven 
de counter. De verwachte sappige vierduims hamburger op 
de foto bleek na betaling een akelig dun en zompig broodje, 
terwijl het personeel je tegelijkertijd het gevoel probeerde te 
geven datje daar ook nog dankbaar voor moest zijn. Maar 
veel keus had je als gehaaste vakantieganger niet. 
Tegenwoordig is de kwaliteit van de geboden waar in diezelf
de restaurants stukken verbeterd. Dat komt natuurlijk door
dat er meer concurrentie is, maar vooral ook omdat de burger 
mondiger is geworden en simpelweg beter voedsel voor z’n 
geld verwacht.

Ook de overheid, die vaak als monopolist optreedt, heeft met 
dit bijltje te hakken. En als je uitgaat van de burger, dan blij
ken de zaken niet zo zwart-wit te liggen in termen van ‘markt 
of overheid’. Zo heeft u bijvoorbeeld weinig invloed op de 
manier waarop ons zorgstelsel werkt, terwijl u mag verwach
ten dat u niet op een lange wachtlijst terecht komt zodra u 
zorg nodig heeft. Een ander voorbeeld: ondernemers worden 
geconfronteerd met een keur aan regelgeving, waarvoor zij 
zich veel inspanningen moeten getroosten om er aan te vol
doen. Dan mag men er op rekenen dat al die regels een helder 
doel dienen en dat de overheid zich er maximaal voor inspant 
dat zij zo gemakkelijk mogelijk uitvoerbaar zijn.
U moet er als burger allereerst op kunnen vertrouwen dat de 
overheid besluiten neemt die op een goede manier tegemoet 
komen aan uw belangen en aan die van uw medeburgers. Dat 
betekent dat voor de overheid voorop moet staan, dat u de 
diensten geleverd krijgt die u mag verwachten en dat zij ver
volgens bekijkt wie dat het beste kan of doen: de overheid zelf 
of de markt. De WD wil als liberale partij een heldere over
heid, een overheid die zich afvraagt of zij wel de aangewezen 
instantie is om u die diensten te leveren. Maar de WD wil 
bovenal een overheid die voor de zaken die zij wél behartigt, 
het als een opdracht ziet dat zo goed mogelijk te doen. Een 
overheid die dienstbaar is aan de burger en dus vraagge- 
stuurd te werk gaat. En niet andersom, zoals dat het geval was 
in de aanbodgestuurde wegrestaurants van weleer.

x J
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naar de Partijraad!
Op 22 september heeft in ‘t Spant te Bussum de 

Partijraad plaats. Niet alleen wordt de Miljoenen
nota besproken, maar er wordt ook teruggekeken 

op de afgelopen kabinetsperiode. Wat ging er in 
Paars II goed en wat kan er nog beter? Kortom; een 

Partij raad die u in dit j aar voor de verkiezingen 

niet mag missen.
De Partij raad is voor iedereen toegankelij ken

begint om 10.30 uur. Het definitieve programma 

vindt u terug op onze internetsite www.wd.nl en is 
op te vragen bij het secretariaat (telefoon 070 - 
3613061). Indien u de Partijraad wilt bij wonen en 
gebruik wilt maken van een lunch a ƒ  27,50 (€
12,48) kunt u dit reserveren via telefoonnummer 

070-3613031 of e-mail: m.borsboom@vvd.nl.

Praat mee over de 
liberale visie op Europa!

Op zaterdag 6 oktober aanstaande discussieert de 

W D  in Den Haag (Crowne Plaza Promenade) over 
het thema ‘Europa’. Op basis van de WD-notitie 

‘De W D  en de Europese Unie’ wordt een nieuwe 
impuls gegeven aan de discussie en liberale sLand- 
puntvorming over belangrijke Europese vraagstuk
ken.

Sprekers zijn o.a. de eurocommissaris Frits Bolke- 

stein en de minister van Buitenlandse Zaken Joztas 
van Aartsen. De dag is toegankelijk voor iedereen 

die geïnteresseerd is in Europa, dus zowel voor 
WD-leden, als andere belangstellenden. 
Aanvullende informatie over het programma en de 

locatie is te vinden op onze website www.wd.nl of 
op te vragen bij het algemeen secretariaat (telefoon: 
070-3613013).
Deelnamekost ƒ  25,- (€  11,34). Aanmelden kan 

bij GijsMeijer, telefoon: 070-3613013,fax: 070- 
3608276, of per e-mail: themadag@vvd.nl.

U krijgt dan zo spoedig mogelijk de WD-notitie 
‘De W D en de Europese Unie’ en informatie over 
de themadag toegezonden. De notitie is overigens 

ook los verkrijgbaar bij het secretariaat (telefoon: 
070-3613061, e-mail: alg.sec@twd.nl).

Vooraankondiging 
themadag Veiligheid
Noteer alvast in uw agenda! Op 24 november aan
staande organiseert de W D  een themadag over het 

onderwerp veiligheid. U wordt van harte uitgeno
digd om over dit onderwerp mee te praten. 
Aanvullende informatie over het programma en de 
locatie is vanaf eind september te vinden op de 
website www.wd.nl of op te vragen bij het alge

meen secretariaat 
(telefoon: 070-3613013).

Colofon
Hoofd redactie Daan Zwart Redactie Algemeen Secretariaat 
Redactiesecretariaat Mathieu Borsboom T  070 - 361 30 61
Ledenadministratie VVD Postbus 30836 2500 GV ‘s-Gravenhage T  070 - 361 30 6 1 1 www.vvd.nl 
ISBN 0166-8498

Postbus 222 
2280 AP Rijswijk 

is vervallen als 
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campagne 2002

Op weg naar de verkiezingen in 2002!
Op weg naar de verkiezingen in 2002. De reguliere verkiezingen op woensdag 6 

m aart voor de Gem eenteraad en op woensdag 15 mei de verkiezingen voor de 

Tweede Kamer. Een spannende tijd voor de W D(-leden). Met e lkaar w illen we 

im m ers de stijgende lijn van de afgelopen ja ren  voortzetten!

De verkiezingen naderen dus met rasse schreden. 
Kandidaten zijn gevonden, verkiezingsprogram

ma’s worden geschreven, de campagnes worden 
voorbereid. Centraal hierbij staan de vragen als, 

‘wie zijn eigenlijk mijn kiezers?’ en ‘welke bood
schap willen we aan de kiezer overbrengen?’. Met 

andere woorden: ‘wat is de relevante belofte die 
de W D  lokaal en landelijk aan haar kiezers kan 
en wil doen?’. Pas daarna wordt uitvoerig gespro
ken over de manier waarop deze boodschap bij 

die kiezer overgebracht kan worden, op welk 
moment dat moet gebeuren en met welke midde
len.
Het landelijke campagneteam, bestaande uit Bas 

Eenhoorn, Hans Dijkstal, Annemarie Jorritsma, 
Clemens Cornielje en campagneleider Petra 

Ginjaar komen al vanaf het voorjaar regelmatig 
bijeen om te spreken over strategie, coördinatie 
en planning. Dat de voorbereidingen ook lokaal 
zijn begonnen, is onder andere te merken aan de 

vragen, die dagelijks aan de medewerkers van het 
algemeen secretariaat worden gesteld. Vragen 
over reglementen, over trainingen, over planning 

of over strategie. Zo te merken zijn er veel afde
lingen hard aan de slag. Maar er komen ook sig

nalen van afdelingen, dat de hulp van velen nog 
zeer bruikbaar is. Bijvoorbeeld voor het schrijven 
van teksten, het ontwikkelen van folders, het 
organiseren van bijeenkomsten en het meeden

ken over het campagneplan en -strategie. 
Daadwerkelijk campagne voeren, van het plak
ken van posters tot het versturen van persberich

ten en van het verspreiden van folders tot aan het 

ouderwetse ‘canvassen’ op straat, gebeurt enkele 
weken voorafgaand aan de verkiezingen.

Opleiding en training
Het is belangrijk om met elkaar te investeren in

de kwaliteit van de strategie, de organisatie en 
de kandidaten. De Haya van Somerenstichting - 
het opleidingsinstituut van de VVD- heeft hier
voor, in nauw overleg met het landelijke cam
pagneteam, een aantal speciale activiteiten en 

trainingen in voorbereiding. Naast de reeds 

bekende en succesvolle Leergang Gemeente
raad en de mediatrainingen voor gemeente- 
raadskandidaten, zal op 29 september ‘De 
Campagnedag’ plaatsvinden. Door middel van 

een interactief programma, waaraan vele lande
lijke politici meewerken, staan verschillende 
onderwerpen centraal, bijvoorbeeld: het strate
gisch campagneplan, ontwikkelingen in de 

lokale/regionale media, dualisme in de gemeen
tepolitiek, opkomst en succes lokale partijen, 

etc. Een goede mogelijkheid voor een ieder die, 
op welke wijze dan ook, betrokken is bij de 
komende verkiezingen. Vervolgens zijn er in 
het land campagnetrainingen. Trainingen die 

gericht zijn op de praktijk van het campagne
voeren en die praktische handvaten geven.

Keuzes in campagnevoeren
Bij het maken van de plannen en keuzes, moet 

lokaal en landelijk met vele factoren rekening 
worden gehouden. Een blauwdruk voor dé stra
tegie is niet te geven. Vele lokale factoren zijn 

van groot belang: de eigen sterke en zwakke 
punten, lokale omstandigheden, wel of niet in 
het college, etc. Wissel hierover van gedachten, 
in de afdeling en gemeenten, met de eigen leden 

en kiezers. Gebruik mogelijkheden en netwer
ken zo optimaal mogelijk en formuleer de drie 

politieke kernpunten voor de eigen gemeente 
helder en zonder jargon. Als basis hiervoor gel

den de liberale beginselen vrijheid, verant
woordelijkheid, verdraagzaamheid, gelijkwaar

digheid en sociale rechtvaardigheid. Maar wat libe
ralen ook bindt, is een optimistische houding, het 
uitgaan van de eigen kracht en op een betrokken en 
betrouwbare wijze invulling geven aan de politiek.

Wat kunt ü doen?
Ongetwijfeld heeft u zich al gerealiseerd dal over 

enkele maanden de verkiezingen voorde deur staan. 
Misschien heeft u bruikbare ideeën of suggesties voor 

de naderende campagnes, leder lid -actief of niet- kan 
in (pre-)campagnetijd een bijdrage leveren aan een 
succesvolle campagne! Ook uw creatieve ideeën en 
suggesties zijn daarom van harte welkom. Denkt u te 
weten hoe wij de kiezers zo goed mogelijk kunnen 

bereiken? Dan geldt de uitdrukking die Hans Dijkstal 
vaak gebruikt: “Doe mee met de W D!”

* Denk na over leuke, nieuwe, en creatieve cam- 
pagne-ideeën en speel deze door aan het bestuur 

van uw afdeling.
* Het is ontzettend belangrijk om te weten waarin 

kiezers geïnteresseerd zijn. Als u signalen opvangt 
van vrienden, bekenden of collega’s; geef deze dan 
door. Dat kan nuttig zijn bij het opstellen van tek

sten, folders, e.d.
* Op lokaal niveau is het, ten behoeve van de 

gemeenteraadsverkiezingen, noodzakelijk gron
dig te inventariseren welke items in uw gemeente 
de gemoederen bezighouden. De W D  kan zich 

vervolgens aan de hand van die onderwerpen pro
fileren, wat de concurrentiestrijd met lokale partij
en vergemakkelijkt.
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* Wellicht heeft u een netwerk met contacten die 

nuttig zijn voor de WD. Bijvoorbeeld onderne
mers, die benaderd kunnen worden voor een 

fundraismgdiner of kiezers, die wellicht bereid 
zijn lid te worden van onze partij.

* Mag je voor het eerst stemmen? Praat hierover 
met vrienden en bekenden. Probeer ervoor te zor

gen dat ook zij hun stem op 6 maart en 15 mei uit
brengen. Ofheeftu kinderen in de leeftijd van 18 
tot 22 jaar, probeer ook hen ervan te overtuigen te 
gaan stemmen.

* Bent u bereid zich actief in te zetten tij dens de 
campagne? Bijvoorbeeld omdat u mee wilt denken 
of hand- en spandiensten wilt verlenen, zoals het 

rondbrengen van foldermateriaal. Neem dan con

tact op met de secretaris van uw afdeling!
Voor meer informatie kunt u contact opnemen met 

de afdeling voorlichting van het algemeen secretari
aat, telefoon: 070-36130 30.

Wat w o rd t  nu  precies bedoeld met  

‘D u a liserin g ’?

Gemeenten worden bestuurd door de gemeen

teraad. De gemeenteraad benoemt uit haar 
midden wethouders, die samen met de burge
meester het college van B&W vormen en gaan 

over het dagelijkse reilen en zeilen van de 
gemeente. De wethouders blijven echter wel lid 
van de gemeenteraad, men noemt dit het 
monistische systeem. In een dualistisch stelsel 

maken wethouders geen deel meer uit van de 
gemeenteraad. Ook worden de rollen en onder
linge verhoudingen anders. De wethouders 
gaan, samen met de burgemeester, het bestuur 
van de gemeente vormen, de gemeenteraad 

controleert het bestuur op hoofdlijnen.

O P R U I M I N G
De W D  ruimt 10 artikelen op uit de W D-shop om plaats te maken voor nieuwe gadgets voor de campag
ne 2002. Op de volgende artikelen wordt een korting verleend van 50% *) op de verkoopprijs.

Euro calculator

van (/)
5 Q Q

voor(ƒ)

2,50 (€1,13)

Mok 2,75 (€1,25)

Muismat 3,75 (€1,70)

Bloemzaadzakj es (100) 2^ QQ 12,50 (€5,67)

Potloden (stemW D, 50) •̂7 5Q 8,75 (€3,97)

Boter-Kaas, Eierenspelletje 2,25 (€1,02)

Stropdas (rood) 25 QQ 12,50 (€5,67)
Stropdas (blauw) 12,50 (€5,67)

Stropdas (portret) 12,50 (€  5,67)
Visitekaartjeshouder Q Q 5,00 (€2,27)

*) K o r t in g  g e ld t  in d i e n  d e  a r t i k e l e n  w o r d e n  a f g e h a a l d .  I n d ie n  d e  b e s t e l l i n g  w o r d t  t o e g e z o n d e n  p e r  p o s t  d a n  g e ld t  

e e n  k o r t i n g  v a n  4 0 %  o p  d e  v e r k o o p p r i j s .  L e v e r i n g  z o l a n g  d e  v o o r r a a d  s t r e k t .

Een bestelformulier en informatie kan worden aangevraagd via Hans Alberts: 

j .alberts@ wd.nl o f070-3613081.

Wat houden de voorstellen in?

Het kabinet stelt vier grote wijzigingen voor:
* Ontvlechting raadslidmaatschap-wethouder 

schap
* Concentratie bestuursbevoegdheden bij het 

college van B&W
* Versterking van de bevoegdheden van de raad
* Invoering van een rekenkamer voor alle 

gemeenten

De voorstellen zijn er op gericht de verhoudingen 

tussen de raad en het college duidelijker te maken. 
De raad moet meer op hoofdlijnen gaan controle
ren en minder met details bezig zijn. Ook moet de 
lokale politiek voor de burger aansprekender wor

den.

Wat g a a t  e r  nu exact gebeuren?

Helaas kunnen we nog niet zeggen wat er precies 
gaat gebeuren. Een wetsvoorstel ligt nu (zomer 

2001) bij de Tweede Kamer. De Tweede Kamer 
bespreekt de voorstellen op korte termijn. De uit

komsten van de beraadslagingen zijn uiteraard 
nog niet bekend, maar als (delen van) de voorstel
len aangenomen worden, is de verwachting wel 

dat de wetswijzigingen al met de volgende verkie

zingen ingaan.

W aar vind  ik m e e r  inform atie  ov e r  het 

on d e rw e rp  dualisme?

Diverse organisaties verstrekken up-to-date infor

matie over het onderwerp dualisme. Op de vol
gende websites kunt u meer lezen over dit onder

werp: www.vernieuwingsimpuls.nl,www.vng.nl, 
www.bzk.nl
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G ebruik uw I» cl m aal schap
In de kom ende periode zal de VVD het v erk iez in g sp ro g ram m a en de kand i

d a ten lijst voor de Tweede Kam er (2002-2006) v a stste lle n . Ju ist nu heeft u 

de m ogelijkheid , om a ls  lid van de VVD, uw m ening te laten horen en een 

bijdrage te leveren  aan de sam en ste llin g  van het program m a en de lijs t .

Medio oktober wordt aan alle WD-leden, in een 

extra uitgave van Politiek!, zowel het concept-ver- 
kiezingsprogramma, als de groslijst (alfabetische 
volgorde) van de voorlopige kandidaten voor de 
Tweede Kamer toegezonden. Eind oktober zal het 

hoofdbestuur de ontwerp-kandidatenlijst 
(genummerde volgorde) opstellen.

Verkiezingsprogramma
* Inde periode van 22 oktober tot maximaal 22 

november hebben alle afdelingen de gelegen
heid om een vergadering te houden, waarin het 

concept-verkiezingsprogramma kan worden 

geamendeerd. Alle leden, dus ook u, hebben 
toegang tot deze vergadering en kunnen mee
praten en meebeslissen over deze amendementen.

* In de periode van 22 november lol 5 december 

wordt door de respectievelijke kamercentrales 
vergaderd, om de ontvangen amendementen te

bundelen tot hanteerbare omvang.

* In de maand december worden door de com
missie verkiezingsprogramma de reacties op de 
gebundelde amendementen geschreven en na 
vaststelling door het hoofdbestuur verzonden 
aan de afdelmgssecretarissen.

* Op vrijdag 25 januari 2002 vindt, in het con
grescentrum Papendal te Arnhem, een algemene 

vergadering plaats, waarin de afgevaardigden 
van de afdelingen over de amendementen zullen 

spreken en stemmen en het verkiezingspro
gramma uiteindelijk zullen vaststellen. W D 

leden, dus ook u, hebben toegang tot deze ver
gadering.

Kandidatenlijst
* Eind oktober wordt de ontwerp-kandidaten

lijst door het hoofdbestuur vastgesteld. Van 29 
oktober tot 6 december hebben de afdelingen de

gelegenheid om een vergadering te houden, 

waarin de ontwerp-kandidatenlijst kan wor
den geamendeerd. Alle leden, dus ook u, heb
ben toegang tol deze vergadering en kunnen 

meepraten en meebeslissen over deze amende
menten.

* In de maand december zal het hoofdbestuur
de amendementen bundelen en aansluitend ver

zenden aan de afdelmgssecretarissen.
* Op zaterdag 26 januari 2002, vindt in het 

congrescentrum Papendal te Arnhem, een alge
mene vergadering plaats waarin de afgevaardig

den van de afdelingen over de amendementen 
zullen spreken en stemmen en de kandidaten

lijst uileindelijk zullen vaststellen. W D leden, 
dus ook u, hebben toegang tot deze vergadering

Wilt u o ok  direct kunnen beschikken over de groslijst 

en d e  ontwerp-kandidatenlijst, nadat het hoofdbe

stuur d eze heeft vastgesteld? K ijk dan  resp. m edio  

septem ber en eind oktober op www.vvd. nl o f  m eldt u 

nu a l a an  bij d e nieuwsdienst op internet. D an wordt 

een  m ededeling autom atisch na verschijnen van de  

lijst aan  w toegezohden.

Agenda najaar 2001 w ijz ig in g en  voorbehouden
Datum A ctivite iten  Locatie

j 19-23 september

\ 22 september
5
! 29 september

! 1 oktoberj
i  6 oktober 

j 13 oktober 
i 27 oktober
i 2 en 3 november
;

i 17 november 

j 24 november 
| 24 en 2 5 november
| 3 december
' 25 januari

| 26januari

Ouderenbeurs 
Partijraad (Miljoenennota)
Campagnedag (Haya van Somerenstichting)

Politieke avond KC Amsterdam met o.m. Hans Dijkstal 
Themadag over Europa
Vrouwen in de W D , Themabijeenkomst Sociale Zekerheid (o.a. WAO) 
JOVD, Liberale Jongerendag (o. vb.)

WD-Bestuurdersvereniging: Jaarlijkse Congres 
Partijraad óverhel ontwerp-verkiezingsprogramma 

Themadag over Veiligheid 
CongresJOVD

Politieke avond KC Drenthe met o.m. Hans Dijkstal 
Algemene vergadering (Verkiezingsprogramma)
Algemene vergadering (Kandidatenlijst Tweede Kamer)
V o o r  a c t u e l e  i n f o r m a t i e :  V V D - v o o r l i c h t i n g :  0 7 0 -  3 6 1 3 0 3 0  o f  w w w .v v d .n l

Jaarbeurs, Utrecht 

‘t Spant, Bussum 
Cruiseterminal, Rotterdam 
Barbizon Palace, Amsterdam 
Crowne Plaza Promenade, Den Haag 
Alberdingk Thijmcollege, Hilversum 

Centrum v/h land 
De Blije Werelt, Lunteren 

‘t Spant, Bussum 
Nog niet bekend 
Van der Valk, Goes 

Tulip Inn, Hoogeveen 
Sportcentrum Papendal, Arnhem 
Sportcentrum Papendal, Arnhem
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^  kort nieuws
J

Leden helpen de liberale invloed te vergroten
Een jaar voor de Tweede-Kamerverkiezingen vond 
de Jaarlijkse Algemene Vergadering (JAV) van de 

W D  plaats. Partijvoorzitter Bas Eenhoorn vroeg 
bij de opening van de drukbezochte JAV uiteraard 

aandacht voor de komende gemeenteraads- en 
Tweede-Kamerverkiezingen. Alleen met de steun 

en inzet van velen kan volgend jaar immers suc

cesvol campagne worden gevoerd. Een zaal vol 
enthousiaste leden was het hier van harte mee 
eens. Dat vertaalde zich onder andere in de reac

ties op een nieuw initiatief, namelijk een financiële 
actie ten behoeve van de campagne. Om de W D  te 
helpen de liberale invloed te vergroten, ontving 

elke congresganger een machtigingsformulier om 
eenmalig extra financiële steun te bieden. Er was 
tijdens het programma gelegenheid de formulie
ren in te vullen en velen maakten van deze gele

genheid gebruik, ruim ƒ  20.000,= werd opge

haald. Alle gulle gevers bedankt!!

Vele m achtigingen werden ingevuld en 
opgehaald (Foto: Fotobureau Flendriksen - Valk)

De 50+ Beurs, 19 t/m 23 september in 
dejaarbeurs te Utrecht: kom langs en 
praat mee.
Op het maatschappelijke plein van de 50+ Beurs 

treffen de bezoekers een W D-stand aan. Op infor

mele wijze kan daar elke beursdag van 10.00 tot
17.00 uur informatie worden uitgewisseld of vra
gen worden gesteld aan politici.

Bijzondere momenten
* Donderdagmiddag 20 september gaat partij

voorzitter Bas Eenhoorn in discussie met ande
re partijvoorzitters over ‘Participatie, de rol 

van 50+’.
* Op vrijdagmorgen 21 september kunt u op de 

koffie bij fractievoorzitter Hans Dijkstal. U 
bent om 11.00 uur van harte welkom bij de 

WD-koffietafel.

* Vrijdagmiddag 21 september spreekt Tweede-Kamerlid Erica 

Terpstra tijdens het forum‘vrijwilligerswerk en mantelzorg’.

Heeft u vragen over de WD-bijdragen aan de 50+ Beurs, dan kunt u 

contact opnemen met Gijs Meijer, tel. (070) 36130 14 of per e-mail: 

g.meijer@wd.nl.

Sinds het uitkomen van het Rapport DONNER is de WAO niet meer 
uit de media verdwenen. In het najaar komt het advies van de SER uit 
en ook dat zal weer stof tot spreken en schrijven geven. Het Liberale 

Vrouwen Netwerk van de W D  heeft een themaochtend georgani
seerd, om hierover van gedachten te wisselen met personen die van

uit allerlei invalshoeken (praktijk, werkgever, werknemer en poli
tiek) tegen de WAO aankijken en dan met name de positie van 
vrouwen in de WAO.

* Drs. J.E Hoogervorst, Staatssecre
taris van Sociale Zaken en Werk
gelegenheid.

* Mevrouw drs. S. Herenius, jong, 
hoog opgeleid en in de WAO, (psy
choloog in de sociale en organisatie
psychologie).

* Mevrouw T. van der Kraan, voor
zitter van de FNV-Vrouwenbond. De 
FNV Vrouwenbond heeft samen met 
de Wetenschapswinkel van de KU 
Nijmegen een onderzoek doen uit
voeren door drs. Petra Verdonk: 
Vrouwen: arbeidsongeschikt of 
arbeidsondergeschikt? De uitkom
sten van het onderzoek zijn onlangs 
aangeboden aan Erica Terpstra, voor
zitter van de Vaste Kamercommissie 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid.

* Mevrouw drs. N. Brzeswosky - 
initiatiefneemster Stichting WAHO 
(belangenbehartiging voor jonge 
hoger opgeleide vrouwen in de WAO).

* Drs. S. Kneppers, verzekerings
arts, beleidsmedewerkerbij het L1SV 
(Landelijk Instituut Sociale 
Verzekeringen).

* MevrouwJ. Peters, arbo- en ver- 
zuimcoördinator van de Thuiszorg 
Eindhoven. Deze Thuiszorgis een 
goed voorbeeld van een vernieuwen
de aanpak.

* MevrouwJ.A,J. Bakker, directeur 
van Wecare, een bedrijf dat cartrid- 
ges voor printers recyclet. Dit bedrij f 
heeft 13 ex-WAO-ers in dienst. Naeen 
korte inleiding door de sprekers zal de 
heer G. Wilders, in de Tweede- 
Kamerfractie van de W D  de specialist 
op WAO gebied, hierop reageren. 
Erica Terpstra is bereid gevonden om 
als dagvoorzitter op te treden.

Uiteraard bestaat er gelegenheid om vra
gen te stellen en volop mee te discussië
ren. Laat dus uw mening horen!

Iedereen, wel of geen lid van de W D, 
vrouwen en mannen, is van 
harte welkom. De aanvang is 10.30 
uur. De ochtend wordt afgesloten met 
een eenvoudige lunch om ongeveer 
14.00 uur. De kosten voorde lunch, de 
koffie en thee, zijn nog 'ouderwets’ 
laag: ƒ  30,= (€  13,61). Inlichtingen en 
aanmelding bij: Loes Trompet, telefoon 
070 - 3613040, fax. 070- 3608276 of 
e-mail: L.Trompet@wd.nl. Uw bijdrage 
kunt u overmaken op girorekening 
54.85.003, t.n.v. penningm. Org. 
Vrouwen in de W D  te Nieuwerkerk a/d 
IJssel, o.v.v. WAO.
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I #■  partijdigheden
I J

Besluitenlijst 54steJAVte 
Noordwijkerhout op 11 /I 2 mei 2001
1. Besloten werd een telegram te sturen aan H.M. 
de Koningin, waarin de aanhankelijkheid van de 
W D  met het Koningshuis wordt betuigd.

2. Besloten werd te benoemen als 
notulen commissie:
* E. van de Haar ( Den Haag)
* Mevr. J. Oldenhof (Oisterwijk)

* Mevr. J. de Bont (Alkmaar)
3. Besloten werd te benoemen als stemcommissie:

* Mevr. K. Kuperus (Den Haag)
* Mevr. L. Beek (Oisterwijk)
* W Steenbeek (Hillegom)
4. Besloten werd het hoofdbestuur decharge 

te verlenen voor het gevoerde financiële beleid 
over 2000.
5. Besloten werd te benoemen als lid van de finan

ciële commissie:
* Mevr. mr. A.EM.Q. Beukers-van Doorn te 

Vlaardingen (herbenoeming)
* De heer F.W van Gils te Zoetermeer 

(herbenoeming)
* DeWM. Gasman teAlmere (herbenoeming) 

en als plaatsvervangende leden:
* Mevr. C.J.M. Plagman te Haarlem 

(herbenoeming)
* A.L. Zijlstra te Arnhem (benoeming)
* Mevr. mr. I.R. Adema te Deventer (benoeming)
6. Besloten werd het jaarplan en de begroting

voor 2001 vastte stellen. Het wijzigingsvoorstel 1 
van de afdeling Rotterdam (prioriteit werkgroep 
lange termijnvisie partijorganisatie) en wijzigings

voorstel 2 van de afdeling Den Haag (magazine 
Politiek!) werden in overeenstemming met het 
advies van het hoofdbestuur overgenomen:
* het hoofdbestuur zal aan het ontwikkelen van 

een lange termijnvisie over de organisatie en 
inrichting van de partij hoge prioriteit geven

* het hoofdbestuur zal het kwartaalmagazine 
Politiek! en het katern Vrijheid en Democratie in 

de zomer van 2001 evalueren
7. Besloten werd de contributie voor het contribu- 

tiejaar 2001 te verhogen met gemiddeld 2,5%, 
volgens de tarieven in het kader, (zie onderaan 

deze pagina)
8. Besloten werd te benoemen in het hoofdbestuur:

* M.G J. (Mark) Harbers te Rotterdam 
(vice-voorzitter)

* Mevr. S. (Sari) van Heemskerck Pillis-Duvekot 
te Den Haag (vice-voorzitter)

* Drs. F.Z. (Zsolt) Szabo te Heemskerk 
(secretaris voor de organisatie)

* Drs. WB. (Wirt) Groen te Steenwijk 

(secretaris voorde organisatie)
* Mevr. mr. J.A. (Jolanda) Hekman te Groningen 

(secretaris voor de organisatie)
* Mevr. mr. M.E. (Marijke) Tsoutsanis-van der 

Koogh te Breda (secretaris voor de organisatie)

9. Besloten werd het initiatiefvoorstel van de

afdeling Slochteren (drugsbeleid) en het wijzi
gingsvoorstel 7 van de afdeling Amsterdam (reac

tie op voorstel Slochteren), wijzigingsvoorstel 6 
van de afdeling Waalre (drugsbeleid)en het wijzi
gingsvoorstel 3 van de ondercentrale Duin- en 
Bollenstreek (gezondheidszorg) mee te geven aan 
de verkiezingsprogramcommissie 2002-2006.

10. Besloten werd wijzigingsvoorstel Den Haag 
(Europa) conform het advies van het hoofdbestuur 

aan te nemen en jaarlijks een themadag over 
Europa te houden te beginnen in het komende 
najaar. Toegezegd werd de nota “De W D  en de 
Europese unie” van WE van Eekelen, M. Patijn en 
J.C. Wiebenga, (maart 2001), hierbij te betrekken.

11. Besloten werd te volstaan met beantwoording 
van het wijzigingsvoorstel 5 van de afdeling Den 
Haag (verdediging euthanasiewetgeving door 

Europese fractie) door de heer Wiebenga: 

Euthanasie behoort niet op de Europese agenda te 
staan. Strafwetgeving is en moet nationaal blijven 

en niet worden geharmoniseerd. De fractie heeft 
derhalve geen taak de euthanasiewetgeving op 
Europees niveau te verdedigen.

Contributietarieven voor 2002
Betaling PERJAAR

2001 2002
PER HALFJAAR 
2001 2002

PER KWARTAAL 
2001 2002

Geboortejaren H H H H H
t/m 26jaar €19.06 (ƒ42,00) 

€18.15 (ƒ40,00)
€19.50 (ƒ42,97) 
€18.50 (ƒ40,77)

€9 .98 (ƒ21,99) 
€9 .30  (ƒ20,49)

€10.50 (ƒ23,14) 
€9 .75 (ƒ21,49) €4 .76 (ƒ10,49) €5.00 (ƒ11,02)

27 t/m64jaar H Ë H H H h €69.43 (ƒ153,00) 
€68,52 (ƒ151,00)

€71.50 (ƒ157,57) 
€70.50 (ƒ155,36)

€ 3 5 .1 7 ( /77,50) 
€34.49 (ƒ76,01)

€36.50 (ƒ80,44) 
€35.75 (ƒ78,78) €  17.36 (ƒ38,26) €18.00(39,67)

65jaar en ouder
/vermindering g S ^ E H j^ H j

€35.17 (ƒ77,50) 
€34.26 (ƒ75,50)

€36.00 (ƒ79,33) 
€35.00 (ƒ77,13)

€18.15 (ƒ40,00) 
€17.36 (ƒ38,26)

€19.00 (ƒ41,87) 
€18.00 (ƒ39,67) €8.85 (ƒ19,50) €9.25 (ƒ20,38)

contributie
gezinslid/
huisgenoot h H H H

€19.06 (ƒ42,00) 
€  18.15 (ƒ 40,00)

€  19.50 (ƒ 42,97) 
€18.50 (ƒ40,77)

€9 .98  (ƒ21,99) 
€9 .30 (ƒ20,49)

€10.50 (ƒ23,14) 
€ 9 .7 5 ( /21,49) €4.76 (ƒ 10,49) €5 .00  (ƒ11,02)
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p  familienieuws

J

Mei 2001 - D r s .  T .L .N . W e t e r i n g s  is met ingang van 7 mei 2001 

benoemd tot burgemeester van Beverwijk. Tot dat moment was 
Weterings wethouder van Rijswi jk en lid van de Provinciale Staten van 

Zuid-Holland.
Juni 2001 - M e v r o u w  P C .  K r i k k e ,  tot 1 juni wethouder Economische 

Zaken in de gemeente Amsterdam, is met ingang van dezelfde datum 
benoemd tot burgemeester van Arnhem.
M e v r o u w  T. v a n  d e r  S t r o o m -  V a n  E w i j k  is per 1 juni 2001 benoemd tot 
burgemeester van Heemstede. Zij volgt daar mevrouw'N.H. van den 

Broek-Laman Trip op, die met vervroegd pensioen is gegaan. Tot haar 
benoeming in Heemstede, was mevrouw Van der Stroom burgemeester 
van de gemeente Schermer.

D e  h e e r  m i : D . B i j l  is per 1 juni 2001 benoemd tot waarnemend burge
meester van de gemeente Schermer. De heer Bijl was sinds 1979 werk

zaam bij de provincie Noord-Holland en vanaf 1991 kabinetschef van 

de commissaris der Koningin m Noord Holland.
De burgemeester van Kessel, m i: d r s .  S .W .T h .  H u i s m a n  is met ingang van 

5 juni 2001 benoemd tot burgemeester in Hilvarenbeek.
B u r g e m e e s t e r  C . v a n  L i e r e  v a n  S l u i s - A a r d e n b u r g  is per 18 juni benoemd 

tot waarnemend burgemeester van de gemeente Noord-Beveland. Van 
Liere volgde in Noord Beveland b u r g e m e e s t e r  M .E v e r a e r s  op, die per 1 

juni benoemd is in de gemeente Rucphen in West-Brabant.

Juli 2001 - M e v r o u w J .H .M .  H e n n a n s - V l o e d b e l d  is per 1 juli benoemd 
tol burgemeester van de gemeente Ouderkerk. Zij was daarvoor wet
houder van de gemeente Losser.
D e  h e e r  C .J .M . d e  B r u in  is per 16 juli benoemd tot burgemeester van 
Papendrecht. De heer de Bruin wras wethouder te Nieuwegein en is 

voorzitter van de kamercentrale Utrecht.
Augustus 2001 - D e  h e e r j .  N o o r l a n d  is met ingang van 1 augustus 
benoemd tot waarnemend burgemeester van Pijnacker. De heer 

Noorland was van 1985-2000 burgemeester van Dordrecht en van mei 

2000 tot juli 2001 waarnemend burgemeester van Ouderkerk. 
September 2001 - M e v r o u w  H . H u i j b r e g t s - S c h i e d o n  wordt per 15 
september benoemd tot burgemeester van Oosterhoul. Mevrouw 

Huijbregts is gedeputeerde voor de Provinciale Staten van Noord- 
Brabant. (Bron: o .m .  B i n n e n l a n d s  B e s t u u r )

Verantwoordelijken betrouwbaar
In de politiek zijn drie elementen zeer essentieel: open

heid, eerlijkheid en betrouwbaarheid. De W D blijft op 
deze cruciale punten hameren. In een verkiezingsjaar 

geldt dat evenzeer. “Doen wat je zegt, en zeggen wat je 
doet”, is het adagium. Leden van de W D mogen onze 

bestuurders en politici daarop ook “afrekenen”. Wie 
gekozen is om verantwoordelijkheid te nemen, moet 

ook tijdig verantwoording afleggen. En dat moet in alle 
openheid.
De W D wil verantwoordelijkheid dragen en in de 
Nederlandse politieke verhoudingen betekent dit vaak 
geven en nemen. Je neemt posities m en de kiezer volgt 

je geloofwaardigheid. Hierbij moeten altijd twee din
gen inde gaten worden gehouden. Allereerst is dat de totale positie van de W D. Het uit

eindelijke doel is maximale invloed te kunnen (blijven) uitoefenen om een liberale, toler
ante en veilige maatschappij tot stand te brengen. We moeten er dus voor zorgen niet 
weggespoeld te worden en dienen onze positie in de coalitie daarom in het oog te houden. 
Het tweede punt waar we steeds mee moeten rekenen is dat de kiezer wil begri j pen, waar

om we soms in specifieke gevallen “door de pomp gaan”. We hebben als W D  geleerd ste
vig in te zetten, maar je moetje verlies kunnen nemen op zodanige wijze, dat de kiezer dit 
kan begrijpen. Duidelijke communicatie over de WD-inzet en de uiteindelijke beslissing 
is van het allergrootste belang. Bij het correctief referendum, de burgemeestersbenoeming 
en gemeentelijke herindeling Haaglanden speelden beide elementen. Het ging om het 

behoud van onze positie als geloofwaardige partner in de coalitie en dus om het behouden 
van maximale invloed op dossiers als veiligheid, zorg, onderwijs en financieel beleid. 
Daarnaast was het vanaf het begin duidelijk dat de W D in deze drie specifieke gevallen 

niet gemakkelijk een liberale overwinning zou kunnen vieren. Dat vereiste stuurmans- 
kracht, politieke regie en goede communicatie. Binnen de W D, daar wil ik open en eerlijk 

over zijn, is met teleurstelling gereageerd op het politieke feit dat we ons verlies moesten 
nemen. Ik heb opnieuw geleerd dat “doen watje zegt en zeggen wat je doet” ook inhoudt 

dal je de beperking van je politieke macht aan de kiezer duidelijk maakt. Meegaan met een 
compromis wordt goed begrepen, zolang dit op de juiste wijze wordt beargumenteerd. 
Een weloverwogen positiebepaling is daarbij een belangrijke opdracht voor een politicus. 

De W D zal zich op die wijze ook in moeilijke beslissingen laten kennen.

Openheid, eerlijkheid en betrouwbaarheid zijn de kenmerken van de WD. Die doen 

niets af aan een politiek verlies dat op sommige dossiers moet worden geïncasseerd om 
versterkt te kunnen doorgaan.

S A ' ’0'-”

Bas Eenhoorn 
partijvoorzitter

Onderscheidingen

Mevrouw C.R. Baljé-Rijnders te Marum 
Mevrouw WJ.M. Bregman-Kaaks te Roden 
H.H. van Gellecom te Panningen 
Ir. M. Geudeke te Uithoorn

De heer A. Melaard te Gouda

Oorkonde erevrijivilliger
De heer mg. P.H. Tirion te Oosterbeek 
Mevrouw M.A.L. Bosma-Scholten te Bilthoven
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Ö het nieuwe lid

Liberale politiek is Quality Management

Naam: Prof. Dr. Ir. Hubert Rampersad
Geboortejaar: 1957
Beroep: Zelfstandig organisatieadviseur

en hoogleraar productiemanage 

ment en produktietechnologie 
aan de Anton de Kom Untversi- 

teit teParimaribo.
Lid sedert: voorjaar 2001

“De kwaliteit van het WD-verkiezingsprogram- 
ma voor onder andere het asielbeleid en de 
aftrekbaarheid van de hypotheekrente heeft mij 
altijd zeer aangesproken. In 1997 had ik het 

voorrecht een gesprek te hebben met Frits

Bolkestein, die mijn enthousiasme voor de W D  
verder heeft aangewakkerd. Drie jaar geleden 
koos ik echter voor een tijdelijke terugkeer naar 

mijn geboorteland Suriname om via de universi- 
teit een bijdrage te leveren aan de economische 
ontwikkeling van het land. Daarnaast ben ik 

auteur van diverse artikelen in tijdschriften en 
van een aantal boeken over onder meer “Total 
Quality Management”. Mijn gezin en ik hebben 
ervoor gekozen nu weer terug te keren naar 

Nederland, waar ik ruim 27jaar gestudeerd en 
gewerkt heb. Ik ben direct lid geworden van de 
W D. Ergens binnen deze partijstructuur van de 

W D  wil ik actief participeren in de Nederlandse

politiek en een waardevolle bij

drage leveren aan de verdere 
maatschappelijke en economi
sche ontwikkeling. Ik ben ervan 

overtuigd dat de liberale poli
tiek quality management is."

Hubert Rampersad

De VVD kan ook uw hulp goed gebruiken! 
Word daarom  lid van de VVD.

UZI Ja, ik word lid van de W D  
□  Graag ontvang ik eerst meer informatie

Naam:--------------------------------------------

Adres:--------------------------------------------

Postcode/woonplaats:-------------------------

Geboortejaar:--------------- Geslacht: MA7

Handtekening:

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig):

P'<>iS*ü<sU’ cadeau
U kunt vrienden of bekenden een abonnement op Politiek! cadeau 
te doen! Voor ƒ 25,- (€  11,34) is op het algemeen secretariaat een 
cadeaubon verkrijgbaar. Degene die u het blad cadeau doet, ont

vangt vervolgens gedurende anderhalf jaar 
(6 nummers) het liberale magazine Politiek!

| | Ja, ik wil graag een cadeaubon bestellen

| | Graag ontvang ik eerst meer informatie

Naamgever:

Adres:
Postcode/woonplaats:

Geboortejaar: Geslacht: MA7
Aantal:
Handtekening:

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie

Antwoordnummer 1877 
2500 WB DEN HAAG

Aanmelden als lid kan ook telefonisch 070 361 30 61 of via de internetsite, www.wd.nl

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig):

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
Antwoordnummer 1877 

2500 WB DEN HAAG

Voor meer informatie over de cadeaubon kunt u ook contact opne
men met het algemeen secretariaat, tel.070 361 3061.
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Uitgeverij TOPpers
geeft een aantal aansprekende regionale en lande
lijke magazines uil, zowel voor de zakelijke markt 
als de consumentenmarkt.

TOPpers S p v c ij l  M eelij
vervaardigt een breed scala aan producten als 
gesponsorde magazines, nieuwsbrieven, verpak
kingen, brochures, boeken en leaflels.

TOP vorm
is een professionele studio die onder andere uw 
advertenties, huisstijl, magazine, nieuwsbrief, etc. 
ontwerpt en vormgeeft.

TOP teksl
verzorgt op kundige w ijze  uw tekstproducties, of 
het nu gaat om een persbericht of een volledig 
magazine.

TOP tam
neemt u het opzeilen en hel onderhouden van de 
content van uw internetsite uil handen. Daarbij heeft 
een keuze uit diverse serviceniveau's.

TOPpersbv
De doortastende communicatiepartner

U kent TO Ppersals de uitgever van Politiek!.
Wist u dat we ook diverse andere landelijke en regionale magazines uitbrengen als Senioren Magazine, Baby Info en Zakelijk?

In de 10 jaar dat we bestaan, zijn we van kleine Brabantse uitgeverij uilgegroeid 
lot een volwassen speler op de landelijke markt.

Zo kunt u bij TOPpers Special Media terecht voor het verzorgen van uw tekstproducties, de content van uw internetsites, de productie van 
uw brochures en nieuwsbrieven en bel ontwerp van advertenties en huisstijlen. Eerder kozen aansprekendeorganisalies als de Landelijke 

Thuiszorg, V V D , AVRO , Synlens en de World Trade Centers voor een samenwerking met TOPpers. Dus waarom u niet?

Uitgeverij I ( )l’/« r.s bv, lavaslraai 2‘) a, r>2 I "> lï( 's I Icrlogcnbosch,
I 07.!-(> I -10,Td!, I 07 >-(> I 40,57 5, I inlo(»?loppers.nl, I w w w .loppers.nl 

Voor al uw vragen rondom  o n /e  ( om m unk alieprodur ten kunl u , <>nla< I opnem en met Mar, o de longe Haas

http://www.loppers.nl
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JON A LS THE PRINCIPLES OF 
AVIATION
In the demanding world of aero- 
nautics, every single component 
must be offidally approved and 
certified. We apply the same 
principle to the manufacturing of 
our wrist instruments.
Our movements meet all the 
precision and reliability criteria 
required to obtain chronometer 
certification. Moreover, every last 
detail of our watches is designed 
for intensive use.
One simply does not become an 
aviation supplier by chance.
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Een sponsored magazine, nieuwsbrief of personeelsblad kan een 

krachtige versterking zijn van uw communicatie. Maar dan moet het wel 

perfect aansluiten op uw bedrijfsidentiteit. Alleen mooi is immers niet 

genoeg. Titel, onderwerpkeuze, fotografie, ontwerp en tone-of-voice: het 

hele bladconcept moet kloppen. En natuurlijk wilt u er zo min mogelijk 

werk aan hebben.

Door uw blad onder te brengen bij BrandMagazines realiseert u 

alles in een keer. Als onderdeel van communicatiegroep The BrandHouse

zij n we gewend te denken en doen in merken .Alles begint bij ons dan ook 

met de BrandScan: een unieke korte merktoets die snel een stevige basis 

legt voor een sterk bladconcept. En als ervaren bladenmakers kunnen we 

u een perfecte uitvoering garanderen. Zodat u zonder zorgen een blad heeft 

dat uw merk versterkt.

Voor meer informatie of een vrijblijvende presentatie: bel 073 - 

615 49 71, email naar info@brandmagazines.nl of kijk op www.brand- 

magazines.nl.
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Visie: woningbouw moet beter en diverser

Er is jarenlang te weinig kwaliteit toegevoegd aan het 

woningbestand in Nederland. Althans, dat is de 

mening van staatssecretaris van VROMJohan Remkes. 

“Juist nu mensen meer willen en ook kunnen beste

den aan hun woning, zijn niet die huizen beschikbaar 

waar vraag naar is.”  Onlangs ondertekenden de 

staatssecretaris en diverse belangenverenigingen 

Nationaal Akkoord Wonen 2001 -2005, dat een aantal 

belangrijke ambities op woongebied weergeeft, die in 

de komende vijf jaar gerealiseerd moeten worden. 

Hans Leeuwenkamp van de Vereniging Eigen Huis is 

heel tevreden met het akkoord. Al moet je het vol

gens hem wel zien als een kader voor verder beleid. 

“ Het Nationaal Akkoord Wonen voorzie t in het 

opstellen van een woonvisie door overheden in over

leg met woonconsumenten. Waar gaan herstelwerk

zaamheden plaatsvinden, waar sloop en waar nieuw

bouw? D it soo rt vragen moet samen met 

woonconsumenten worden beantwoord. Alleen dan 

creëer je gedragen beleid.”

Debat: de krijgsmacht als moderne werkgever

Het personeelstekort bij defensie is een voortduren

de bron van zorg. Te weinig mensen stromen de 

krijgsmacht in, te veel stromen er vroegtijd ig uit. 

Betere arbeidsvoorwaarden moeten van het leger 

een aantrekkelijker werkgever maken. Een aantal 

maatregelen is al ingezet om de situatie te verbete

ren: “ De voorlichting is verbeterd, de begeleiding is 

geïntensiveerd en de eerste opleiding verlengd” , 

aldus Henk van Hoof, staatssecretaris voor Defensie 

namens de VVD. Maar volgens Ab Harrewijn, w oord 

voerder Defensie van GroenLinks in de Tweede 

Kamer, moeten er drastischer maatregelen genomen 

worden. “ De Nederlandse krijgsmacht kan met m ini

maal vijfduizend man inkrim pen en op die manier 

zowel bijdragen aan het vinden van een oplossing van 

het wervingsprobleem als het benodigde geld vinden, 

om de primaire en secundaire arbeidsvoorwaarden 

te optimaliseren.”  De krijgsmacht moet zichzelf gaan 

zien als een werkgever als alle andere.
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Reportage: het leven van dak- en thuislozen

In het jaar 2000 waren in Nederland 5 1.327 mensen voor 

kortere of langere tijd dak- of thuisloos. Dat is meer dan 

een verdubbeling ten opzichte van 1996. Het Leger des 

Heils signaleert een toename van het aantal vrouwen en 

kinderen dat dakloos werd. Dat duidt erop dat hele gezin

nen op straat worden gezet, bijvoorbeeld door een grote 

huurschuld. “ Soms lijkt het wel of de toestroom niet te 

stoppen is” , vertelt majoor Germen Stoffers van het 

Leger des Heils in Rotterdam. Het grootste deel van de 

meer dan 5000 Rotterdamse dak- en thuislozen kampt 

met forse psychiatrische problematiek. “ Daarnaast spelen 

verslavingsproblemen.Vaak is er sprake van een combina

tie: verslaafd én psychisch niet in orde. Het is dan ook 

mijn overtuiging dat die problemen gezamenlijk moeten

worden aangepakt” , aldus W D-w ethouder Sandra 

Korthuis. Politiek! ging een dag met de majoor en de wet

houder in Rotterdam op pad en bezocht de wereld waar

in de dak- en thuislozen leven.

Interview: Albert Verlinde

Albert Verlinde heeft de laatste jaren vooral landelijke bekendheid 

verworven als televisiepresentator en entertainmentdeskundige. 

Recent stapte hij van SBS6 over naar RTL4, om daar commentaar te 

leveren bij een showbizzprogramma. “ Ik vind het leuk om mijn onge

zouten mening te geven over dingen die spelen in de entertainment- 

wereld én over andere belangrijke maatschappelijke thema’s.”  Verlinde 

is sinds kort getrouwd m etW D-politicus Onno Hoes.“ Het klikte zo 

goed tussen ons, omdat wij allebei al langer een grote politieke inte

resse hebben. Politiek heeft me van jongs af aan beziggehouden. Ik 

kom uit een rood nest. Als kind discussieerde ik al met mijn vader in 

de woonkamer over het toenmalige kabinet Den Uyl-Wiegel, terwijl 

de andere kinderen naar de keuken waren gestuurd.”  Een interview 

met deze eigenzinnige tv-persoonlijkheid.

Maatschappij: als werken niet loont

De werkloosheid mag dan laag zijn, 

nog altijd zijn meer dan een miljoen 

mensen niet bij het arbeidsproces 

betrokken. Een belangrijke oorzaak 

van het ogenschijnlijke gebrek aan 

werklust is van financiële aard. W ie 

zijn uitkering opgeeft om (laag) 

betaalde arbeid te verrichten, gaat 

er netto vaak op achteruit in plaats 

van vooruit. Dat kan niet volgens 

Tweede-Kamerlid voor de VVD, 

Henk Kamp: “ Iedereen met een bij

standsuitkering die gaat werken en 

iedereen die al w erkt en een loons

verhoging krijgt, moet daar finan

cieel beter van worden.”  Volgens 

hem moet werken noodzakelijk 

worden gemaakt voor iedereen die 

kan werken en voor wie er werk is. 

Gerda Verburg, lid van de Tweede 

Kamer voor het CDA, ziet het 

anders: “Je kunt niet zomaar hon- 

derdvijfenzeventigduizend w erk lo

zen op honderdvijfenzeventigdui-

zend openstaande vacatures afstu

ren. Die puur statistische benade

ring gaat voorbij aan het feit, dat 

niet alleen de aanbodzijde van de 

arbeidsmarkt is veranderd, maar 

ook de vraagzijde.”
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visie

Cultuuromslag in woningbouw:
"Allemaal inschikken ten gunste

JohanRemkes

O ok voor de huursector heeft het 

gebrek aan doorstrom ing op de 

koopmarkt volgens de staatssecre

taris enorme gevolgen. De druk 

daarop w o rd t gro te r wanneer 

starters geen koophuis kunnen 

verwerven. Bovendien kom t de 

reconstructie van oudere stadswij

ken moeilijk van de grond. “ D it 

alles leidt bij veel woningbouwcor

poraties en gemeenten to t  de 

reactie om te bouwen, zodat de 

wachtlijsten, het korteterm ijnpro- 

bleem, weggewerkt worden.Terwijl 

er eigenlijk moet worden gebouwd 

om de verstopping tegen te gaan” , 

aldus Remkes.

Het onlangs door de staatssecreta

ris en diverse belangenverenigin

gen ondertekende Nationaal Ak-

Er is jarenlang te weinig kwali

teit toegevoegd aan het wo

ningbestand in Nederland. Dat 

is volgens VVD-staatssecreta- 

ris Johan Remkes van VROM 

(Volkshuisvesting Ruimtelijke 

Ordening en Milieu) de be

langrijkste reden voor de hui

dige problemen op de huizen

markt. "Juist nu mensen meer 

willen en ook kunnen beste

den aan hun woning, zijn niet 

die huizen beschikbaar waar 

vraag naar is'/ stelt de staatsse- 

cretaris."Een gebrek aan door

stroming en een moeilijke 

positie voor starters op de 

koopmarkt zijn het gevolg."

koord Wonen 2001-2005, geeft een 

aantal belangrijke ambities op 

woongebied weer die in de ko

mende vijf jaar gerealiseerd moe

ten worden.

De Vereniging Eigen Huis is heel 

tevreden met het akkoord. Al moet 

je het volgens beleidsadviseur Hans 

Leeuwenkamp wel zien als een 

kader voor verder beleid. De 

belangrijkste uitgangspunten van 

het akkoord zijn meer keuzevrij

heid en een grotere zeggenschap 

van burgers over hun woning en 

woonomgeving. “ Het Nationaal 

Akkoord Wonen voorzie t in het 

opstellen van een woonvisie door 

overheden in overleg met woon

consumenten. W aar gaan herstel

werkzaamheden plaatsvinden, waar

sloop en waar nieuwbouw? D it 

soort vragen moet in de toekomst 

samen met woonconsumenten 

worden beantwoord. Alleen dan 

creëer je gedragen beleid. Het punt 

van de wachtlijsten is daarmee 

opgelost. Je gaat vraaggericht te werk 

en niet aanbodgericht, zoals we in 

Nederland sinds de invoering van de 

woningwet in het begin van de tw in

tigste eeuw hebben gedaan” , aldus 

Leeuwenkamp.

Cultuuromslag
Het wegzetten van aantallen en 

massa-standaardisatie maakt met 

andere woorden plaats voor maat

werk en zeggenschap. D it vraagt 

volgens staatssecretaris Remkes 

‘van alle betrokkenen in de bouw- 

kolom een cultuuromslag’. “ We zul

len allemaal moeten inschikken ten 

behoeve van de bewoner” , aldus de 

staatssecretaris. “ Ik vergelijk dit 

proces wel eens met het besturen 

van een tanker. Van koers verande

ren kan daarbij niet van het ene op 

het andere moment.”

Een van de doelstellingen binnen 

het Nationaal Akkoord Wonen is 

dat eenderde van het aantal nieuw

bouwhuizen middels zelfbouw to t 

stand gaat komen. In de Randstad 

en op Vinex-locaties is zelfbouw 

totnogtoe vrijwel onmogelijk geble

ken. Remkes: “ Ik heb echter nog 

geen enkel steekhoudend argument 

gehoord om deze ontwikkeling 

tegen te gaan, behalve het argument 

van het al dan niet hebben van een 

grondpositie. Deze ligt lang niet 

altijd bij een gemeente, maar bij

voorbeeld ook bij projectontwikke

laars. Daarom hebben we de dis

cussie rond eigen bouw gekoppeld 

aan de discussie grondbeleid. Zo 

kunnen gemeenten bijvoorbeeld 

voortaan als eis stellen aan het ver

lenen van een grondexploitatiever- 

gunning, dat er een bepaald aantal 

kavels beschikbaar moet zijn voor 

particulier opdrachtgeverschap, of

tewel zelfbouw. Ik ga er vanuit dat 

gemeenten die mogelijkheid goed 

oppakken, want we moeten niet ver

geten dat bijvoorbeeld de Am 

sterdamse grachtengordel volledig 

in eigen beheer is gebouwd” , geeft 

hij een voorbeeld.

“ Het percentage eigenbouw ligt in 

Nederland met 18 procent uitzon

derlijk laag” , stelt Leeuwenkamp. “ In 

landen om ons heen bedraagt dit 

percentage gemiddeld zo’n 40 a 50 

procent. In België is d it zelfs 70 

procent. W e hebben in Nederland 

dus een grote inhaalslag te maken. 

Met name in de grote steden zie je 

dat gemeenten en woningbouwcor

poraties nog steeds een belangrijke 

vinger in de pap hebben. D it terw ijl 

in onze ogen mensen zeer goed in 

staat zijn hun woonwensen zélf te 

realiseren.”

Meerdere smaken bieden
Naast meer eigen bouw is het vol

gens de staatssecretaris tevens van 

groot belang dat bijvoorbeeld w o

ningbouwcorporaties klantvriende

lijker te werk gaan. “ Ze moeten 

klanten meerdere smaken bieden: 

dus huren, kopen en kopen onder 

voorwaarden” , benadrukt Remkes.

politiek;



>ewoner"
Met name in binnenstedelijke gebie

den is dit laatste volgens hem van 

groot belang. “ Anders jaag je starters 

weg uit de stad.”  Corporaties zou

den volgens Remkes in overleg met 

een gemeentebestuur een verkoop

beleid moeten opstellen. “ Natuurlijk 

begrijp ik dat ze zelf een gedifferen

tieerd aanbod willen behouden, maar 

dat bewerkstellig je wanneer je een 

tussensmaak creëert in de vorm van 

sociale koopwoningen. Wanneer de

"Het
percentage 
eigenbouw 

ligtin 
Nederland 

met 18 
procent 

uitzonderlijk 
laag."

bewoners van een dergelijk huis ver

huizen, blijft het betreffende huis in 

het bestand van de woningbouwcor

poratie.”  Een bijkomend voordeel 

van sociale koopwoningen is dat 

mensen meer in hun huis gaan inves

teren, dan wanneer iemand in een

huurhuis woont. U it onderzoek in 

respectievelijk Emmen, de Achter

hoek en Amsterdam blijkt vervolgens 

dat door een verhoging van het eigen 

woningbezit de arbeidsparticipatie 

van mensen ook toeneemt. De maat

schappelijke effecten zijn dus ook 

positief. Met name voor steden is dit 

volgens Remkes een belangrijke over

weging.

Kwaliteit van woningen
“ Het kopen van een huis is in 

Nederland te lang gezien als iets bij

zonders. D it terw ijl keer op keer 

blijkt dat eigendom, een koophuis 

dus, beter w ord t beheerd dan een 

huurhuis. Voor de kwaliteit van de 

woningen in Nederland is het dus 

noodzakelijk dat de koopsector 

groeit van zo’n 50 procent naar 65 

procent” , vindt Leeuwenkamp.

In de grote steden ligt het percenta

ge koopwoningen aanmerkelijk lager 

dan in het buitengebied. In Am

sterdam bijvoorbeeld ligt het percen

tage koopwoningen op zo’n vijftien 

procent. Remkes hoopt dat dit zal 

stijgen to t zo’n 35 procent. “ De te

ruime huurcultuur in Amsterdam, 

die jarenlang onder leiding van soci- 

aal-democratische wethouders 

heeft geheerst, heeft deze ontw ik

keling altijd in de weg gestaan. D it 

beleid kunnen we nu veranderen.” 

Om het huizenbezit te bevorderen 

zou de positie van eigenaren/bewo- 

ners volgens Leeuwenkamp aanzien

lijk verbeterd moeten worden. 

“ Huurdersorganisaties zijn er vol

doende en worden ook gesubsi

dieerd door de overheid. Dergelijke 

organisaties/platformen zouden ook 

moeten ontstaan voor eigenaren/- 

bewoners. Zij moeten namelijk ook 

een infrastructuur hebben, waarbin

nen ze zich kunnen verenigen om 

zo een woonvisie te kunnen ver

woorden. De waardevastheid van 

het onroerend goed dat ze bezitten 

hangt samen met hun gehele woon

omgeving en niet alleen met het 

eigen bezit. Deze verkleining van de 

achterstand van eigenaren/bewo- 

nersorganisaties ten opzichte van 

huurdersorganisaties is iets dat wij 

als vereniging eigen huis nog missen 

in het Nationaal Akkoord Wonen.”
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Cadeautopper 1

Ook een combinatie van twee 
befaamde wereldmerken. 

Wederom een zakmes van 
Victorinox, maar ditmaal fraai 

gecombineerd met een bal
pen van Cross. Niet zomaar 

een luxe pen, maar een waar 
schrijfinstrument. 
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bestellen voor ƒ  99,50 
(€  45,15).
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pen, die ook door de Amerikaanse 
politie gebruikt worden. Ze zijn ge
maakt van speciaal aluminium. Het 
merk Victorinox spreekt helemaal voor 
zich: Zwitserse topkwaliteit.
Als lezer kunt u deze set, verpakt in 
een fraaie cassette, bestellen tegen het 
voordelige tarief van ƒ  65,- (€ 29,50). 
U bespaart ruim twintig gulden op de 
vergelijkbare winkelwaarde!

Bestellen
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debat

De krijgsmacht nieuwe stijl: 
een werkgever als alle andere

Militaire doctrines veranderen langzamer dan de oorlogen waarvoor ze w or

den ontworpen.Tijdens de Koude Oorlog ging elke kant ervan uit, dat groot

schalige legers de beste garantie voor vrede vormden. De eerste twijfel daar

aan ontstond niet pas na de val van de Muur, maar al tijdens de Yom 

Kippoeroorlog van 1973. Toen slaagde één Israëlisch tankbataljon erin een 

overweldigende Syrische overmacht op de Golanhoogte uit te schakelen. Hoe 

kon dit gebeuren? De Syriërs beschikten over een paar duizend van de nieuw

ste Sovjettanks, dus aan het materiaal kon het niet liggen. Het bleek, dat de 

Israëliërs veel meer initiatief aan de dag durfden en konden leggen, minder 

afhankelijk waren van ondersteunende eenheden en zowel gewonden als 

beschadigd materieel zo snel konden oplappen, dat ze soms binnen enkele 

uren weer naar het slagveld konden terugkeren. Flexibiliteit, autonomie en 

snelheid wonnen het van logheid, afhankelijkheid en hiërarchie. Volgens Alvin 

en HeidiToffler, auteurs van‘De Nieuwe Krijgselite’, zou de krijgsmacht van de 

eenentwintigste eeuw er hoe dan ook heel anders hebben uitgezien. Het 

einde van de Koude Oorlog heeft de noodzaak van deze structurele verande

ring slechts onderstreept. ‘Minder, maar beter’, lijkt tegenwoordig het devies. 

De ‘militair nieuwe stijl’ moet veel meer kunnen dan zijn voorganger, maar het 

kost defensie ook veel meer moeite om er voldoende van te werven en te 

behouden.

Terug naar defensie
“We voelen nog steeds de naweeën van de afschaffing van de opkomstplicht” , 

aldus Henk van Hoof, staatssecretaris voor Defensie namens de W D  en als 

zodanig onder meer verantwoordelijk voor het personeelsbeleid. “Tot voor 

vijf jaar werd het personeelsbestand van onderaf automatisch aangevuld met 

dienstplichtigen. Sindsdien moeten we zelf onze nieuwkomers werven, en dat 

in een bijzonder krappe arbeidsmarkt. Een volgend probleem is die nieuwko

mers te houden. Om de uitstroom te verkleinen hebben we getracht de mili

taire praktijk meer overeen te laten komen met de beloften die we in de 

banenwinkels doen. De voorlichting is verbeterd, de begeleiding is geïntensi

veerd en de eerste opleiding verlengd. Daarnaast hebben mijn collega, Frank 

de Grave.en ik getracht meer van het aanwezige personeel te behouden door 

voor hogere toelagen en premies te zorgen. Dat kon door het personeels

budget met tweehonderdvijftig miljoen gulden te verhogen. Daarnaast zijn we 

bezig de opleiding te optimaliseren. Militairen moeten in staat zijn meer 

arbeidsmarktrelevante cursussen te volgen en zelfs enige tijd in een andere 

onderneming te kunnen werken. Daartoe dient het convenant ‘bedrijfsleven

defensie’, dat we met onder meer het V N O /N C W  gesloten hebben. We lei

den niet alleen meer op voor de eerste baan bij defensie, maar ook voor 

een eventuele tweede baan elders. Het effect van die nieuwe dynamiek in de 

vorming is niet, dat militairen het leger nog eerder verlaten, maar juist, dat ze
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debat

langer blijven. We hebben onder de 

vliegers al een duidelijke afname van 

de uitstroom kunnen constateren. 

Op termijn is het zelfs heel goed 

mogelijk, dat voormalige militairen 

terug zullen willen naar defensie.”

Flexibiliseren
Maar, zoals Defensiewoordvoerder 

van de W D,Theo den Doel, al aangaf 

in zijn recente nota ‘Investeren in de 

Krijgsmacht’, een hoger salaris en 

een betere opleiding alleen volstaan 

niet om van defensie een aantrekke

lijker werkgever te maken. Juist in de 

uitdagendheid van het werk schuilt 

een gevaar. Het is boeiend om te 

worden uitgezonden naar Bosnië, 

Eritrea of Somalië, maar niet té vaak 

en té lang. “ We moeten de uitzen

ding flexibiliseren” , zegt Van Hoof. “ Is

"We kunnen het leger 
beter maken door het 

te verkleinen. In dat geval 
kunjeeen hoop overtollig 

vet wegsnijden."

het bijvoorbeeld wel nodig, dat alle troepen zes maanden lang in het buiten

land verblijven? Een eenheid van de genie is misschien binnen twee maanden 

al klaar met haar werk. Er zou ook meer tijd moeten komen tussen twee uit

zendingen om eventuele problemen met het thuisfront te voorkomen.”

Van Hoof wil defensie bovendien aantrekkelijker maken voor vrouwen, die 

nog slechts acht procent van het personeelsbestand vormen. “ Dat betekent, 

dat we zaken als zorgverlof, kinderopvang en deeltijdarbeid in de CAO 

moeten opnemen. Dat geldt vanzelfsprekend zowel voor mannen als voor 

vrouwen. Deeltijdarbeid is natuurlijk niet in alle gevallen mogelijk. Op een 

vredesmissie moet je 24 uur per dag inzetbaar zijn. W ie op een kazerne 

administratief werk verricht, kan dat echter best parttime doen. De eerste 

resultaten van onze inspanningen op deze gebieden zijn veelbelovend. Zo 

hebben we op de vliegbasis Twente inpandige kinderopvang gecreëerd waar

van veelvuldig gebruik w ord t gemaakt.”

De tijd, dat het leger een wereld op zich vormde, ligt definitief achter ons. 

Volgens Van Hoof kan het zich daarom ook niet langer veroorloven achter de 

maatschappelijke ontwikkelingen aan te lopen. “ Defensie kan pas optimaal 

functioneren als het een werkgever als alle andere wordt. Dat kost echter tijd 

en geld. Daarom wil de W D  de komende jaren geen nieuwe bezuinigingen op 

defensie, maar de financiële ruimte die nodig is om de omslag van een 20e 

eeuwse naar een 2 1 e eeuwse krijgsmacht af te ronden.”

Inkrimpen
“ De Nederlandse krijgsmacht kan met minimaal vijfduizend man inkrimpen 

en op die manier zowel bijdragen aan het vinden van een oplossing van het 

wervingsprobleem, als het benodigde geld te vinden om de primaire en
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secundaire arbeidsvoorwaarden te optimaliseren” , zegt Ab Harrewijn, 

woordvoerder Defensie van GroenLinks in de Tweede Kamer. Die inkrim

ping tast de paraatheid van de krijgsmacht volgens hem niet aan, omdat ze 

to t  stand kan komen door het verminderen van het aantal depots, kazer

nes, commandoposten, oefenterreinen enzovoorts, locaties die stuk voor 

stuk moeten worden bewaakt en onderhouden door legerpersoneel.“ Ons 

leger is nog altijd te groot, omdat we nog steeds op divisieniveau denken. 

Divisies waren nodig in een eventuele grote oorlog, waarvan we intussen 

weten dat die er nooit zal komen. Sinds de jaren negentig is de strategie van 

de NAVO in dit opzicht veranderd. Het bondgenootschap gaat steeds meer 

uit van expeditionaire eenheden. De bijdrage van Nederland is meestal niet 

groter dan die van een bataljon, of het nu gaat om oefeningen in internatio

naal verband of om militaire missies, zoals in Kosovo. Laten we dus ook gaan 

denken vanuit parate bataljons in plaats van vanuit divisies en legerkorpsen. 

We kunnen het leger beter maken door het te verkleinen. In dat geval kun je 

een hoop overtollig vet wegsnijden. Dat geldt zowel voor het materieel, zoals 

voor overbodig geworden fregatten, als voor het personeel.”

Excelleren aan de andere kant
Minder, maar beter houdt ook in dat defensie extra moet investeren in de 

carrière van zijn personeel. In dat opzicht hebben De Grave en Van Hoof vol

gens Harrewijn de afgelopen jaren al veel goed werk geleverd. “ GroenLinks 

juicht de modernisering van het personeelsbeleid toe, zeker als daarin ook 

nog een aantal van onze ideeën, zoals het instellen van zorgverlof en deeltijd

arbeid blijkt te worden opgenomen. Ook met een liberaal voorstel als het van 

elkaar scheiden van salaris en rang kan ik instemmen.Totnogtoe was promo

tie maken een soort tombola. Als het je tijd was kwam je ervoor in aanmer

king, of niet. Dat leidt to t  veel frustratie. Waarom de één wel en de ander niet? 

Waarom krijgt die kapitein, die tijdelijk een eenheid leidt, wel de verantwoor

delijkheden van een majoor, maar niet het salaris? Op die manier jaag je geta

lenteerde mensen weg naar het bedrijfsleven, waar hun capaciteiten financieel 

wél naar waarde worden geschat. We moeten dus meer aan carrièreplanning 

doen in het leger. Van Hoof heeft gelijk als hij beweert, dat defensie een aan

trekkelijker werkgever moet worden, maar hij gaat hierin mijns inziens niet ver 

genoeg. Militair zijn kan nooit echt een baan van negen to t vijf worden, met 

voor iedereen een kazerne om de hoek. Dat geldt voor Jan Soldaat en Marieke 

Matroos en nog in versterkte mate voor officieren. Juist daarom moet defensie 

excelleren aan de andere kant, dus niet alleen gelijkwaardige, maar zelfs betere 

arbeidsvoorwaarden bieden dan andere werkgevers. Defensie mag niet langer 

achter de maatschappelijke ontwikkeling aanlopen, maar moet er op vooruit 

lopen. W at mij betreft is defensie met het huidige liberale beleid op de goede 

weg, maar nog niet op de eindbestemming. Daarvoor moeten eerst nog enke

le slagen worden gemaakt en het is de vraag of de W D  die wil maken.”

Henk van Hoof antwoordt daarop, dat een inkrimping van het personeel wat 

hem betreft zeker niet aan de orde is, en dat defensie evenmin vooruit hoeft te 

lopen op de maatschappelijke ontwikkelingen. “Als we ze kunnen bijhouden 

hebben we al veel bereikt. Dat neemt echter niet weg, dat we op de inge

slagen weg zullen moeten voortgaan. Ik ben bovendien bijzonder verheugd, 

dat GroenLinks daarin zo positief met ons meedenkt. Het toon t aan, dat we 

in d it opzicht grotendeels op dezelfde lijn zitten en constructief kunnen 

samenwerken.”

T e k stJe ro e n  K uype rs,fo to gra fie : H an s van  A sch
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10 vragen aan...

Tien vragen aan Ankie Broekers-Knol

Naam: Ankie Broekers-Knol 

Leeftijd: 54
Burgerlijke staat: Gehuwd 

Kinderen: Twee 

Woonplaats: Overveen, 

gemeente Bloemendaal

Carrière in het kort:
In I970 studeerde Ankie Broekers 

af aan de juridische faculteit Lei

den. Daarna ging ze achtereenvol

gens aan de slag bij het vak practi

cum methoden en technieken en 

bij het vak encyclopedie aan die

faculteit. Tussen I988 en I992 was 

ze lid van het faculteitsbestuur. 

Sinds 1992 is ze hoofd van de afde

ling M oot C ourt. Haar politieke 

carrière begon in 1969; toen trad 

ze toe to t  de propagandacommis- 

sie van d e W D  in Leiden.Van I986 

to t medio I997 zat ze in de Bloe- 

mendaalse gemeenteraad en daar

na werd ze vice-voorzitter van de 

OC Haarlem/Velsen. In I998 werd 

ze lid van het bestuur van de 

Kamercentrale Haarlem. Op 2 ok

tober 2001 is Ankie Broekers toe

getreden to t  de Eerste Kamer.

Luistert graag naar: een goed 

pleidooi, betoog o f debat, vanuit 

haar juridische en politieke achter

grond.

Laatst gelezen boek: The Third 

Reich - A  New H istory van 

Michael Burleigh. Behalve dat het 

een uitstekend historisch boek is, 

laat het ook zien dat H itle r het 

nationaal-socialisme to t  een fana

tieke religie maakte. “ Daarmee 

kreeg hij zo veel volgelingen achter 

zich. Het boek geeft ook nieuwe 

inzichten in de huidige wereld.”

Favoriete vrijetijdsbesteding:
zingen in een jazzband, lezen en 

golfen.

Gaat het liefst op vakantie 
naar: Zwitserland (w intersport) 

en Frankrijk. Parijs vindt ze ‘een 

heerlijke stad’.

Houdt erg van: zingen en lekker 

koken.
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1. Wat gaf voor u persoonlijk 
destijds de doorslag om de 
politiek in te gaan?
“ Mijn actieve politieke carrière 

begon in 1986, toen ik zitting nam in 

de Bloemendaalse gemeenteraad. 

Dat deed ik om een heel simpele 

reden. Tijdens borrels en verjaarda

gen deed ik, zoals ook vele anderen 

doen, mee aan het kritiek uiten op 

de overheid. Maar eigenlijk vond ik 

dat toch een té gemakkelijke bena

dering. Ik dacht: Als ik niet tevreden 

ben over wat er gebeurt, dan zal ik 

me zelf moeten inzetten voor de 

publieke zaak. Die mening ben ik nog 

steeds toegedaan. Wanneer je het 

niet eens bent met gevoerd beleid, 

moet je je verantwoordelijkheid 

nemen en niet alleen vanaf de kant 

staan roepen.”

2. Welke beslissing die u ooit 
genomen heeft, betreurt u het 
meest?
“ Dat is een m oeilijke vraag, Mijn 

antwoord is vrij banaal: ik vind het 

jammer dat ik nog noo it in Egypte 

ben geweest. Ik wilde vroeger in 

eerste instantie heel graag archeo

logie studeren en heb de archeo

logische vondsten in Italië en 

Griekenland bekeken. Aan de 

derde grote, antieke beschaving, 

de Egyptische, ben ik nooit toege

komen. Er is iedere keer wel weer 

een reden, waarom ik niet ga. Nu 

leent bijvoorbeeld de politieke 

situatie zich er niet voor. Maar ik 

ben ervan overtuigd dat het er 

oo it nog een keer van komt.”

3. Welke karaktereigenschap 

heeft u niet, maar zou u wel 
willen bezitten en waarom?
“ Ik zou wat geduldiger willen zijn. Ik 

zie graag dat plannen snel gereali

seerd worden, maar dat kan niet 

altijd op stel en sprong. Een voor

beeld. Toen ik in de gemeenteraad 

zat, in ‘94, kwam er een bepaald plan 

aan de orde. Dat plan is nu nog niet 

gerealiseerd. Dat valt me tegen. Ik 

besef dat zo’n plan goed moet w or

den uitgewerkt; anderzijds vind ik dat 

het tempo wel eens wat hoger zou 

kunnen liggen. In die zin ben ik onge

duldig.”

4. Wat is uw grootste passie?
“ Heel gestoord misschien: jazz zin

gen. Dat doe ik al sinds de middel

bare school. Hoewel ik een vol

strekte amateur ben, vind ik het 

fantastisch om samen met anderen 

muziek te maken. De band waarin 

ik nu zing, bestaat al een jaar o f zes

tien, zeventien. Een keer per week 

repeteren we en dat is ontzettend 

leuk. De uitdaging van een op tre

den blijft heel bijzonder. We hebben 

niet meer de leeftijd dat we elke 

vrijdag- en zaterdagavond u itruk

ken, maar eenmaal per maand tre 

den we toch wel op.”

5. In welke film had u graag de 
hoofdrol gespeeld en waarom?
“ De rol van Julia Roberts in 

N otting Hill. Het verhaal is een 

soo rt Assepoester-sprookje, maar 

dan omgekeerd. Haar tegenspeler is 

Hugh Grant en dat vind ik gewoon 

een leuke vent. Een geweldige scène 

is wanneer zij op bezoek gaat bij 

zijn familie. Die mensen zijn hele

maal flabbergasted dat zij zo’n 

beroemdheid is en dat hij met haar 

thuiskomt.”

6. Wat is in uw ogen de beteke
nis van het woord liberaal?
“ In mijn ogen is liberaal: individuele 

vrijheid met verantwoordelijkheid.

Iedereen heeft de vrijheid zijn leven 

in te richten zoals hij wil en ieder

een heeft de vrijheid zijn eigen toe

komst te bepalen. Tegelijkertijd 

moet je rekening houden met ande

ren en je verantwoordelijkheid 

nemen tegenover de maatschappij.”

7. Met welke personen zou u 
een gesprek willen aangaan en 
waarover zou dit gesprek gaan?
“ Ik zou heel graag eens met 

Condoleezza Rice, de adviseur van 

de Amerikaanse president Bush, 

willen spreken. Hoe krijg t zij het 

voor elkaar zich te profileren in een 

mannenwereld met zulke krachtige 

persoonlijkheden? W ant vergis je 

niet, ze speelt een rol van belang in 

het W itte  Huis. Ze is echt een factor 

van gewicht. Terwijl ze nog jong is. Ik 

vind dat een hele prestatie, waarvoor 

ik buitengewoon respect heb.”

8. Wat is hét maatschappelij- 
ke/politieke vraagstuk van de 
nabije toekomst in uw ogen?
“ Er ligt natuurlijk een heleboel voor 

de hand. Maar ook los van de waan 

van de dag, denk ik dat het heel 

belangrijk w ordt een nieuw even

wicht te vinden tussen het verzeke

ren van veiligheid enerzijds en het 

beschermen van burgerlijke vrijhe

den anderzijds. Die burgerlijke vrijhe

den houd ik heel hoog, maar het ver

zekeren van veiligheid brengt 

beperkende maatregelen met zich. Ik 

heb het hier niet alleen over 

bescherming tegen terreurdaden, 

maar ook bijvoorbeeld over came

ra’s op de openbare weg, op pleinen 

en in parken. Je bent in feite niet 

meer in de gelegenheid om vrij rond 

te lopen. Ik vind dat er diep moet

worden nagedacht over een nieuw 

evenwicht, maar daar hebben we niet 

eindeloos de tijd voor. Er w ordt nu 

gevraagd om maatregelen.”

9. Waar heeft u een uitgespro
ken hekel aan en waarom?
“ Aan het verwisselen van een band 

o f het aanleggen van sneeuwkettin

gen. Mijn man vindt dat ik dat moet 

kunnen, dat ik zelfredzaam moet 

zijn. Dat ben ik met hem eens en 

dat ben ik ook, maar een band ver

wisselen o f sneeuwkettingen aan

leggen, kan ik gewoon niet. Als het 

nodig is, is hij er meestal bij en 

anders is er wel een garage o f 

wegenwacht in de buurt.”

10. Welke droom zou u willen 
verwezenlijken wanneer u 
geen rekening hoeft te houden 
met zaken als tijd, geld of spe
cifieke capaciteiten?
“ Ik zou graag als zangeres met een 

fantastisch orkest willen optreden in 

een grote zaal. En ik zou willen dat 

daar dan een mooie cd van wordt 

gemaakt. Zodat mijn kleinkinderen 

later kunnen zeggen: ‘Die oma van 

ons, dat was een gek mens’. Dat zou 

ik schitterend vinden.”

Te k st:Lo n n e k e  van  E ld ijk  
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europees beleid

Een gewaarschuwde consument 
telt voor twee

Het is niet meer dan logisch, dat de 

liberalen zo’n groot belang toeken

nen aan een onderwerp als consu

mentenbescherming. In de liberale 

visie gaan vrijheid en verantwoor

delijkheid nu eenmaal hand in 

hand. Een producent die alle v r ij

heid wil om zijn goederen op de 

markt te brengen, moet er dus ook 

voor zorgen, dat die aan alle w ette

lijke vereisten voldoen. Producten 

moeten veilig zijn en geen stoffen 

bevatten die schadelijk zijn voor de 

gezondheid, maar evengoed voor 

billijke prijzen worden verkocht. 

Kartels dienen daarom even hard 

te worden aangepakt als vervuilers 

o f fabrikanten van onveilige artike

len.

Productgericht denken
“ Vooral de BSE-crisis heeft laten 

zien hoe g root het internationale 

aspect van consumentenbescher

ming tegenwoordig is” , zegt Jules 

Maaten, lid van de liberale fractie in 

het Europees Parlement. “ Voed

selveiligheid kun je als land niet 

langer in je eentje garanderen, het 

voedsel in de schappen van de 

supermarkten kom t u it de hele 

wereld. De problemen rond voed

selveiligheid hebben ook aange

toond hoe belangrijk het is, dat het 

Europees Parlement er bij de 

Commissie op aandringt, dat er 

richtlijnen worden geformuleerd 

op het gebied van de consu

mentenbescherming. Verder is het 

natuurlijk van belang dat er op 

w o rd t toegezien, dat de industrie 

zich aan die richtlijnen houdt. Onze
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fractie is bijzonder actief op dat ter

rein. Mijn collega Elly Plooij heeft 

zich bijvoorbeeld sterk gemaakt 

voor het aan banden leggen van 

ongewenste reclameboodschappen 

via het internet, de zogenaamde 

spam-mail. Een andere collega, 

Marieke Sanders, heeft zich bezigge

houden met de veiligheid van lucht- 

vaartpassagiers.”

In feite doen de liberalen daarmee 

niets anders dan de wensen van de 

opstellers van het Europese verdrag 

vervullen. “ De bescherming van de 

consument staat namelijk uitdrukke

lijk in het verdrag vermeld” , aldus 

Maaten. “We zijn al die jaren echter 

zo druk bezig geweest met het vol

tooien van de interne markt, dat het 

productgericht denken is gaan over

heersen, met als gevolg dat dit 

thema onderontwikkeld is gebleven. 

Het beleid voor consumentenbe

scherming staat daardoor nog in de 

kinderschoenen.”

Internationaal betalen
Een europarlementariër moet vast

houdend zijn, wil hij iets bereiken. 

Hij o f zij moet de aandacht voor 

het onderwerp levend zien te hou

den en het keer op keer op de 

agenda plaatsen. Een goed voor

beeld is de introductie van de euro, 

die Maaten zelf op de voet volgt. 

“ Voor de overheden, banken en 

winkeliers is het vooral van belang, 

dat de operatie zo soepel mogelijk 

verloopt en er in januari volgend 

jaar geen lange rijen voor de loket

ten en toonbanken ontstaan. Voor 

de burger is het vooral van belang, 

dat de omwisseling van de nationa

le munt naar de euro niet to t  prijs

verhogingen leidt. Met het oog 

daarop hebben we het afgelopen 

jaar voortdurend overleg gehad 

met W im  Duisenberg van de

Europese Centrale Bank en met ver

tegenwoordigers van de grote ban

ken. In het kader van de invoering van 

de euro wilden we tevens de tarieven 

voor het internationaal betalen naar 

beneden brengen. Eurocommissaris 

Frits Bolkestein heeft terecht opge

merkt, dat het voor de burger on

begrijpelijk is, dat de banken zulke 

hoge kosten blijven aanrekenen voor 

grensoverschrijdend betalen als er 

nog slechts één munt is. Waarom 

kost het niets om een bedrag over te 

maken van Groningen naar 

Maastricht en enkele tientjes om dat

zelfde bedrag over te schrijven van 

Maastricht naar Aken? De banken 

hebben daarvoor een zeer ingewik

kelde technische verklaring, die erop 

neerkomt, dat er in de diverse 

Europese landen betalingssystemen 

worden gebruikt die te zeer van 

elkaar verschillen, om die op korte 

termijn met elkaar te harmoniseren. 

De eerste keer dat je dat verhaal 

wordt verteld klinkt het zeer overtui

gend, maar als er na drie jaar nog 

weinig blijkt te zijn ondernomen om 

de situatie te veranderen en de cre

ditcardmaatschappij er bovendien wél 

in slagen de kosten van internationaal 

betalen te minimaliseren, maakt je 

geduld plaats voor irritatie. W ij heb

ben er, als europarlementariërs, als 

eersten op gewezen dat dit mis dreig

de te gaan. Nu het de banken op vrij

willige basis niet gaat lukken, komt er 

wetgeving vanuit Brussel.”

E-nummers
Hoewel de vertegenwoordigers van 

de consumentenorganisaties over het 

algemeen minder gehoor vonden in 

Brussel dan hun collega’s van de 

industrie, is er in de loop der jaren 

op het gebied van consumen

tenbescherming wel de nodige 

Europese wetgeving uitgevaardigd.

Onder auspiciën van de Liberale en Democra
tische fractie in het Europees Parlement

Die wetgeving is echter niet altijd 

afdoende. Volgens Jules Maaten w or

den de richtlijnen in kwestie boven

dien niet altijd goed nageleefd.

“ Het probleem is, dat de consument 

de ene keer w ordt doodgegooid met 

informatie en de andere keer te wei

nig informatie krijgt. Een waslijst met 

zogeheten ‘E-nummers’ zegt op zich 

vaak niks. Het is evenmin nodig de 

koper van een magnetron te waar

schuwen, dat hij zijn hond niet in het 

apparaat moet drogen, zoals in de 

Verenigde Staten verplicht is. Een 

regeltje onderaan de kassabon dat 

vermeldt dat ‘de consumentenbe

scherming plaatsvindt volgens de 

wet’ is echter weer nietszeggend. 

Waar het om gaat, is dat de consu

ment relevante informatie krijgt die 

hem de risico’s verduidelijkt. Z it er 

PVC in dit speelgoed? Zitten er stof

fen in dit voedsel waarvoor ik aller

gisch ben? Hoe sluit ik dit apparaat 

precies aan? Bovendien moet hij ook 

weten waar hij terecht kan voor 

bemiddeling als hij klachten heeft. 

W ie vindt, dat deze aandacht voor 

de kleine lettertjes op een label 

overdreven is, moet maar bedenken 

dat meer dan de helft van alle dode

lijke ongelukken niet te wijten is aan 

botsende auto’s o f neerstortende 

vliegtuigen, maar aan ongevallen in 

huis.Als we erin slagen met dit soort 

maatregelen het aantal ongelukken 

te doen dalen, hebben we ons werk 

niet voor niets gedaan.”

Te kst:Je ro en  K u yp e rs 

Fotografie : H an s van  A sch
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/ / Campagne voeren:de gebruikelijke werk
De verkiezingsstrijd barst in alle hevigheid los. De Nederlandse politieke partijen proberen de kie

zers te bewegen voor hén te kiezen. Veel van die kiezers besluiten pas op het laatste moment: 

welke partij maakt vlak voor het naar de stembus gaan de meeste indruk? Ook de W D  heeft haar 

verkiezingsprogramma gepresenteerd en gaat campagne voeren. "We leggen de nadruk op de 

inhoud van onze boodschap'/zegt campagneleider Petra Ginjaar van de W D .

V

£ '

■ :> v

V

“ Campagne voeren komt, ko rt 

gezegd, neer op de gebruikelijke 

werkzaamheden van een politieke 

partij, maar dan in een hoog 

tem po” , verte lt Ginjaar. “ Politici 

onderhouden contacten met de 

bevolking, toetsen eigen ideeën 

steeds aan en in de samenleving, 

zijn medeverantwoordelijk voor 

wetgeving en controleren het kabi

net. In verkiezingstijd legt een partij 

deels verantwoording af over de 

afgelopen periode, maar vraagt tege

lijkertijd het vertrouwen van de kie

zer voor de komende periode.”

In grote lijnen voeren de Neder

landse politieke partijen op dezelf

de manier campagne. Allemaal 

organiseren ze forums en evene

menten, sturen ze bewindslieden 

op werkbezoek in het land en zen

den ze spots uit op radio en televi

sie. Qua inhoud en stijl zijn er 

uiteraard wel verschillen.

Eén campagne
De reguliere gemeenteraadsverkie

zingen vinden plaats op 6 maart 

2002, de verkiezingen voor de 

Tweede Kamer worden gehouden 

op 15 mei van dat jaar.“ Die verkie

zingen liggen in eikaars verlengde. 

De VVD heeft de gewoonte om 

dan één lange campagne te voeren 

met twee piekperiodes. Dat stelt 

eisen, maar levert ook uitdagin

gen” , stelt Ginjaar. In enkele hon-

"Het campagne voeren moeten we met zijn allen doen: 
vrijwilligers, professionals, lokale, regionale 

en landelijke bestuurders en politici."

politiek i



lamheden in een heel hoog tempo"
derden plaatsen worden raadsver

kiezingen gehouden. Met de VVD- 

afdelingen van al die gemeenten 

w ord t overlegd hoe de campagne 

w ord t vormgegeven. “ Met de re

gio’s is intensief overleg over wat 

we willen en kunnen, de te gebrui

ken stijl, de inzet van personen, alle 

keuzes die gemaakt moeten w o r

den. Het campagne voeren moeten 

we met zijn allen doen: vrijwilligers, 

professionals, lokale, regionale en 

landelijke bestuurders en politici.” 

De strategische keuzes worden uit

eindelijk bepaald door het campag- 

neteam, dat bestaat uit Bas 

Eenhoorn (partijvoorzitter), Hans 

Dijkstal (fractievoorzitter), Anne- 

marie Jorritsma (vice-premier), 

Clemens Cornielje (vice-fractie- 

voorzitter) en Petra Ginjaar.

De inhoud van de boodschap 

staat voorop bij de VVD-campag- 

ne. “ Leidend daarbij zijn uiteraard 

de liberale beginselen. Maar hoe 

zo’n campagne er op lokaal niveau 

precies uitziet, hangt helemaal af 

van de plaatselijke situatie. Poli

tiek hete hangijzers in de stad of 

het dorp worden nader onder de 

loep genomen.”

Verkiezingsprogramma
Het landelijke VVD-verkiezings- 

programma is op 16 oktober 

gepresenteerd. “ Belangrijke pun

ten hierin zijn onder andere keu

zevrijheid van en voor mensen (te 

realiseren op een g ro o t aantal 

terreinen zoals bijvoorbeeld zorg, 

onderwijs en wonen), arbeids

marktbeleid (het aanpakken van 

de armoedeval en W AO -prob le- 

matiek), afschaffen van de OZB, 

het behouden van solidariteit tus

Petra Ginjaar

indienen, waarna het definitieve 

verkiezingsprogramma in januari 

w o rd t vastgesteld tijdens de alge

mene ledenvergadering.

In de twee weken voorafgaand 

aan de verkiezingen w o rd t de 

VVD-boodschap extra actief u it

gedragen. “ We staan op markten, 

gaan langs deuren, doen mee aan 

radiodebatten, houden po litiek 

cafés, zenden tv- en radiospots 

uit; we zoeken zo veel mogelijk 

contact met de kiezers. Z o  p ro

beren we binding met de kiezers 

te krijgen en hen te winnen voor 

onze standpunten” , ve rte lt Petra 

Ginjaar. Hoewel er theorieën zijn 

die beweren dat elke politieke 

partij over een harde kern kiezers 

beschikt, gaat de VVD daar niet 

van uit. “ In de praktijk  b lijk t 

steeds weer dat gro te verschui

vingen mogelijk zijn, kijk  maar 

naar het zetelverlies van het CDA 

in 1994. Onze campagne rich t 

zich dus altijd op alle potentië le 

kiezers.”

"We maken steeds meer gebruik van 
moderne technieken,zoals televisie 

of internet. En als je ervoor kiest die te 
gebruiken,moetje hetookgoed doen."

sen generaties en een gezond 

financieel degelijk beleid. De 

voorstellen zijn gericht op de ver

dere emancipatie van de mens: 

een liberale samenleving van vrije, 

geëmancipeerde burgers met 

meer keuzevrijheid, grotere indivi

duele verantwoordelijkheid, g ro

tere sociale m obilite it, m inder 

hiërarchie, m inder bureaucratie, 

meer veiligheid, meer welvaart en 

welzijn” , aldus Ginjaar. De leden 

kunnen op lokaal niveau w ijz i

gingsvoorstellen voorbereiden en

Uitstraling

Hoewel de W D  de nadruk legt op 

de inhoud van het verkiezingspro

gramma, ontkom t de partij er ook 

niet aan om aandacht te besteden 

aan de uitstraling. “ Het beeld van 

een partij, al is het maar in een flits

politiek



Dit is absoluut een ideaal m oment om een SprintPlan te nemen. Het mooie van 
Sprint Plan is nam elijk, dat met een klein bedrag per maand direct een groot vermogen  
voor u aan de slag gaat. En om dat de beurskoersen op d it m oment zo laag zijn , kunt 
u heel voordelig instappen. De acceleratie kan dus enorm zijn. En de afstand kort, 
want de looptijd is 5 jaar. M eta ls  gevolg dat eraan het eind van de korte snelle rit indruk
wekkende cijfers op de te ller kunnen staan.

1 0 0 %  garantie op voorgeschoten bedrag.
Speciaal voor SprintPlan is het AEGON GarantieFonds ontw ikkeld. Een bijzonder 
gespreide belegging, waarm ee u wereldwijd indirect belegt in ruim 750 bedrijven. Het 
AEGON GarantieFonds biedt u de garantie dat het voorgeschoten bedrag na 5 jaar niet in 
waarde is gedaald. U loopt dus alleen risico over uw m aandbetalingen. Op de einddatum  
kunt u profiteren van stijgingen van de Samengestelde Index tot 100%.

Al instappen vanaf €  5 0 ,- per maand.
M eedoen met SprintPlan betekent dat u elke maand een vast bedrag b etaa lt van m ini
maal €  50,- en maximaal €  300 ,-. U hoeft dus zelf geen kapitaal te hebben om een flink  
rendem ent te kunnen behalen. Op basis van het gekozen m aandbedrag, schiet 
Spaarbeleg direct een groot bed rag voor. M et dit grote bedrag kan uw geld veel sneller 
groeien dan w anneer u begint met een klein bedrag. Daardoor ontstaat het 
zogenaamde hefboom effect. M akkelijk  en aantrekkelijk  is bovendien dat u geen kennis 
van beleggen hoeft te hebben. Dat kunt u gerust overlaten aan de beleggingsexpertsvan  
AEGON.

De acceleratie  kan enorm zijn .
Het w erkt heel eenvoudig. Uw m aandbedrag is een rentevergoeding voor het grote 
bedrag dat Spaarbeleg u direct voorschiet. Door de lage rente van d it moment (8% ) gaat 
er direct een groot verm ogen voor u aan de slag. U p rofiteert m axim aal om dat het 
rendem ent volledig  voor u is. Na 5 jaar wordt de waarde van de belegging uitgekeerd , 
minus het door Spaarbeleg voorgeschoten bedrag. Reken maar dat het hard kan gaan.

De heer Mevrouw Voorletters PLT01201

Naam

Adres

Postcode Plaats

Telefoon Sofi-nr.

E-mail

Geb.dat.

Gegevens maandbedrag:

Maandbedrag: €  (min.€ 5 0 ,-/ m ax.€300,-)

Hierbij machtig ikSpaarbelegom het maandbedrag automatisch afte schrijven van bank-/giro/ 

RenteRekeningnummer:

Na ontvangst van het SprintPlan-welkomstpakket (met o.a. de van toepassing zijnde Algemene 
Voorwaarden) heb ik tot de ingangsdatum het recht om zonderverdere kosten of verplichtingen SprintPlan 
op te zeggen.

Plaats Handtekening

Datum

Voor nieuwe inschrijvingen bed raagt de rente per 1-10-2001 nominaal 8,o% per jaar (effectief 8,3%). Voor 
de meest actuele rente en voor het kosteloos aanvragen van een prospectus van het AEGON 
GarantieFonds, kunt u contact opnemen met Spaarbeleg. Inschrijvingen, welke voorde 15e van de maand 
bij Spaarbeleg binnen zijn, zullen de eerste beursdagvan de volgende maand ingaan.
Stuur deze volledig ingevulde bon gratis naar: Spaarbeleg N.V. 
ta.v. Sascha de Bruin, Antwoordnummer 10000,3430 ZB Nieuwegein.
Uw persoonsgegevens zullen door Spaarbeleg worden verwerkt ten behoeve van het aangaan en uitvoeren 

\/) van overeenkomsten, het beheren van de daaruit voortvloeiende relaties, met inbegrip van de voorkoming
b  en bestrijding van fraude en om de dienstverlening van de AEGON groep uit te breiden. Op de verwerking is 

de gedragscode van de brancheorganisatie van toepassing.

Sprintplan in het nieuwe b e lastin gste lse l.
SprintPlan te lt, net als alle andere spaar- en beleggingsproducten mee in uw to tale  ver
mogen uit sparen en beleggen. Is d it verm ogen hoger dan €  17 .600 ,- per persoon, dan 
betaa lt u over het m eerdere jaarlijks i,2% verm ogensrendem entsheffing . Bij Sprint Plan 
be ta a lt u de verm ogensrendem entsheffing  over de w aarde van uw 
belegging minus een deel van het voorgeschoten bedrag. Dus ook met het nieuwe 
belastingstelsel kunt u zeer aantrekkelijke  rendem enten behalen.

U w tussentijdse m ogelijkheden.
Het contract met Sprintplan duurt 5 jaar. Dan heeft u het volle profijt. U kunt echter tussen
tijds uw SprintPlan aanpassen.Zo mag u uw maandbedrag eenmalig verlagen tot het mini
mum van €  50 ,-. De garantie op het voorgeschoten bedrag wordt opnieuw  
berekend. Eerder stoppen? Dan krijgt u de waarde van uw SprintPlan, na aftrek van het 
voorgeschoten bedragen 5% boeterente, uitgekeerd. Bij tussentijdse beëindiging komt de 
garantie op het voorgeschoten bedrag te vervallen.

Geld maken op topsnelheid.
Vul nu meteen de bon in. Want hoe eerder u m eedoet met SprintPlan, des te sneller maakt u 
geld. W ilt u nog aanvullende informatie, bel dan gratis 0 8 0 0 -0 7 3 5  of surf naar: www.spaar- 
beleg.nl

u itk e rin g  na 5 ja a r  in sta p p e n  op €  125,- per m aand

stijging Index

uwjaarrendement

10%

€  11-447.-

11%

€ 12.845,- 

22 %

12%

€  14-294.-  

26%

13%

€ 15.796,-
17% 22% 26% 30%

Stel u doet mee voor €  125,- per maand. Spaarbeleg belegt dan direct €  18.750,- voor u. Als de Samengestelde Index 12% 
per jaar stijgt, is de waarde van de belegging na 5 jaar€  33.044,-. Na aftrek van het voorgeschoten bedrag ontvangt udan 
€  14.294,-.

‘ Toelichting.
De waarde van uw belegging kan fluctueren. In het verleden behaalde resultaten bieden geen garantie voor de toekomst. 
In de tabel ziet u voorbeelden van uitkeringen bij verschillende rendementen van de Samengestelde Index (Dow jones Euro 
Stoxx 50, S&P 500, Nikkei 225; op basis van de hierboven beschreven uitgangspunten). De gemiddelde stijging van de 
Samengestelde Index over de afgelopen 15 spaarperioden van 5 jaar is 12,6% per jaar (bij evenredige verdeling van de drie 
indices). Als de beurs onverwacht tegenvalt, loopt u risico over uw rentebetalingen. Verder is verondersteld dat het totale 
vermogen niet hoger is dan de vermogensvrijstelling van €  17.600,- per persoon die vanaf 2001 geldt.

Het AEGON GarantieFonds is een beleggingsinstelling met een vergunning van De Nederlandsche Bank op grond van de 
Wtb. Een prospectus kunt u zonder kosten aanvragen bij Spaarbeleg. Spaarbeleg is geregistreerd bij de Stichting Toezicht 
Effectenverkeer.

Bel nu gratis 0800-0735
www.spaarbeleg.nl

SPAARBELEG

100% DOCHTER VAN AEGON

Dat is m akkelijk verdiend.

Spaarbelegiseenhandelsnaam vanAEGO NBankN.V., Postbus 2250,3430 DG Nieuwegein. Telefoon: (030) 6025 200. Fax: (030)6043 737. www.spaarbeleg.nl. Statutair gevestigd te Utrecht. Handelsregister 30100799.

http://www.spaar-beleg.nl
http://www.spaar-beleg.nl
http://www.spaarbeleg.nl
http://www.spaarbeleg.nl
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op radio of tv, heeft zo veel impact 

op de mensen, dat we nu eenmaal 

aandacht moeten besteden aan de 

juiste liberale uitstraling. In 1998 

slaagden we daar in elk geval al in: 

toen ondervroeg een actualiteiten

programma kiezers over het beeld 

dat ze van partijen hadden en daar 

kwam d e W D  als professioneel uit 

de bus.”

Die belangstelling voor partij-uit- 

straling heeft ook te maken met 

professionalisering van campagne

voeren. “ W e maken steeds meer 

gebruik van moderne technieken, 

zoals televisie of internet. En als je 

ervoor kiest die te gebruiken, moet 

je het ook goed doen.”  Ginjaar 

haalt de Verenigde Staten aan als 

voorbeeld van ver doorgevoerde 

professionalisering van campagne

voeren. “ Een presidentskandidaat 

zal bij het verlaten van een vliegtuig 

o f helikopter altijd zijn gezicht 

keren naar het legertje wachtende 

journalisten, te rw ijl het eigenlijke 

publiek genoegen moet nemen met 

zijn rug. Op televisie krijg je dan 

echter een vrolijk zwaaiende presi

dentskandidaat te zien, met op de 

achtergrond een juichende menig

te. Zo ver zal het in Nederland 

(gelukkig) niet gauw komen, maar 

het belang van beeld en uitstraling 

neemt wel toe.”

Kopstukken

O m dat veel kiezers de VVD nu 

eenmaal kennen van uit de lande

lijke politiek, worden bij de ge

meenteraadsverkiezingen te r onder

steuning ook landelijke kopstukken 

ingezet. “ Soms vinden gemeente- 

fracties dat nuttig. Dan proberen 

we dat te regelen. Hetzelfde geldt 

voor Statenleden o f europarle-

Marnix de Ridder

mentariërs. Maar vlak de VVD op 

regionaal niveau zeker n iet uit! 

Veel van de kiezers identificeren 

zich m et de VVD in hun plaats. 

O ok lokale po litic i hebben een 

enorme impact."

Volgens Ginjaar is het van belang 

dat VVD-leden op alle niveaus 

met elkaar samenwerken. “ De 

verschillende onderdelen van de 

partij moeten elkaar versterken 

om onze boodschap zo goed mo

gelijk over het voetlich t te dra

gen. Elk radertje is van belang 

voo r het welslagen van de cam

pagne. We zetten ons met elkaar 

in voo r een ding: het vergroten 

van de liberale invloed op zowel 

lokaal als op landelijk niveau.”

Tekst: Lonneke van Eldijk 

Fotografie:Hansvan Asch

Canvassen

Marmx de Ridder (campagnevoerder 

Maastricht). “De W D  heeft in 

Maascncht, met 5 van de 39 zetels, 

nog een forse uitdaging voor de 

boeg. Er wonen hier veel mensen die 

zich wet achter het gedachtegoed 

van de W D  scharen, maar niet gaan 
stemman. VboraJ ffro&a moetenV W » I  I W I  I v l  l i  "  w W "  W  W M I v  U  V v M r  I  I I W v v V  I

we proberen te bewegen naar de 

stembus te gaan.Ntoor de verkiezin

gen de straat op canvassen. Langs de 

verschillende wi|ken, scholen, bejaar- 

denhuizen. om do OBdflrwgjp q t te 

bospreken die leven bt| de mensen 

Bi] de vonge verkiezingen heb ik 

me, op deze wijze, gericht op de stu

denten Ondei meer het zoeken van 

dit directe contact heeft de 

Maastrichtse student massaal naar 

de stembus gehaald en daar hadden 

zo niet «cel moeite de W D  te vin

den Om ons weer van deze steun te 

verzekeren is het zaak duidelijk te 

communiceren dat wi| de afgelopen 

(aren voor dc student hebben geko

zen Er is namelijk veel gebeurd 1200 

extia studentenkamers, een studen

tenraad, onderzoek brandveiligheid, 

huisvesting studentenverenigingen, 

enzovoort”

"De campagne is een samenwer

king tussen zo vtel mogelijk kandi

daten, het campagneteam, het 

bestuur en W D -ieden. Een over

vloed aan mensen is wenselijk 

evenals een beperking van hec aan

tal verkiezingsthema’s. In adverten

ties, promotiematerialen en poli

tiek cafiks is het goed een beperkt 

aantal terugkerende thema’s te 

kiezen In Maastricht is een vin de 

centrale thema's veiligheid. De 

W D  heeft de afgelopen Jaren bij

zondere aandacht gehad voor dc 
veiligheid en wil zich in de verkie
zingen duidelijk onderscheiden op 
die onderwerp In tegenstelling tot 
andere partijen maken wi| onveilig
heid bespreekbaar, zonder angsten 
voor bijvoorbeeld het imago van 
de stad Zo zullen wij voorstellen 
doen om dc politie, ook fysiek 
dichter bij de burgei te brengen 
onder andere door het instellen 
van wijkposten Politie in de buut t 
heelt positieve (Moed op de vei
ligheid. zelfs op de subjectieve vei
ligheidsgevoelens. Ook gaat hie- 
een preventieve werking vanuit 
Wij pleiten verder nog voor een 
speciale raadscommissie veiligheid, 
waarin politic en politiek verplicht 
worden de veiligheid in Maastricht 
ook de komende jaren bespreek
baar te houden."

politiek; i9



■
De onstuitbare energie van Paul Luijten
Onvermoeibaar. Dat woord is bijna voldoende om het Eerste- 

Kamerlid voor de VVD en Schipholdirecteur Paul Luijten te 

beschrijven. Deze energieke duizendpoot nam de redactie  

van Politiek! op sleeptouw, om een indruk te geven hoe een 

dag uit zijn leven er zo'n beetje uitziet.

Paul Luijten brengt de meeste werktijd door op Schiphol, waar hij directeur 

Corporate Affairs is. “ Samen met mijn team ben ik verantwoordelijk voor het 

gezicht van Schiphol naar de buitenwereld toe. Dat varieert van het begelei

den van de beursgang to t het uitgeven van allerlei publicaties, to t het onder

houden van contacten met interna

tionale luchthavens en overheden.”  

Daarnaast zit Luijten namens de 

W D  in de Eerste Kamer. Hij houdt 

zich daar onder meer bezig met 

Binnenlandse Zaken, Economische 

Zaken, Cultuur Telecommunicatie 

& Media. Dat kost hem twee dagen 

in de week. Op dinsdag is hij de 

hele dag aanwezig in de Kamer.

“ Voordat ik dinsdags naar de 

Kamer ga, wil ik eerst even naar 

Schiphol. Ik sta dan rond zeven uur 

op, neem even de Telegraaf, de 

Volkskrant en het Financiële Dag

blad door. Kijken wat ze nu weer 

schrijven over Schiphol. Kwart 

voor elf begint de fractievergade

ring in de Kamer, maar ik zorg meestal dat ik er rond tien uur ben. Dat geeft 

me even de kans rustig de ingekomen post door te nemen en me voor te 

bereiden.”  Paul Luijten is ook secretaris en penningmeester voor de fractie, 

maar “ je moet je bij dat penningmeesterschap niet veel voorstellen, we heb

ben geen medewerkers 

en potlood en papier 

krijgen we. Het gaat 

meer om het beheren 

van de kas.”

Na het fractieoverleg 

w ordt er snel geluncht. 

Normaal gesproken is er 

na de lunch de plenaire 

vergadering, maar die is 

deze dinsdag vervallen. In 

plaats daarvan rijdt 

Luijten terug naar Schiphol om de Amsterdamse burgemeester, Job Cohen, 

een rondleiding door Schiphol te geven. Cohen wordt daar eerst op de hoog

te gebracht van de nieuwe veiligheidsmaatregelen die Schiphol na de aanslagen 

in Amerika heeft genomen. “ We hebben flink wat extra maatregelen genomen 

om Schiphol zo veilig mogelijk te maken. Maar absolute veiligheid bestaat niet: 

niet in een democratie en ook niet in een dictatuur. We kunnen het hooguit 

zo veilig mogelijk maken” , vertelt Luijten in de auto onderweg naar Schiphol.

Tijdens de rondleiding in gedeelten waar normaal gesproken buiten het per

soneel niemand kan komen, merkt Paul Luijten diverse veiligheidsmaatregelen 

aan.“ Schiphol heeft als een van de weinigen in de wereld een douanescan voor 

alle vracht, behalve bagage. Vracht die Schiphol verlaat w ordt door de scan 

gehaald en verdachte objecten worden ertussen uitgepikt. Bovendien kan een 

luchtvaartmaatschappij gebruik maken van de druktanks. In deze tanks wordt 

een hoogte van 10 km nagebootst. Eventuele explosieven komen dan gega

randeerd to t ontploffing en maatschappijen als El Al maken er vaak gebruik 

van.Voor eigen rekening natuurlijk.Verder gebruiken wij de druktanks als we 

het zelf niet vertrouwen.”



waar ik blind op vertrouw  en dat geeft veel lucht. De combinatie van 

politiek en werk is heel boeiend, voor mij is het geen opgave. Ik ben ook 

nog lid van een aantal besturen, waaronder die van het Concertgebouw 

O rkest en Stadsherstel Amsterdam. Dat doe ik puur voor mijn plezier. 

Gemiddeld ben ik zo’n vier avonden in de week van huis en zondags ben 

ik bezig voor de Kamer. Mijn vrouw Margot is precies hetzelfde als ik, 

dus dat gaat heel goed. W e hebben geen kinderen, dan zouden we zo’n 

leven niet kunnen leiden. Als je kinderen hebt, moet je er ook voor ze 

zijn.”

Helemaal nieuw is het iriscopiesys- 

teem dat binnen enkele weken in 

gebruik zal worden genomen. “ De 

irissen van je ogen worden gefoto

grafeerd, opgeslagen en gekoppeld 

aan een aantal databanken. Daar

door kun je bijvoorbeeld controle

ren o f iemand die incheckt een 

strafblad heeft. Je iris is zo uniek dat 

vervalsingen, zoals met het pas

poort, niet mogelijk zijn. O ok hier

mee lopen we voorop en we zijn er 

erg trots op.”

Na de rondleiding is de politiek 

weer aan de beurt, dus terug naar 

Den Haag, waar hij een overleg met 

de Commissie Economische Zaken 

van de Tweede Kamer heeft. Hoe 

houdt hij d it leven vol? “ Ik kan niet 

stilz itten, noo it gekund. Dat zit 

gewoon niet in mijn aard. Verder 

heb ik op Schiphol een geweldig 

team van mensen om me heen

In de druktankü wordt een hoogte van 10 km  nagebootst

D e controlekamet van alle,volledig geautom atiseerde, bagagebanden op Schiphol

Terug naar D en H aag voor een o verleg  m et de Com m issie  

Econom ische Zaken van deTw eede Kam er

Maar Paul Luijten is ook niet vies van ontspanning 

en de goede dingen van het leven. De zaterdag is 

heilig voor hem.“ Ik woon in Amsterdam en vind het 

heerlijk om rond te slenteren op de A lbert Cuyp en de Noordermarkt. 

Lekkere dingen inkopen en uitgebreid koken. O f de kroeg in met vrienden. 

En aan mijn sportmomenten komt ook niemand: iedere woensdagavond 

tennis ik en iedere zondagochtend fiets ik 40 km. Dat houdt me op de 

been en werkt het de stress weg. Maar goed, dit leven houd ik ook niet vol 

to t  mijn 70e.Tegen die tijd geniet ik van het leven ergens in Italië ofzo.” 

Na de commissievergadering w ord t hij weer verwacht op een receptie van 

de Internationale Sociëteit in Amsterdam. Deze sociëteit is in 2000 opge

richt om, naar eigen zeggen, een platform te zijn voor ontmoetingen tus

sen de gangmakers uit de internationale gemeenschap in Nederland. “ Een 

goed initiatief” , vindt Luijten. “Job Cohen is er trouwens ook weer bij, de 

politieke wereld is maar heel klein, je komt elkaar overal tegen. Gaan jullie 

ook mee?”  Hoe graag we ook willen, daar haken we af: Paul Luijten is voor 

een gewoon mens echt niet bij te houden.
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De lange adem van de democratie

Mark Dijk

Nederland heeft geen m onopolie op het liberalism e. De 

VVD werkt dan ook niet alleen in Europees verband samen 

met gelijkgezinde partijen , maar probeert ook de dem o

cratisering en partijvorm ing in landen van de derde wereld 

actief te ondersteunen. Ten behoeve van dat laatste is 

vorig jaar door partijen van alle politieke strekkingen het 

Institute for M ultiparty Democracy opgericht. Ideologische 

zendingsdrang is daarbij ondergeschikt aan geduld en het 

verlangen naar duurzam e resultaten. De afgelopen decen

nia hebben nam elijk meer dan eens aangetoond, dat 

dem ocratisering geen instantgebeuren is, maar een kwes

tie van lange adem.

Het ondersteunen van het democratiseringsproces in de landen van de 

voormalige ‘tweede wereld’, ofwel het vroegere Oostblok, heeft de mede

werkers van het internationaal secretariaat van d e W D  al veel ervaring op 

dit gebied opgeleverd. Helaas heeft het hen ook geleerd, dat liberale ideeën 

weliswaar relatief makkelijk aanslaan, maar dat niet zelden andere politieke 

stromingen met de winst ervan gaan strijken.

Andere partijen, andere klanken
“ Liberalisme heeft in elk land een eigen beteke

nis” , zegt Zsolt Szabo, lid van het hoofdbestuur, 

internationaal secretaris van d e W D  en hoofd van 

het uit inmiddels tien betaalde medewerkers en 

diverse vrijwilligers bestaande internationale 

secretariaat. “ In Polen heeft het bijvoorbeeld een 

andere klank dan in Hongarije. Bovendien hebben 

we in de Oost-Europese landen soms te maken 

met partijen die uit het niets verschijnen, negen of 

tien procent van de stemmen behalen bij de ene 

verkiezing, en bij de volgende gedecimeerd w o r

den. Het is dus niet zo eenvoudig voor ons die 

liberalen te vinden die het best passen bij het 

VVD-profiel. Er zijn namelijk ook partijen die 

meer aansluiting vinden bij de Britse Liberal- 

Democrats, een partij die naar Nederlandse maat

staven dichter bij de sociaal-democratie staat en 

waarin w ij ons minder herkennen. Tenslotte zien 

we ook nog, dat lang niet alle Oost-Europese libe

ralen zich bij onze Europese liberale partij, de 

ELDR, willen aansluiten. De Hongaarse liberalen 

hebben voor de christen-democraten gekozen. De partij van de Servische 

premier Djindjic, die erg veel liberale trekken vertoont, heeft geopteerd 

voor de sociaal-democraten. Beide partijen doen dat puur uit machts

politieke overwegingen. Voor ons betekent het echter, dat we straks in 

het Europees Parlement, wanneer deze landen eenmaal lid zijn gewor

den van de EU, officieel met minder liberalen zullen zijn dan officieus.”

"We hebben het recht 
niet ons als betweters 

op te stellen.
Onze politieke tradities 
zijn niet zaligmakend."
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Het democratische wiel uitvinden
Vandaar, dat het voor de Nederlandse liberalen van belang is, dat er niet 

alleen een dialoog tussen partijen, maar ook een tussen individuen ontstaat. 

Dat laatste past trouwens ook goed in de strategie van het internationale 

secretariaat. “W e waken ervoor, ons belerend op te stellen” , aldus Zsolt 

Szabo.“ Zo van: D it zijn wij. Zo doen wij aan politiek en zo moeten jullie het 

dus ook gaan doen. We werken ‘demand driven’. Dat wil zeggen, dat we niets 

opdringen, maar uitgaan van de specifieke vragen van de gelijkgestemde zus

terpartij. Onze contacten bestaan ook niet uitsluitend met de partijtop, maar 

strekken zich uit to t  alle niveaus. We zijn even actief op het gemeentelijke als 

op het nationale vlak.”

De medewerkers van het internationale secretariaat zijn niet 

voor niets veelal politicologen en historici. Een grondige kennis 

van de nationale achtergronden, vooral op geschiedkundig 

vlak, is geen luxe, maar een noodzaak.Veel Oost-Europese lan

den hebben slechts weinig ervaring met democratie. Die van 

Tsjechië en Slowakije beperkt zich to t de twee decennia van 

het interbellum en het jaar 1968. De andere voormalige 

Oostblokstaten hebben zelfs dat geringe voordeel niet en heb

ben na jaren fascisme en vooral vier decennia communisme 

het democratische wiel moeten uitvinden. Zsolt Szabo:

“ Ondanks tien jaar democratie zijn nog lang niet alle Oost- 

Europeanen klaar voor het nieuwe systeem. Een cultuurland

schap dat door de communisten is weggevaagd, bouw je niet 

in korte tijd weer op. Bepaalde autoritaire tradities, zoals het 

klakkeloos volgen van de leider, verdwijnen maar moeizaam.”

Winner takes all
Begrip voor de cultuurhistorische achtergrond van het land 

in kwestie en geduld bij het wachten op concrete resultaten, 

is dus belangrijk bij het werk van het Internationaal 

Secretariaat. Dat geldt voor de Oost-Europese staten en 

meer nog voor de derdewereldlanden. De ondergang van de 

communistische dictators is namelijk voorafgegaan door die 

van hun collega’s in Latijns-Amerika. In navolging van de 

door Russen bedachte Perestrojka, heeft er aan het begin 

van de jaren negentig in grote delen van Franstalig Afrika 

een door Parijs geïnstigeerde Paristroïka plaatsgehad. Om 

de ontwikkeling van deze vaak erg broze democratieën te 

ondersteunen is vorig jaar het Institute fo r Multiparty 

Democracy (IMD) opgericht, waarin vertegenwoordigers 

van bijna alle democratische partijen zitting hebben.Voor de 

VVD zijn dat Raymond van der Meer als bestuurslid en 

Mark D ijk als projectcoördinator.

“ We hebben een elftal landen geselecteerd die we als kans

rijk  beschouwen: Suriname, Bolivia, Ghana, Mali, Zambia,

Zimbabwe, Malawi, Tanzania, Guatemala en Indonesië” , ver

te lt Mark Dijk. “ Als liberalen concentreren we ons op

Suriname, Malawi en Ghana: Suriname, vanwege de vroegere koloniale ban

den en Malawi en Ghana, omdat we er zusterpartijen hebben. We geven 

deze partijen niet alleen financiële hulp voor het organiseren van lokale en 

nationale bijeenkomsten, maar we ondersteunen ze bijvoorbeeld ook bij 

het ontwikkelen van hun partijstrategieën en hun partijorganisatie. Nog 

belangrijker misschien zijn onze pogingen een zekere mentaliteitsverande

ring teweeg te brengen. Met name in Afrika is het hoofdprobleem van de 

democratie, dat politici en kiezers té grote verwachtingen koesteren. 

Verkiezingen verlopen volgens het ‘winner takes all’-principe. De winnende 

partij is niet van plan compromissen aan te gaan en de verliezende kan
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eigenlijk niet accepteren, dat ze verloren heeft. Coalities aangaan en oppo

sitie voeren zijn echter essentiële voorwaarden voor een levensvatbare 

democratie. In Europa hebben we dat echter pas in de loop van honderden 

jaren geleerd, dus mogen we van de Afrikanen niet verwachten, dat ze dit 

in enkele jaren in praktijk kunnen brengen.”

Free trade en fair trade
Een parlementaire democratie is bovendien pas levensvatbaar wanneer 

de economie groeit. Hoe armer het land en hoe hoger het analfabetis

me, hoe zwakker de ruggengraat van een vrijem arkteconom ie en de 

civiele samenleving en hoe gro te r de kans op autorita ire ontsporingen. 

Het West-Afrikaanse Ghana is lange tijd  ofwel officieel, dan wel vanach

te r de schermen geregeerd door de voormalige luchtmachtkapitein Jerry 

Rawlings. De laatste jaren lijk t de democratie steeds steviger w orte l te 

hebben geschoten in het land.Vooral de laatste verkiezingen, van decem

ber vorig jaar, verliepen relatief rustig en brachten een liberale presi

dentskandidaat aan de macht, John Kufuor, van de New Patriotic Party. 

De zusterpartij w o rd t gesteund door de VVD. De nieuwe Ghanese pre

sident heeft zelfs een bezoek aan Nederland gebracht en is onder meer 

ontvangen in hetThorbeckehuis in Den Haag.Toch is de Ghanese demo

cratie nog allerm inst perfect. “ Kufuor heeft bijvoorbeeld een regering 

gevormd met maar een g root aantal ministers en staatssecretarissen, van 

wie het merendeel bovendien naast m in ister parlem entariër is” , zegt 

Mark Dijk. De Nederlandse liberalen zijn zich er bovendien maar al te 

zeer van bewust, dat het succes van de Ghanese democratie op lange 

term ijn minstens zo afhankelijk is van de economische ontwikkelingen 

als van de politieke.

"Liberalisme heeft in elk 
land een eigen betekenis.

In Polen heeft het 
bijvoorbeeld een andere 
klankdan in Hongarije."

“ W ij vinden, dat de derdewereldlanden alle kansen moeten krijgen hun 

economie op poten te zetten, en als VVD zijn we daarin enigszins dissi

dent binnen de Liberale Internationale” , aldus Zso lt Szabo. “ N atuurlijk  

moeten ook deze landen voldoen aan bepaalde minimumeisen op het 

gebied van milieu en kan het bestaan van kinderarbeid absoluut niet

worden geaccepteerd, maar de balans tussen free trade en fa ir trade 

m oet wel in evenwicht zijn. Op het congres van de Internationale 

Liberale in O ttawa vorig jaar hebben we daarom een motie die de vrije 

handel teveel aan banden legde verworpen en net zo lang onderhandeld 

to t  er een in onze zin aangepaste m otie op tafel kwam. Het is slechts 

één van de bewijzen, dat de VVD de laatste jaren niet alleen steeds 

actiever is op internationaal gebied, maar ook steeds invloedrijker.”

Niet zaligmakend
Die toegenomen invloed w o rd t gesymboliseerd door de verkiezing van 

V V D -voorz itte r Bas Eenhoorn to t  v ice -voorz itte r van de ELDR, de 

Europese federatie van liberale partijen. Het succes stijg t de 

Nederlandse liberalen echter allerm inst naar het hoofd. Mark Dijk: 

“ Wanneer je zoveel door de wereld reist als w ij word je in zekere zin 

ook bescheidener. Ik ben eens in Turkije als buitenlandse gast op een 

congres van liberale jongeren geweest, waar de deelnemers zo geboeid 

met elkaar aan het discussiëren waren, dat ze niet merkten, dat ik was 

aangekomen. W e hebben hier Sloveense politieke verwanten ontvangen 

die hun neus ophaalden voo r ons verkiezingsmateriaal. Dat volkomen 

terecht bleek nadat we hun schitterende folders hadden gezien. W e heb

ben het recht niet ons als betweters op te stellen, maar we hebben er 

ook geen reden toe. Onze politieke tradities zijn niet zaligmakend. We 

kunnen de Oost-Europese o f Afrikaanse liberalen veel leren, maar even

goed op onze beurt veel van hen leren. Die wetenschap hebben we altijd 

in ons achterhoofd wanneer we weer eens naar Schiphol vertrekken.”

TekstJero en  Kuypers

Fotografie:Hansvan Asch
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"Het grootste deel van de daklozen 
wil gewoon huisje-boompje-beestje"
In het jaar 2000 waren in Ne

derland 51.327 mensen voor 

kortere of langere tijd dak- of 

thuisloos. Dat is meer dan  

een verdubbeling ten op

zichte van 1996 (23.964 dak

en thuislozen). Deze schok

kende cijfers zijn  afkom stig  

van het Leger des Heils, de 

grootste organisatie  op het 

gebied van dak- en thuislo- 

zenzorg in Nederland. Het 

Leger signaleert verder een toenam e van het aantal vrou

wen en kinderen dat dakloos werd. Dat duidt erop dat hele 

gezinnen op straat worden gezet, bijvoorbeeld door een 

grote huurschuld. Met name voor dak- en thuislozen met psy

chiatrische problemen en voor zwerfjongeren is een tekort 

aan w oonvoorzieningen. Politiek! g in g in Rotterdam kijken  

hoe het dak- en thuislozenprobleem wordt aangepakt.

De dakloze Burgemeester (links) in gesprekmet majoor Germen Stoffers van het Leger des Heils

VVD-wethouder Sandra Korthuis 

wacht ons op voor het stadhuis aan 

de Coolsingel. Ze heeft onder ande

re maatschappelijke dienstverlening 

in haar portefeuille. We stappen in 

de dienstauto, die ons naar onze 

bestemming brengt: dagopvang De 

Sluis aan de Westzeedijk. In de auto 

verte lt Korthuis dat het grootste 

deel van de meer dan 5000 Rotterdamse dak- en thuislozen kampt met 

forse psychiatrische problematiek. “ Daarnaast spelen verslavingsproblemen. 

Vaak is er sprake van een combinatie: verslaafd én psychisch niet in orde. 

Dat hangt nauw samen. Het is dan ook mijn overtuiging dat die problemen 

gezamenlijk moeten worden aangepakt” , zegt Korthuis.

Verslaving maakt dat dak- en thuislozen in een negatieve spiraal terechtko

men. “ Geld brandt in hun zakken. Wanneer ze hun weekuitkering ophalen 

bij de kas, w o rd t dat binnen de kortste keren uitgegeven. Aan een paar 

gram bruin of w it, maar ook worden ze door dealers onder druk gezet om 

hun centen af te geven. Daarom ben ik voorstander van een daguitkering. 

Dan is het bedrag ineens niet zo groot.”  Hetzelfde geldt voor de tippelaar

sters op de Keileweg.“ D oor hun werk kunnen ze in eerste instantie in hun 

eigen inkomen voorzien. Ze hebben over het algemeen echter niet uit 

overtuiging voor de prostitutie gekozen, maar zien het als relatief een mak

kelijke manier om aan geld te komen. De roes van de drugs vergemakke

lijkt het werk. Zo komen ze in een vicieuze cirkel terecht.”

Suikerklontjes
We arriveren op de Westzeedijk. 

Het bordje van het Leger des Heils 

aan de voorgevel van het pand 

maakt duidelijk dat we een opvang

centrum bezoeken. Majoor Ger

men Stoffers, gekleed in het uni

form  van het Leger, verwelkomt 

ons. We nemen plaats aan een tafel 

in de opvangruimte. Die oogt als 

een bedrijfskantine. Aan een loket 

zijn dranken en kleine versnaperin

gen verkrijgbaar. De prijslijst vertelt 

hoe veel de waren kosten. 

Suikerklontjes zijn een stuiver per 

twee. Betalen voor suikerklontjes?
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Stoffers: “ Drugsverslaafden hebben 

enorm veel behoefte aan suiker. 

Zouden we de klontjes gewoon 

op tafel zetten, dan waren ze bin

nen enkele minuten verdwenen.” 

Er komen zo’n 150 to t 200 men

sen dagelijks naar De Sluis, vertelt 

Stoffers. Zoveel zijn er nu niet. Een 

tweetal mensen kijkt naar de tv, 

die loeihard aanstaat. Sommigen 

houden zich bezig met het opvou

wen van kleding. Anderen zitten 

wat te praten aan een tafel, terw ijl 

ze een kop koffie drinken. In een 

hoek van het lokaal staan enkele 

plastic tassen: de schaarse bezittin

gen van de bezoekers van De 

Sluis. In de dagopvang worden ver

schillende diensten aangeboden. 

Bezoekers kunnen De Sluis opge

ven als postadres en zo een uitke

ring aanvragen. Tegen betaling kun

nen ze hun was laten doen. 

Gebruik van de douches is gratis. 

Een to t twee keer per week houdt 

een verpleegkundige spreekuur in 

de voorziening. O ok is het moge

lijk een afspraak te maken met een 

maatschappelijk werker. Verder is 

De Sluis recreatieruimte: er zijn 

verschillende spelletjes aanwezig.

Sw ieb ertje

Het romantische beeld van de vrij

gevochten zwerver die ervoor kiest 

buiten de maatschappij te leven, de 

Swiebertje-figuur, klopt niet. “ Er is 

misschien een hele kleine club die 

dat pad kiest, maar het overgrote 

deel van de dak- en thuislozen wil 

eigenlijk gewoon huisje-boompje- 

beestje” , zegt Korthuis. Stoffers vult 

aan: “ Bovendien is echt zwerven, van 

stad naar stad reizen, er niet bij. De 

meeste bezoekers van De Sluis 

leven in Rotterdam of deze regio.”

Wethouder Sandra Korthuis (links) praat met een man die sinds kort dakloos is geworden

Waarom leven ze dan op straat, als ze er niet voor kiezen? Dat is in het rijke 

Nederland toch niet nodig? Volgens het jaarverslag van het Leger des Heils 

heeft vijf to t tien procent van de Nederlandse bevolking een vergroot risico

"We proberen een problematische 
situatie vroegtijdig te herkennen, 

zodat we gerichte hulp kunnen bieden."

om dak- of thuisloos te worden.Tot die 800.000 to t 1.600.000 mensen beho

ren huishoudens met problematische schulden (eenoudergezinnen, huishou

dens met lage inkomens, jongeren, alleenstaande mannen en allochtonen), 

alleenstaande, maatschappelijk geïsoleerde ouderen die toenemend afhankelijk 

zijn van institutionele zorg- en hulpverlening, langdurig werklozen en arbeids

ongeschikten met een lage of niet afgemaakte schoolopleiding, drugs- of alco

holverslaafden, psychiatrische patiënten en ex-gedetineerden en voortijdige 

schoolverlaters met onvoldoende thuisbinding, die het risico lopen op een cri

minele carrière.

W at vrijwel alle dak- en thuislozen gemeen hebben, is dat ze geen sociaal net

werk hebben waarop ze kunnen terugvallen wanneer het misgaat.“ Ze missen 

de vaardigheden dat op te bouwen en in stand te houden of ze hadden ooit 

wel een netwerk, maar hebben dat kapotgemaakt door hun eigen gedrag, bij

voorbeeld door drugsgebruik” , vertelt Korthuis.

Het Leger des Heils stelt geen eisen aan de dak- en thuislozen. “We zorgen 

enkel dat iemand van de straat is. Ook kunnen we ze begeleiding naar reso

cialisatie en zelfstandigheid aanbieden, maar alleen als ze dat zelf willen. Dak

en thuislozen kunnen in ruil voor wat klussen bijvoorbeeld een slaapplaats of
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een maaltijd verdienen. Daarvoor 

moet gewoonlijk een klein bedrag 

betaald worden” , vertelt Stoffers.

choses. Daarvoor heb ik wel medi

cijnen, maar die vergeet ik soms te 

slikken” , ratelt Burgemeester. Ik 

vraag hem naar zijn baan. “ Eerst 

werkte ik in de snijerij” , vertelt hij. 

“ Daar moest ik poetslappen maken. 

Maar daar zaten allemaal mopper

konten, dus nu maak ik beugeltjes. Ik 

heb het best naar mijn zin, alleen 

vind ik een hele dag werken soms 

een beetje vervelend. En ik zou zo 

graag betaald worden. Ik werk toch 

ook hard?” Dat beaamt Sandra 

Korthuis. “ Maar je hebt toch ook 

een uitkering?”  vraagt ze. 

Burgemeester knikt. “ Maar ik zou 

liever betaald worden voor mijn 

werk, net zoals iedereen.”

Burgem eester

“ Ik vind het systeem van het Leger 

heel goed. Ik ben zeventien jaar 

verslaafd geweest en sinds twee 

maanden clean. Het Leger heeft me 

werk gegeven. Dat geeft me een 

stok achter de deur, want dan heb 

ik geen tijd om drugs te gaan halen. 

Alleen, meneer majoor, ik vind 

eigenlijk dat het Leger me moet 

betalen voor mijn werk.”  Aan

geschoven is de dakloze Burge

meester. Hij is vol lo f over het 

Leger des Heils. “ Ik slaap in het 

internaat aan de Coolhaven. Er zijn 

wel veel regeltjes, maar dat is ook 

nodig. Het Leger helpt je, als je 

maar w ilt. En als je niet w ilt, nou, 

dan bieden ze je gewoon een plaats 

om te slapen. Voor ik voor het 

Leger werkte, deed ik alles wat god 

verboden heeft. Ik ben er trots op 

dat ik nu van de drugs af ben. Soms 

ben ik bang om terug te vallen. 

Helemaal op mezelf wonen zal me 

nooit lukken; daar ben ik veel te 

angstig voor. Ik heb last van psy-

C o m p le xe  problem en

Een oplossing voor het dak- en 

thuislozenprobleem is moeilijk te 

vinden.“ W at je ook doet, soms lijkt 

het wel o f de toestroom  niet te 

stoppen is” , zegt Stoffers. In 

Rotterdam lopen wat projecten 

om het probleem aan te pakken. 

“ Sinds januari zijn we bezig de 

prostituees van de Keileweg in 

beeld te brengen.Veel van die vrou

wen hebben een verleden, waarin 

misbruik een grote rol speelt. 

D oor gesprekken met ze te voeren 

hebben we bij een aantal van hen 

bereikt dat ze niet o f nauwelijks 

meer op de zone komen” , vertelt 

Korthuis. De Rotterdamse wethou

der zou graag zien dat drugsver

slaafde dak- en thuislozen met psy

chiatrische problemen gedwongen 

kunnen worden opgenomen. “ Vaak 

willen deze mensen best vrijw illig 

opgenomen worden, omdat ze 

inzien dat ze er beter van worden. 

Maar als ze een dip hebben, verla

ten ze zo’n inrichting weer net zo
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snel.”  O ok zijn er in Rotterdam lokale zorgnetwerken opgestart. Daarin 

werken onder meer GGD en deelgemeente samen om te voorkomen dat 

mensen op straat terechtkomen. “ W e proberen een problematische situ

atie - mensen die niet in staat zijn hun huis te onderhouden o f hun finan

ciën te regelen - vroegtijdig te herkennen, zodat we gerichte hulp kunnen 

bieden” , aldus Korthuis.

De Rijksoverheid heeft de centrale aansturing van het dak- en thuislozenbe- 

leid, maar stelt de gemeenten verantwoordelijk voor de uitvoering daarvan. 

Rotterdam heeft daarop nog aanvullend beleid ontwikkeld, dat gefinancierd 

wordt door de gemeente zelf. De opvang van dak- en thuislozen is in de loop 

der jaren steeds duurder geworden. “ Omdat hun problemen steeds com

plexer zijn geworden, kunnen we in de opvang niet meer af met vrijwilligers. 

Hoogopgeleide, specialistische krachten zijn een noodzaak, maar hun salaris

sen moeten wel betaald worden” , legt Stoffers de gestegen kosten uit. 

Korthuis voegt daaraan toe: “ N iet alleen zijn de kosten per dakloze gestegen, 

ook zijn er eenvoudigweg veel meer daklozen dan enkele jaren geleden. 

Verder worden de eisen aan de opvangpanden hoger, bijvoorbeeld qua brand

veiligheid.”  De Rijksbijdragen voor de opvang van dak- en thuislozen zijn verre 

van toereikend, stellen Stoffers en Korthuis vast. Korthuis: “ In Nederland is 

volgens de Landelijke Vereniging voor Maatschappelijke Opvang structureel 

164 miljoen gulden extra nodig, om alleen al de kostenstijging af te dekken. 

Volgens de Vereniging van Nederlandse Gemeenten - en ikzelf denk dat ook - 

is zelfs 200 miljoen extra nodig. Zonder dat geld wordt het erg moeilijk de 

problemen op te lossen of zelfs maar te verminderen.”

I H  reportage

"Wat jeookdoet,soms lijkt het wel 
of de toestroom niette stoppen is."

Daklozenkranten

Het is ongeveer 16.00 uur. De dagopvang gaat bijna sluiten, daarom ver

plaatsen we ons naar de nachtopvang. Bij het verlaten van De Sluis valt 

Korthuis’ oog op een stapel daklozenkranten. “ Verkopers kopen de bladen 

hier in voor ƒ 1,40 per stuk en verkopen ze voor ƒ 2,50. De verkoop van 

straatkranten heeft het daklozenprobleem meer zichtbaar gemaakt en de 

‘gewone’ mensen hebben meer begrip voor de daklozen: ze zien met eigen 

ogen dat ze best wel willen werken voor hun geld. Bij de A lbert Heijn waar 

ik mijn boodschappen haal, staat altijd een jonge Vietnamese vrouw, die met 

haar kinderen in de opvang woont, de straatkrant te verkopen. Regelmatig 

krijgt ze wat extra’s toegestopt.”

We rijden naar de Coolhaven. De nachtopvang is op het moment van ons 

bezoek nog gesloten, maar zal binnen enkele ogenblikken opengaan. Bij de 

entree staat een rij kluisjes. Daar kunnen de bezoekers waardevolle spullen 

opbergen, want onderling jatten kom t regelmatig voor. O ok hier is een 

ruimte met tafels en stoelen. Aan een gang liggen enkele slaapvertrekken, 

met telkens zes stapelbedden.“ Gewoonlijk worden alleen de onderste bed

den opgedekt, maar bij extreme kou 

kunnen we zo eenvoudig onze capaci

te it verdubbelen” , aldus Stoffers. 

Wanneer we weer buiten komen, zitten 

de eerste bezoekers al te wachten to t 

ze naar binnen kunnen. O ok Burgemeester is er bij. Terwijl Sandra 

Korthuis een praatje aanknoopt met iemand anders, klampt Burgemeester 

mij aan. “ Ik ben niet alleen maar positief over het Leger, hoor” , zegt hij 

samenzweerderig. “ Ik kan ook wat anders vertellen. In de opvang krijgen 

we elke dag soep te eten. Maar een volwassen man wil ook wel eens een 

gewone warme maaltijd, rijst ofzo!”

We nemen afscheid en lopen terug naar de auto. Korthuis vertelt: “ De 

man, die ik net sprak, ligt in scheiding. Zijn vrouw heeft een hoop schulden 

gemaakt en nu is op alles beslag gelegd. Hij hoopt via het Leger zijn leven 

weer op orde te krijgen.”  Wanneer we onderweg zijn naar het stadhuis 

denkt de wethouder hardop.“ Soms denk ik wel eens, onze maatschappij is 

zo ingewikkeld, geen wonder dat ze zichzelf niet kunnen redden. Het ver

haal van Burgemeester is het levende bewijs dat ze voortdurende zorg 

nodig hebben.”

Tekst.'Lonneke van Eldijk

Fotografie: Hans van Asch
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De 40-jarige Albert Verlinde heeft de laatste jaren vooral lan

delijke bekendheid verworven als televisiepresentator en 

entertainm entdeskundige. Minder bekend is dat hij vroeger 

optrad met zijn eigen cabaretgroep en rollen speelde in musi

cals als My Fair Lady en Me And My Girl. Recent stapte hij van 

SBS6 over naar RTL4. In een nieuw televisieprogramma geeft 

hij zijn uitgesproken m ening over entertainm entnieuws en 

andere sociaal-m aatschappelijke onderwerpen. Politiek! 

sprak met de geboren Bosschenaar over zijn nieuwe baan en 

zijn maatschappelijke en politieke betrokkenheid.

U bent als televisiepersoonlijkheid recent overgestapt van SBS6 
naar RTL4. In het programma RTL Boulevard treedt u, evenals bij 
uw oude werkgever, op als entertainmentdeskundige. Waarom 
heeft u deze onverwachte overstap gemaakt?
“ Ik had eigenlijk een intentieovereenkomst met SBS6 om nog drie jaar te blij

ven, toen RTL4 me belde over een nieuw programma. Bij mijn nieuwe werk

gever zou ik gelegenheid krijgen om iedere avond op televisie mijn mening te 

geven over entertainmentnieuws. Toen ik moest kiezen tussen het dagelijks 

presenteren van vijf minuten shownieuws in het SBS-programma Hart van 

Nederland en een half uur optreden in een entertainmentprogramma, had ik 

mijn keuze snel gemaakt. Bij R.TL4 kan ik me als televisiepersoonlijkheid meer

ontwikkelen. Ik mag er mee discussiëren over nieuwe programmaformats en 

er zijn inmiddels afspraken over andere programma’s die ik ga presenteren.”

Wat spreekt u aan in uw nieuwe baan?
“ Ik vind het leuk om mijn ongezouten mening te geven over dingen die 

spelen in de entertainmentwereld én over andere belangrijke maatschap

pelijke thema’s. Ik hou ervan, met mijn kennis en ervaring op entertainment

gebied, improviserend op nieuws te reageren. Ik kan nu heel persoonlijk over 

dingen praten en discussiëren, alsof ik achter de borreltafel zit. Het grote 

publiek ziet mij steeds meer als een deskundige op entertainmentgebied. 

Inmiddels begin ik aardig in de buurt te komen van de televisiepersoonlijk

heid die ik uiteindelijk wil worden. Ik wil me ontwikkelen to t een anchorman 

in de entertainmentwereld. Ik heb van jongs af aan een voorliefde gehad voor 

entertainment.Vooral de emotie die er vanuit gaat spreekt mij aan. Als toe

schouwer kun je er echt door worden geraakt. Het bekijken van een film, het 

bijwonen van een concert of het lezen van een boek kan veel emoties 

oproepen. Showbizz is eigenlijk menselijke emotie in het kwadraat.”

Vóór uw televisiecarrière trad u op met uw eigen cabaretgroep 
Boemerang en later speelde u rollen in musicals. Heeft u sinds
dien nooit meer de behoefte gehad weer op de planken te staan?
“ De emotie van het op de planken staan is voor mij totaal verdwenen. Ik 

heb lang met frustraties rondgelopen, omdat mijn cabaret- en musical-
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loopbaan niet verliep zoals ik wilde. 

Met de cabaretgroep Boemerang 

speelden wij de ene keer voor volle 

zalen en de andere keer voor zes, 

zeven man. O ok bij musicals waarin 

ik speelde was dit het gevat. Ik deed 

het zowel in het cabaret als in musi

cals niet onverdienstelijk, maar ik 

was mij zeker bewust van mijn 

beperkingen.Vooral toen ik twee jaar 

geleden zoveel erkenning kreeg als 

producent van ‘Piaf, de musical’, met 

Liesbeth List, had ik niet meer de 

behoefte om me ook nog op het 

toneel te bewijzen.”

Vindt u het belangrijk om u als 
televisiepersoonlijkheid in te 
zetten voor maatschappelijke 
doelen?
Ja, d it vind ik erg belangrijk. Zo 

maak ik me sterk voo r de proble

men rondom Aids. D o o r mijn ach

tergrond is het een onderwerp 

dat dichtbij me staat. Ik heb een 

grote betrokkenheid met d it on

derwerp, omdat ik in Amsterdam 

studeerde toen de ziekte op 

kwam zetten. Ik ben veel mensen 

in mijn directe omgeving kw ijtge

raakt, maar ben gelukkig noo it zelf 

besmet m et het Aids-virus. O ok 

houd ik me bezig met problemen 

rond homoseksualiteit, die in 

Nederland spelen. Z o  w il ik me uit 

blijven spreken over de adoptie

mogelijkheden voo r homoseksu

ele paren en de to le ran tie  van 

homoseksualiteit in het algemeen. 

Homoseksuelen worden nog vaak 

in hun eigenheid belemmerd. 

Andere culturen in Nederland 

kunnen bijvoorbeeld hun stempel 

drukken op onze verworven v r ij

heden op het gebied van hom o

seksualiteit, zoals de imam uit 

Rotterdam, die zich negatief uitlie t 

over homoseksuelen. Vorig jaar 

toonde regisseur Dick Maas in zijn

film  Do N o t D isturb een man in 

ko rte  broek op skates, die een 

homo voorstelde. Hij stond te 

plassen tegen het homomonu- 

ment. De tolerantie van d it soort 

dingen gaat vaak veel te ver, zon

der dat iemand er iets van zegt. 

Het gaat niet om een incident, 

maar om een structureel p ro

bleem van te ver doorgevoerde 

tolerantie. Youp van ‘t  Hek noem

de mij in een cabaretprogramma 

een ‘opw indnicht’. Hum or en sati

re is leuk, maar vaak worden men

sen h ierdoor in een hoek gedrukt 

zonder dat iemand het in de gaten 

heeft.”

Uw partner Onno Hoes is ge
deputeerde van Economische 
Zaken namens de WD-fractie  
in de provinciale staten van 
Noord-Brabant. Is, sinds u hem 
kent, uw politieke interesse 
extra aangewakkerd?
“ Nee, het klikte juist zo goed tus

sen ons, omdat wij allebei al langer 

een grote politieke interesse heb

ben. Politiek heeft me van jongs af 

aan beziggehouden. Ik kom uit een 

rood nest. Als kind discussieerde ik 

al met mijn vader in de woonkamer 

over het toenmalige kabinet Den 

Uyl-Wiegel, te rw ijl de andere kin

deren naar de keuken waren 

gestuurd. Ik kan me herinneren dat 

mijn vader een keer van zijn werk 

thuis kwam en ik een poster van 

Joop den Uyl op mijn slaapkamer

raam had gehangen. Hij zei dat ik de 

poster direct moest weghalen, want 

ik mocht mijn politieke mening niet 

opdringen aan de andere gezinsle

den. Politiek is nu nog regelmatig 

gespreksonderwerp tussen Onno 

en mij.”

In juni 2001 bent u getrouwd 
met Onno Hoes. Wat was uw 
reactie toen de wetgeving voor 
de openstelling van het burger
lijk huwelijk voor homoseksu
elen van de grond kwam?
“ Ik ben erg blij dat deze wet er is 

gekomen. Vroeger zat het er voor 

homoseksuele paren simpelweg niet 

in te trouwen en kinderen te adop

teren. Homoseksuelen hebben nu 

wel de mogelijkheid te trouwen en 

een normaal leven te leiden. Na ons 

huwelijk hebben Onno en ik veel 

enthousiaste reacties en brieven ont

vangen. Zo kregen we een brief van 

een gehandicapt paar dat 25 jaar is 

gctiouwd Zij scI iicvl- i Wij weten 

wat jullie als homoseksueel paar heb

ben doofgesnaakr. want viocger

werd er ook argwanend aangekeken 

tegen een huwelijk tussen twee 

gehandicapten’.

Wat zijn volgens u dé maat
schappelijk en politiek relevan
te thema’s, waar de vaderland
se politiek zich sterk voor 
moet maken?
“ Het is belangrijk dat de politiek zich 

inzet voor een sterke multiculturele 

samenleving en de tolerantie tussen 

burgers. Tegenwoordig maken men

sen zich bijna uitsluitend druk over 

hun eigen gezin, bijvoorbeeld over 

hun auto’s en het onderbrengen van 

hun kinderen in crèches. Het is een 

belangrijke taak van de politiek om 

mensen betrokken te houden bij de 

dingen die in de gehele samenleving 

gebeuren. De huidige opgroeiende 

generatie is redelijk verwend en doet 

bijna alleen wat zij wil. Ik kan me ook 

ergeren aan de rijen dubbelgepar- 

keerde auto’s van ouders, die , hun 

kinderen brengen o f ophalen bij de 

basisschool. De enige manier om dit 

soort gevallen tegen te gaan, is 

opstellen van strengere regels en 

wettelijke kaders. Hoe dichterbe- 

volkt ons land wordt, hoe belangrij- 

ker het is om met striktere regels de 

orde te handhaven.”

Ambieert u in de verdere toe
komst een func£i#JiR' de lokale 

vof landelijke pMitiek?
“ Ik heb politifefc 'altijd heel erg leuk 

gevonden, maar ik ben van mening: 

‘Schoenmaker, b lijf bij je leest!’ Ik 

wilde vroeger een baan in het 

entertainment o f in de advocatuur. 

U iteindelijk heb ik definitief geko

zen voor de entertainmentwereld. 

Dus laat ik politiek bedrijven maar 

over aan mijn partner Onno.”

Tekst: Bart Manders

Fotografie:Hansvan Asch
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internet

De kiezersopkomst tijdens de Provinciale-Statenverkiezingen is 

al langere tijd betreurenswaardig. Alleen bij de verkiezingen  

voor de Tweede Kamer en de gemeenteraad komt nog méér 

dan twee van de drie kiezers naar de stembus. In een poging om 

het opkomstpercentage te vergroten, wordt tijdens de provin

ciale verkiezingen in 2003 een landelijke proef gehouden met 

het stemmen via internet. Op openbare plaatsen, zoals biblio

theken en gemeentehuizen, worden hiervoor virtuele stembu

reaus ingericht. Volgend jaar vindt tijdens de parlementverkie- 

zingen al een kleinschalig verkiezingsexperiment met internet 

plaats. Beide proeven lijken positief uit te gaan pakken. Recent 

onderzoek van EPN, platform voor de informatiemaatschappij 

uit Den Haag, wijst uit dat Nederlanders massaal online hun 

stem willen uitbrengen. Desondanks zijn ook kritische geluiden 

te horen. Criticasters wijzen op problemen rond de identificatie 

van kiezers en de fraudegevoeligheid van internet.

Eén op de twee Nederlanders stemt tijdens deTweede-Kamerverkiezingen 

van 2002 bij voorkeur via internet, als zij de keuze zouden hebben tussen 

de elektronische snelweg of het klassieke stemlokaal. D it concludeert het 

landelijke onderzoek van EPN, dat de mogelijkheid van stemmen via inter

net meer onder de aandacht w il brengen van het publiek. Het platform 

kent een belangrijke politieke vertegenwoordiging in de personen van 

W D-europarlem entariër Elly Plooij en partijgenote Hella Voute u it de 

Tweede Kamer. EPN werd in 1994 opgericht door Tom van der Maas, het 

toenmalige hoofd voorlichting van de Tweede-Kamerfractie van de W D . 

Volgens het onderzoek van EPN vormen de mogelijke problemen rond vei

ligheid, betrouwbaarheid en privacybescherming, voor de meeste kiezers 

geen beletsel om straks online hun stem uit te brengen.

Voordelen
Van de ondervraagde Nederlanders zegt 78 procent bij de vorige 

Tweede-Kamerverkiezingen gestemd te hebben, als zij via in ternet hun 

politieke voorkeur kenbaar hadden kunnen maken. Op de vraag aan de 

niet-stemmers o f deze wel waren gaan stemmen, als zij d it via de elek

tronische snelweg hadden kunnen doen, antwoordde 24 procent beves

tigend. O ok Nederlandse gemeenten zien meer voordelen in e lektro

nisch stemmen dan in het invullen van een stembiljet o f het intoetsen 

van een stemmachine. Z ij menen dat de nieuwe stemmethode betrouw

baarder is. In hun ogen kan er dan geen misverstand ontstaan over het 

aantal uitgebrachte stemmen, zoals verleden jaar bij de Amerikaanse 

presidentsverkiezingen het geval was, en kan de verkiezingsuitslag snel

ler worden vastgesteld. De gemeenten verwachten dat het opkomstper

centage van kiezers zal stijgen, als zij in de toekom st niet meer door 

weer en wind naar een stemlokaal moeten. Als de proeven rond in te r

Elektronisch stemmei
netstemmen in 2002 en 2003 sla

gen, mogen de kiezers later wel

licht thuis via in ternet hun stem 

uitbrengen. De VVD-fractie heeft 

dezelfde verwachting als de ge

meenten.

“ De grote opkomst die door het 

stemmen via in te rne t bereikt 

w ordt, zal een belangrijke bijdra

ge aan de hedendaagse democra

tie  z ijn” , lie t Hella Voüte, VVD- 

Kamerlid, tevens bestuurslid van 

EPN, onlangs nog weten. De 

stemmethode zal volgens haar 

ook een extra impuls geven aan 

het internetgebruik bij overheids

diensten.

Randvoorwaarden
Op basis van dit brede maatschap

pelijke en politieke draagvlak zou 

geconcludeerd kunnen worden, dat 

niets een definitieve invoering van 

elektronisch stemmen nog in de 

weg staat, vooral als de verkiezing- 

sexperimenten met internet in 

2002 en 2003 opkomstverhogend 

zullen werken. Toch kunnen zich bij 

elektronisch stemmen problemen 

voordoen, die de betrouwbaarheid 

van de verkiezingen in de weg 

staan. “ W ij zijn warm voorstander 

van stemmen via internet, mits er 

duidelijke randvoorwaarden w or

den gecreëerd op het gebied van 

veiligheid en betrouwbaarheid” , 

meent Erwin Snijder, senior pro

gramma manager bij EPN, tevens 

verantwoordelijk voor het speer

punt Overheid binnen dit platform. 

“ Deze moderne vorm van kiezen 

past echt binnen deze nieuwe eeuw.

W ij zijn er voor om de klassieke 

stemmogelijkheden, zoals het stem

biljet en de stemmachine, uit te brei

den met elektronisch stemmen. 

Recent onderzoek van het EPN 

wijst namelijk uit dat de kiezersop

komst hierdoor sterk kan stijgen. 

Zowel de meeste Nederlanders, als 

Tweede-Kamerleden staan achter 

het stemmen via internet. Natuurlijk 

zijn er ook kritische geluiden te 

horen. W ij juichen het alleen maar 

toe als er goed w ordt nagedacht 

over mogelijke problemen en geva

ren. Het is belangrijk dat de komen

de tijd uitgebreid wordt onderzocht 

hoe problemen rond veiligheid en 

betrouwbaarheid kunnen worden 

opgelost.”

Kiezen op afstand
Snijder verw ijst naar het project 

Kiezen op Afstand, in het kader 

waarvan het m inisterie van 

Binnenlandse Zaken onderzoek 

doet naar goede beveiligings- en 

identificatiemethoden voor elek

tronisch stemmen. Hij meent dat 

een goede oplossing voor beveili

gingsproblemen moet worden 

gezocht in ‘een combinatie van 

technische, organisatorische, so

ciale en juridische maatregelen’. 

H ij ve rte lt dat Binnenlandse 

Zaken hard w erk t aan een goede 

bescherming van de persoonlijke 

gegevens van de virtue le kiezer 

via ‘b iom etrie ’: een identite itsbe

wijs met een persoonsgebonden 

lichaamskenmerk. Op Europees 

niveau moet nog worden vastgesteld 

welk lichaamskenmerk het beste
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ïls bijdrage aan hedendaagse democratie
voldoet om de identiteit van een 

kiezer te scannen: de vingerafdruk, 

het gelaat o f de iris. Pas in 2003 

wordt hierover een definitief besluit 

genomen. Het ministerie is even

eens bezig met de realisatie van een 

landelijk raadpleegbaar digitaal kies- 

register.

“ De bedoeling is dat er in de virtu

ele stembureaus, tijdens Provinciale- 

Statenverkiezingen van 2003, elek

tronisch gecontroleerd w ordt of de 

identiteit van de kiezer klopt met 

het pasje, waarop de code van een 

bepaald lichaamskenmerk staat ver

meld. Als de gegevens op het per

soonlijke kaartje kloppen, dan mag 

iemand stemmen” , verduidelijkt 

Snijder. “ Honderd procent beveili

ging is onmogelijk” , erkent hij. 

“ Door het ministerie w ordt echter 

volop gewerkt om straks een hoge 

mate van beveiliging te garanderen. 

Er wordt ook onderzoek gedaan 

naar goed beveiligde netverbindin- 

gen en naar incriptiemethoden die 

de privacy van de kiezer moeten 

waarborgen. Bij verbindingen die via 

incriptie zijn beveiligd, w ord t het 

hackers erg moeilijk gemaakt hierop 

in te breken.”

Fam ily voting

Naast mogelijke veiligheidsrisico’s 

kan zich bij het elektronisch 

stemmen nog een ander p ro

bleem voordoen. O m dat de v ir 

tuele stembureaus in 2003 w o r

den ingericht bij openbare 

gelegenheden, kan het voo r kie

zers straks m oeilijk zijn ‘v rij en 

onbezwaard’ te stemmen, zonder

sociale druk van mensen die zich 

in hun directe omgeving bevinden. 

D it probleem, ook wel family 

voting genoemd, kan volgens 

Snijder worden opgelost door het 

nemen van enkele organisatori

sche maatregelen. “ De virtuele 

stembureaus kunnen fysiek zó 

worden ingericht, dat alle kiezers 

persoonlijk hun stem uit kunnen 

brengen in een aparte ruim te, 

zonder dat anderen zich ermee 

kunnen bemoeien. En natuurlijk 

moet er in de bureaus gecontro

leerd worden o f er zich geen 

twee mensen in zo’n ruim te 

bevinden.”  EPN ziet er ook geen 

probleem in dat kiezers in de toe

komst w e llicht thuis via in ternet 

hun stem kunnen uitbrengen. 

“ N a tuurlijk  m oet dan rekening 

worden gehouden met het risico 

van family voting” , aldus Snijder. 

“ D it risico is echter n iet gro te r 

dan bij het uitbrengen van stem

men via de post, wat nu al moge

lijk is.”

O ud erw etse  kanalen

De kritiek dat mensen die minder 

goed de weg weten op internet 

straks buiten de boot zullen vallen, 

w ijst hij van de hand. “ Het is 

belangrijk om naast internet de 

‘ouderwetse’ kanalen van stem

men, zoals het stembiljet of de 

stemmachine, te blijven behouden. 

Het internet is slechts een aanvul

ling op deze kanalen. Ik verwacht 

vooral dat jongeren gevoelig zullen 

zijn voor het stemmen via internet. 

Elektronisch stemmen zal zeker in

deze doelgroep opkomstverho- 

gend werken.”  Voorafgaand aan de 

landelijke proeven in 2002 en 2003 

lanceert de Nederlandse overheid 

een uitgebreide verkiezingssite. 

“ Deze site zal er vooral op gericht 

zijn jongeren tussen de 18 en 24 

jaar en allochtone burgers te m oti

veren om hun gang te maken naar 

een virtueel stembureau. Ik denk 

dat het goed is om de internet- 

proeven na afloop goed te evalu

eren en te kijken in hoeverre 

stemmen via internet echt

opkomstverhogend werkt. Als lan

delijk platform vindt het EPN het 

belangrijk om continu de onderzoe

ken naar bijvoorbeeld veiligheidsri

sico’s en oplossingen in de gaten 

houden. W ij zouden het echter wel 

jammer vinden als er te lang 

gewacht w o rd t met het invoeren 

van elektronisch stemmen, terw ijl 

de meeste burgers er positief 

tegenover staan.”

Tekst: Bart Manders

Fotografie:H ansvanA sch
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het gezicht

Ze delen tafel en bed, maar 

ook hun liefde voor de W D . 

Politiek! zocht lara van Burik 

(26) en Willem Jan Riedé (27) 

op in hun appartement te 

Alphen aan den Rijn. Een ge

sprek over hun studententijd 

('Mezelf leren kennen was 

minstens zo belangrijk als 

mijn studie'), politieke opinie 

("Het politiek café moet weer 

in ere worden hersteld"), 

maar vooral de partij ("Onze 

leden moeten voortdurend 

geprikkeld worden").

D e  afkomst

lara: “Ik ben geboren in de binnen

stad van Utrecht, vlakbij Hoog 

Catharijne, opgegroeid in een 

hecht gezin. Ik heb een zusje en 

een broertje en een tweelingzus: 

Lara. Wat lara betekent! Precies 

weet ik het niet, maar iets van: half 

vrouw en half dolfijn. Moet je ver

der niet teveel achter zoeken, mijn 

vader en moeder vonden het 

vooral heel mooi klinken. Onder

deel zijn van een tweeling is leuk, 

omdat je een heel close contact 

met elkaar hebt. Een nadeel kan 

zijn dat je je afhankelijk gaat op

stellen. Ik heb altijd opgekeken te

gen mijn zusje, vond haar mooier 

en slimmer. Toen ik al uit huis was 

hoorde ik eens van mijn moeder 

dat Lara eigenlijk op een zelfde 

manier naar mij heeft opgekeken. 

Vreemd dat je dat niet van elkaar 

merkt.”

Willem Jan: “Ik heb een heel onbe

zorgde jeugd gehad met mijn 

vader, moeder en 2 jaar oudere

Samen in de politiek
zus in Zeist. Mijn vader is ingenieur en mijn moeder was thuis voor mijn 

zus en mij. Volgens mij was ik al heel snel politiek geïnteresseerd. In de 

brugklas van het voortgezet onderwijs moesten we een krant in elkaar 

zetten.Terwijl velen ‘vochten’ om de sportpagina te mogen maken, wilde ik 

meteen het politieke nieuws doen. Ik heb toen voor die krant een wet

houder geïnterviewd, een PvdA’er. Ik kan me het gesprek niet echt meer 

voor de geest halen, maar ik weet wel dat ik het toen al niet met hem 

eens was.”

Studententijd

lara: “Mijn studententijd is vooral erg rommelig. Ik heb van alles gedaan. 

Omdat ik op het V W O  een leuke leraar geschiedenis had, ben ik dat vak

lara van Burik

gaan studeren op de Universiteit in 

Groningen. Dat viel tegen. Dan 

maar Spaans, dacht ik, ik heb nu 

eenmaal een echte talenknobbel. 

Uiteindelijk kwam ik tot de con

clusie dat de Universiteit eigenlijk 

niets voor mij is. Toen ben ik er 

even tussenuit gegaan, ben gaan 

werken bij de afdeling Mobiele 

Communicatie van KPN. 

Hartstikke leuk, maar niet iets om 

voor de rest van mijn leven te 

doen. Na een uitgebreide oriënta

tie bij vrienden en familie wist ik 

het dan eindelijk: ik wilde marke

ting en PR gaan studeren. Het 

gekke is dat als je aan zo’n oplei

ding begint, je meteen weet dat 

het een goede keus is. Het voelde 

‘natuurlijk’.”

Willem Jan: “Mijn vader zei altijd: 

‘Ik heb een dochter die studeert 

en een zoon die student is’. Moet 

ik dat nog uitleggen? Laten we zeg

gen dat ik altijd een brede belang

stelling heb gehad. Ik was actief bij 

de studievereniging en heb mijn 

studie altijd op de tweede plaats 

gezet. Mijn propedeuse op de TU 

heb ik dan ook gemist. Jammer? 

Nee hoor, ik heb mezelf in die tijd 

heel goed leren kennen. Dat is zeker 

zo nuttig. Ik ben toen naar de HTS 

gegaan en dat leverde uiteindelijk 

nog meer tijd op voor buiten

schoolse activiteiten. Daar is ook 

mijn politieke ‘carrière’ begonnen.”

D e  eerste politieke schreden

lara: “Op het VW O  ontdekte ik - 

tijdens de lessen Maatschappijleer 

- dat begrippen als vrijheid en 

eigen verantwoordelijkheid mij
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aanspraken. Toch heb ik van thuis 

uit de sociale beginselen meegekre

gen. Mijn ouders zitten meer rich

ting PvdA, mijn vader is al jaren lid 

van de vakbond. Ik heb dan ook 

altijd een beetje aan de linkerkant 

van de VVD gezeten, meer dan 

Willem Jan. Toen ik ging studeren 

ben ik bijna gelijk lid geworden van 

de JO VD  in Groningen. Een hele 

leuke, actieve afdeling. Ik zat er 

meteen middenin. Na een tijdje 

vroeg de voorzitter of ik de JO VD  

in het PPJK-bestuur wilde verte

genwoordigen. Het PPJK is een 

overkoepelende stichting van alle 

politieke jongeren organisaties in 

de provincie Groningen en heeft 

als voornaamste doel het stimule

ren van politieke bewustwording 

van jongeren in de regio. Ik heb 

daar iets meer dan een jaar als 

secretaris in het bestuur gezeten. 

Een leerzame tijd, vooral omdat je 

ook andere politieke stromingen 

van dichtbij meemaakt en je keuze 

voor het liberalisme dan bevestigd 

ziet.”

Willem Jan: “Tijdens mijn studie op 

deTU zag ik op een dag een standje 

van de JO VD in de gang staan. Ik 

dacht meteen: ‘daar zou ik achter 

moeten staan’, maar vond dat ik 

toch eerst mijn propedeuse af moest 

ronden. Uiteindelijk ben ik een jaar 

later lid geworden van de JO VD 

Eindhoven, een heel actieve club met 

een duidelijk programma, waarin het 

debat een grote rol speelt. De JOVD 

trok me vooral omdat ik wel eens 

een kijkje achter de schermen wilde 

nemen, ik wilde weten hoe de poli

tiek echt in elkaar steekt.”

D e  politieke carrière

lara:“ln 1998 zijn Willem Jan en ik gaan samenwonen in Alphen aan den 

Rijn en ben ik lid geworden van de W D . Ruim een jaar geleden werd ik 

gevraagd om zitting te nemen in het bestuur van de Kamercentrale Leiden. 

Nee, daar heb ik niet voor gesolliciteerd. Het overkwam me. Tijdens een 

landelijk congres zat ik bij de lunch naast Toetie Vorenkamp, de voorzitster 

van de Kamercentrale. Ik was nogal aan het babbelen tijdens die maaltijd 

en kennelijk zag Toetie iets in mij. In de Kamercentrale ben ik actief als 

jongerenfunctionaris. Ik ben een soort vraagbaak voor alle afdelingen uit de 

regio. Wat ik met name wil uitdragen is dat de afdelingen haar jonge leden 

moeten prikkelen, moeten bewegen om zich actief in te zetten. O ok het 

werven van jonge kiezers mag wat mij betreft actiever. Bezoek scholen, 

organiseer avonden, ga voor mijn part op de markt staan met een stand... 

Zoek de kiezers op.”

Willem Jan: “Als lid van de JO VD was ik in het begin vooral consument. 

Uiteindelijk word je steeds actiever en val je kennelijk op. In 1995 werd ik

gevraagd voor het bestuur. Ik kreeg 

de portefeuilles Politiek en 

Research en Analyse onder mijn 

hoede. Erg leuk, vooral het orga

niseren van debatavonden, waar

uit de moties voor het landelijke 

congres ontstonden. Een jaar 

later werd ik gevraagd voor het 

hoofdbestuur van de JO VD , en 

daar heb ik toch even over na 

moeten denken. Als afdeling 

waren wij namelijk altijd erg kri

tisch op het hoofdbestuur; we 

vonden dat het hoofdbestuur 

meer moest doen aan communi

catie en uitwisseling tussen de 

verschillende afdelingen. Maar 

goed, wie kritiek heeft moet ook 

de kans aangrijpen het te verbe

teren. Het eerste wat ik heb 

gedaan als lid van het hoofdbe

stuur, is alle agenda’s van de afde

lingen openbaar maken. Ik wilde 

het complete plaatje laten zien. Je 

hoort toch zeker met zijn allen 

bij dezelfde club?”

Politieke voorbeeld 

en schrikbeeld

lara: “Ik heb niet echt één politiek 

voorbeeld. Het zijn meer (karakter-) 

eigenschappen die ik in verschillen

de politici waardeer. Zoals: het goed 

en helder kunnen en durven ver

woorden van delicate onderwerpen. 

Bijvoorbeeld over kwesties als asiel

zoekers en integratiebeleid. Er zijn 

meerdere V V D ’ers die tegen de 

zogenaamde politiek correcte 

stroom in hardop zeggen wat door 

velen wordt gedacht. Ik vind het 

bewonderingwaardig om zo je nek 

uit te steken. Van politici die overal 

zonder alternatief tegen aanschop-
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als bestuurslid van de VVD, afde

ling Alphen aan de Rijn. Onlangs 

hebben we nog een Politiek Café 

georganiseerd. Qua opkomst en 

discussie was dit een geslaagde 

avond, zeker een stimulans om dit 

vaker te doen. Ik geloof in dat 

soort acties. Je moet niet alleen 

informeren, maar vooral ook lui

steren naar mensen.

lara en ik gaan na de verkiezingen 

volgend jaar verhuizen naar 

Utrecht en in die periode wil ik 

me vooral concentreren op mijn 

baan bij AT&T. Op dit moment 

heb ik geen echte politieke ambi

ties, laat mij maar achter de scher

men een steentje bijdragen. 

Voordat ik aan een politieke car

rière denk, moet ik eerst maar 

eens ervaring opdoen in het 

‘gewone leven’. Immers: niet alleen 

de politiek, maar ook het bedrijfs

leven maakt de samenleving.”

Tekst:Geert Braam 

Fotog rafie: Ha ns va n Asch

pen onder het mom van ‘oppositie 

voeren’ krijg ik echt een beetje 

jeuk. Vul de namen zelf maar in...”

Willem Jan: “Er zijn er velen die 

goed werk voor de VV D  en het 

liberale gedachtegoed verrichten. 

Z o  leer je van bijvoorbeeld raads

leden net zoveel als van landelijke 

kopstukken. Zowel het charisma 

en het politieke spel van Wiegel 

als ook de vurige speech tijdens 

het laatste landelijke VVD-congres 

van de Belgische premier Guy

Verhofstadt over liberale filosofen 

doen het bloed sneller stromen. 

Een waar schrikbeeld is voor mij 

de huidige minister van Verkeer en 

Waterstaat, iemand waarbij enige 

realiteitszin ver te zoeken is.”

Politieke aspiraties

lara: “Ik werk nu al enige tijd als 

marketingcommünicatie-assistent 

bij Electrolux. Erg leuk, vooral 

omdat elke medewerker op onze 

afdeling zijn eigen merk heeft. 

Voor dat merk verzorg je een

website, brochures, winkelacties... 

Je bent een beetje ondernemer. 

Mijn functie bij de Kamercentrale 

Leiden moet ik beëindigen wan

neer we naar Utrecht verhuizen. 

Wat ik dan ga doen, weet ik niet, 

maar ik zal daar zeker politiek 

actief blijven. Ik kijk wel wat er 

dan weer op mijn pad komt.”

Willem Jan: “Na mijn afstuderen 

aan de HTS, ben ik gestopt als 

bestuurslid van de JO VD. Sinds 

maart 2000 ben ik wel weer actief
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Als werken niet loont
De werkloosheid mag dan bijna zo laag zijn als in de jaren zestig en het aantal onvervulde 

vacatures al tijden op recordhoogte staan, nog altijd zijn meer dan een miljoen mensen niet 

bij het arbeidsproces betrokken. Een belangrijke oorzaak van het ogenschijnlijke gebrek  

aan werklust is van financiële aard. Wie zijn uitkering opgeeft om (laag) betaalde arbeid te 

verrichten, gaat er netto vaak op achteruit in plaats van vooruit. Ons sociale stelsel fun

geert in dit opzicht dus niet als springplank, maar als spinnenweb: wie er in verstrikt raakt, 

komt er niet m eer uit. Hoe moet deze zogeheten 'arm oedeval' worden opgeheven? 

Liberalen en christen-democraten hebben daar zo hun eigen ideeën over. Ze zijn het eens 

over de diagnose, maar hebben een andere remedie in gedachten.

Voor de Socialistische Partij is de oplossing voor de armoedeval eenvoudig: 

Paars heeft de tweedeling in de samenleving versterkt. Het minimumloon 

is te laag en de uitkeringen zijn te laag. Wie in armoede leeft gaat zich niet 

uitsloven als hij daardoor even arm blijft. Het argument is allerminst nieuw. 

In de jaren zeventig gebruikte de West-Duitse christen-democraat Heiner 

Geissler het bijvoorbeeld om het sociale beleid van de sociaal-liberale 

coalitie van Helmuth Schmidt af te kraken. De reactie van de sociaal-demo- 

cratische minister van Arbeid en Sociale Voorzieningen was ongeveer 

dezelfde als die van het liberale Tweede-Kamerlid Henk Kamp, op de 

beschuldigingen van Jan Marijnissen.

Verkeerde te rm

“Armoede is een relatief begrip in Nederland. W ie minder verdient dan 

105 % van het minimumloon geldt voor de statistieken als arm. Als we het 

minimumloon zouden verdrievoudigen hebben we dus nog evenveel 

armen. Bovendien is het niet waar, dat Paars de tweedeling heeft versterkt. 

Sinds 1996 zijn de laagste inkomens er twintig procent in koopkracht op 

vooruit gegaan, terwijl de modale inkomens slechts tien procent zijn geste

gen. Armoedeval is in zekere zin ook een verkeerde term. Wat ermee 

wordt bedoeld is het merkwaardige feit, dat iemand met een uitkering die 

gaat werken, er financieel niet beter van wordt of zelfs in netto inkomen 

erop achteruit gaat. De uitkering wordt weliswaar vervangen door een 

hoger loon, maar er vallen tal van inkomensafhankelijke regelingen weg, 

zoals de bijzondere bijstand, kwijtschelding van gemeentelijke heffingen en 

de huursubsidie. De armoedeval geldt ook voor werkenden met het mini

mumloon. Als zo iemand een loonsverhoging van honderd gulden bruto 

per maand krijgt, heeft hij per saldo eenentwintig gulden minder te beste

den. Nog een voorbeeld: als de echtgenote van een man die het minimum

loon verdient part-time in de zorg gaat werken en daar duizend gulden 

bruto per maand mee verdient, wordt het gezin daar geen cent beter van. Dit 

kan onmogelijk de bedoeling zijn van ons sociale en fiscale stelsel. We zullen

het daarom moeten bijstellen, door 

de arbeidskorting voor werkenden te 

verhogen en de inkomensafhankelijke 

regelingen af te bouwen. Iedereen 

met een bijstandsuitkering die gaat 

werken en iedereen die al werkt en 

een loonsverhoging krijgt, moet daar 

financieel beter van worden.”

Rotbaantjes

De armoedeval heeft echter niet 

alleen op individueel, maar ook op 

nationaal vlak negatieve gevolgen. Henk Kamp: "Sinds we het motto 'werk, 

werk, werk’ hebben gelanceerd zijn er anderhalf miljoen banen bijgekomen. 

Dat heeft de arbeidsmarkt vanzelfsprekend krapper gemaakt. Doordat wij
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HenkKamp

echter netto slechts zesenvijftig procent van de arbeidscapaciteit van onze 

beroepsbevolking benutten, is dat tekort aan arbeidskrachten kunstmatig 

opgeschroefd. Dit heeft weer geleid tot een te grote druk op de lonen. Die 

laatste zijn in Nederland de afgelopen jaren zoveel sterker gestegen dan in 

de andere EU-landen, dat onze concurrentiepositie aanzienlijk verslechterd 

is, vooral ten opzichte van Duitsland, onze belangrijkste handelspartner.” 

Henk Kamp meent daarom, dat de overheid alles in het werk moet stellen

om inactieven zover te krijgen, dat ze (weer) aan de slag gaan. Het opheffen 

van de armoedeval zal zorgen voor een belangrijke financiële prikkel, maar 

volgens de liberale woordvoerder sociale zaken is er ook een mentaliteits

verandering nodig. Werken moet noodzakelijk worden gemaakt voor ieder

een die kan werken en voor wie er werk is. “De sociale diensten van de grote 

steden, en in het bijzonder die van Amsterdam, doen veel te weinig aan acti

vering van mensen met een bijstandsuitkering.Tienduizenden blijven daardoor 

onnodig aan de kant staan, met grote negatieve sociale gevolgen, voor henzelf, 

hun kinderen en de samenleving. Na lang aandringen van de W D  is minister 

Vermeend nu eindelijk begonnen met het aanpakken van de gemeenten, waar

van de sociale dienst niet goed functioneert. Een sociale dienst moet iemand 

die onmogelijk kan werken, helpen met een uitkering. Alle anderen moeten 

geholpen worden met werk. Als gebrek aan taalvaardigheid of een scholings- 

achterstand het werken in de weg staan, dan moeten betrokkenen zich de 

hele dag inspannen om die belemmeringen zo snel mogelijk weg te nemen. 

Het is de primaire taak van de gemeentelijke sociale diensten hen daar op aan 

te spreken. Jan Marijnissen noemt de banen voor laaggeschoolden waarin veel 

van deze uitkeringsgerechtigden terechtkomen ‘rotbaantjes’, die bij een reces

sie toch als eerste sneuvelen. Ik vind het nogal aanmatigend en beledigend om 

vakkenvullen in een supermarkt, schoonmaakwerk of werk in de gezinszorg 

een ‘rotbaantje’ te noemen. Het is gewoon werk dat belangrijk is voor de 

betrokkenen zelf en voor de samenleving als geheel. Wie zijn kansen grijpt in 

een tijd dat het economisch goed gaat, staat sterker als het tij later tegen zit.”

D e  wissel o m ze tte n

“Henk Kamp simplificeert de problematiek”, zegt Gerda Verburg, lid van de 

Tweede Kamer voor het CDA. “Je kunt niet zomaar honderdvijfenzeventig- 

duizend werklozen op honderdvijfenzeventigduizend openstaande vacatures 

afsturen. Die puur statistische benadering gaat voorbij aan het feit, dat niet 

alleen de aanbodzijde van de arbeidsmarkt is veranderd, maar ook de vraag

zijde. In 1996 werd al duidelijk, dat de wissel moest worden omgezet en het 

werkgelegenheidsbeleid te worden omgebouwd tot een echt arbeidsmarkt

beleid, namelijk door de vraagontwikkeling in kaart te brengen en daar in 

scholing en begeleiding meer op in te spelen. Niet alleen meer ‘werk, werk, 

werk’, maar vraag en aanbod op elkaar afstemmen.Als C D A  hebben we toen 

erop gewezen, dat het blijven creëren van ‘instroom-doorstroom’ banen een 

doodlopende weg was en het tijd werd werkzoekenden één op één te bege

leiden naar een ‘normale’ baan. Het heeft weinig zin zoveel te bezuinigen, dat 

de conciërge eerst moet worden ontslagen om vervolgens via een Melkert- 

baan te worden teruggehaald. Bovendien blijkt dat er maar heel weinig men
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sen werkelijk doorstromen, omdat het aantal de mogelijkheden daartoe te 

beperkt is. Een conducteur op de Amsterdamse tram die trambestuurder wil 

worden, mag vanuit zijn of haar positie als gesubsidieerde arbeidskracht niet 

solliciteren naar een dergelijke betrekking. Het zijn dus eerder ‘fuik’-banen. De 

W D  heeft na de verkiezingen van ‘98 echter ingestemd met het scheppen 

van nog meer gesubsidieerde banen. Ik vind daarom, dat Henk Kamp nu kro

kodillentranen huilt. Het is mooie retoriek voor de achterban, maar als de 

liberalen dit probleem werkelijk willen oplossen zullen ze moeten kiezen 

voor een ander instrumentarium.”

arbeidskorting en afbouw van de inkomensafhankelijke regelingen - is con

creet uitgewerkt in het liberale ontwerp-verkiezingsprogramma. Onderdeel 

van die aanpak is, naast het fors verhogen van de arbeidskorting, het afschaf

fen van de Onroerendzaakbelasting en dus van de kwijtschelding van die 

belasting voor mensen met lage inkomens, een typische inkomensafhankelijke 

regeling. We doen er dus alles aan om ervoor te zorgen dat de armoedeval 

niet voor grote groepen definitief dichtklapt.”

TekstJeroen Kuypers 

Fotografie: Hans van Asch

M axim um percentages

Gerda Verburg is het echter met Henk Kamp eens, dat er een mentaliteits

verandering moet komen. “Die sociale diensten in de grote steden, daar moet 

inderdaad de zweep over. Bovendien moeten mensen van het in de loop der 

jaren ontstane idee af, dat een uitkering een soort basisinkomen is, in plaats 

van een tijdelijke overbrugging van de ene baan naar de andere. We dienen 

ook de armoedeval op te heffen. In tegenstelling tot de Paarse partijen heb

ben wij daarvoor ook reeds een voorstel ingediend. Dat komt er in principe 

op neer, dat wij maximumpercentages hebben ingesteld voor de grote uitga

ven. Een gezin dat leeft van een minimumloon mag niet meer dan vijftien pro

cent van het belastbaar inkomen verwonen, niet meer dan twintig procent 

aan de kosten voor opvoeding van de kinderen kwijt zijn en hooguit tien pro

cent voor zorg. Alles wat het méér aan kosten moet betalen dient het via de 

fiscus weer terug te krijgen. Dat kan gedeeltelijk achteraf worden verrekend, 

bij de aangifte, maar ook al onmiddellijk, via de voorheffing. Ons voorstel is 

heel wat gedetailleerder dan het natte vingerwerk van de zogeheten toetre- 

derspremie, die Vermeend nu wil invoeren. De minister heeft ook gezegd, dat 

ons voorstel er erg goed uit ziet, toen we het in mei dit jaar hebben inge

diend. Desondanks is er niets mee gebeurd, omdat wij bij het C D A  van het 

draagkrachtprincipe van huishoudens uitgaan en de Paarse partijen van indivi

duen. Dat neemt niet weg, dat er uiteindelijk maatregelen zullen moeten 

worden genomen in de lijn van ons voorstel, want klagen over de toenemen

de onevenwichtigheid op de arbeidsmarkt en ondertussen maar doorgaan 

met het indienen van banenplannen, waarbij enkel naar de kwantiteit en niet 

naar de kwaliteit van het werk wordt gekeken, is hypocriet.”

Henk Kamp is kort over het ingediende voorstel: “Aan het voorstel dat het 

CDA vorig jaar deed, met betrekking tot de armoedeval, hing een prijskaart

je van 4 miljard gulden. Omdat niet aangegeven was waar dat geld vandaan 

moest komen, is het voorstel niet eens in behandeling genomen. De inhou

delijke bezwaren ertegen kwamen daarom niet meer aan de orde. De struc

turele aanpak van de armoedeval die de W D  voorstaat - verhoging van de
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"De bevolking verdient het
best mogelijke bestuur"

Direct na de gemeenteraadsverkie

zingen in maart 2002 wordt het 

dualisme ingevoerd in de lokale 

politiek. Daarmee wordt het 

onderscheid tussen gemeenteraad 

en college van burgemeester en 

wethouders duidelijker en kan er 

meer strijd geleverd worden. Nu 

maakt het college nog deel uit van 

de raad. Na de verkiezingen vor

men burgemeester en wethouders 

het bestuur van de gemeente, ter

wijl de gemeenteraad meer volks

vertegenwoordiging wordt.

M onism e w o rd t dualisme

Er zijn in principe twee manieren 

om bijvoorbeeld een vereniging te 

besturen. De algemene vergade

ring kiest uit haar midden een 

dagelijks bestuur. Dat bestuur legt 

verantwoording af aan de vergade

ring, maar is ook gewoon lid van 

de vereniging. D it bestuurssys

teem wordt monisme genoemd. 

De meeste verenigingen werken 

volgens dit systeem, net zoals tot 

nu toe Nederlandse gemeenten 

en provincies.

In het dualisme wordt een na

drukkelijk onderscheid gemaakt 

tussen volksvertegenwoordiging 

en bestuur. De Verenigde Staten 

worden volstrekt dualistisch gere

geerd. De bevolking kiest de presi

dent en kiest het congres. De pre

sident bestuurt het land, terwijl 

het congres zijn handelen contro

leert. Hij heeft niet het vertrou

wen van het congres nodig.

Veranderingen

De Nederlandse Tweede Kamer 

en het kabinet hebben een tame

lijk dualistisch systeem. Na de 

verkiezingen krijgt ook de lokale 

politiek te maken met het dualis

me. “De veranderingen lijken op 

papier groter dan ze in werkelijk

heid zijn”, aldus wethouder van 

Enschede, Marco Swart. “Raad en 

college gedroegen zich als steeds 

minder als één geheel. Burge

meester en wethouders hebben 

immers een kennisvoorsprong en 

treden veelal naar voren als 

bestuur van de gemeente. Er 

wordt ook vaak gedacht dat de 

raad geen besturende, maar een 

controlerende taak heeft. Bo

vendien treedt de landelijke poli

tiek ook niet geheel dualistisch 

op: er wordt veel overleg gevoerd 

tussen kabinet en Kamer, eigenlijk 

een monistisch kenmerk.”

D oor de veranderingen in het 

bestel moet de burger meer 

betrokken raken bij de politiek. 

“ De raad kan zijn rol van volks

vertegenwoordiger veel beter 

oppakken”, vertelt Swart. “Nu is 

de gemeenteraad behalve verte

genwoordiger ook bestuur. In die 

hoedanigheid treedt de raad in de 

ogen van burgers vaak op als ver

lengstuk van B en W. Dat belang is 

soms in strijd met het belang van 

vertegenwoordiging: het is moei

lijk om beleid te controleren wan

neer je zelf betrokken was bij de 

totstandkoming daarvan.”

politiek i



Instrum enten

De gemeenteraad krijgt meer instrumenten om onafhankelijk van het col

lege te kunnen opereren. “In veel gemeenten is de wethouder voorzitter 

van de raadscommissie en het hangt veelal van hem of haar af welke 

onderwerpen besproken worden. In de nieuwe situatie krijgt elke com

missie een eigen voorzitter en bepaalt de commissie haar eigen agenda. 

In Enschede lopen we al vooruit op die situatie: raadsleden zijn voorzit

ter van commissies.”

Verder moet er een Rekenkamer zijn, die beoordeelt of het gevoerde 

beleid doelmatig is. O o k krijgt de raad ondersteuning bij het goed uitoefe

nen van haar taak. “ In Enschede krijgen de fracties ondersteuning. In de 

raad zitten veelal vrijwilligers. Wanneer zij voorstellen uitzoeken of voor

bereiden, staan zij tegenover tal van deskundigen in het college. Dat wordt 

ondervangen door ondersteuning te verschaffen.”

Een andere belangrijke verandering vanaf maart 2002 is dat wethouders 

voortaan geen raadslid meer zijn. Tot op heden was dat wel het geval. “In 

Enschede hebben we momenteel een WD-gemeenteraadsfractie van acht 

mensen. Daarvan zijn er twee wethouder, die tevens lid van de gemeente

raad blijven. In de raadsfractie blijven nog zes W D -ers over die geen wet

houder zijn. In de nieuwe situatie verandert dat.” Bij dualistische gemeen-

"Het is moeilijk 
om beleid 

te controleren 
wanneer je 

zelf betrokken 
was bij de 

totstandkoming 
daarvan."

Marco Swart

dekt dat iemand van buiten de raad 

een wethouderspost moet vervul

len.” Er zijn partijleden te vinden 

die per se niet in de gemeenteraad 

kunnen zitten (bijvoorbeeld omdat 

ze in een andere gemeente 

wonen), maar wel wethouder zou

den willen zijn. Die verschijnen dan 

ook niet op een verkiezingslijst. “Ik 

denk zelf dat het niet de bedoeling 

is dat op de kandidatenlijst alleen 

maar mogelijke raadsleden staan en 

geen enkele potentiële wethouder. 

Het wekt meer vertrouwen wan

neer potentiële wethouders zich 

aan het oordeel van de kiezer dur

ven onderwerpen. Daarbij sluit ik 

een wethouder van buiten de raad 

niet uit: er zijn ook mensen zonder 

politieke ervaring geweest die 

minister werden. De bevolking ver

dient het best mogelijke bestuur.”

tepolitiek kunnen wethouders op twee manieren worden gekozen. 

Wanneer een wethouder vanuit de raad wordt gekozen, dan is hij of zij 

vanaf dat moment geen raadslid meer. In het voorbeeld van de Enschedese 

W D : de gemeenteraadsfractie levert twee wethouders. Die zijn vanaf dat 

moment geen raadslid meer, maar de fractie dient wel acht personen groot 

te zijn. Dat betekent dat van de lijst twee mensen meer in de raad komen. 

In totaal levert de partij in dit geval tien mensen (voorheen acht). Een wet

houder kan echter ook van buiten de raad, en zelfs van buiten de partij, 

aangetrokken worden.

D eelnam e aan college

“Een serieuze partij moet deelna

me aan het college van B en W  

nooit uitsluiten. Dat betekent dat
i ,

je van tevoren moet bedenken wie 

er mogelijk wethouder wordt en 

welke portefeuille zou passen”, 

vertelt Swart. “Het is te laat wan

neer je pas na de verkiezingen ont-

Uiteindelijk beslist de gemeente

raad wie er wethouder wordt. 

Daarin heeft de fractie van een 

partij uiteraard een grote stem. 

“Het bestuur en de ledenvergade

ring van een partij kunnen niet 

bepalen wie er wethouder wordt. 

Maar wanneer we als partij als 

één man achter onze kandidaat- 

wethouders staan, is de kans 

uiteraard wel groot dat ook ande

ren vertrouwen hebben in die 

personen.”

Het dualisme biedt de gemeente

raad meer mogelijkheden om het 

college van B en W  te controle

ren. “Z o  kun je kritisch kijken 

naar de uitvoering van beleid. Je 

kunt duidelijk zien of er verstan

dig wordt omgegaan met belas

tinggeld. En dat is iets wat de VVD  

erg belangrijk vindt.”

Tekst:Lonneke van Eldijk 

Fotografie: Hans van Asch
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advertentie

thuiszorgdhop.nl §
De Gezond- en GemaksWinkel op internet

QBREED ASSORTIMENT)
cMAKKELIJK ZOEKEN 3

C SNELLE LEVERING J
ORIGINELE CADEAUTIPS.

BETALING PER ACCEPTGIRO

O penin gsaan b ied ingen:

Luxe Fenjal Cadeauset
TIP VOOR DE FEESTADAGEN 

Bestaande uit crème badolie, 
aroma douche olie en Fenjal hand- 

doekje/wasdoekje in 
geschenkverpakking.

V a n  ƒ 2 9 ,9 5  (€13,59)

NU ƒ24,95 (€ 11,32)
Bloeddrukmeter M4 

(volautomatisch )

/£è§*Tg
( ê  '

' O ,

V a n  ƒ 2 5 2 ,1 8  (€  114,43) 

NU ƒ  199,- (€90,30)

Breed assortim en t
Op www.thuiszorgshop.nl vindt 
u een breed pakket producten. 
Natuurlijk alle zorg- en verzor- 
gingsartikelen, producten voor 
incontinentie, diabetes en stoma, 
maar ook voor een origineel 
cadeautje voor aanstaande 
ouders, vaders, moeders, groot
ouders en (klein)kinderen is het 
de moeite waard om een kijkje te 
nemen in deze unieke internet
winkel.

M akkelijk zoeken
Indien u op zoek bent naar een 
artikel klikt u op één van de pro
ductgroepen of schakelt u de 
zoekmachine in. Die vindt 
razendsnel dat wat u zoekt.
Kunt u het product niet vinden 
bel dan het servicenummer 0900 
-0662 (50 cent.p.min.).

S n e lleen
b etrouw b are levering
Bestellen gaat ook heel makke
lijk. U maakt uw keuze en klikt 
op uw winkelwagentje. 
Automatisch staat het gekozen 
product nu in uw bestellijst. Nog 
een druk op de knop en uw 
bestelling is onderweg. Binnen 
24 uur wordt het product afgele
verd. Via thuiszorgshop.nl heeft 
u altijd garantie op de geleverde

Ter gelegenheid van 
de feestelijke opening  

maakt iedere besteller kans 
op een geheel verzorgde reis 

voor 2 personen.
producten en krijgt u desgewenst 
support en service aan huis. U 
betaalt na ontvangst met de bij - 
gevoegde acceptgirokaart. 
Makkelijker kan toch niet.

Mocht er toch wat mis zijn met 
uw bestelling dan wordt u via ons 
servicenummer direct geholpen.

B estel n u  en  w in!
Indien u tijdens de openings- 
maanden, september t/m decem
ber, een bestelling plaatst, maakt 
u kans op een prachtige reis voor 
2 personen. Tijdens deze fantasti
sche reis ontbreekt het u aan hele
maal niets. Voor iedere besteller 
ligt er in ieder geval een feestelijke 
verrassing klaar.

10.000ste bezoeker
Binnenkort begroet de Thuis- 
zorgshophaar 10.000 bezoeker 
via internet.
Misschien wordt u het wel!. Deze 
bijzondere bezoeker wordt uitge
breid in de bloemetjes gezet en er 
ligt een fraai cadeau klaar. U wordt 
bezoeker door een kijkje te nemen 
op www.thuiszorgshop.nl.

V ertrouw d k op en  op  
in tern et
Bij de Thuiszorgshop kunt u 
betrouwbaar kopen via internet. 
Uw bestelling wordt razendsnel 
geleverd en u betaalt met de 
acceptgirokaart die wordt mee
gestuurd met uw bestelling.

Service
Thuiszorgshop Service, postbus 
3082,5203 DB ‘s-Hertogenbosch 
Voor informatie over producten 
en/of bestelling van de aanbie
dingen in deze advertentie bel 
het servicenummer 0900 - 0662.

sDe Thuiszorgshop is er voor iedereen!
dag & nacht geopend

De producten zijn ook verkrijgbaar bij de Thuiszorgwinkels in 
Eindhoven,‘sHertogenbosch,Oss, Tiel, Tilburg, Uden,Veghel,Venlo.

XÉI :kt w ******m  f M - t x  w % . > -  #

www.thuiszorgshop.nl De digitale internetwinkel van een groot aantalthuizorgwinkels. U weet dus zeker dat u vertrouwd kunt bestellen via onze winkel.$

http://www.thuiszorgshop.nl
http://www.thuiszorgshop.nl
http://www.thuiszorgshop.nl


Degelijk en behoedzaam

Aan het begin van de kabinetsperiode, in 1998, besloot de 
coalitie uit te gaan van behoedzame economische ramingen. 
Daarmee is de kans op meevallers groter dan de kans op 
tegenvallers, was de gedachte. Dus werd gekozen voor een 
gemiddelde groei van 2,25% over de 4 jaar. Er waren indertijd 
mensen die dat aan de optimistische kant vonden. Er waren 
ook politieke partijen die vonden dat er door die keuze te wei
nig aan lastenverlichting weid gedaan. Toen de economie het 
jaar daarop goed op gang kwam, verstomde de kritiek. De 
groeicijfers bleken hoger en sneller dan verwacht werden het 
begrotingstekort en de staatsschuld vermindert. Er ontstond 
ruimte voor forse extra lastenverlichting. Dezelfde mensen die 
de groeiraming eerst te optimistisch vonden, wilden nu dat de 
regering de zeilen bij zou zetten en de overheidsuitgaven naar 
boven bij zou stellen. En de politieke partij die eerst vond dat 
er te weinig lastenverlichting was, oordeelde nu dat de rege
ring bezig was de economie naar ‘oververhitting’ te sturen.

En nu, een jaar later is de situatie weer anders. De economi
sche groei is lager en het consumentenvertrouwen door de 
internationale ontwikkelingen in bepaalde opzichten onzeker. 
Uiteindelijk zal de gemiddelde economische groei over de 
periode 1998 - 2002 wel hoger blijken dan tevoren geraamd. 
Dat is precies wat de bedoeling was, de kans op meevallers 
moest groter zijn dan de kans op tegenvallers. En dankzij die 
degelijke en behoedzame aanpak is er voor het eerst in decen
nia een begrotingsoverschot en kunnen we sneller dan ver
wacht beginnen met het aflossen van de staatsschuld. Dat laat
ste is nodig om solidariteit tussen generaties te bewaren. De 
bevolking wordt gemiddeld ouder, er zijn meer mensen 
gepensioneerd. Aflossing van de staatsschuld is de enige 
manier om de publieke voorzieningen op peil te houden zon
der daarvoor de lasten te moeten verhogen. Doen we dat niet, 
dan betaalt de volgende generatie de prijs: hoge lasten en hoge 
werkloosheid.

De vraag is wat we nu doen met deze kennis en ervaring. Je 
ziet weer bewegingen in de politiek alsof met een begrotings
overschot ook de Zilvervloot is binnengehaald. Dus wil men 
weer ruim budgetteren, optisch ondersteund door optimisti
sche groeiramingen. Ik vind dat niet verstandig. De experts op 
economisch terrein zijn neutraal en werken bij het Centraal 
Planbureau. Zij maken naar eer en geweten een voorspelling 
van wat naar de meest recente inzichten de trendmatige groei 
zal zijn. Dan vind ik het beter om daar een beetje onder te 
gaan zitten. Dan zitje altijd goed. Krijgen de economen gelijk, 
dan is er ruimte om de staatsschuld sneller af te lossen. En 
omdat dan de rente vermindert, houd je ook nog geld over 
voor nuttige dingen. Krijgen de economen helaas geen gelijk, 
dan is er geen man overboord. Je hebt immers een buffer die 
de klap opvangt.

Het is maar dat u het weet. We hebben het tenslotte over tiw 
belastinggeld en de toekomst van u en uw kinderen.

25 en 26 januari 2002
Kom ook naar de B.A.V. in Arnhem!

Op vrijd ag  25 en zaterdag 26 ja n u a ri heeft de Buitengew one Algem ene  

Vergadering p laats in Nationaal Sportcentrum  Papendal te A rnhem . H ier 

w orden het verk iez in g sp ro g ram m a en de kand id aten lijst ten behoeve van  

de Tw eede-Kam erverkiezingen vastg este ld . Kortom : een in te re ssa n t VVD- 

cong res en u kunt hierb ij aanw ezig  zijn!

Het ontwerp-verkiezingsprogramma is op 
dinsdag 16 oktober jl. gepresenteerd door de 
voorzitter van de commissie Pieter Korteweg. 

Een dag later trof u het ontwerp-programma in 
uw brievenbus aan. Wilt u ook meedenken en 
meepraten over wijzigingsvoorstellen? Neem 

dan contact op met het bestuur van uw afde
ling. De door ledenvergaderingen van afdelin
gen ingediende wijzigingsvoorstellen worden 
op vrijdag 25 januari besproken, waarna tot 

slot het definitieve verkiezingsprogramma 
wordt vastgesteld.

Op zaterdag 20 oktober jl. heeft het hoofdbe
stuur van de W D  de ontwerp-kandidatenlijst 

vastgesteld. Ook hiervoor geldt dat de leden
vergaderingen van de afdelingen wijzigings

voorstellen kunnen indienen volgens de bij de 
besturen bekende procedure. Vervolgens 

wordt tijdens deze algemene vergadering de 
defintieve lijst vastgesteld.
Kom ook naar (delen van) de Buitengewone 

Algemene Vergadering! Aanmelden is niet no
dig, indien u gebruik wilt maken van lunch

(a ƒ27,50) en/of diner (a ƒ47,50) dient u dit 
vóór vrijdag 4 januari te reserveren. Hiervoor 

kunt u op het algemeen secretariaat een aan
meldingsformulier aanvragen.

Meer informatie wordt toegezonden aan afde
lingsbesturen, gepubliceerd op de internetsite 

(www.vvd.nl) en is op te vragen via het alge
meen secretariaat, tel. (070) 361 3061.

Het ontwerp-verkiezingsprogramma is ook 
op een unieke cd-rom verschenen. Voor f  9,50 
(€4,31 )kunt u - zolang voorraad nog strekt - 
hiervan in het bezit komen.
Bel 070 - 361 3061 of zend een email met uw 
adresgegevens aan politiek@vvd.nl.

Colofon
Hoofdredactie Daan Zwart

Redactie Algemeen Secretariaat

Redactiesecretariaat Mathieu Borsboom T  070 - 36130 61

Ledenadm inistratie VVD Postbus 30836 2500 G V ‘s-Gravenhage T  070 - 36130 611 www.wd.nl 

IS B N  0166-8498

Postbus 222 
2280 AP Rijswijk 

is vervallen als 
correspondentieadres

Hans Dijkstal
WD-fractievoorzitterTweede Kamer

http://www.vvd.nl
mailto:politiek@vvd.nl
http://www.wd.nl


Help de VVD nog sterker te maken!

De W D  heeft een goed, enthou
siast team en een sterk ontwerp- 

verkiezingsprogramma. Dit ont- 
werp-programma heeft u enkele 
weken geleden ontvangen, fraai 

vormgegeven in een full color-uit- 
gave.

De komende maanden is het zaak 
om onze standpunten duidelijk 

uit te dragen aan de kiezers. Dat 
kost veel geld. Om die reden ont
ving u bij het ontwerp-verkie- 
zingsprogramma een acceptgiro
kaart met het verzoek te helpen 
om de W D  nog sterker te maken.

Heeft u nog geen bijdrage overge
maakt? Dit kan alsnog! Door mid

ƒ 1 0 0 0 0 0 0 , -

del van de acceptgirokaart die u ƒ 9 0 0  0 0 0 , -
in oktober heeft ontvangen, of 

door middel van onderstaande ƒ 8 0 0 0 0 0 , -

machtiging.
ƒ  7 0 0 0 0 0 , -

Bij het ter perse gaan van
ƒ 6 0 0  0 0 0 , -

dit nummer hebben al 5238 leden ƒ  5 0 0  0 0 0 , -

een acceptgirokaart ingevuld. ƒ 4 0 0  0 0 0 , -
Deze snelle reacties hebben ƒ 3 2 4 .4 5 0 , -

al ƒ 324.450,-opgeleverd. ƒ  3 0 0 0 0 0 , -

F a n t a s t i s c h ! ƒ 2 0 0 0 0 0 , -

ƒ 1 0 0  0 0 0 , -

Eenmalige machtiging
Ja, ik wil helpen de W D  nog sterker temakenensteundaarom 
de financiële actie ten behoeve van de verkiezingen in 2002!

Naam:..........................................................................................................................
Voorletter(s):..........................................................................M/V............................
Adres:..........................................................................................................................
Postcode/woonp laats:..............................................................................................

Ik verleen hierbij machtiging aan de W D  om een bedrag 
van ƒ .................. eenmalig af te schrijven van mijn rekening:

Bankrekening:
Postbank:

Als u het niet eens bent met de afschrijving, dan heeft u een maand de tijd 
om uw bank- of girokantoor opdracht te geven tot terugbetaling.

Ü3
Hans Dijkstal
voorzitter Tweede-Kamerfractie

www.wd.nt

\Aô
Binnenhof 1 

2513 AA Den Haag

Datum:...............................................
Handtekening: , , , ,

Bon opsturen in gesloten envelop (zonder postzegel; aan:
W D , Antwoordnummer 1877, 2501 WB Den Haag

44 V rijheid & Democratie

http://www.wd.nt


Moet liet icwartje van Kok5 worden
i h ï  a —jinm obili^t?

Het ‘kw artje van  Kok’ m aakte onder

deel uit van een la sten verzw arin g  

van 10 m iljard  gulden, dat door het 

toenm alige kabinet Lu b b ers 3 in 

1992 werd vo o rg este ld . Het ‘kw artje  

van Kok’ m oest d e stijd s  ruim  1 m il

ja rd  gulden in de S ta a tsk a s brengen. 

De VVD heeft d aar tegen gestem d.

De W D  is voorstander van een geleidelijke verla
ging van de belastingen op auto’s. Immers, Ne
derland heeft in Europa een koppositie als het 
gaat om autobelastingvormen als de BPM (de 

luxebelastingop nieuwe auto’s), benzine-accijn- 
zen en de wegenbelasting. De W D  zegt genoeg is 
genoeg en teveel is teveel.

De W D  heeft zich de afgelopen jaren in de Twee
de Kamer sterk gemaakt voor een lastenverlich
ting voor de automobilist. Bij deze teruggave aan 

de automobilist kiest de W D  voor variabilisatie 
van de autokosten. Dat wil zeggen dat belastin
gen meer moeten aansluiten bij het gebruik van 

de auto in plaats van het bezit ervan.
De W D  wil het kwartje van Kok dan ook teruggeven 

via het verlagen van de Motorrij tuigenbelasting 
(MRB). Zo is de MRB dit jaar verlaagd met 6,5%, het
geen gelijk staat aan 340 miljoen gulden. Ook voor 
2002 wil de W D een verdere verlaging van de MRB. 
Het is gelukt om per 1 januari 2002 weer een verla

ging met 10% door te voeren. Daarmee wilde de 
W D  nog verder gaan dan het kabinet, dat voor 2002 

wederom een verlaging van 6,5% voorstelde. De 
W D  heeft voor deze verdere verlaging een meerder

heid in de Tweede Kamer achter zich gekregen, waar

door per 1 januan de belasting met 10% zal worden 
verlaagd. Zo wordt stap voor stap het ‘kwartje van 
Kok’ teruggedraaid.

W D  Publieksvoorlichting
Voor al uw vragen aan de Tweede Kamerfractie
T 070-3183036

E wdvoorlichting@tk.parlement.nl

Bij dit nummer van Politiek! wordt u gratis een 
euro/gulden omrekenkaart aangeboden door de 
leden van de Europese fractie van de W D .

Aanbod opleiding en training op weg naar de verkiezingen
De verkiezingen voor de gem eenteraad  

en voor de Tweede Kam er zijn  in aan

tocht. Voor iedereen een drukke en 

spannende tijd! A llereerst betekent dit 

natuurlijk dat er actief cam pagne ge

voerd moet worden om een zo optimaal 

mogelijk resultaat te boeken. Maar ook 

betekent dit dat er na de verkiezingen  

weer een nieuwe gem eenteraads- en 

kamerperiode aankom t, met nieuwe én 

bekende W D -politici.

De Haya van Somerenstichting, het opleidingsinsti

tuut van de W D, biedt voor een ieder een pakket met 
interessante opleidingen en trainingen aan, toege
spitst op de praktijk van de politicus. Hieronder staan 
er enkele beschreven.

Cursus Gemeenteraad
Voor alle toekomstige én huidige WD-raadsleden 

biedt de W D  de cursus Gemeenteraad aan. Deze cur
sus, die door en voor mensen uit de praktijk is samen

gesteld, gaat in op diverse praktische en inhoudelijke 
aspecten van het raadslidmaatschap.

Uitgebreide aandacht is er voor nieuwe ontwikkelin

gen in de Gemeente, zoals dualisering van het 
gemeentebestuur en opkomst van lokale partijen. 

Deze cursus is dus niet alleen interessant voor nieuwe 

raadsleden, ook voor ervaren kandidaten biedt de 
cursus veel nieuwe kennis die voor het functioneren 
in de Gemeenteraad onmisbaar is.

De cursus Gemeenteraad bestaat uit twee dagen, één 
dag met praktijkgerichte kennis en één dag met een 

simulatietraining waarin veel aandacht is voor het 
optreden als raadslid in de duale gemeente.

Mediacursus en -training
De rol van media wordt in de politiek steeds belang- 
rij ker. En dat geldt niet alleen voor de politiek in Den 

Haag. Wie kan zich immers nog een wereld voorstel
len zonder lokale radio of zonder regionale TV? De 

kans is dan ook groot dat WD-politici regelmatig met 

de media in aanraking komen. De Haya van Some
renstichting biedt cursussen en trainingen aan die u 
voorbereiden op het contact met de media.

In de mediacursus komen verschillende basisbegrip
pen aan de orde, onder andere hoe media werken, 
wat nieuws is, achtergrondinformatie over communi

catie en het voeren van een persbeleid. Daarnaast is er

binnen de mediacursus aandacht voor schrij fvaardig- 
heid, ten aanzien van persberichten, maar ook van 
ingezonden stukken.

In de mediatraining, die het vervolg hierop is, wordt 

uitgebreid aandacht besteed aan Radio en TV Aan 
bod komen onder meer het radio-interview, het bon

dig formuleren van statements, de media-overval en 
vraag-antwoordtechnieken.
De mediatrainingen vormen voor een ieder die met 

media in aanraking komt een onmisbaar onderdeel 
van de voorbereiding op het raadswerk voor de WD!

Overige cursussen en trainingen
Naast bovengenoemde cursussen en trainingen biedt 
de Haya van Somerenstichting nog meer interessante 

en nuttige opleidingen aan. U kunt hierbij denken 
aan trainingen presentatietechniek, discussietech
niek, de Kadercursus of bij voorbeeld een cursus 

Liberalisme.
De cursussen worden op verschillende plaatsen in 
het land aangeboden. Meer informatie over de 
exacte data en plaatsen vindt u op de website van de 

W D, WWWWD.NL. U kunt ook contact opne
men met uw lokale opleidingsfunctionaris, deze 
helpt u graag verder!
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Het laaste  
n ieu w s?

Een actuele  
agenda?

K ijk  op 
w w w .vvd.nl

Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 
24 september jl. de commissie Eerste Kamer be
noemd. De verkiezing van de Eerste Kamer vindt 

plaats in 2003.

De samenstelling van de 
com m issie is als volgt:
De heer ir. D. Luteijn (voorzitter)
De heer mr. G.H.N.L. van Woerkom 

Mevrouw A. van Leeuwen-Gijsberts

Procedure kandidaat
stelling verkiezingen  
Eerste Kamer en 
Provinciale Staten 2003

Het hoofdbestuur maakt de bevoegdheid bekend 
van de leden, om vóór 15 april 2002 aan het afde

lingsbestuur namen van personen bekend te 
maken, die zij wensen voor te dragen als voorlopi

ge kandidaat.

De termijnen en tijdstippen zullen medio decem
ber aan de secretarissen van afdelingen en centrales 

worden toegezonden en is dan ook opvraagbaar 
voor individuele leden bij het algemeen secretariaat 
(070-3613061/alg.sec@vwd.nl)

De heerJ.A. van Graafeiland 
Mevrouw E. Tuijnman

Het is nog niet bekend wanneer de commissie 

met de gesprekken met potentiële kandidaten zal 
aanvangen, maar indien u geïnteresseerd bent 
dan wordt u uitgenodigd om een cv-formulier 
aan te vragen bij de secretaris van de commissie 

Karin de Kok, 070 - 3613011 of 

k.de.kok@vvd.nl.

Gedragslijn

Het hoofdbestuur maakt de volgende vaste ge
dragslijn voor ontzetting uit het lidmaatschap 

bekend:

1. Indien een lid van de W D een kandidatuur voor 

de gemeenteraad aanvaart op een andere lijst, dan 
de door de WD-afdeling (al dan niet in samenwer

king met anderen) ingediende kandidatenlijst, 
beëindigt het hoofdbestuur het lidmaatschap van 

dat lid, na een voorstel daartoe van de ledenverga
dering van de desbetreffende afdeling. Indien er 
geen WD-lijst is ingediend, is deze bepaling niet 
van toepassing.

2. Indien een W D-lid benoemd is verklaard op 
een WD-lijst en hij of zij zich, kortere of langere 
tijd na deze benoemdverklaring zich afgescheiden 

heeft van de W D  en het raadslidmaatschap op 
eigen titel of aangesloten bij een andere fractie 

continueert, beëindigt het hoofdbestuur het lid
maatschap van dat lid, na een voorstel daartoe van 
het de ledenvergadering van een afdeling.

Onderdeel van de ontzettingsprocedure is uiter
aard het horen van partijen, alvorens een besluit te 

nemen. De hoorzitting kan aanleiding zijn om in 
een specifiek geval en onder de gegeven omstandig

heden van de vaste gedragslijn af te wijken en 

betrokkene niet uit het lidmaatschap te ontzetten.

Commissie Eerste Kamer

Agenda w inter 2 0 0 1 /2 0 0 2  w ijzig in ge n  voorbehouden
Gedurende de wintermaanden heeft een groot aantal bijeenkomsten plaats met medewerking van WD-politici. Een actueel overzicht treft u aan 

in de agenda op www.vvd.nl. In dit schema wordt een aantal grote activiteiten uitgelicht.

Datum  A ctivite iten  Locatie

3 december 2001 Politieke avond KC-Drenthe met o.a. HansDijkstal
25 januari 2002 Algemene Vergadering (verkiezingsprogramma)

26 januari 2002 Algemene Vergadering (kandidatenlijst Tweede Kamer)

Hotel Tulip Inn, Hoogeveen 
Nationaal Sport/Congrescentrum 
Papendal (Arnhem)
Nationaal Sport/Congrescentrum 

Papendal (Arnhem)
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.'17# Frits,,jij bent 
iemand die ahijci 
de puntjes op de 
wist te zetten»’5

Bas Eenhoorn op het ELDR congres te Ljubljana

Partijvoorzitter Bas Eenhoorn 
debuteert op Europees toneel
De W D is, als één van de oprichters 

van de Europese liberale partij 
(ELDR), altijd actief betrokken 
geweest bij het wel en wee van deze 

partij. Als één van de grootste lidpar- 
tijen van de ELDR, heeft de W D  in 
de loop der jaren duidelijk haar 
steentje bijgedragen aan de profes

sionalisering en uitbreiding van de 
partij. Nu, 25 jaar later, zijn veertig 

liberale partijen, uit zowel West- als 
Oost-Europa, aangesloten bij de 
Europese Liberaal Democraten. De 

Europese Unie breidt zich steeds 
verder uit en zo ook de Europese 
partijen. Een uitbreidende ELDR 
vraagt om een professionele organi

satie en een actief bestuur. En wie 
zou daar beter aan kunnen bijdragen 

dan onze eigen partijvoorzitter Bas 
Eenhoorn?

Voor het ELDR najaarscongres in 

Ljubljana (Slovenië) eind september 
had de W D  Bas Eenhoorn gekan

dideerd voor het vice-voorzitterschap 
van de ELDR-partij. Maar Bas was 
niet de enige kandidaat. Voor vier 
plaatsen binnen het partijbestuur

hadden maar liefst acht kandidaten 

zich aangemeld. Een novum in de 
partij geschiedenis. Na een intensieve 
lobby tijdens het congres en een 

spannende verkiezingsronde, is Bas 
Eenhoorn op donderdagmiddag 27 
september met een ruime meerder
heid van stemmen verkozen in het 

ELDR-bestuur. De huidige voorzitter 

van de ELDR, het Duitse Bundestag- 
lid Werner Hoyer, feliciteerde Bas als 
eerste. Naast Bas Eenhoorn is 
onder meer Italiaans oud mini

ster van Buitenlandse Zaken 
Lamberto Dini tot vice-voorzit- 
ter verkozen.

Jules Maaten, die per 1 novem
ber Jan Kees Wiebenga opge
volgd is als voorzitter van de 

WD-fractie in het Europees 
Parlement, werd herkozen tot 
penningmeester van het be

stuur.
Samen vormen zijn een sterk 

WD-duo dat niet alleen de 

stem van de W D in Europa zal 
laten horen, maar ook een 
Europese stem in de WD.

Frits Korthals Altes heeft een punt gezet achter zijn 
actieve politieke loopbaan. Een indrukwekkende loopbaan. Van secretaris 
van de WD-afdeling Rotterdam in 1962 tot aan voorzitter van de Eerste 

Kamer der Staten-Generaal vanaf 11 maart 1997. In de periode daartussen 
werden diverse functies vervuld, zoals partijvoorzitter, minister van 
Justitie, voorzitter van de Eerste-Kamerfractie en vice-voorzitter van de 
commissie verkiezingsprogramma 1998-2002.

In mei 1997 is Korthals Altes vanwege alle verdiensten voor de partij reeds 

benoemd tot erelid. Op Prinsjesdag, kort voor zijn officiële afscheid als 
voorzitter van de Eerste Kamer, werd hij door partijvoorzitter Bas 
Eenhoorn nog eens bedankt voor zijn enorme inzet voor de partij. “Frits, 

jij bent iemand die altijd de puntjes op de i wist te zetten. Te allen tijde 
was jij zeer goed op de hoogte van de politieke verhoudingen binnen de 

W D  en fungeerde je als vraagbaak bij ingewikkelde politieke zaken. We 
zullen jouw enorme Inzet voor onze partij missen!”

Bas Eenhoorn bedankt Frits Korthals Altes (Foto: Fotopersbureau Hendriksen-Valk)
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ïrfa*'e ji! Ijst
1 H.F. (H a n s)  D ijk s ta l (m ) 51 E.E  (E rn s t)  v a n  S p lu n te r (m )

2 A. (A n n e m a r ie )J o r r itsm a -L e b b in k (v) 5 2 A .M .C .A . (T on) H o o ijm a ije rs (m )

3 G . (G e rrit)  Z a lm (m ) 5 3 E.L.P. (E n ric ) H e ss in g (m )

4 E .G . (E rica ) T e rp s tra (v) 5 4 A. (A n n e m ie k e ) d e  B eer-V erm eu len (v)

5 L .M .L .H .A . (L oek ) H e rm a n s (m ) 5 5 M .W C h . (T h ijs ) U d o (m )

6 A .H . (B en k ) K o rth a ls (m ) 5 6 C h . (C h ris te l)  B o tte n h e ft (v)

7 E H .G . (F ra n k )  d e  G rave (m ) 5 7 W H .J . (W im ) P a ss to o rs (m )

8 J.J. (Jozias) v a n A a r ts e n (m ) 5 8 E .l. (E d ith )  S c h ip p e rs (v)

9 W C .G . (H ella ) V o u te -D ro s te (v) 5 9 M .H . (M e n n o ) K n o t (m )

10 J .W  (Jo h a n ) R em kes (m ) 6 0 K.J. (K a rin a ) K u p e ru s (v)

11 C .G .A . (C le m e n s)  C o rn ie lje (m ) 61 I.E .J. ( In g rid )  M u ijs (v)

12 J .E  (H a n s) H o o g e rv o rs t (m ) 6 2 B .W E . (B e rn d ) T aselaa r (m )

13 H .G .J. (H e n k )  K am p (m ) 6 3 A.J. (A rjen ) G e rr its e n (m )

1 4 H .A .L . (H e n k )  v a n  H o o f (m ) 6 4 J. (Jan ) V e rh o ev en (m )

15 A .M . (A nke) v a n  B le rc k -W o erd m an (v) 6 5 L. (L au r in e ) B o n n e w its -d e jo n g (v)

16 G .M . (G ijs) d e  V ries (m ) 6 6 J. (Je lleke) V e en en d aa l (v)

17 W I.1 . (W illib ro rd )  v a n  Beek (m ) 6 7 M .W  (M ax) K e rre m a n s (m )

1 8 J.M . (M o n iq u e )  d e  V ries (v) 6 8 R (P e te r)  d e  B aat (m )

19 R H . (P ie te r) H o fs tra (m ) 6 9 R .D .J. (R em co) K o u w e n h o v e n (m )

20 F.W  (F ra n s)  W eisg las (m ) 7 0 H .E .M . (R en ee ) S p e rm o n -M a rijn e n (v)

2 1 J. (J a n )R ijp s tra (m ) 71 E. (E rn a )  v a n  d e r  B e n t-M o len d ijk (v)

2 2 B.M . (B ibi) d e  V ries (v)

2 3 A.J. (Jan ) te  V e ld h u is (m ) Combinatieregio A: Den Bosch, Gelderland, Limburg, Tilburg
2 4 A. (A tzo ) N ico la ï (m )

7 2 M .RJ. (M a rn ix ) d e  R id d e r (m )

2 5 RJ.L. (N ellie ) V e rb u g t (v)
7 3 J.B .A .M . (H a n s )  v a n  X a n ten (m )

2 6 R. (R u u d )  L u c h te n v e ld (m )
7 4 M .C . (M a a r te n )  V e lth o en (m )

2 7 G .J. (G e r t ja n )  O p ia a t (m )
7 5 l.E . ( In g rid )  B ru a se t-S c h o u te n (v)

2 8 J .H . (Jan  H e n d r ik )  K le in  M o le k a m p (m )
7 6 RR. (P e te r)  G ro e n e s te in (m )

2 9 J.D . ( J a n D irk )  B laauw (m )

3 0 G. (G e e rt)  W ild e rs (m ) Combinatieregio B:

3 1 S.A. (S tef) B lok (m )
Den Haag,Dordrecht, Leiden, Rotterdam en Zeeland

3 2 M . (T h eo )  v a n  d e n  D oel (m ) 7 2 R.J. (R o b e r t ja n )  B lom (m )

3 3 J.M . (Jan ) G e lu k (m ) 7 3 J.G .A . ( J a a p )P a a n s (m )

3 4 J .E  (Ja n n ek e )  S n ijd e r-H az e lh o ff (v)
7 4 D . (D et) R egts (v)

3 5 F.H .H . (F ra n s)  W ee k e rs (m ) 75 J.H .L . (Jan ) B o rg h u is (m )

3 6 A.P. (A rn o ) V isser (m ) 7 6 S.E. (S a n d ra )  K o rth u is (v)

3 7 E (F a d im e ) Ö rg u (v) Combinatieregio C:
3 8 L.J. (T itia ) G riffith (v) Amsterdam,Den Helder, Utrechten Haarlem
3 9 J.M .L  (Ja cq u e s) N ie d e re r (m ) 7 2 A .H .J.W . (A n to n )  v a n  S c h ijn d e l (m )

4 0 C h.B . (C h a rlie )  A p tro o t (m ) 7 3 H . (H a n s)  P lu ck e l (m )

4 1 J .C . (H a n s) v a n  B aaien (m ) 7 4 J.M . (A n n e  M arie) H ey (v)

4 2 R (P au l)  d e  K rom (m ) 7 5 S. (S am ) v a n  Tuyll v a n  S e ro o s k e rk e n (m )

4 3 R (P a tr ic ia ) R em ak (v) 7 6 F. (F ra n s)  Z o m ers (m )

44 J .M . ( J a n M a u r its )  F a b e r (m )
Combinatieregio D:

4 5 E.R .M . (E ric )  B a lem an s (m ) Drenthe, Groningen,Overijssel, Frieslanc1 en Flevoland
4 6 J.M . (Jan  M ark ) L e n a rd s (m ) 7 2 K .E (K o en ) S c h u ilin g (m )

4 7 O .P.G . (O tto )V o s (m ) 7 3 A .E .M .L . (A im é) v a n  R eyd t (m )

4 8 J.J . (Jo o st) M a n u s a m a (m ) 7 4 EJ. (F ra n k )  P e rq u in (m )

4 9 A .H . (T o n )d e S w a r t (m ) 7 5 A.A. (A ttje )W a a l-v a n S e ije n (v)

5 0 H .R . (H u g o ) H u r ts (m ) 7 6 R.W . (R ené) L eegte (m )
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Benoem ingen
Juni 2001 -D eheerEJ. Spekrajseismetingangvan 16juni 2001 
benoemd tot burgemeester van Wieringermeer. Totdien was hij wethou
der van Wisch.

Juli 2001 -De heer H.H.M. Groen is met ingang van 1 juli 2001 
benoemd tot waarnemend burgemeester van Landsmeer. De heer Groen is 
oud-wethouder van Amsterdam.
DeheerH.ThM. Peterse MBA is met ingang van 1 juli 2001 benoemd tot 

waarnemend secretaris-directeur van het Poderdistrict Betuwe. De heer 
Peterse was reeds hoofd van de stafafdeling Bestuur &t Beleid van dit 

waterschap. De heer Peterse is lid van het coördinatieteam van de Ir Lely 
Kring, Kring van liberale waterschapsbestuurders aangesloten bij de VVD. 
September 2001 -D e heer O. Hoes is met ingang van 15september 

2001 benoemd tot lid van Gedeputeerde Staten van Noord-Brabant. De 
heer Hoes was totdien voorzitter van de Brabantse WD-statenfractie. Hij 
is de opvolger van de tot burgemeester van Oosterhout benoemde 
mevrouw WH. Huijbregts-Schiedon.

De heerdr. J. Streng is met ingang van 22 september 2001 benoemd tot lid 
van Gedeputeerde Staten van Utrecht. De heer Streng was eerder onder 

meer voorzitter van de Utrechtse WD-statenfractie en wethouder van 
Mijdrecht. Hij is de opvolger van mevrouw mr. E. Korthuis-Elion die de 

actieve provinciale politiek heeft verlaten.
DeheerJ. Franssen is metingangvan 28 september 2001 benoemd tot 

voorzitter van het Interprovinciaal Overleg, het samenwerkingsverband 
van de twaalf provincies. De heer Franssen, commissaris van de Koningin 
in de provincie Zuid-Holland en o.a. oud-Tweede-Kamerlid, was eerder 
onder meer voorzitter van de Vereniging van Nederlandse Gemeenten.

De heer drs. P.G.C. van Schie is benoemd tot directeur van de Prof. Mr. 
B.M. Teldersstichting. De heer Van Schie, reeds sinds 1991 alsweten- 
schappelij k medewerker aan de stichting verbonden, is de opvolger van 
de op 3 septemberjl. overleden heer dr. K. Groenveld.

Oktober 2001 -Mevrouw W.M. Verver-Aartsen is met ingang van 1 
oktober 2001 benoemd tot burgemeester van Voorschoten. Mevrouw 

Verver was wethouder van Harderwijk.
Mevrouw mr.A. Broekers-Knol is op 2 oktober 2001 beëdigd als lid van 

de Eerste Kamer. In de WD-fractie is zij de opvolgster van de heer mr. E 
Korthals Altes, die een week eerder het Kamervoorzitterschap neerlegde 
en het lidmaatschap van de Kamer beëindigde.
De heer dr.W.F. van Eekelen  is op 2 oktober 2001 benoemd tot eerste 

ondervoorzittervan de Eerste Kamer.
De heer mr. J. G. C. Wiebenga is met ingang van 9 oktober 2001 benoemd 
tot lid van de Raad van State. Totdien was hij WD-delegatieleider in het 

Europees Parlement en ondervoorzitter van dat parlement. Eerder was hij 
gemeenteraadslid van Leiden, burgemeester van Eelde, Eerste-Kamerlid 

en Tweede-Kamerlid. Als WD-delegatieleider is hij opgevolgd door de 
heer J. Maaten en als vice-voorzitter van het Europees Parlement door 
mevrouw dr PC. Plooij -van Gorsel.

(Bron: WD-Bestuurdersvereniging)

K w alite it

Enkele weken geleden n een paar dagen na de pre
sentatie van ons sterke ontwerp-verkiezingspro- 
gramma - heeft het hoofdbestuur de ontwerp-kandi- 
datenlijst voor de Tweede Kamer vastgesteld. Een 

lijst van hoge kwaliteit. Een lijst met goede, zeer 
geschikte kandidaten voor een functie in de Haagse 

politiek. Er is een evenwichtige mix van kennis en 
ervaring van bewindslieden en huidige fractie, tesa- 
men met een aantal voortreffelijke nieuwkomers. Ik 

ben reuze ingenomen met het gedegen werk van de commissie Kamminga. De leden 

van de commissie hebben gezocht naar de beste kwaliteit.

Na de vorige verkiezingen heeft een groot aantal nieuwe politici een plekje gevonden 
in de Tweede-Kamerfractie van de W D. Onder de 38 zittende Kamerleden bevinden 

zich 16 politici, die pas in 1998 of nog later zijn benoemd. Zij hebben veel ervaring 
opgedaan in de afgelopen periode en zijn bijna allemaal ook op de voorliggende ont- 
werp-kandidatenlijst te vinden.

Het is jammer dat het percentage vrouwen (27 %) op de ontwerp-lijst relatief laag is. 
Verder zijn er slechts 3 kandidaten jonger dan dertig jaar, waar overigens tegenover 
staat dat in totaal 31 kandidaten jonger zijn dan 40 jaar. Dit heeft echter simpelweg als 

reden dat zich te weinig vrouwen en jongeren kandidaat hebben gesteld. Daar gaan 
we de komende jaren nog harder aan werken. Het algemene uitgangspunt blij ft voor

op staan: niemand wordt gekandideerd vanwege geslacht, leeftijd, herkomst of religi
euze opvattingen. Het ijkpunt is de kwaliteit als volksvertegenwoordiger en de aanleg 
daarvoor.

Anno 2001 is de W D  is een sterke partij, met heldere standpunten, die worden ver

woord door goede politici. Het is redelijk uniek dat alle bewindslieden, alsmede vrij
wel alle zittende Kamerleden zich opnieuw kandidaat stellen voor een volgende perio
de. Daarmee mag de W D  zich zeer gelukkig prijzen. Gelukkig met een kwalitatieve en 

goed afgewogen lijst en met een sterk ontwerp-verkiezingsprogramma! De Volkspartij 
voor Vrijheid en Democratie is een partij die zich zal blijven inzetten om problemen 

van mensen op telossen. Daarom zijn we open en eerlijk over wat we willen en wat we 
bereikt hebben. Tegelijkertijd zijn we betrokken en betrouwbaar. De W D  is elke dag 
van de nartii!

Bas Eenhoorn 
partijvoorzitter

O n d ersch e id in g en

De heer R.H. Kraefft te Eemnes 
De heer W Houben te Heerlen 
De heer G.J. Harkink te Lochem

V rijheid ‘a  Democratie 49



Kent u nog (potentiële) VVD-leden?
Verkiezingsjaar 2002. We gaan met z’n allen een boeiende en spannende tijd tegemoet.Veel enthousiaste W D -ers zijn reeds volop bezig met de voorbereidin

gen voor de campagne. Wellicht bent u zelf actief betrokken bij de organisatie van verschillende activiteiten binnen uw centrale of afdeling.

Deze periode is ook uitermate geschikt voor het werven van nieuwe leden. U kunt ons helpen de W D  nog sterker te maken door potentiële leden enthou

siast te maken voor het lidmaatschap van de partij. Misschien kent u één of meerdere personen in uw omgeving die graag een informatiepakket van ons willen 

ontvangen of direct lid willen worden. Laat het ons weten en stuur onderstaande bon(nen) naar ons op of stuur een e-mail naar: m.van.der.werff@wd.nl

: □ Ja, ik ken potentiële WD-leden

1 Mijnnaam:..............................................................................................

;  Naar onderstaande personen mag u een wervingsbrief en folder sturen. 

1 Wellicht worden zij lid van de W D.

• N a a m :....................................................................................................................

• A d re s : ....................................................................................................................

1 P o s tc o d e /w o o n p la a ts : ....................................................................................

• T e le fo o n n u m m er:............................................................................................

N a a m :..............................

A d re s : ..............................

P o stco d e /w o o n p laa ts : 

T e le fo o n n u m m er:......

N a a m :..............................

A d re s : ..............................

P o s tco d e /w o o n p laa ts : 

T e le fo o n n u m m er:......

: Stuur deze bon naar: W D, Antwoordnummer 1877,2500 WB Den Haag

De VVD kan ook uw hulp goed gebruiken! 

Word daarom  lid van de VVD.

□  Ja, ik word lid van de W D

□  Graag ontvang ik eerst meer informatie

Naam:--------------------------------------------

Adres:--------------------------------------------

Postcode/woonplaats:-------------------------

Geboortejaar:---------------  Geslacht: M/V

Handtekening:

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig):

U kunt vrienden of bekenden een abonnement op Politiek! cadeau 
te doen! Voor ƒ  25,- (€  11,34) is op het algemeen secretariaat een 

cadeaubon verkrijgbaar. Degene die u het blad cadeau doet, ont

vangt vervolgens gedurende anderhalf j aar 
(6 nummers) het liberale magazine Politiek!

| | Ja, ik wil graag een cadeaubon bestellen
| | Graag ontvang ik eerst meer informatie

Naamgever:

Adres:
Postcode/woonplaats:
Geboortejaar: Geslacht: M/V
Aantal:

Handtekening:

V olkspartij v o o r V rijh eid  en  D em o cra tie

Antwoordnummer 1877 
2500 WB DEN HAAG

Aanmelden als lid kan ook telefonisch 070 3613061 ofvia de internetsite, www.vvd.nl

Stuur deze bon naar (postzegel is niet nodig):
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A lleen  h e t  beste

IS GOED GENOEG!
Robbers &  van den Hoogen, wijnkopers sinds 1842, levert rechtstreeks aan particulieren door heel 
Nederland en daarnaast vooral relatiegeschenken aan bedrijven. Speciaal voor lezers van Politiek! selec
teerden onze ervaren wijninkopers met zorg de onderstaande wijnen. Al vanaf 12 flessen (ook gesor
teerd! ) leveren wij franco thuis! Bestelt u 24 flessen of meer dan ontvangt u gratis een handig sommelier- 
mes met capsulesnijder. Daarnaast willen wij uw aandacht vestigen op de oogst 2000. Dit sublieme 
oogstjaar mag u niet missen. Graag sturen wij u meer informatie over deze oogst en het reserveringssys
teem; een unieke formule, waarbij u uit een ruime keuze aan jonge beloftevolle wijnen kunt kopen N a 
verloop van enkele jaren bent u de trotse eigenaar van een reeks mooie wijnen. Vul snel de bon in!

CHATEAU DE ROLLAND 2000, Bordeaux Sec A.C.
Met zéér veel genoegen introduceren we bij u Chateau de Rolland van het gewas 2000. Een veelzijdige witte Bordeaux, die zich gemakkelijk aanpast aan tal 

van verschillende omstandigheden. Daarbij geurt hij verleidelijk en de milddroge smaak kent tal van nuances. Hij is zeer goed bruikbaar als aperitief, 
aan tafel bij een visgerecht of schaaldieren, maar even goed bij kip, een koude vleesschotel dan wel een stukje kaas, geserveerd op een temperatuur van 10°C.

MENETOU-SALON DOMAINE DU MANAY 2000, Menetou-Salon A.C.
In het Loiregebied ten zuidoosten van Orléans, vlak boven de stad Bourges, ligt het wijndistrict Menetou-Salon. De productie is vrij beperkt. We hebben 

derhalve met een redelijk zeldzame wijn van doen. De witte wijnen worden gemaakt van de Sauvignon Blanc. Ze vertonen veel overeenkomst met 
Sancerre-wijnen, alleen is hun bouquet wat rijker en de smaak wat voller. De wijn past uitstekend bij fijne vissoorten, voorgerechten en koude vleesschotels.

Serveertemperatuur omstreeks 12°C.

DOMAINE DE ST. FOI1999, Saint-Chinian AC
Tot de diversiteit aan appellations in de Languedocstreek behoort de AC Chinian. De rode wijn van het Domaine is samengesteld uit de druivensoorten 
Syrah, Grenache Noir en Carignan. Hij wordt gekarakteriseerd als een wijn meteen diepe, volrode kleur en een aangenaam bouquet met kenmerkende 
geuren van brem en dennen. Het is een solidezijdeachtige wijn met het frisse aroma van rood fruit De wijn van het Domaine de Sainte Foi is ideaal ter 

begeleiding van gestoofd of geroosterd lamsvlees, allerhande schotels van rood en wit vlees en bij kaas. De aanbevolen schenktemperatuur ligt rond 18°C.

SAINTE CECILE LES VIGNES1999, Cötes du Rhöne Villages AC
De wijnstreek van de Cötes du Rhöne behoort tot de oudste van Frankrijk. De meest voorkomende druivensoorten voor rode wijnen zijn de Grenache en 
de Syrah, terwijl men daarnaast de.Qnsault, de Mourvède ende Carignan aantreft. Als deze zuidelijke Rhöne-wijn is ingeschonken, komt zoveel gulheid 
u tegemoet, dat het moeilijk wachten is met een nadere kennismaking. De fonkelende kleur van deze wijn straalt bijna evenveel warmte uit als de zondoor- 

stoofde druiven, die hem verwekten. De geur van vers fruit is manifest aanwezig als de wijn zoetjes in het glas walst. De smaak overtreft de verwachting, kleur 
en geur presenteren zich rijkelijk. Bijzonder goed komthij uit bij kruidige vleesgerechten, sausjesen bij smeuïge kaas. De serveertemperatuur ligt rond 16°C.

DON AURELIO1999, Cabernet Sauvignon
De wijngaarden in de Curico Vallei met name rond Maipo en Curico behoren al geruime tijd tot de kwalitatieve top-zones. Deze vallei ligt direkt aan de voet 

van het Andesgebergte Het bezit van DonAurelio in de Curico Vallei is 85 ha groot en bestaat uit 50 ha wijngaard beplant met Cabernet Sauvignon,
20 ha Sauvignon Blanc en 15 ha Char- donnay. De gemiddelde leeftijd van de stokken op dit landgoed is 15 tot 20 jaar. De Don Aurelio Chilean Red Wine 
1999 afkomstig van de Cabernet Sauvignon-druif is een evenwichtige, fijne wijn diegoed kan ouderen. Hij vormt een ideale combinatie met niet te zware 

vleesgerechten en ook ‘s avonds bij een kaasschotel zal hij u weten te bekoren. Serveertemperatuur: tussen 16°C en 18°C

CHIANTI CLASSICO1998, Chianti Classico DOCG
In de directe omgeving van Radda in Chianti bevindt zich een heel klein middeleeuws dorpje met een heus kasteel, dat de naam Volpaia draagt. In deze 

schilderachtige, heuvelrijke streek worden onder de bezielende leiding van eigenaresse Giovannella Stianti de wijnen van het Castello di Volpaia geboren. 
Zorgvuldig worden de best geselecteerde wijnstokken geplant, die de gezondste en mooiste druiven moeten voortbrengen voor het maken van de wijnen 

van Castello di Volpaia, zonder daarbij gebruik te maken van chemische middelen. De pluk van de volkomen rijpe druivesoorten Sangioveto, Canaiolo en 
Mammolo geschiedt handmatig. De wijn is het prototype van hoe een Chianti Classico moet smaken. Het is een gezonde, robuuste Chianti, prachtig 

diepkleurig met in zijn geur een subtiele zweem van viooltjes, rozen en kersen. Giovannella Stianti geeft het advies, haar wijn op een temperatuur tussen 18°C
en 20°C te serveren. Hij past voortreffelijk bij velerlei gerechten van rood vlees.

Ja, wilt u mij zenden
Tevens wordt uw bestelling gratis bij u afgeleverd in Nederland vanaf 12 flessen. Prijzen inclusief BTW. 
Bij elke aankoop van 24 flessen uit deze selectie ontvangt u een handig sommeliermes “Boomerang”.

Wit

Rood

flessen Chateau de Rolland 2000, Bordeaux AC Sec a ƒ 14,40 
flessen Menetou-Salon 2000, Menetou-Salon AC a ƒ 24,75
flessen Domaine de Sainte Foi 1999, Saint-Chinian AC a ƒ 13,95

...... flessen Cötes du Rhóne-Villages AC, Sainte Cécile les Vignes a ƒ 15,95

...... flessen Don Aurelio Cabernet Sauvignon 1999 a ƒ 15,45

...... flessen Chianti Classico 1998, Chianti Classico DOCG a ƒ 29,50
'*  Standaard zitten bovengenoemde wijnen in dozen van 12 flessen. U kunt ook zelf dozen samenstellen! **

Factuuradres /  Bezorgadres:
Naam :..................................................................................................... MA7 Postcode/Plaats:.
Straat:................................................................................................................  Telefoon:............

Robbers&vandenHoogenbv
Wijnkopers met karakter sinds 1842 

Postbus 3115, 6802 DC Arnhem

Levering zolang de voorraad strekt. Prijswijzigingen voorbehouden
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Informatie over:
O Sublieme oogst 2000 
O Kelderbezoek/wijnproeverijen

O Relatiegeschenkenbrochure 
O Speciale aanbiedingen

O Wijncatalogus
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V O O R  I N F O R M A T I E  V E R K O O P A D R E S S E N  
M. K O S T E R  & Z O N E N  - TEL: 020 - 659 64 53

w w w . b r e i t l i n g . c o m

http://www.breitling.com

	Politiek! 2001 nr. 1
	Politiek! 2001 nr. 2
	Politiek! 2001 nr. 3
	Politiek! 2001 nr. 4

